
جناب آقاي  دکتر ابوالفضل فلاح
معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری تهران

با نهايت تأثر مصيبت وارده را به جنابعالي و خانواده محترم تسليت عرض نموده 
و از درگاه خداونــد متعال براي آن مرحومه علو درجات و براي بازماندگان صبر و 

شكيبايي مسئلت داريم.
 مدیر عامل و همکاران شما در موسسه همشهری 

جناب آقاي  دکتر ابوالفضل فلاح
معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری تهران

درگذشــت مادرگراميتان را تسليت مي گويم؛ اميدوارم روح مطهر اين مادر 
شهيد  در كنار روح طيبه  فرزند شهيدشان، مشمول رحمت و مغفرت باشد و 

براي بازماندگان صبر و اجر از درگاه خداوند متعال مسئلت مي كنم.
عليرضا زاكاني

فاجعه!
مراسم رونمایی از جام هم به چنان افتضاحی 
تبدیل شد که مسئولان فیفا جام را برداشتند 

و با نهایت سرعت از صحنه دور شدند

جام قهرمانی مهم ترین تورنمنت دنیای فوتبال، 
برای ســاعاتی به تهران ســفر کرد و در همین 
ســفر کوتاه، با رنج زیادی روبه رو شــد. جالب 
اینکه ســفرای اصلی فیفا در مراسم رونمایی از 
جام جهانی، به ایران نیامده بودند. کاکا و کاسیاس 
در هفته های گذشته به بســیاری از کشورهای 
حاضر در جام جهانی ســفر کرده اند، اما به دلیل 
مشکل اسپانســرها، نام آنها در فهرست سفر به 
ایران دیده نمی شد. این دو نفر البته چیز خاصی 
را از دســت ندادند. کیفیت برگزاری مراســم و 
ازدحام عجیب جمعیت برای عکس گرفتن با جام، 
صحنه های خجالت آوری را در ایران ســاختند. 
صحنه هایی که ظرفیت های واقعی فوتبال ایران 
را برای برگزاری یک مراسم ساده نشان دادند. این 
اتفاق در حالی رخ داد که در ســال های گذشته، 
همواره جملات زیادی در مورد همکاری ایران با 
قطر برای برگزاری جام جهانی به گوش می رسید. 
ایران قرار بود نقش مهمی در برگزاری جام جهانی 
داشته باشــد، اما اوج افتخار فوتبال ایران، پارک 
شدن هواپیماهای دســت دوم قطری در کشور 
بود. مراسم رونمایی از جام هم به چنان افتضاحی 
تبدیل شد که مسئولان فیفا جام را برداشتند و با 
نهایت سرعت از صحنه دور شدند. بعید است که 
آنها در هیچ کشور دیگری و در جریان هیچ سفر 
دیگری، چنین صحنه هایی دیده باشند. این یک 
فاجعه تمام عیار برای فوتبال ایران بود. یک ضعف 
بزرگ که ثابت کرد برقراری نظم، هیچ وقت جزو 

ویژگی های مهم فوتبال ایران نبوده است.
اولین جام جهانی تاریخ در خاورمیانه، خیلی زود 
شروع می شود و باید بپذیریم که ایران هیچ نقشی 
در برگزاری آن ندارد. نــه قطری ها این فرصت 
ویژه را با کسی سهیم می شوند و نه در ایران اصلا 
پتانسیلی برای انجام این کار وجود دارد. قطری ها 
از سال ها قبل پروسه میزبانی جام جهانی را شروع 
کردند. آنها هزینه های ســنگینی برای این کار 
پرداختند و حتی از رشوه دادن به مدیران ارشد 
فیفا صرف نظر نکردند. قطر بــه هر قیمتی این 
میزبانی را می خواست و برای دریافت آن، همه کار 
کرد. قدم مهم بعدی، ســاخت اســتادیوم های 
مدرن و فوق العاده بــرای جام جهانی بود. جالب 
است بدانید که وقتی جام به پایان برسد، نیمی 
از ظرفیت همه این ورزشــگاه ها کم می شود و 
صندلی های استادیوم برای امور خیرخواهانه به 
فروش می رسند. اگر تیم ملی 10 بار دیگر قطر 
را در زمین شکســت بدهد، همچنان فاصله ای 
نجومی بین فوتبال 2 کشور وجود دارد؛ فاصله ای 
آنقدر زیاد که عملا آنها را برای ایران دست نیافتنی 
می کند. قطر حالا ســومین کشــور آسیایی در 
تاریخ و نخستین کشــور غرب آسیایی است که 
چنین تجربه ای به دســت می آورد. فوتبال ایران 
اما حتی نتوانسته خودش را برای میزبانی چند 
دقیقه ای از جام قهرمانی آماده کند. اینکه دیگر 
کار ســختی نبود و نیاز به بودجه میلیون دلاری 
نداشت. اینکه دیگر اســتادیوم شیک و 5 ستاره 
نمی خواســت. برگزاری این مراسم، کمی نظم 
و مقداری مدیریت نیاز داشــت که این روزها در 
فوتبال ایران به کیمیا تبدیل شــده اند. احتمال 
کشف حیات در ســیاره های دیگر این روزها از 
احتمال یافتن یک مدیریت قدرتمند در فوتبال 

ایران بیشتر به نظر می رسد!
این وسط نباید از نقش فردی مثل جواد خیابانی 
در این بی نظمــی مطلق هم به ســادگی عبور 
کرد. کسی که پشــت میکروفون چنین مراسم 
مهمی، ناگهان همه را به ســن دعوت کرد تا با 
جام عکس یادگاری بگیرنــد. اصلا یک مجری 
چطور می تواند چنین تصمیمــی بگیرد؟ آیا او 
نباید تنها همان کارهایی را انجام بدهد که برایش 
تعریف شده است؟ جالب اینکه خیابانی به جای 
پذیرفتن مسئولیت این اشتباه بزرگ، روبه روی 
دوربین هــا از عبارت »خاک عالم بر ســر من!« 
استفاده می کند. آیا این جمله برای فوتبال ایران 
آبرو می شود؟ آیا این مسئله نظم از دست رفته را 
به این مراسم برمی گرداند؟ ظاهرا خود خیابانی 
دیگر به ماجراهایی شــبیه به این عادت کرده 
است. او صبح هر روز در شبکه سوم صحبت های 
حیرت آوری را به زبان می آورد و تا قبل از ظهر، 
سوژه شبکه های اجتماعی می شود. ظاهرا خود 
خیابانی دیگر به این ســوژه شدن عادت کرده و 
حالا یک سوژه کاملا جدید برای خودش ساخته 
اســت. افرادی که خیابانی را بــرای اجرای این 
مراسم درنظر گرفتند و خود او، مسئول زیر سؤال 
رفتن اعتبار فوتبال ایران هستند. افرادی که از 
پس برگزاری یک مراسم بی دردسر هم برنیامدند. 
شاید یادتان رفته باشد اما سال ها قبل در جریان 
رونمایی از مشعل المپیک نیز چنین اتفاقی در 
ایران رخ داد و یک آبروریزی بزرگ برای فوتبال 

ایران رقم خورد.
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سایه روشن های صدرنشین
پرسپولیس در هفته ای که به شکل 

 غیرمنتظره به رتبه اول رسید
شبیه تر به چیزی بود که باید باشد
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احمدرضا عابدزاده منتظر است پسرش 
امیر در جام جهانی بدرخشد و تیم ملی 

هم نتایج خوبی در جام جهانی بگیرد

امیر می تواند در قطر بدرخشد
جنون خرید

اروپایی ها در آخرین ساعات مهلت انقضای 
نقل وانتقالات تابستانی واقعا دیوانه شدند. همه 
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شوق شیخ!
پرسپوليس با جذب دياباته نقل وانتقالات توفاني اش 

را تمام کرد؛ انتقالي که باعث شور و شوق مضاعف 
 هواداران شده و البته هر بهانه اي را از کادرفني

 گرفته است
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 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

این خانمِ سرهنگ، کارشناس تصادف  در تهران است!
سرهنگ رابعه جوانبخت، فارغ التحصیل نخستین دوره 
دانشکده افسری پلیس زن بعد از انقلاب است که از 
طریق کنکور جذب دانشکده افسری شده است. او بعد 
از آموزش های عمومی، سال۱۳۸۲ در رشته راهنمایی و 
رانندگی فارغ التحصیل و به عنوان کارشناس تصادف در 

ادارات راهنمایی و رانندگی مشغول به کار شد.

رونمایی از دکمه ویرایش توییتر
توییتر سرانجام دکمه ویرایش را امروز ارائه کرد. توییت هایی 
که ویرایش شده اند با یک برچسب این موضوع را نشان 
می دهند که آخرین بار چه زمانی تغییر کرده اند. اکانت 
رسمی توییتر امروز این پیام را به اشتراک گذاشت: »اگر 
یک توییت ویرایش شده می بینید به این دلیل است که ما 

در حال آزمایش دکمه ویرایش هستیم.«

جامعه

دانش
خطر کاهش جمعیت در کمین ایران

پروانه بندپی/گرافيک: مهدی سلامی

داده نما

برای نجات ایران از بحران پیری  جمعیت چقدر فرصت داریم؟

فقط 7سال وقت داریم

۱۰سال 
 جمعیت ایران 

در ۴۵ سال گذشته 
پیرتر شده است.

۱2میلیون  نفر 
دختر و پسر 

مجرد  در ایران 
داریم.

5سال 
 فاصله ازدواج 
 والدین تا تولد 

اولین فرزند

3۰درصد 
 دختران کشور 

 ازدواج 
نمی کنند.

۱.7فرزند 
 میزان باروری 
هر زن در سن 

باروری

5۰درصد 
دختران بعد 
از ۲۵ سالگی 

ازدواج می کنند.

2.2فرزند 
نیاز کشور برای 
حفظ  ترکیب 
جمعیت فعلی

29سال 
متوسط 

سن اولین 
فرزندآوری زنان

6.5فرزند 
نرخ فرزندآوری 
در سال ۱۳۶۵
به ازای هر زن

34سال 
 میانگین سنی 
 افراد جامعه 

است.

6۰سال 
سن یک سوم جمعیت 

ایران درسال ۱۴۳۰ 
خواهد بود.

2۰سال

33درصد

دیگر یک سوم جمعیت ایران در سن کار نیستند.

فرزندآوری  توسط زنان ۳۵ سال به بالا انجام می شود.

تعداد زنان در سن باروری
۱۰.5 میلیون نفر
۲ میلیون و ۴۰۰ تولد

تعداد زنان در سن باروری
22.4 میلیون نفر

۱ میلیون و ۱9۶هزار تولد

 سال

 ۱36۰
 سال

 ۱398

۱.۱
سمنان

2.7
خوزستان

۱.3
گیلان

۱.۱
مازندران

2.۱6
یزد

۱.۱
البرز

3.62
سیستان

۱.23
تهران

2.34
خراسان جنوبی

استان ها ی با 
بیشترین آمار باروری

استان ها ی با کمترین 
آمار باروری

 باید به نرخ  2.۱
فرزند  برسیم

2۰ تا 24 سال
 فرصت طلایی 
 برای مادر شدن 

نگاه
حنیف غفاری؛كارشناس مسائل بين الملل

مذاكرات احيای برجام هنوز به پايان نرسيده و تحقق 
اين مسئله در گرو تحقق مطالبات منطقی كشورمان 
در قبال »موارد ادعايی آژانس« و »ارائه تضمين های اعتباری-عملياتی« اســت. با 
اين حال مقام های آمريكايی و اروپايی بازی محســوس و هدفمندی را در مجرای 
»ديپلماسی عمومی« آغاز كرده اند. به راستی اين بازی چه ماهيتی دارد و مقام های 
غربی از اســتمرار آن چه انگيزه ای دارنــد؟ در اين خصوص نكاتــی وجود دارد كه 

نمی توان به سادگی از كنار آنها گذشت:
نخســت اينكه آمريكا و تروئيكای اروپايی از زمان حضور بايدن در رأس معادلات 
قدرت، روی نقشــه راهی تاكتيكی تحت عنوان »بازگشت پوچ به برجام« متمركز 
شدند و اين تاكتيک را در ذيل راهبرد كلان »مهار حداكثری قدرت ايران« تعريف 
كردند. اكنون بيش از يک سال و نيم از آن زمان می گذرد و مقام های كاخ سفيد در 
دوراهی »بازگشت واقعی به توافق هســته ای« يا »استمرار مسير كنونی و پذيرش 

هزينه های آن« گرفتار شده اند.
واشنگتن و تروئيكای اروپايی با وجود تقويت گزاره های محيطی و فرامتنی در طول 
مذاكرات و تعيين ضرب الاجل های متنوع زمانی، نتوانستند تاكتيک بازگشت پوچ به 
توافق هسته ای را اجرايی كنند. تمركز تحسين برانگيز جمهوری اسلامی ايران روی 
»پيش شرط های احيای برجام« مانند »تضمين محوری« و »راستی آزمايی« و »حل 
مسائل پادمانی و فراپادمانی با آژانس« سبب شــد تا »متن مذاكرات« بر »فرامتن 
مذاكرات« غلبه پيدا كند. به عبارت بهتر، اصرار كشــورمان بــر اين خطوط قرمز و 
مطالبات منطقی و حقوقی، سبب شد تا غرب نتواند محيط مذاكرات را به عنوان متغير 

مستقل و متن مذاكرات را به مثابه متغير وابسته تعريف كند.
نكته دوم اينكــه، مقام های غربی پس از آنكــه ناچار به پذيــرش بخش مهمی از 
خواسته های ايران در مذاكرات شدند، وارد »بازی روايت ها« با ايران شدند. در بازی 
روايت ها، ميان واقعياتی كه در قبال يک پرونده يا ماجرا رخ می دهد با آنچه بازيگران 
ســعی در القای آن دارند، تفاوتی معنادار وجود دارد. مقام های آمريكايی و اروپايی 
معتقدند كه اگر در صحنه »ديپلماسی رســمی« يا »ديپلماسی پنهان« با شكست 
مواجه شوند، در عرصه »ديپلماســی عمومی« می توانند خود را پيروز ميدان جلوه 
دهند. در اين خصوص كافی است تا آنها روايت معكوس و تصويرسازی كاذب خود 
از مذاكرات را جايگزين واقعيات موجود در اين خصــوص كنند. »بازی روايت ها« 
موضوعی به مراتب فراتر از »بازی مقصرسازی« است. بازی مقصرسازی تنها بخشی 
از بازی روايت ها محسوب می شود. در اين بازی، طرف غربی تلاش می كند مطالبات 
حقوقی و فنی ايران را به مثابه زياده خواهی و طرح خواسته های فرابرجامی قلمداد 

كند. بنابراين نبايد بازی روايت ها را مترادف با همان بازی مقصرسازی دانست.
نكته ســوم به عمليات روانی- رســانه ای خاص مقام های غربی طی روزهای آتی 
بازمی گردد. در اينجا ما با ابزاری به نام »گزاره برگ« مواجه هستيم. نقطه اوج »بازی 
روايت ها« در پروســه احيای توافق هســته ای، معطوف به زمانی است كه طرفين 
قصد دارند »گزاره برگ« يا به قول بازيگران غربی »فكت شــيت« خود را در قبال 
توافق احتمالی منتشر كنند. در اينجا طرف غربی تلاش خواهد كرد تا با استناد به 
تكنيک هايی مانند »بازخوانی تعهدات كلان ايــران در برجام« و »عبور زيركانه از 
نقاط افتراق توافق جديد با نســخه اصلی«، خود را پيروز اين ماراتن طولانی مدت 

نشان دهد.
بدون شک مقام های آمريكايی و اروپايی اذعان به شكست خود در قبال موضوع هايی 

مانند »ارائــه تضمين های فنی« و »پذيرش راســتی آزمايی 
امضای بازگشــت آمريكا به برجام« را خط قرمز خود قلمداد 

می كنند. بنابراين بايد اين نكته مهم را مدنظر قــرار دهيم كه از اين مرحله به بعد، 
بخش اعظم بازی ضد ايرانی غرب معطوف به حوزه »ديپلماسی عمومی« خواهد بود.

 ماجرای غرب
 و گزاره برگ مذاکرات وين

ادامه در 
صفحه2

يادداشت
حسین قربانزاده؛رئيس سازمان خصوصی سازی

در نشست خبری ششم شهريورماه، بنده نام 20شركت 
در ليست واگذاری را اعلام كردم كه ازجمله آنها شركت 
هواپيمايی كيش اير بود كه اين اطلاع رســانی حاشــيه هايی را در فضای مجازی 

به دنبال داشت.
ممكن است برخی از اين جنجال ها و سروصداها به دليل به خطر افتادن منافع باشد، 
اما من حقيقتا عمده آنها را از زاويه دلســوزی ارزيابی می كنم و معتقدم بايد برای 

كسانی كه سؤال و شبهه دارند تبيين كرد كه چه اتفاقی دارد می افتد.
ابتدا اين نكتــه را صرف نظر از موضــوع كيش اير عرض كنم كه متأســفانه پروژه 
خصوصی هراسی در فضای مجازی، برخی رسانه ها و حتی برخی برنامه های رسانه 
ملی با قدرت ادامه دارد و با تعميــم دادن چند واگذاری به كل واگذاری های 2 دهه 
گذشته و همچنين عيب يابی اشتباه از همان واگذاری ها درصدد مسدود سازی  مسير 
خصوصی سازی  و توقف سياست های اصل44 هســتند. اين پروژه ذی نفعانی دارد 
كه در صدر اين ليست، مقاومت برخی شــركت های مادر تخصصی، وزارتخانه های 
ذيربط و مديران دولتی فعلی شــركت های در ليســت واگذاری قــرار دارند كه به 
پنهانی ترين و پيچيده ترين شــكل ممكــن تلاش می كنند، مســير واگذاری ها را 
مخرب و بيراهه جلوه دهند. با اينكه سياست قطعی حاكميت با ابلاغ سياست های 
اصل44 و فرمايشات رهبری، سخنان رياست محترم جمهوری در رويداد بين المللی 
خصوصی ســازی ، نظرات معاون اول محترم و وزير محترم امور اقتصادی و دارايی، 
بر فروش دارايی ها و شركت های دولتی به بخش خصوصی است، اما برخی عالمانه 
يا از روی جهل با اين روند مخالفت می كنند و يا اينكــه ظاهری می پذيرند، اما در 
عمل مانع تراشی می كنند؛ اين در حالی است كه چهارم آذرماه1399 رهبر معظم 
انقلاب در ديدار شورای  عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا موكدا تصريح كردند كه 
در فروش شركت ها و دارايی های دولت يک عزم لازم و جازم ملی ضرورت دارد و به 
مقاومت های وزارتخانه ها و... اشــاره كردند كه در برابر اين مقاومت ها يک قاطعيت 
حكومتی لازم است؛ بنابراين هيچ كس نبايد اصل واگذاری را زير سؤال ببرد و بخواهد 
آن را تعطيل كند، اما حتما در شيوه واگذاری بايد به گونه ای عمل كرد كه سرنوشت 
بنگاه درنظر گرفته شود. به همين دليل ما رويداد بين المللی خصوصی سازی  را در 
خردادماه امسال در اجلاس سران با حضور 2رئيس قوه و بسياری از مديران و فعالان و 
كارشناسان اقتصادی برگزار كرديم و در قالب نمايشگاه 3روزه، واگذاری 981 شركت 
در 2دهه گذشته را به صورت مستند مرور كرديم و در قالب نشست های تخصصی با 
حضور صاحب نظران داخلی و خارجی اين واگذاری ها آسيب شناسی شد. روشن است 
كه برخی واگذاری ها موفق بوده و برخی ناموفق اما نكته قابل توجه اينكه در قريب به 
اتفاق شكست ها دولت عامل اصلی بوده يا به دليل كيفيت سياستگذاری اقتصادی، 
يا به دليل مداخله مضر و عدم حمايت و نظارت هوشمند، البته واگذاری های موفقی 
هم داريم كه در نمايشگاه عرضه شد كه اتفاقا يكی از آنها در همين صنعت ايرلاين 
است. شركت ايران ايرتور با زيان انباشته و وضعيت اسفبار به بخش خصوصی واگذار 
شد و اكنون در وضعيت سودآوری و بهره وری بهتر قرار دارد و تعداد هواپيماهايش 
چند برابر شده است. در كنار آن ما شركت هواپيمايی ايران اير )هما( را هم داريم با 

6هزار و700ميليارد زيان انباشته! در سال گذشته و اين هم كه وضعيت كيش اير! 
بله. شــيوه واگذاری برخی شــركت ها در دوره های گذشته اشــتباه بوده و برخی 
شركت ها به سرنوشت نامطلوبی رسيده اند، اما هيچ گاه به خاطر سقوط يک يا چند 

هواپيما، پرواز را تعطيل نمی كنند! عيب يابی می كنند و پيشگيری!
شركتی كه 12هواپيما داشته الان 2 هواپيما دارد، مديريت 
دولتی اين شركت را به خاک سياه نشانده است؛ پس آنچه را 

كه در صورت واگذاری نادرست برخی هشدار می دهند همين الان با مديريت دولتی 
اتفاق افتاده است و همچنان با زيان انباشته، سربار دولت است.

 کیش اير 
و پروژه خصوصی هراسی!

ادامه در 
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این شنبه؛ ساخت 5 هزارخانه در تهران
  محله نفرآباد شهرری پس از ســال ها بلاتكليفی نوسازی خواهد شد  امروز ساخت خانه در 5 منطقه پايتخت با حضور شهردار شروع می شود

آمريکايی ها در آخر خط تصمیم گیری برجامیشايع ترين اختلالات روان در کودکان ايران
ايران آمادگی خود را برای توافق نهايی اعلام كرده، اما آمريكايی ها، پاسخ كشورمان را  غيرسازنده  می دانندبازي هاي مختلف كامپيوتري منجر به شدت گرفتن خشونت و پرخاشگري در كودكان شده است

 گفت و گو با خلبان  
بالگردی که وسط 

بزرگراه نشست

 تالاب انزلی 
در تب پنجمین 

آتش سوزی

 كاپيتان مصطفی كريمی
از عمليات انتقال قلب گفت

50هكتار از تالاب انزلی از ابتدای 
تابستان، طعمه حريق شده است

 سمفونی مرگ
 یک نویسنده

 مروری بر زندگی و  روزگار  
 عباس معروفی، نويسنده 

65ساله ای كه در آلمان درگذشت

صفحه 3

صفحه6

صفحه21

صفحه14
صفحه2 صفحه9 صفحه5

خوزستان سیراب شد
افتتاح طرح بزرگ آبرسانی غدیر در چهارمین سفر استانی   رئيسی به خوزستان

4

جزئیات ماجرای انتقال قلب 
را از زبان كاپيتان بالگرد ، با اسكن 

اين كيو آركد  ببينيد.

تصاوير مهار آتش با بالگرد و 
سابقه حريق در اين تالاب را 

با اسكن اين كيو آركد  ببينيد.

شنبه های »اميد و افتخار« به سومين هفته رسيد

4/7 میلیون خوزستانی  از آب شرب برخوردار شدند
۱6۰۰ روستا به آب آشامیدنی دسترسی پیدا کردند
26 شهر  به آب پایدار باکیفیت وصل شدند

 تصادفات چقدر 
از بودجه ملی را 

می بلعند؟

 5.3میلیارد تومان
متوسط هزینه  هر فوتی  

تصادف  برای کشور

۱7 هزار نفر
 آمار جان باختگان  سالانه 

تصادفات

3۰۰ هزار نفر 
 آمار مصدومان  سالانه 

تصادفات 

5۱ درصد
 سهم جان باختگان  

درمحل تصادف

 52۰۰ نقطه 
 مجموع نقاط حادثه خیز  

در کشور

مستندی كوتاه درباره آبرسانی به خوزستانی ها  را با اسكن اين كيو آركد  ببينيد.
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نظرات جمهوری اسلامی درباره 
پاسخ آمریکا به متن پیشنهادی برجام

برای توافق رفــع تحریم ها، برای 
اتحادیه اروپا، به عنــوان هماهنگ کننده مذاکرات 
ارسال شد؛ پاســخی که پس از ارزیابی در سطوح 
مختلــف کارشناســی و تصمیم ســازی باهدف 
نهایی کردن مذاکرات به طرف های مقابل ارائه شد و 
اکنون موعد مقرر برای تصمیم گیری نهایی غربی ها 

و به ویژه واشنگتن در این زمینه فرا رسیده است.
به گزارش همشهری، در نخستین ساعات روز جمعه 
بود که ســخنگوی وزارت امورخارجه کشورمان از 
ارســال نظرات ایران به هماهنگ کننده مذاکرات 
درباره پاســخ آمریکا به متن پیشنهادی خبرداد و 
تأکید کرد تیم کارشناسی ایران نظرات آمریکایی ها 
درباره متن پیشنهاد شــده را در ســطوح مختلف 
مورد بررسی قرار داده و نظرات متقابل خود را برای 
هماهنگ  کننده گفت وگوها ارســال کرده اســت؛ 
نظراتی کــه دارای رویکــردی ســازنده با هدف 

»نهایی کردن« مذاکرات بوده  است.
این در حالی اســت که به اذعــان منابع مطلع، در 
فرایند تهیه پاســخ جمهوری اســلامی، تسریع و 
تسهیل در جمع بندی مذاکرات مدنظر قرار گرفته 
اســت. همچنین گفته می شــود در این پاسخ به 
صراحت اعلام شــده ایران آمادگــی دارد تا هفته 
پیش رو بــرای اعلام توافــق نهایی نشســت وزرا 
برگزار شود؛ البته با این برداشت که معدود نظرات 

مطرح شده از سوی ایران تأمین شود.

مطالبات ایران در انتظار پاسخ منطقی آمریکا
گمانه زنی ها درباره نظرات ارسال شــده از ســوی 
ایران درحالی است که جمهوری اسلامی در پاسخ 
پیشین خود نیز که طرف های مقابل به منطقی و 
ســازنده بودن آن اذعان کردند، برای موضوع های 

باقیمانده راه حل های عملیاتــی ارائه داده بود. 
اکنون به نظر می رسد گفت وگوها 

در شــرایطی بــه مرحلــه 
سرنوشت ســاز خود رســیده 

که توافق نهایــی معطل تصمیم گیری سیاســی 
ازسوی طرف های غربی و به ویژه واشنگتن، به عنوان 

»نقض کننده« برجام است.
مقام های ایران در ماه هــای اخیر بارها بر این نکته 
تأکید کرده اند که پیش  نیاز دستیابی به یک توافق 
مثبت، پایداری موضوع رفع تحریم ها و تضمین آن 
اســت. تهران همچنین تأکید دارد بعضی موارد، 
مانند مسائل پادمانی، باید به صورت کامل حل وفصل 
شود تا هرگونه توافق شــکل اجرایی به خود بگیرد. 
تأکید بر این گزاره بیش  از هرچیز ناظر بر این راهبرد 
است که در فرایند دستیابی به توافق، هیچ موضوعی 
نباید به عنوان اهرم فشاری علیه جمهوری اسلامی 

باقی بماند تا طرف های مقابل هــر زمانی که اراده 
کردند، از آن  علیه ایران استفاده کنند.

واکنش عجولانه آمریکایی ها
در نخستین ساعت های پس از اعلام ارسال نظرات 
ایران، واشنگتن در اقدامی شتاب زده، ضمن تأیید 
دریافت پاســخ ایران، آن را »غیرسازنده« ارزیابی 

کرد.
ودانت پتل، یکی از سخنگویان وزارت امورخارجه با 
انتشار بیانیه ای، بدون تشریح جزئیات و با اشاره به 
اینکه مقام های این کشور همچنان درحال بررسی 
پاسخ ایران هستند، مدعی شــد این پاسخ سازنده 

نبوده است. ازسوی دیگر، شبکه خبری سی ان ان نیز 
به نقل از یک سخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا 
که نامی از او نبرد، گزارش داد که »می توانیم تأیید 
کنیم پاسخ ایران را از طریق اتحادیه اروپا دریافت 
کرده ایم. ما درحال بررســی آن هستیم و از طریق 
اتحادیه اروپا پاسخ خواهیم داد، اما متأسفانه پاسخ 

ایران سازنده نیست.«
پیش از این نیز رســانه های آمریکایــی خبردادند 
یک مقام ارشد دولت بایدن، که از او هم نامی برده 
نشده است، به برخی خبرنگاران گفته که پاسخ های 
جمهوری اسلامی امیدوارکننده نبوده است. ازسوی 
دیگر، دیروز برخی خبرنــگاران غربی ادعا کردند 
ســیگنال های مثبتی از ســوی منابــع اروپایی و 
آمریکایــی درباره متن ارائه شــده از ســوی ایران 

دریافت نکرده اند. 

اگر آمریکا تصمیم درست بگیرد...
فضاســازی های عجولانه طــرف آمریکایی اما با 
واکنش هایی در ایران همراه شــد و مشــاور تیم  
مذاکره کننده ایران گفت که زمان تصمیم گیری 
جدی از سوی تیم بایدن فرا رسیده است؛ تصمیمی 
که اگر »درست« باشد، توافق به سرعت به نتیجه 
خواهد رســید. محمد مرندی در ایــن زمینه در 
توییتی نوشــت: »ایران مطابق با وعده خود پاسخ 
داد. حال وقت آن رســیده که تیم بایدن تصمیم 
جدی بگیرد. بــرای آمریکا »ســازنده« به معنای 
پذیرش شرایطش از سوی ایران است. برای ایران 
نیز »سازنده« به معنای رسیدن به توافق »متعادل« 
و »ضمانت دار« اســت. اگر آمریکا تصمیم درست 
بگیــرد، توافق به ســرعت به نتیجه می رســد.« 
فرافکنی برخی مقام ها و رســانه های غربی، که با 
پشــتیبانی عناصر وابســته به رژیم صهیونیستی 
می کوشند در شبکه های اجتماعی موج منفی علیه 
توافق راه بیندازند، در شرایطی است که غربی ها در 
روزهای اخیر نسبت به حصول توافق نهایی برای 
ازســرگیری اجرای کامل برجام ابراز خوش بینی 

کرده بودند.

 آمریکایی ها در آخر خط تصمیم گیری برجامی
 با وجود اینکه ایران آمادگی خود را برای نهایی کردن توافق در هفته پیش رو اعلام کرده، اما آمریکایی ها در نخستین واکنش، 

پاسخ ایران را »غیرسازنده« ارزیابی کردند

شناورهای بدون سرنشین 
آمریکایی در تور سپاه و ارتش

ســپاه و ارتش طی یک هفته گذشــته شــناورهای بدون 
سرنشین و پرحرف وحدیث آمریکا در خلیج فارس و دریای 
سرخ را توقیف و پس از امن سازی مســیر دریا آزاد کردند. 
ناوشــکن جماران نیروی دریایی ارتش پنجشــنبه هنگام 
اجرای عملیات ماموریت مقابله با تروریسم در دریای سرخ با 
چندین شناور تجسسی بدون سرنشین رها شده آمریکایی 
در مسیر کشتیرانی بین المللی مواجه شد و پس از 2بار تذکر 
به ناوشــکن آمریکایی برای جلوگیری از حوادث احتمالی 
این 2شــناور را توقیف کرد. پس از ایمن سازی مسیر عبور 
کشتیرانی بین المللی ناوگروه84 نیروی دریایی ارتش این 
2قایق را در منطقه ایمن رها کرد و به ناوگان آمریکایی هشدار 
داده شد از تکرار موارد مشــابه  خودداری کند. ناوگروه84 
نیروی دریایی ارتش 2ماه اســت در منطقه دریای سرخ و 
منطقه خلیج عدن مستقر اســت. نیروی دریایی ارتش در 
اطلاعیه ای در همین رابطه اعلام کرد »نیروی دریایی ارتش 
جمهوری اســلامی حین اجرای ماموریت برقراری امنیت و 
ایمنی کشتیرانی در دریای سرخ و مقابله با دزدی دریایی و 
تروریسم دریایی با چندین شناور ویژه داده برداری کوچک 
که در مسیر کشــتیرانی بین المللی رها بود مواجه شده و با 
اقدام به موقع و به منظور جلوگیری از وقوع حادثه و احتمال 
تصادف دریایی از کنترل کننده این نوع تجهیزات خواست به 
این نوع رفتار و حرکت خاتمه داده و مسیر حرکت را تغییر 

بدهند.«
روابط عمومی نیروی دریایی ســپاه نیز هفته گذشــته در 
اطلاعیه ای اعلام کرده بود »در پی ادعای مضحک فرمانده 
سازمان تروریستی ســنتکام مبنی بر تلاش نیروی دریایی 
سپاه برای تصرف یک شــناور بدون سرنشین آمریکایی در 
خلیج فارس و اتهام فعالیت های بی ثبات کننده، غیرقانونی و 
غیرحرفه ای به حافظان امنیت و منافع ملی کشورمان در این 
منطقه راهبردی که توسط رسانه های وابسته به امپراتوری 
سلطه و صهیونیســم باز نشر داده شــد؛ جهت تنویر افکار 
عمومی به آگاهی می رساند: در روز سه شنبه 8شهریورماه یک 
فروند شناور بدون سرنشین آمریکایی که ارتباطات ناوبری 
آن قطع شده بود از سوی شناور پشــتیبانی نیروی دریایی 
ســپاه در خلیج فارس به منظور جلوگیری از ناایمن شــدن 
مسیر تردد شــناورهای تجاری و نفتکش ها کنترل و یدک 
شد. اقدام به موقع و هوشمندانه دریادلان نیروی دریایی سپاه 
در کنترل و یدک نمودن شناور مذکور، با هدف ایمن سازی 
مسیر کشتیرانی و جلوگیری از وقوع حادثه احتمالی که طی 
هفته های اخیر چند مورد از آن در منطقه رخ داده اســت، 
صورت گرفت. پس از بررسی های به عمل آمده و مسلم شدن 
خطای آمریکایی ها و اطمینان از عدم  هرگونه تهدید نسبت 
به امنیت و منافع ملی ایران اســلامی، هشدارهای لازم به 
نیروی دریایی آمریکا مبنی بر عدم  تکرار اینگونه وضعیت ها 
و رفتارهای غیرقانونی داده شد و شــناور مذکور با تصمیم 

فرمانده شناور پشتیبانی نیروی دریایی سپاه رها شد.«
به گفته نیروی دریایی آمریکا انتظار می رود تا تابستان سال 
آینده ۱۰۰ شناور بی سرنشین تجسسی کوچک کشورهای 
مختلف در این طرح مشــارکت کنند و منطقه ای وسیع از 
کانال سوئز در مصر تا سواحل ایران را پوشش داده و اطلاعات 
جمع آوری شده را برای مرکز فرماندهی مرکزی در بحرین، 

مستقر در ستاد مرکزی ناوگان پنجم آمریکا، بفرستند.
شناور کاوشگر و بدون سرنشین ســالیدرون اکسپلورر، از 
قایق های نیروی دریایی آمریکاســت که مجهز به حسگر، 
رادار و دوربین است و وظیفه آن شامل جمع آوری داده های 
اقیانوســی، ناوبری و نیز اطلاعات استراتژیک و برنامه ریزی 
و عملیاتی است. این شناور کاوشگر که با یک بال  به ارتفاع 
5متر از انرژی خورشیدی و باد برای حرکت استفاده می کند، 
قابلیت هدایت از راه دور دارد و قادر اســت تا یک ســال در 

عملیات های دریایی فعال باشد. 

 ماجرای غرب
 و گزاره برگ مذاکرات وین

نقطه اوج این بازی نیز »جنگ روایت ها«  ادامه از 
و حســاس ترین بخش ایــن جنگ نیز صفحه اول

مربوط به زمان ارائه رسمی گزاره برگ هاست. بدیهی است که 
در اینجا دستگاه دیپلماسی و سیاست خارجی کشورمان نیز 
باید بخــش مهمــی از تلاش خــود را معطوف بــه حوزه 
»دیپلماســی عمومی« و اقناع افکارعمومــی دنیا در قبال 
»قدرت چانه زنی« خود در مذاکرات کند. فراموش نکنیم که 
هدایت و مدیریت بازی روایت هــا نیز به اندازه مدیریت میز 
مذاکره با طرف مقابل از اهمیتی ویژه برخوردار است. اتخاذ 
مواضع متناقض)با ترکیبی از خوش بینی و بدبینی نسبت به 
احیای برجام( ازسوی آمریکا و اتحادیه اروپا ناظر به آینده ای 
نزدیک است. هم افزایی وزارت امورخارجه کشورمان به عنوان 
نهاد رسمی سیاست خارجی کشور و رسانه ها و سایر مجاری 
ارتباطی با افکارعمومی دنیا در این مجال، فراتر از یک الزام 

محسوب می شود.

زاهدی وفا، وزیر پیشنهادی کار
رئیس جمهور 2هفته مانده به پایان مهلت 3ماهه سرپرستی 
وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی، محمدهادی زاهدی وفا 
را به عنوان وزیر پیشــنهادی دولت به مجلس معرفی کرد. 
زاهدی وفــا 24خردادماه امســال با اســتعفای حجت الله 
عبدالملکی، وزیر سابق کار به عنوان سرپرست این وزارتخانه 
معرفی شده بود. خبرگزاری فارس روز جمعه از نهایی شدن 
تصمیم رئیس جمهور برای این وزارتخانه خبر داد. در عین 
حال عبدالرضا مصری، نایب رئیس مجلس، چهارشنبه هفته 
گذشــته با به صدا درآوردن زنگ پایان جلسه علنی مجلس 
اعلام کرد که مجلس در 2هفته آتی جلسه علنی ندارد. جلسه 
آتی مجلس روز سه شنبه 2۹شهریورماه برگزار خواهد شد. 
حسینعلی حاجی دلیگانی، عضو هیأت رئیسه مجلس گفته 
بود »آقای محمدهادی زاهدی وفا قانونا تا 23شهریور می تواند 
در جایــگاه سرپرســت وزارت کار، به امور ایــن وزارتخانه 
رسیدگی کند و دســتورات مقتضی را صادر کند و از صبح 
24شهریور هرگونه تصمیم، دســتور یا امضا توسط ایشان 

فاقد وجاهت قانونی است.«
علیرضا سلیمی، عضو دیگر هیأت رئیسه مجلس هم با اشاره 
به ارسال نامه معرفی زاهدی وفا در روزهای تعطیلی مجلس 
گفته: »هیچ نامه ای از سمت دولت برای معرفی وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی به مجلس ارسال نشده است و این نامه 

باید در روز های صحن علنی به مجلس ارسال شود.« 
ســایت دانشــگاه امام صادق)ع( از محمدهادی زاهدی وفا 
به عنوان عضو هیأت علمی دانشــکده اقتصاد این دانشگاه 
نام برده است. زاهدی وفا 5۹ ساله و دارای دکتری اقتصاد از 
دانشگاه اتاوا در کانادا ست. او در سال های گذشته عضو هیأت 
مدیره شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا(بوده 
است. در سوابق مدیریتی زاهدی وفا، معاون امور اقتصادی 

وزارت امور اقتصادی و دارایی در دولت نهم، دیده می شود. 

 اتحاد جریان های اسلامی  
ضرورتی انکارناپذیر 

وزیر امور خارجه ضمن اشاره به تلاش های دشمنان جهت 
ایجاد تفرقه بین کشورهای جهان اسلام، بر ضرورت اتحاد 
جریان های اسلامی و جلوگیری از هرگونه انشقاق تأکید کرد.
به گزارش ایرنا، حسین امیرعبداللهیان در نشست هم اندیشی 
وزیر امور خارجه و اعضای مجمع عمومی و اندیشــمندان و 
مهمانان از ۱۱8کشــور با حضور آیت الله رمضانی، دبیرکل 
مجمع جهانی اهل بیت)ع( در وزارت امور خارجه برگزار شد، 
زمینه سازی برای هم اندیشی علما و پژوهشگران مسلمان در 
سراسر جهان را از دستاوردهای ارزشمند هفتمین اجلاس 

مجمع عمومی مجمع جهانی اهل بیت)ع( خواند.
وی با تبیین جایگاه برجسته و اثرگذار مقام معظم رهبری 
در میان اندیشمندان و تحلیلگران جهانی، بینش و گفتمان 
حکیمانه، منطقی و به روز مقام معظم رهبری در عرصه های 
مختلف را از افتخارات و سرمایه های ارزشمند جهان اسلام و 

مسلمانان جهان دانست.
امیرعبداللهیان ضمن اشــاره به تلاش های دشمنان برای 
ارائه تصویری نادرســت و خشــونت آمیز از چهره اســلام، 
ایجاد اجماع جهانی علیه خشونت، تمرکز بر گفتمان صلح 
و عدالت اسلامی و افشای ابعاد ساختگی و متعارض حقوق 
بشر غربی را ضرورتی انکارناپذیر در »جهاد تبیین« خواند. 
وی همچنین رویکرد، گفتمان و عملکرد سیاست  خارجی 
جمهوری اســلامی ایران را بر مبنای عزت مداری، استقلال 
و صلح دوستی خواند و بر تداوم مســیر استقلال سیاسی و 
عزت ملی تأکید کرد. در این مراســم، 4تن از علما و فعالان 
شــرکت کننده در هفتمین اجلاس مجمع عمومی مجمع 
جهانی اهل بیت)ع( از کشــورهای ترکیه، لبنان، انگلیس و 

افغانستان طی سخنانی، دیدگاه های خود را بیان کردند.

   میزبانی باکو از نشست سه جانبه ایران، 
آذربایجان و روسیه 

نشست ســه جانبه ایران، آذربایجان و روسیه هفته 
آینــده در باکو برگزار می شــود. به گــزارش ایرنا، 
سیدعباس موسوی، سفیر جمهوری اسلامی ایران 
در جمهوری آذربایجان دیروز با شاهین مصطفی یف، 
معاون نخست وزیر و رئیس آذربایجانی کمیسیون 
مشــترک اقتصادی با ایران، دیدار و گفت وگو کرد. 
دراین دیــدار درخصوص آخرین تحــولات روابط 
اقتصادی و تجاری 2 کشور و افزایش 22درصدی آن 
در سال جاری، پروژه های مشترک به ویژه در حوزه 
حمل ونقل و نیز نشست هفته آینده ایران، جمهوری 
آذربایجان و روسیه درباره کریدورهای حمل و نقل 
منطقه ای، به ویژه کریدور شمال - جنوب و راه آهن 
رشت - آستارا که در باکو برگزار می شود، رایزنی و 

تبادل نظر کردند.

   تأمین امنیت زائران ایرانی از ســوی 
حشدالشعبی

منابــع عراقی گــزارش دادند نیروهای ســازمان 
حشدالشعبی عراق فرایند تأمین امنیت زائران در 
شرق این کشــور را آغاز کرده اند. به گزارش فارس، 
یک منبع امنیتــی در این رابطه بــه وبگاه خبری 
»نینا« گزارش داد که گروهی از نیروهای تیپ۱۱۰ 
حشدالشــعبی روند تأمین امنیت جاده خانقین به 
حمرین را آغاز کرده اند. این منبع اضافه کرده که این 
اقدام در راستای طرح امنیتی ویژه اربعین حسینی 
انجام شده تا امنیت در جاده های عراق برقرار شود و 
از زائران ایرانی  ای که از گذرگاه مرزی »المنذریه« 
)مرز خسروی( وارد عراق می شوند، محافظت شود. 

نظامیدولت

سیاست خارجی

خبرهای کوتاه

یک دیپلمات پیشین کشور درباره نظرات ارائه شــده از سوی ایران به 
پاسخ آمریکا در گفت وگو با همشهری گفت: پس  از وقفه ای که درجریان 
مذاکرات برجامی به وجود آمد، اروپایی ها باهدف گره گشایی از مذاکرات، 
طی یک جمع بندی، طرح پیشــنهادی خود را به دوطرف ارائه کردند؛ 
طرحی که قرار بود دوطرف با »آری« یا »نه« به آن پاسخ دهند، اما مسیر 
بررسی ها در تهران و واشنگتن به سمتی حرکت کرد که دوطرف روی 

محتوا نظر دادند و روند کنونی که شاهد آن هستیم، شکل گرفت.
ابوالقاسم دلفی افزود: ابتدا ما بررسی های خود را انجام و درنهایت پاسخ 
دادیم و آنها نیز پاسخ خود را ارائه کردند. اکنون هم نظرات ما روی پاسخ 
ارسالی آنها ارائه شده اســت؛ نظراتی که اگرچه در ابتدا با عکس العمل 
منفی طرف آمریکایی مواجه شد، اما معتقدم آنها به دلیل نوع نگاه شان 
به مذاکرات برجامی و اینکه می خواهند کانال مذاکرات را باز بگذارند، 
طرح را رد نمی کنند. وی ادامه داد: اگرچه ممکن است واشنگتن اعلام 
کند همچنان پاسخ های ایران با نواقصی همراه است، اما شواهد موجود 
حکایت از آن دارد که آنها قصد دارند مسیر مذاکرات را همچنان باز نگه 
دارند. بنابراین معتقدم آمریکا به گونه ای حرکت خواهد کرد که درنهایت 

بتواند به مسیر گفت وگوها با ایران ادامه دهد.
این کارشناس مســائل بین الملل درباره محتوای پاسخ ارسال شده از 
سوی ایران نیز عنوان کرد: با وجود اینکه محتوای نظرات ما هنوز علنی 
نشده است، اما به نظرم راهبردهای ترسیم شده از سوی رئیس جمهور در 
نشست خبری اخیر و تبیین 4شرط ایران برای نتیجه دار بودن مذاکرات، 

بازتاب ویژه ای در پاسخ ارسالی ازسوی تهران داشته است.
دلفی با تأکید بر اینکه پاسخ ما به طرف های مقابل در چارچوب خطوط 
قرمز ترسیمی ازسوی سیدابراهیم رئیســی بوده است، گفت: مواضع 
ریاست جمهوری بیان کننده راهبردهای کلی جمهوری اسلامی است. 
طبیعتا پاســخ ما خارج از این راهبردها نخواهد بود. بنابراین 4موضوع 

»رفع تحریم ها«، »تضمین«، »اطمینان خاطر از عدم خروج دوباره آمریکا 
از برجام« و »مسائل پادمان« در پاسخ ارسالی از سوی تهران به نحوی 
مورد اشاره قرار گرفته است. سفیر پیشین ایران در فرانسه با بیان اینکه 
واکنش اولیه آمریکا قابل  پیش بینی بود، چراکه تاکنون روی همه این 
محورها ملاحظاتی داشته اند، افزود: آمریکایی ها همواره روی این محورها 
و به ویژه بحث پادمان نظراتی داشتند؛ مثلا مباحث پادمانی را موکول به 
توافق ایران و آژانس می دانستند، درحالی که ایران معتقد است توافق تنها 
درصورت حل وفصل مسائل پادمانی شکل اجرایی به خود خواهد گرفت. 
بنابراین با فرض اینکه پاسخ ایران براساس شروط رئیس جمهور تنظیم 
شده است، می توان تحلیل کرد که چرا آمریکایی ها بدون معطلی واکنش 
نشــان دادند. دلفی با تأکید بر اینکه به نظر نمی رسد آمریکایی ها قصد 
ترک میز مذاکرات را داشته باشند، چراکه نمی خواهند مقصر بر هم زدن 
گفت وگوها تلقی شوند، تصریح کرد: آنها نمی خواهند تجربه دوره ترامپ 
تکرار و جهان علیه شان بسیج شود. از این منظر واشنگتن کانال ادامه 
مذاکرات را باز خواهد گذاشت؛ همانطور که ما قصد نداریم میز مذاکره را 

ترک کنیم و می خواهیم گفت وگوها به سرانجام مطلوبی برسد.
وی با بیان اینکه در شــرایط کنونی ایران و آمریــکا ترجیح می دهند 
مذاکرات ادامه یابد، افزود: اما اینکه روند گفت وگوها چگونه باشد، نقش 
مهمی است که هماهنگ کننده، یعنی اتحادیه اروپا برعهده دارد. جوزپ 
بورل تلاش می  کند دو طرف به تفاهم برسند، بنابراین در شرایط کنونی 
نیز نقش آفرینی او و همچنین تروئیکای اروپایی حائز اهمیت خواهد بود.

دلفی همچنین با اشاره به درپیش بودن برگزاری مجمع عمومی سازمان 
ملل، بیان کرد: ایــن مجمع به زودی برگزار خواهد شــد و علی الظاهر 
رئیس جمهور کشورمان نیز در آن شرکت خواهد کرد. بنابراین فرصت 
مناســبی برای همه طرف ها برای نزدیک تر کردن دیدگاه ها، آن هم در 
سطح ســران فراهم می شــود. معتقدم طرف های مقابل روی فرصت 

»مجمع عمومی سازمان ملل« حساب ویژه ای باز کرده اند. با توجه به 
این موضوع، اگرچه واکنش اولیه آمریکا به نظرات ارسالی از سوی تهران 
بوی تعجیل می دهد، اما همچنان می توان از ادامه مذاکرات سخن گفت.

نیاز اروپایی ها به ادامه مذاکرات از 2منظر
این کارشناس مسائل بین الملل با تأکید بر اینکه اکنون اروپایی ها و به ویژه 
فرانسوی ها، بیش از همه به توافق نیاز دارند، گفت: جنگ در اوکراین و 
متعاقب آن، بحران انرژی به وجود آمده در اروپا، سبب شکل گرفتن این 
دیدگاه شده که ورود نفت و انرژی ایران به بازار، می تواند زمینه ساز خروج 
آنها از مضیقه کنونی شود، بنابراین تلاش می کنند مذاکرات به بن بست 
نکشد و کانال گفت وگوها همچنان باز بماند. دلفی افزود: در شرایط 
کنونی بحران انرژی و جنگ در اوکراین، اروپایی ها به دنبال تنوع بخشی 
به منابع انرژی خود بوده و از این منظر به شــدت نیازمند به سرانجام 

رساندن مذاکرات هستند. موضوع مهم دیگر، روابط 
ما با روسیه است؛ به همین دلیل هم بود که 

فرانسوی ها خواستار میانجیگری ایران 
در جنگ اوکراین شدند. این موضوع 
نیز نشان می دهد با وجود اینکه آنها 
وزنــه اثرگــذاری در تصمیم گیری 

آمریکا نیســتند، اما می کوشند 
بــا تعدیــل نظرات 
واشنگتن، وضعیت 
کنونی را به سمت 

عبور از شــرایط 
بحرانی سوق 

دهند.

دلفی، دیپلمات پیشین ایران در گفت وگو با همشهری:

کانالمذاکراتهمچنانبازمیماند

3محورراهبردیپاسخایرانبهغربیها
 یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس درباره واکنش عجولانه آمریکایی ها 
و غیرسازنده خواندن پاسخ ایران به همشــهری، گفت: قرار نیست غربی ها و به ویژه آمریکا، 
پاسخ مورد دلخواه خود را از جمهوری اســلامی دریافت کنند. این اظهارنظر که پاسخ ایران 
»غیرسازنده« بود، عجولانه و غیرمنطقی است. اسماعیل کوثری با بیان اینکه حق ماست که 
راهبردهای اصولی خود را در پاســخ هایمان منعکس کنیم، افزود: قرار نیست پاسخی به آنها 
بدهیم که خوش شان بیاید. همانطور که مقام های جمهوری اسلامی بارها تأکید کرده اند، از آنچه 
حق ملت ایران است، کوتاه نخواهیم آمد. وی با بیان اینکه مذاکره کنندگان کشورمان همواره بر 
ضرورت برآورده شدن مطالبات بحق ایران ازسوی طرف های مقابل تأکید کرده اند، ادامه داد: اصل 
اساسی در این مذاکرات این است که ابتدا آمریکایی ها بودند که به تعهدات خود عمل نکردند. 
ترامپ بود که زیرمیز توافق زد و از برجام خارج شد، بنابراین اکنون آنها هستند که باید پاسخگو 
باشند و به خواسته های قانونی و منطقی ما جواب قانع کننده بدهند. نماینده تهران در مجلس با 
تأکید بر اینکه ما فرایند گفت وگوهای برجامی را صرفا براساس منافع ملی خود پیش می بریم، 
درباره محورهای پاسخ ارائه شده از سوی ایران به طرف های مقابل عنوان کرد: درباره محتوای 
دقیق پاسخ ارائه شده اخیر از سوی جمهوری اسلامی اطلاع کافی ندارم، اما آنچه مشخص است، 
اینکه پاسخ ایران در درجه اول ناظر بر راهبردهایی با هدف برداشتن همه تحریم ها بوده است. 
کوثری تصریح کرد: آنچه در درجه دوم مورد تأکید بوده، موضوع تضمین هاســت. آنها باید 
تضمین بدهند تجربه گذشته دیگر تکرار نخواهد شد. توافقی که هرکسی در آمریکا برسر کار 
آمد، بتواند زیر آن بزند، مورد قبول جمهوری اسلامی نخواهد بود. نکته سوم در این پاسخ، 
بحث راستی آزمایی اســت؛ ما اجرای تعهدات طرف مقابل را ابتدا باید راستی آزمایی 
کنیم و براساس آن توافق را اعلام خواهیم کرد. وی با بیان اینکه طرف های مقابل باید 
به تعهدات خود، که یکی از آنها برداشتن تحریم هاست، عمل کنند، افزود: اینکه ما هر 
پاسخی می دهیم، طرف آمریکایی حرف دیگری می زند، نشان می دهد آنها اختیار کافی 
ندارند و بیش  از هر زمان دیگری تحت تأثیر صهیونیست ها قرار گرفته اند. کوثری با تأکید 
بر اینکه توافق به شرط تحقق خواسته های جمهوری اسلامی، دست یافتنی است، اضافه 
کرد: مطالبات مطرح شده از ســوی ایران چیزی فراتر از برجام نیست. طرف های 
مقابل باید این موضوع را بپذیرند آنها بودند که توافق را بر هم زدند و اکنون 

باید پاسخگوی خواسته های بحق ایران باشند.

مکث
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تور تهرانگردی تعدادی از سفرای خارجی به همراه 
خانواده هایشان، صبح دیروز به همت مرکز ارتباطات و امور 
بین الملل شهرداری تهران برگزار شد. در این تور، سفرا از 

مکان های گردشگری منطقه12 شهرداری مثل خانه کاظمی، 
حمام نواب، مهمان خانه پهلوان رزاز، خانه مدرس، خانه 

دبیرالملک و بازارچه سنتی عودلاجان بازدید کردند.

بازسازی نفرآباد شــهر ری پس از سال ها تعلیق و 
بلاتکلیفی امروز شروع می شــود. بیش از 10سال 
است که بسیاری از خانه ها و ساختمان های اطراف 
حرم عبد العظیم حســنی)ع( در شهر ری تخریب 

شده و زمین های خالی جای آن را گرفته است. 
در ســومین شــنبه »امید و افتخار« کلنگ زنی 
پروژه های عمرانی و مسکونی شــهرداری تهران 
در منطقــه20 انجــام می شــود و 4منطقه دیگر 
هم به صــورت ویدئو کنفرانــس پروژه های خود را 
شــروع می کنند. به گزارش همشــهری، مجموع 
پروژه های قرارگاه جهادی مســکن تهــران که با 
همکاری شهرداری و بنیاد مسکن ساخته خواهد 
شد به 5هزار خانه می رســد؛ این بخشی از پروژه 
 مسکن ســازی 120هــزار واحــدی شــهرداری

 تهران است.
به گفته معاون معماری و شهرســازی شهرداری 
تهران اکنون چنین پروژه ای در محدوده شهرری 
و حرم حضرت عبدالعظیم)ع( انجام نشــده است. 
حمیدرضــا صارمی در این بــاره می گوید:» آورده 
شهرداری در بحث مســکن زمین و پروانه است و 
ساخت نیز توسط بخش خصوصی انجام می شود. 

اما در نفرآباد علاوه بر زمین و مسکن، منابع مالی 
از طرف شهرداری تامین می شــود. تلاش ما این 
است که پروژه های زیرساختی را تا 2 سال به پایان 
برسانیم اما برخی از پروژه ها ممکن است ۶ماهه هم 

به پایان برسد.«

یک طبقه تشویقی
سرپرست ســازمان نوسازی شــهرداری تهران با 
بیان اینکه رویکرد شهرداری تهران در نفرآباد رفع 
بی عدالتی فضای شهری است، می گوید: »شهردار 
تهران به مردم محله نفرآباد 2وعده داده بود، یکی از 
وعده ها مربوط به ساخت یک طبقه تشویقی است 
تا روند نوســازی در این محله تسریع شود و هفته 
گذشته این موضوع مصوب و ابلاغ شد. وعده دوم 
آغاز پروژه های محرک توسعه و خدمات پشتیبان 
ســکونت )بازآفرینی( بود که منابع آن را از طریق 

اوراق مشارکت تأمین کردیم.«
سیدمهدی هدایت تصریح می کند: »برای تحقق 
شــعار نزدیک شــدن جنوب به شــمال تهران، 
شــهرداری تهران در محله نفرآباد سرمایه گذاری 
کرده اســت و پروژه های نفرآباد بین 2 تا 3ســال 

تکمیل می شوند.«
او بیان می کند: »مشــوق های نوســازی در بافت 
فرســوده را در کمیســیون مــاده5 تصویب و به 
شــورای عالی معماری و شهرسازی ارسال کردیم. 

شورای عالی معماری و شهرســازی در نخستین 
جلسه قرار است این مصوبات را در دستور کار خود 
قرار دهد؛ به محض ابلاغ از ســوی شــورای عالی، 
در سایر بافت های فرســوده تهران، شاهد جهش 

نوسازی خواهیم بود.«
هدایت می گوید: »طبق قانون، سالانه 10درصد از 
بافت فرسوده باید نوسازی شود، نیمی از آن سهم 
دولت و نیمی سهم شهرداری است که متأسفانه در 
سال های گذشته نوسازی به درستی انجام نشده و 
عدد انجام شده خیلی کمتر از سهمی بوده که قانون 

تعیین کرده است.«
سرپرست سازمان نوسازی شهر تهران با بیان اینکه 
بسته تشویقی اي برای نوسازی بافت فرسوده درنظر 
گرفته ایم که نگاه واقع بینانــه ای دارد، می افزاید: 
»این بسته بعد از طی مراحلی در کمیسیون ماده 5 
به تصویب رسید. بعد از آن به شورای عالی معماری 
شهرسازی رفته و در کارگروه این شورا به تصویب 
رســیده و قرار است که در نخســتین دستور کار 
شورای معماری شهرسازی قرار گیرد. این بسته به 

محض تصویب لازم الاجراست.«
وی با تأکید بــر این موضــوع که در این بســته 
تشــویقی یک طبقه تراکم اضافه در بافت فرسوده 
درنظر گرفته شده است، گفت: »همچنین دولت   
450میلیون تومان وام می دهد که 300میلیون آن 
با سود ۹درصد و 150میلیون آن با سود 1۸درصد 

است. هم اکنون وزارت راه و شهرسازی در شورای 
پول و اعتبــار تلاش می کند تا این ســود را کمتر 

کند.«
محدودیت ساخت وســاز برای مالــکان، همزمان 
با اجرا نشــدن پروژه های عمرانی کلان از ســال  
۸5در نفرآباد در دســتور کار قرار گرفته بود زیرا 
برنامه شــهرداری این بود که کل محله را تملک و 
تخریب کند. تا ســال۹1 حدود 200پلاک در آن 
محله خریده و تخریب شد. در سال۹1 برنامه خرید 
املاک متوقف می شود اما پلاک های تملک شده هم 

تعیین تکلیف شدند. 
در سال ۹۸پروژه نفرآباد به سازمان نوسازی شهر 
تهران محول شــد تا برنامه بازآفرینــی برای آن 
طراحی شود. به دلیل مجاورت با حرم تاریخی شاه 
عبدالعظیم)ع( فقط امکان 3طبقه ساخت وســاز 
وجود داشت در نتیجه این کار برای مالکان سودی 
ایجاد نمی کرد. این مشــکل در شــورای شهر هم 
مطرح شده بود. اما در دوره مدیریت شهری فعلی 
بعد از گفت و گو هایی که بــا میراث فرهنگی انجام 
شد امکان ساخت 4طبقه برای مالکان فراهم شد. 
با مجوز شورای شهر، وزارت کشور و بانک مرکزی، 
امکان انتشــار 250میلیارد تومان اوراق مشارکت 
برای این محدوده وجود دارد. انعقاد قرارداد با بانک 
عامل در حال انجام است و در تابستان امسال این 

اوراق هم منتشر می شود.

این شنبه؛ ساخت 5 هزارخانه در تهران
امروز با حضور شهردار تهران  ساخت 5 هزار واحد مسکونی و پروژه بازآفرینی اطراف حرم عبد العظیم حسنی)ع( آغاز می شود

مترو آماده مهرماه
شــرکت  مدیرعامــل   

حمل و نقل
بهره برداری متروی تهران و 
حومه صبح جمعه با حضور 
سرزده در ایستگاه شــهرری از نزدیک در 
جریان عملیات بهســازی و ایمن ســازی 
ســوزن های ریل جنوبی ایستگاه شهرری 
قرار گرفت. به گزارش همشــهری، حامد 
عباسی نامی در این بازدید، با اشاره به اینکه 
بیش از 20سال از عمر این سوزن ها گذشته 
و برای ایمنی هرچه بیشــتر مسافران در 
متروی تهران انجام این تعمیرات اساســی 
ضروری اســت، گفــت: »اورهال ســایر 
سوزن های مترو هم که نیاز به تعمیر دارند، 
باید هرچه زودتر آغاز شود. تا به این لحظه 
13تراورس )ریل بند( که نیاز به نوســازی 
داشتند، تخریب و تراورس های نو جایگزین 
شدند. همچنین پس از تحکیم آنها، ریل ها، 
سوزن ها و ســایر ادوات و تجهیزات مجدد 
نصب شده است تا ان شاءالله صبح روز شنبه 
ســرویس  دهی خط یک نیز طبق برنامه و 
بدون مشکل انجام شود.« به گفته او، در فاز 
نخســت ایــن طــرح، عملیــات اورهال 
سوزن های جنوبی ایستگاه شهرری انجام و 
در فاز بعدی 2ســوزن شمالی این ایستگاه 

نیز بهسازی شد.
مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری متروی 
تهران و حومه با اشــاره بــه اینکه تعویض 

کامل سوزن بالغ بر 30میلیارد تومان هزینه 
داشــت، گفت: »با همت و تلاش همکاران 
این کار  با صرف هزینه کمتر از ۶00میلیون 
تومان انجام شــد.« در ادامه عباسی نامی 
از تلاش و برنامه ها  برای آماده سازی مترو 
برای شروع سال تحصیلی جدید خبر داد 
و گفت: »قصد داریم تا با اســتفاده از توان 
داخلی و مدیریت هزینه ها، اورهال قطارها و 
زیرساخت های مترو را با جدیت دنبال کنیم 
و تلاش خواهیم کرد تا در مهرماه و همزمان 
با بازگشایی مراکز آموزشی و افزایش آمار 
مســافری، بهترین خدمات به مســافران 

ارائه شود.«

کارکرد و اهمیت سوزن ریل
ســوزن ریــل )Railroad switch( یک 
وسیله مکانیکی مهم و پرکاربرد است که در 
تقاطع ها به قطار امکان تغییر مسیر از یک 
ریل به ریل دیگر را می دهد. ســوزن ریلی 
راه آهن یکی از نقاط ضعف خط محســوب 
می شود و نگهداری و تنظیم و نظافت آنها 
از اهمیت فراوانی برخوردار اســت. در غیر 
این صورت به جهت حساسیت خاص سوزن 
راه آهن، امکان وقوع سانحه روی آنها وجود 
دارد. خطوط راه آهن همــواره در معرض 
خطر هستند و اغلب ســوانح نیز در روی 

سوزن اتفاق می افتد.

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

 مسئولیت پذیری محیط زیستی 
در سایه امتداد مسئولیت  تولیدکننده

امتداد مسئولیت تولیدکننده)EPR( یکی از 
برنامه های مهم و تأثیرگذار در حوزه مدیریت 
پسماند است که در بســیاری از کشورهای 
توسعه یافته در قالب یک قانون عمومی اجرا 
می شود. این سیاست به عنوان یک ابزار کارآمد مدیریتی موجب 
می شود تولیدکنندگان، مســئولیت محصولات خود را از زمان 
تولید تا پایان چرخه عمر محصول برعهده گیرند. سال13۸3 در 
قانون مدیریت پسماندها به قانون امتداد مسئولیت تولیدکننده 
تأکید شده است. براســاس ماده4 این قانون، تولیدکنندگان و 
واردکنندگان کالا موظف شدند مسئولیت اجتماعی خود را برای 
بازیافتِ پسماند حاصل از مصرف کالاهای تولیدی برعهده گیرند. 
در غیر این صورت مشــمول پرداخت نیم در هزار عوارض تولید 
پسماند می شدند که در ماده12 آیین نامه اجرایی قانون مدیریت 
پسماند)مصوب هیأت وزیران( نیز مورد تأکید قرار گرفت. اگر چه 
این قانون آنطور که باید جدی گرفته نشد اما با پیگیری سازمان 
شهرداری های وزارت کشــور، عوارض مورد نظر به یک در هزار 
افزایش یافت و در ماده۶ قانون کمک به ساماندهی پسماندهای 
عادی گنجانده شد و به تصویب مجلس شورای اسلامی رسید و بر 
این  اساس در قانون بودجه سالانه از سال13۹۹ در بند»و« تبصره۶ 

ردیف بودجه ای به آن تخصیص داده شد.
با همکاری وزارت صمت کالاهای مشمول این قانون ابتدا به ۸ و 
سپس به 13قلم کالا تخصیص یافت و لیست واحدهای تولیدی 
و واردکنندگان با تأیید سازمان محیط زیست جهت اخذ عوارض 
به سازمان امور مالیاتی ارسال شد تا درآمدهای حاصله به حساب 
وزارت کشور واریز و برای بازیافت پسماندهای حاصل از کالاهای 
مزبور و ایجاد تأسیسات منطقه ای تبدیل پسماند به مواد و انرژی 
با اولویت مشارکت بخش خصوصی و با نظارت سازمان حفاظت 

محیط زیست هزینه شود.
لازم به ذکر است که آیین نامه اجرایی این قانون به تدریج به کل 
کالاهای مورد نظــر و واردکنندگان و تولیدکنندگانی تســری 
خواهد یافت که مسئولیت خویش را در بازیافت پسماند کالاها 

ایفا نمی کنند.
با اجرای قوانین مرتبط با امتداد مسئولیت تولید کننده، کالاها 
و مواد مصرفــی که پس از مصــرف و پایان چرخــه عمر مفید 
برای محیط زیســت آلودگی هایی را به دنبال خواهند داشت در 
محیط زیست رها نشده و به چرخه تولید بازمی گردند. پیش بینی 
می شود که در بستر این قانون و با آموزش و تعامل سازمان های 

مربوطه موارد ذیل حاصل شود:
  افزایش انگیزه واحدهای تولیدی در زمینه تولید محصولاتی 

سازگارتر با محیط زیست و دارای پسماند کمتر 
  بازبینی و طراحی مجدد محصولات و بسته بندی ها و استفاده 

کمتر از مواد اولیه با قابلیت بازیافت 
  توجه به جوانب محیط زیستی در طراحی محصولات

  ایجاد سیاست های تولید و مصرف پایدار
  افزایش نرخ جمع آوری و بازیافت محصولاتی که تحت پوشش 

قوانین EPR  قرار می گیرند 
  کاهش دفن پسماند و ایجاد بسترها و زیرساخت های استفاده 

مجدد و بازیافت 
  انتقال مسئولیت مالی از شهرداری ها به تولیدکنندگان و در 
نتیجه ایجاد مشــوق برای فعالیت ها و نوآوری در طراحی برای 

محیط زیست
 کاهش تولید پسماندها، کاهش بهره برداری از منابع طبیعی و 

توسعه صنایع بازیافت
  کاهش هزینه های شهرداری ها و دهیاری ها در حوزه خدمات 

شهری و آلودگی های ناشی از دفن پسماندها
EPR )امتــداد مســئولیت تولیدکننده( پایــه رقابت پذیری، 
مسئولیت اجتماعی و اقتصاد چرخشی استوار است و باعث رونق 
کسب وکار و ایجاد اشــتغال و درآمد پایدار و به حرکت درآمدن 
چرخه اقتصادی حاصل از بازیافت و تبدیل مواد زائد و پسماندها به 
انرژی و محصولات شده و نیز نقش برجسته ای از سهم خودکفایی و 
عدم وابستگی به خارج برای تأمین مواد اولیه و جلوگیری از خروج 

ارز خواهد داشت.
مع الوصف سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران مدت هاست 
پیگیری های لازم و تعامل با ســازمان های ذی مدخل و صنایع 
مرتبط را در دستورکار قرار داده و می کوشد صاحبان واحدهای 
تولیدی را به اهمیت اجرای قانون امتداد مسئولیت واقف کند تا از 
رهاورد آن علاوه بر رونق کسب وکار، حفظ منابع، حفظ سرمایه ملی 

مسئولیت پذیری محیط زیستی را افزایش دهد.
*مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهر تهران

واکنش زاکانی به نامه هشدار 
درباره هک سامانه های شهرداری

شــهردار تهران درباره نامه ای که ادعا شده اســت چند روز قبل از 
هک سامانه های شهرداری، این مسئله اطلاع داده شده بود واکنش 
نشان داد. به گزارش همشهری، به تازگی نامه ای در فضای مجازی 
منتشر شد که مدعی شــده اســت چند روز قبل از هک سامانه 
شهرداری در 14خرداد امسال، این مســئله اطلاع داده شده بود، 
 به گونه ای که در این نامه به تاریخ 11اردیبهشت1401 و به امضای
 محمدرضا زارع علی،  مدیرکل ســابق امورمالی شهرداری تهران 
رسیده، به حراست شهرداری اطلاع داده شده که برخی از نیروهای 
شهرداری گفته اند که اخیرا روی سیستم هایشان اخطاری مبنی 
بر دسترســی فرد دیگری دیده اند. علیرضا زاکانی، شهردار تهران 
در واکنش به انتشــار این نامه گفت: »در موضوع حمله سایبری، 
بررسی های دقیق فنی نشان داد که از گذشته سرمایه گذاری ویژه ای 
روی این موضوع و برای زمینه چینی حمله به زیرساخت های فنی 
شهرداری تهران انجام داده بودند.پس از گزارش رسانه ها، این نامه 
را دیده ام و با وجود مشخص بودن موضوع، پیگیری مجددی در این 
رابطه انجام شد. موضوع نامه مربوط به دسترسی غیرمجاز به حساب 
کاربری یکی از مدیران در یکی از سامانه های اداری بود که به صورت 
طبیعی با تغییر و بازنشانی کلمه عبور توسط پشتیبانی فنی مشکل 
برطرف شــده بود. موضوع این نامه و واکنش روتین مجموعه فنی 
به آن نشان دهنده دقت نظر همکاران ما در رعایت موارد امنیتی و 

حساسیت نسبت به هرگونه تغییر غیرطبیعی در سامانه هاست.«

 عابد ملکی
 معاون هماهنگی امور عمرانی 

استانداری تهران
در شهرستان های استان تهران تاکنون 
براساس بررسی هایی که برای شناسایی 
ســاختمان های ناایمن شــده، گزارشی 
بــرای تخلیــه، پلمــب و تخریــب فــوری 
ساختمانی نداشــته ایم. البته براساس 
ابــاغ وزارت کشــور، بــرای شــهر تهــران 
این موضوع به صورت استثنا به شهردار 
تهران سپرده شده است. شناسایی ها، 
هم برای ساختمان های بلندمرتبه و هم 
بــرای ســاختمان های قدیمی مثــل بازار 
تهران در شهر تهران و سایر نقاط استان 

تهران انجام خواهد شد.

 ابوالفضل فاح
 معاون مالی و اقتصاد شهری 

شهرداری تهران
فرایند عرضه اماک شهرداری در بورس 
کالا آغــاز شــده و در وهلــه اول 2ملــک 
مســکونی در منطقه2 تهــران با قیمت 
کارشناسی شده 9میلیارد و 100میلیون 
تومان و 16میلیــارد و100میلیون تومان 
بــرای ایــن عرضــه آمــاده شــده اســت. 
تفاوت اساسی که تاکنون می توان برای 
فروش اماک عرضه شــده به آن اشاره 
کرد این است که هم اشخاص حقیقی 
و حقوقــی می تواننــد خرید کننــد و هم 
پیمانکارانی که طلب دارند برای تأییدیه 
طلب های خود می توانند  به این اماک 

در بورس مراجعه کنند.

رئیــس مرکــز مطالعــات و برنامه ریــزی 
شــهر تهــران بــا بیــان اینکــه بــه لحــاظ 
شاخص دسترسی به مسکن نیز فقط 
6 کشور دیگر هستند که پایین تر از ایران 
قــرار دارند، گفــت: »بنابرایــن بازنگری 
اساسی و عاجل در سیاست های اشتباه 
دهه هــای گذشــته، حیاتــی اســت.« 
به گفته محمدمنان رئیسی، در پایتخت 
طی یک دهه گذشــته حــدود 41 درصد 
از کل پروانه هــای ســاختمانی فقــط در 
5منطقه شــمالی یعنی مناطــق یک تا 
5صــادر شــده؛ درحالی کــه در همیــن 
بازه زمانی، سهم 12منطقه پایین شهر 
شامل مناطق 9 تا 20 فقط 36.5درصد 
از کل پروانه های ساختمانی بوده است.

5
منطقه

رئیــس  ابراهیمــی،  پــور  محمدرضــا 
کمیســیون اقتصــادی مجلس متوســط 
وصــول مالیــات ماهانــه از بابــت مالیات 
بر ارزش افزوده در ســال گذشته را حدود 
4هزار میلیارد تومــان اعام کــرد و گفت 
به واســطه اجرای قانون مجلس این رقم 
بــه ماهانــه 7هــزار و500میلیــارد تومــان 
افزایــش یافتــه اســت. به گفتــه او، البته 
9هزارمیلیارد تومان از منابع مذکور هنوز 
به حساب شهرداری ها واریز نشده است. 
پورابراهیمی افزود: اجرای قانون مجلس 
در زمینــه درآمــد پایــدار شــهرداری ها در 
مجموع باعث افزایش 30درصدی درآمد 
دریافتــی شــهرداری ها از بابــت افزایــش 
مالیات بــر ارزش افــزوده خواهد شــد اما 

نحوه توزیع آن باید اصاح شود.

9000
میلیارد

نقل قول خبر

عکس خبر

عدد خبر

خبر

محمدمهدی عزیزی*یادداشت

برنامه مسکن سازی شهرداری چیست؟آنچه که از نفر آباد آغاز می شود

در قرارگاه تامین مسکن شهرداری تهران در برنامه1401 ،  ساخت حداقل 120هزار یک پروژه خدماتی، رفاهی و پارکینگ به ارزش 250میلیارد تومان 
واحد پیش بینی شد  ه که ممکن است تا 180هزار واحد هم افزایش پیدا کند

ســاخت 336واحــد مســکونی از پروژه هــای قرارگاه مســکن بــا همــکاری بنیاد 
 120هزار خانه - مجموع تمام پروژه های خانه سازی  طبق برنامه  شهرداری استمسکن انقلاب اسلامی 

احداث یک زائرسرا با 28اتاق و 112تخت و یک زورخانه به مساحت 500مترمربع 
3500خانه   در املاک شهرداری ساخته می شودمجموعا به ارزش 50میلیارد تومان با همکاری آستان عبدالعظیم حسنی)ع(

بازگشایی مدارس و 2/5میلیون سفر روزانه 
  پیش بینی می شود از ابتدای مهر ماه و همزمان با آغاز سال تحصیلی جدید، روزانه حدود 2.5میلیون 

سفر از طریق متروی تهران انجام شود.
  برای سرویس دهی استاندارد به مسافران دست کم به 1500واگن دیگر برای شبکه متروی تهران نیاز است.
  شــبکه متروی تهران تا کنون بالغ بر 10میلیارد )نفر-مسافر( را پوشش داده اســت که این رقم حدود 

120برابر جمعیت کشور می شود.
  متروی تهران به لحاظ طول، مسیر، تعداد ایستگاه های احداث شده، کیفیت ساخت و نگهداری یکی 

از 20متروی برتر جهان محسوب می شود.
  طول ساخته شــده شــبکه متروی تهران درحال حاضر حدود 252کیلومتر اســت که حدودا به اندازه 

مسافت تهران تا ساری می شود.
  اگر شــهر تهران فاقد خطوط فعلی مترو بــود، روزانه در حــدود 30کیلومتر به صــف ترافیک خودرو ها 

اضافه می شد.
  بــا بهره  منــدی از شــبکه متــروی تهــران، ســالانه حــدود 300میلیون لیتــر در مصرف ســوخت کشــور 

صرفه جویی می شود.
  هزینه خرید هر واگن مترو حدود یک میلیون دلار است.

  ساخت هر ایستگاه مترو حدود 12میلیون دلار هزینه دارد.
  برای ساخت هر کیلومتر مترو در شهر تهران حدود 55میلیون دلار هزینه صرف می شود.

  مسافران مترو در هر سفر فقط یک سوم هزینه واقعی آن را پرداخت می کنند.
  هزینه تامین برق یک ماه شبکه مترو اکنون حدود 2میلیارد تومان است.

  برای ساخت هر کیلومتر خط مترو، به صورت مستقیم برای حدود 825نفر شغل ایجاد می شود.
  هر واگن مترو ظرفیت پذیرش 44مســافر به صورت نشســته و 180مســافر به حالت کلی)نشســته و 

ایستاده( را دارد.
  میزان ساخت خطوط و ایستگاه های مترو در تهران طی 20سال اخیر، از اکثر شهرهای بزرگ و مطرح 

جهان نظیر لندن، توکیو، نیویورک و... بیشتر است.
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بزرگ ترین طرح آبرسانی خاورمیانه 

گزارش
در طول 10ماه به اجرا رســید تا به 
مطالبــه تاریخــی مردم اســتان 
خوزستان پاسخ داده شود. با افتتاح این طرح 26شهر 
و بیش از هزار روستای اســتان خوزستان سیراب 
می شود. به گزارش همشهری، طرح انتقال آب از سد 
دز شامل احداث آبگیر از کانال، احداث بزرگ ترین 
ایستگاه پمپاژ آب در کانال پایاب سد دز به ظرفیت 
10مترمکعب در ثانیه، توسعه ایستگاه پمپاژ ام الدبس 
تا مخزن متعادل کننــده، احداث خط لوله فولادی 
انتقــال آب بــه طــول 74کیلومتــر و بــا قطر 
2400میلی متر، احداث خط انتقال برق و ایستگاه 
پمپاژ شهید چمران در 2فاز و مجموعا 5مترمکعب 
در ثانیه و خطوط انتقال به طول 10کیلومتر است. 
پیش بینی می شــود با اجرای این طرح شهروندان 
26شهر استان خوزســتان شــامل اهواز، آبادان، 
خرمشهر، شــادگان، سوســنگرد، حمیدیه، رفیع، 
بستان و 1600روستا، از آب شرب با کیفیت، کافی و 

پایدار طرح آبرسانی غدیر، بهره مند شوند.

آنچه گذشت
طرح آبرسانی غدیر که سنگ بنای آن از سال 1387با 
انتقال آب از سد کرخه آغاز شده بود، از زمان روی کار 
آمدن دولت ســیزدهم با یک تغییر بزرگ در تغییر 
سرمنشأ تامین آب، از سد کرخه به سد دز مواجه شد 
که هدف از این تغییر بهره مندی جمعیت بیشتری از 
مردم استان و تامین آب باکیفیت تر اعلام شده است.

طرح آبرسانی غدیر با انتقال آب سد کرخه تا پیش 
از دولت سیزدهم فقط 50درصد پیشرفت داشت اما 
سیدابراهیم رئیسی در نخستین سفر استانی خود به 
خوزستان دســتور داد تا آبرسانی در کمترین زمان 
ممکن با برداشت آب از سد دز در اولویت قرار گیرد. 
دیروز او در چهارمین سفر استانی اش به خوزستان 
این طرح بزرگ را افتتاح کرد. این طرح آب شــرب 
4.7میلیون نفر از جمعیت استان را تامین می کند. 
در اجرا و تکمیل طرح غدیــر بیش از 20هزار نفر از 
مهندسان و کارگران ایرانی در مدت 10ماه به صورت 
شبانه روزی فعالیت داشــته اند. پیش از این در آبان 
سال 1395فاز نخست پروژه انتقال آب از سد کرخه 
به تصفیه خانه شماره یک اهواز با هدف بهره مندشدن 
ساکنان مناطق شــرق اهواز شامل مناطق ملی راه، 
زیتون، سپیدار، باهنر، رسالت، فولاد و پادادشهر در 
حضور رئیس جمهور پیشین به بهره برداری رسیده 
و برای اجرای این طرح 600میلیــارد تومان بابت 

لوله گذاری به میزان 852کیلومتر هزینه شده بود.

پاسخ به مطالبه تاریخی
 تأخیر در اجرای طرح غدیر در سال های اخیر باعث 
بروز اعتراض هایی در شهرهای استان خوزستان شده 
بود اما اکنون دولت سیزدهم برای پاسخ به مطالبه 
تاریخی مردم یک گام تاریخی و جهادی برداشــته 
است. رئیس جمهور در مراسم افتتاح این پروژه اعلام 
کرد: با گام های آهسته نمی توان مشکلات را برطرف 
کرد لذا باید یک حرکت جهشی داشته باشیم. رئیسی 
در عین حال تأکید کــرد: طبق برنامه ریزی صورت 
گرفته اگر مشکلی درخصوص خشکسالی گریبانگیر 
هر کدام از سدها شود، از ظرفیت سایر سدها برای 
تأمین آب آشامیدنی مردم اســتفاده می شود. او با 
تأکید بر لزوم تســریع در اجرای طرح های فاضلاب 
در خوزستان افزود: نباید باران که نعمت الهی است 

باعث ایجاد دلهره در مردم شود.

اجرای یک طرح 5ساله در 10ماه
علی اکبر محرابیان وزیر نیرو هم در این مراســم با 
بیان اینکه شــعار »ما می توانیــم« در اجرای طرح 
بزرگ آبرسانی غدیر محقق شد، گفت: طرحی را که 
5ســال زمان برای اجرای آن پیش بینی شده بود با 
کمک دستگاه ها و متخصصان مجموعه وزارت نیرو 

در 10 ماه اجرایی کردیم. او یکی از ویژگی های مهم 
این طرح را استفاده از تجهیزات 100درصد ایرانی 
اعلام کرد و افــزود: در دولت های مختلف از ابتدای 
انقلاب، پروژه ها و طرح های متعددی اجرا شــد اما 
نتوانست رضایت کافی را به دست بیاورد. امیدواریم 
این پروژه بتواند از لحاظ کمــی و کیفی رضایت و 
مطالبه بخشی از مردم خوزستان را محقق کند. او 
افــزود: ویژگی دوم این طرح کیفیت آن اســت که 
به دلیل شوری بالای آب ســد کرخه، منبع آب دز 
جایگزین شد. خوشبختانه با اجرای این طرح شاهد 
بالاترین کیفیت آب هستیم. وزیر نیرو در عین حال 
با اشاره به چالش های ناشی از خشکسالی در آینده و 
تأثیر آن بر تامین آب از سد دز، اعلام کرد: متأسفانه 
موضوع خشکسالی می تواند باعث افزایش مشکلات 
از قبیل کیفیت و کمیت آن شــود. در این پروژه با 
دوراندیشی و لحاظ کردن مسائل پدافندی، این مهم 
را درنظر گرفته ایم و نگرانی از این بابت نداریم. به گفته 
او، پروژه های متعددی برای دیگر نقاط خوزســتان 
نیز درنظر گرفته  شده که در کمترین زمان ممکن به 

مرحله بهره برداری می رسد.

تأمین آب با یک بیستم هزینه
وزیر نیــرو می گویــد: در طرح قبــل 250 تا 280 
هزار میلیارد ریال هزینه به نرخ پارســال و حداقل 

زمان اجرا، 5ســال پیش بینی شــده بود اما طرح 
جدید با مدت زمان یک ســاله و با یک بیســتم آن 
نرخ محقق شــد. محرابیان با بیان اینکــه قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیا و 50 پیمانکار در اجرای طرح 
آبرسانی غدیر مشارکت داشته اند، ادامه داد: یکی از 
ویژگی های مهم این طرح این است که طراحی و اجرا 
و تامین تمام قطعات، تجهیزات و لوازم به صورت 100 
درصد ایرانی تامین شده اســت. او اعلام کرد: برای 
نقاط مختلف خوزستان طرح تامین آب شرب وجود 
دارد. تلاش می کنیم با حمایت دولت شاهد افتتاح 
آن طرح ها و خوشحالی همه مردم خوزستان برای 

بهره مندی از آب با کیفیت باشیم.

افزایش کیفیت آب خوزستان
به گزارش همشهری، 495 روستای غرب و جنوب 
غرب آماده اتصال به طرح آبرســانی غدیر هستند. 
برای این طرح، تاکنون 2 هزار میلیارد تومان هزینه 
شده اســت که یک هزار و 200 میلیارد تومان آن 
از محل اســناد خزانه تامین شده اســت. در قالب 
طرح آبرســانی غدیر آب رودخانه دز که آب بسیار 
با کیفیتی است، به شبکه آبرسانی غرب خوزستان 
تزریق خواهد شد و سختی آب آشامیدنی مشترکان 
خوزستانی بعد از سال ها به زیر هزار میکروموس بر 

سانتی متر خواهد رسید.

خوزستان سیراب شد

نقشه تجارت ایران و ترکیه در 7ماه 2022

پاسخ دولت سیزدهم به مطالبه تاریخی مردم جنوب
روایت مرکز آمار از افت ساخت وساز 

موتور تولید مسکن روشن نشد
آخریــن داده های مرکز آمار ایــران از وضعیت صــدور پروانه 
ساختمانی در مناطق شهری کشــور حاکی از این است که در 
سال1400 درمجموع برای تولید 395هزارو141واحد مسکونی 
پروانه صادر شــده که این تعداد معادل 52.7درصد از مسکن 

موردنیاز این مناطق است.
به گزارش همشهری، براساس برنامه های بالادستی و مطالعات 
کارشناسی، کشور سالانه به احداث یک میلیون واحد مسکونی 
نیاز دارد که 25درصد این مقدار مربوط به مســکن روستایی 
و 75درصد مربوط به مســکن شهری اســت. براساس همین 
برآوردها، دولت سیزدهم در 4ســال آینده مکلف شده است تا 
سالانه برای تولید حداقل یک میلیون واحد مسکونی برنامه ریزی 
کند؛ این در حالی اســت که آمارهای رسمی نشان می دهد در 
10سال گذشته، هیچ گاه معادل نیاز کشور مسکن سازی نشده و 
در ساخت وسازهای سال1400 نیز معادل 52.7درصد این نیاز 

محقق شده است.

بن بست مسکن سازی در تهران
بیشترین رکورد تولید مسکن در تاریخ صنعت ساختمان ایران 
به سال1390 اختصاص دارد. در این سال برای احداث بیش از 
233هزار واحد مسکونی در شهر تهران پروانه ساختمانی صادر 
شد و کل واحدهای مسکونی برنامه ریزی شده برای تولید در کل 
مناطق شهری کشور به مرز 765هزار واحد رسید. در ادامه، بازار 
مسکن و صنعت ساختمان تا سال1395 وارد رکود عمیق شد 
و پس ازآن نیز هرگز نتوانست به رکوردهای قبلی تولید مسکن 
به خصوص در تهران نزدیک شود. طبق اطلاعات مرکز آمار ایران، 
در سال1400 تولید مسکن شهری در تهران 81درصد کمتر از 
رکورد ســال1390 بوده و تولید مسکن در کل مناطق شهری 

کشور نیز 48درصد کمتر از این رکورد ثبت شده است. 
حالا اما، آنطور که آخرین اطلاعات مرکز آمار ایران در گردآوری 
اطلاعات پروانه های ساختمانی صادر شده توسط شهرداری های 
کشــور در ســال1400 نشــان می دهد، واحدهای مسکونی 
پیش بینی شده در تهران با کاهش 16.2درصدی نسبت به سال 
قبل مواجه شــده و به 44هزارو549واحد رسیده که کمترین 
مقدار در دهه90 و حدود 50درصد میانگین تولید مسکن تهران 

در این دهه است. 
به گزارش همشــهری، اظهارات متولیان نهضت ملی مسکن 
حاکی از این است که سهم استان تهران از این طرح 4 میلیون 
واحدی 4ساله، 620هزار واحد است که 180هزار واحد آن یعنی 
سالانه 45هزار واحد مربوط به شهر تهران است. با این حساب، 
اگر احداث مسکن دولتی در شهر تهران طبق برنامه ریزی محقق 
شود و تولید فعلی نیز توســط بخش خصوصی ادامه پیدا کند، 
میانگین ساخت وساز مسکن شهری در تهران به بیش از 90هزار 
واحد خواهد رسید که رقم قابل قبولی است و می تواند نیازهای 

جاری مسکن را تأمین کند.

عقب ماندگی مسکن شهری در کشور
در تاریخ مسکن کشور نیز، بالاترین میزان تولید مسکن شهری 
مربوط به سال1390 است که در آن برای احداث 765هزار واحد 
مسکونی در مناطق شهری کشــور برنامه ریزی شد. این مقدار 
در سال1400 به 395هزارو141واحد رسیده که 48.3درصد 
کمتر از رکورد ســال1390 اســت. با توجه به اطلاعات اخیر 
مرکز آمار ایران، در سال1400 میزان تولید مسکن در مناطق 
شهری کشور 19.5درصد نســبت به سال قبل از آن افت کرده 
و به کمترین رقم در 3ســال اخیر رسیده است. طبق اطلاعات 
مرکز آمار ایران، تعداد پروانه های احداث مسکن شهری در سال 
گذشته نسبت به سال گذشــته 127هزارو791پروانه بوده که 
26.7درصد کمتر از سال1399 است؛ اما به واسطه افزایش تراکم 
ساخت و رسیدن میانگین واحدهای هر پروانه به 3.1واحد، تعداد 

مسکن تولیدی 19.5درصد کمتر شده است.
بررسی آمارهای تولید ساختمان به تفکیک 4فصل 1400 نشان 
می دهد باوجوداین که وضعیت مسکن در این سال بسیار نامساعد 
بود، در فصل زمستان تحرک هایی در برنامه ریزی تولید مسکن 

رخ داده و امید به بهبود اوضاع را زنده نگه داشته است. 

کامبک نفتی به قبل تحریم ها
محسن خجســته مهر، مدیرعامل شرکت 
ملی نفت از یک کامبک در ظرفیت تولید 
نفت ایران خبــر داده و می گوید: ظرفیت 
تولید نفت کشــور تا پایان سال با افزایش 
200هزاربشکه ای، به 4میلیون و38هزار بشکه در روز می رسد. 
او با اشاره به اینکه ظرفیت تولید نفت در دولت سیزدهم در پایان 
سال گذشته به میزان پیش از تحریم ها بازگشت، افزود: ظرفیت 
تولید نفت اکنون 3میلیون و838هزار بشکه در روز است.معاون 
وزیر نفت درخصوص افزایش صادرات نفت در دولت سیزدهم 
گفت: با توجه به افزایش ظرفیت تولید نفت، این امکان وجود 
دارد که با توجه به کشش بازارهای بین المللی، صادرات خود را 

افزایش دهیم.
رشــد ظرفیت تولید نفت، خبر خوبی است به شرط اینکه این 
افزایش ظرفیت به بازپس گیری سهم ایران از بازارجهانی نفت 
منجر شود. باید دید با برداشــته شدن تحریم های نفتی، ایران 
تا چه اندازه می تواند در میدان عمل، ســهم خود را از تولید و 
صادرات نفت پس بگیرد؟ آیا رقبایی که پیش از این سهم ایران را 

تصاحب کرده اند، حاضر به پس دادن آن خواهند بود؟ 

 راه مطلوب
 برای تأمین مالی شرکت ها

خبر: سازمان امور مالیاتی اعلام کرد: اگر شرکت های 
پذیرفته شده در بورس سود تقسیمی خود را به جای 
پرداخت نقدی به ســهامداران و خارج کردن آن از 
بازار، صرف افزایش سرمایه شرکت کنند، مالیات آن 

صفر درنظر گرفته خواهد شد.
نقد: بسیاری از شرکت ها ازجمله شرکت های بورس 
با چالش تامین مالی مواجه اند و بسیاری از آنها حتی 
برای تامین وجوه درگردش خود دست به استقراض 
می زنند و بهره های سنگین هزینه های مالی زیادی 
را به شــرکت ها تحمیل می کنــد، درحالی که اگر 
شــرکت ها قادر باشند سود ســالانه خود را صرف 
افزایش ســرمایه کنند بخشــی از هزینه مالی آنها 
کاهش می یابد. نکته مهم تر اما این است که این منابع 
مالی می تواند صرف اجرای طرح های جدید شود که 
خود می تواند به رشد تولید در این شرکت ها و کل 

اقتصاد ایران منجر شود.

چهره روز

نقد  خبر

مسکن

تجارت ایران و ترکیه در 7ماه ســال جاری میلادی با رشــد 

داده نما
مساعدی روبه رو شده و سهم صادرات ایران به ترکیه در بهبود 

اوضاع نقش پررنگ تری داشته است.
به گزارش همشــهری، آمارهایی که اداره آمار ترکیه منتشــر کرده، از رشد 
33درصدی تجارت این کشور با ایران و رسیدن آن از 2میلیارد و 877میلیون 
دلار به 3میلیارد و 847میلیون دلار حکایت دارد. نکته قابل توجه این اســت 
که صادرات ایران به ترکیــه در این دوره زمانی 56 درصد رشــد کرده و تراز 
تجاری ایران و ترکیه معادل 443میلیون دلار به نفع ایران بوده اســت. نکته 
دیگر این که بررسی آمارهای ارائه شده از سوی ترکیه نشان می دهد که رشد 
دادوستدهای تجاری 2 کشور در ماه جولای 2022 نیز ادامه داشته است. در 
این ماه واردات ترکیه از ایران به رشد 26درصدی نسبت به ماه مشابه سال قبل 
یعنی 241.6میلیون دلار و صادرات ترکیه به ایران نیز در همین بازه یک ماهه 

با رشد یک درصدی نسبت به سال قبل به 241.3میلیون دلار رسیده است.

 ارزش تجارت 
ایران و ترکیه

 3.847.000.000
دلار

 صادرات 
ایران به ترکیه

 2.145.000.000
دلار

 صادرات 
ترکیه به ایران

 1.702.000.000
دلار

 تراز تجاری
ایران

 443.000.000
دلار

%33 %13 %56
تغییر تغییر تغییر تغییر

%223
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 ستاد ملی مقابله با کرونا به ستاد ملی 

مقابله با تهدیدات زیســتی تبدیل گزارش
می شود، تا براســاس تجربه ای که 
پاندمی کووید-19 برجای گذاشــت، آمادگی برای 
مقابله با تهدیدات زیستی وجود داشته باشد. ستاد 
ملی مقابله با کرونا اوایل اســفند1۳9۸ درپی ورود 
ویروس کرونا به ایران با مصوبه شورای عالی امنیت 
ملی و تأیید رهبر انقلاب تشکیل شد. نخستین جلسه 
آن هم ۶اسفند همان سال برگزار شد و همه تصمیم ها 
و اقدامات ضروری برای مقابله با بیماری کرونا ازجمله 
اعلام تعطیلی ها از سوی این ستاد انجام می شد. حالا 
نزدیک به ۳سال از شــیوع ویروس کرونا در جهان 
می گذرد و بیش از ۶00میلیون نفر در جهان به این 
بیماری مبتلا شده اند و نزدیک به ۶.5میلیون نفر هم 
جان خــود را از دســت داده اند. اما امروز شــدت 
بیماری زایی این ویروس در بســیاری از کشورهای 

جهان کاهش پیدا کرده و کرونا دیگر به مانند ماه های 
ابتدایی مرگبار نیست. اما به اعتقاد کارشناسان حوزه 
بهداشت و درمان، پاندمی کووید-19 برای جامعه 
جهانی یک تجربه ارزشــمند به جا گذاشته؛ اینکه 
تهدیدات زیستی قابل پیش بینی نیستند و باید به طور 
مداوم آمادگی برای مقابله با آنها وجود داشته باشد. بر 
این اســاس و با موفقیت  رئیس جمهور، از این پس 
ســتاد ملی مقابله با کرونا به ســتاد ملی مقابله با 

تهدیدات زیستی تبدیل می شود.

ایران در محاصره تهدیدات زیستی 
حمید سوری، رئیس کارگروه بهداشت و پیشگیری 
ستاد ملی مقابله با کرونا درباره ضرورت های تداوم 
فعالیت این ستاد در قالب ستاد ملی مقابله با تهدیدات 
زیستی به همشهری می گوید: »پاندمی اخیر یک 
تذکر جدی به جامعه بشــری داشت؛ اینکه جوامع 

آسیب پذیر هستند و تهدیدات زیستی هم هیچ برنامه 
از پیش تعریف  شده ای ندارند و باید به صورت مستمر 
و مرتب آمادگی برای مقابله با این تهدیدات وجود 
داشته باشد. در پاندمی کووید-19 هم کشورهایی 
که آمادگی و مدیریت بیشتری برای مقابله با اپیدمی 
داشتند، بار ناشــی از پاندمی در این کشورها بسیار 

کمتر بود.« 
او با بیان اینکه تهدیدات زیســتی یک مقوله ملی، 
همه جانبه و چند بخشی اســت، ادامه می دهد: »با 
وجودی کــه ســازمان ها و وزارتخانه های مختلف 
نقش های متفاوت دارند امــا در مقابله با تهدیدات 
زیستی مثل کووید-19 ثابت شد که یک مجموعه 
جامع تری با هدایت مدیریت ارشــد اجرایی کشور 
نیاز است تا برای این تغییرات زیستی برنامه ریزی 
شود و همه ســازمان ها و وزارتخانه های مرتبط به 
آن تمکین کنند. به همین دلیل ستاد ملی مقابله با 

تهدیدات زیستی ادامه ستاد ملی مقابله با کروناست 
امــا ماموریتی جامع تر خواهد داشــت که علاوه بر 
کوویــد-19، تمام تهدیــدات مشــابه در آینده را 
مدیریت کند.« به گفته سوری فعالیت این ستاد برای 
کشور ایران اهمیت زیادی دارد چرا که در منطقه ای 
پرآشوب و آسیب پذیر به لحاظ مسائل زیست محیطی 
و زیستی قرار گرفته است:  »در این قرارگاه علاوه بر 
رصد آمادگی کشور برای مقابله با تهدیدات زیستی، 
مکانیســم های دفاعی هم مدیریت خواهد شد. در 
حقیقت نقش نظارت در پایش، برنامه ریزی برای این 
اقدامات و هماهنگی بین بخشی از سوی این ستاد 
انجام می شــود تا آمادگی برای مقابله با تهدیدات 
زیستی را فراهم کند.«  به گفته سوری در تهدیدات 
زیســتی 2نکته اهمیت دارد؛ آماده بودن و واکنش 
سریع: »تأخیر در واکنش به دلیل پیچیدگی و زمان بر 
بودن نظام ادارای کشــور می تواند آسیب زا باشد. از 
ســوی دیگر درباره مقابله با تهدیدات زیستی چند 
بخش در کشــور وجود دارد که به صورت جزیره ای 
عمل می کنند و این قــرارگاه می تواند هارمونی و 
هماهنگی بین این بخش هــا را ایجاد کند.« رئیس 
کارگروه بهداشت و پیشــگیری ستاد ملی مقابله با 
کرونا تأکید می کند: »این ستاد نه در صدد گسترش 
تشکیلات است و نه به دنبال ایجاد سازمانی با بودجه 
و منابع گسترده. تلاش این است که با حداقل بضاعت، 
هماهنگی ها ایجاد و اقدامات لازم انجام شود. قرار هم 
نیست تداخلی با سازمان های دیگر باشد یا بار مالی 
جدی به دولت تحمیل شود. ایجاد این ستاد ضرورت 
دارد و تداوم فعالیت آن می تواند به نفع کشور باشد، 
چرا که براســاس نگرش بین المللی، آینده بیش از 
اینکه از ســوی عوامل فیزیکی مثل جنگ تهدید 
شود، بیشــتر تحت تأثیر عوامل بیولوژیک خواهد 
بود. طبیعی است که مدیریت این مسائل در آینده 
با اســتفاده از روش های جدیــد و مطالعات علمی 
نوین صورت بگیــرد. این در حالی اســت که اوایل 
پاندمی کرونا یک بلاتکلیفی و سردرگمی در کشور 
وجود داشت و تا زمانی که ستاد ملی شکل نگرفته 
بود هماهنگی بین سازمان ها بسیار دشوار صورت 
می گرفت. در این باره با وجود اینکه وزارت بهداشت 
متولی سلامت کشــور بود اما نمی توانست درباره 
اقداماتی که دیگر ســازمان ها باید انجام می دادند، 
دستوری صادر کند. اما در ستاد ملی مقابله با کرونا 
که در راس آن رئیس جمهوری حضــور دارد، این 
هماهنگی ها به راحتی انجام شد و همه سازمان ها 
و وزارتخانه ها پای کار آمدنــد.«  او تأکید می کند: 
»درس هایی که طی این مدت از قرارگاه ستاد ملی 
کرونا به دست آمد کمک می کند که نگاه جامع تر و کم 
اشکال تری نسبت به تهدیدات زیستی شکل بگیرد. 
اهمیت این مسئله برای دولت تبیین شده و سازوکار 

این ستاد هم به زودی اعلام خواهد شد.« 

 ستاد ملی مقابله با کرونا 
تعطیل نمی شود 

ستاد ملی مقابله با تهدیدات زیستی، جایگزین ستاد ملی مقابله با کرونا می شود و با ماموریتی جامع تر 
علاوه بر کووید- 19، برنامه ریزی و مکانیسم های دفاعی برای مقابله با تهدیدات زیستی را مدیریت می کند

کاهش مالیات دارو ابلاغ شد، مصوب نشد
 بالاخره لایحه معافیت واردات 

سلامت
مواداولیه دارویی، شیر خشک و 
تجهیــزات پزشــکی تقدیم 
مجلس شد؛ معافیتی که از ابتدای سال جاری 
برای کالاهای اساســی وارداتی درنظر گرفته 
شده و به یک درصد رسیده بود اما دارو همان 
زمان از این فهرست جا ماند. این شرایط باعث 
شد که با اجرای طرح دارویار، حذف ارز دولتی 
و اصلاح سیاست های ارزی دارو، تولیدکنندگان 
دارو با چالش جــدی مالیات به دلیل مالیات بر 

ارزش افزوده 9درصدی مواجه شوند. 
چندی پیش مهــدی پیرصالحی، نایب رئیس 
هیأت مدیره  سندیکای صاحبان صنایع دارویی 
در این باره به همشهری گفته بود: »در گذشته 
ارز دولتی ۴200تومانی به دارو تعلق می گرفت 
و ۴00تومان ارزش افزوده داشــت اما اکنون 
ارز نیمایــی 2۶ تا 2۷ هزار تومــان می دهند و 
ارزش افزوده آن ۶ تا ۷ برابر بیشــتر شده است. 
این 9درصد مالیــات ارزش افــزوده برای ارز 
نیمایی عدد قابل توجهی است و منجر به تأخیر 
در ترخیص کالا و اختــلال در روند تولید دارو 
می شود.«  بر این اســاس اواخر هفته گذشته 
ســیدمحمد حســینی، معاون امــور مجلس 
رئیس جمهور از ارسال لایحه معافیت واردات 
مواداولیــه دارویی، شیرخشــک و تجهیزات 
پزشــکی با قید دو فوریت به مجلس خبر داد و 
اعلام کرد :  »براساس تصمیمات ستاد هماهنگی 
اقتصــادی دولت برای کاهش نــرخ مالیات بر 
ارزش افزوده، واردات مواداولیه و جانبی تولید 
دارو و تجهیزات پزشکی و شیرخشک اطفال، 
نرخ مالیات بر ارزش افزوده اقلام یادشــده در 
ســال1۴01 از 9درصد به یک درصد کاهش 

پیدا کند. « اما به گفته محمد عبده زاده، رئیس 
هیأت مدیره  سندیکای صاحبان صنایع دارویی 
به همشــهری، مجلس دوفوریتی بــودن این 
لایحه را تصویب نکرده و این مسئله باعث تداوم 
مشکلات تولیدکنندگان داروست: »مجلس به 
دوفوریتی بودن این لایحه رأی نداد و قرار است 
معافیت واردات مواداولیه دارویی، شیر خشک 
و تجهیزات پزشــکی به صــورت یک  فوریتی 
بررسی و تصویب شود. با این وضعیت عملا تا ۳، 
۴ماه آینده هم شرکت های تولیدکننده دارو در 
بلاتکلیفی به سرمی برند و تولید دارو مشکلات 
قبلی را خواهد داشــت.« به گفتــه عبده زاده، 
شرکت های داروســاز توانایی پرداخت مالیات 
9درصدی ارزش افزوده براساس ارز نیمایی به 
گمرکات را ندارند و تأخیر در ترخیص مواداولیه 
و ماشین آلات مشکلات جدی برای آنها به وجود 
آورده است: »البته وزارت بهداشت و سازمان غذا 
و دارو پیگیر تسریع صدور این مصوبه هستند و 
طی روزهای آتی هم اعضای سندیکا جلسه ای با 
کمیسیون بهداشت مجلس برگزار خواهد کرد 
تا راهکار عملیاتی در این باره اندیشیده شود.« 
او تأکیــد می کند این وضعیــت نتیجه ای جز 
کمبود و گرانی دارو را به دنبــال ندارد؛ چراکه 
این مالیات از ابتدا در طرح دارویار دیده نشده 
و اگر حذف نشــود، باید دوباره اصلاح قیمت 
دارو صورت بگیرد که هم هزینه بســیار بالایی 
به دولت تحمیل و هم مردم را با کمبود و گرانی 
دارو مواجه می کند: »تمام تلاش ما این است که 
مجلس هرچه سریع تر این لایحه را مصوب و به 
گمرکات ابلاغ کند تا با ترخیص هر چه زودتر، 
خط تولید شــرکت های دارویی فعال تر و سبد 

دارویی کشور تامین شود.«

 تصادفات چقدر 
از بودجه ملی را می بلعند؟

آمارهــای بــالای مــرگ و میــر در حادثه هــای 
رانندگــی ایران محــدود بــه زمــان و دوره خاصی 
از ســال نیســت. آمارهــای منتشــره حکایــت از 
این دارد کــه حوادث رانندگــی روزانه جان 40 تا 
50 نفــر را در جاده هــا و راه ها می گیــرد .هر چند 
شیوع کرونا و کاهش ســفرها در 2 سال گذشته 
کمی این آمار را کاهش داد اما با فروکش کردن 
شــیوع ایــن ویــروس دوبــاره نگرانی هــا از بابــت 
آمارهای مرگ و میر ناشی از تصادفات افزایش 

یافته است. 

 صادق ستاری فرد
 سخنگوی آموزش و پرورش

آمــوزش از مهر به صــورت حضــوری برگزار 
می شــود و شــبکه شــاد به عنــوان مکمــل 
در کنــار آمــوزش حضــوری فعــال اســت. 
قانون درباره بازگشایی مدارس با صراحت 
پیش بینی کرده که شــروع مــدارس از اول 
مهر ماه انجام می شود، بنابراین طبق قانون 
مکلف هســتیم که مدارس از اول مهر باز 
شــوند. علاوه بر این ســتاد ملــی مدیریت 
کرونا تصویب کــرده که آمــوزش حضوری 

است و ترکیبی نمی شود./ منبع ایرنا

 محمد نصیری
 معاون فرهنگی و اجتماعی بهزیستی

طــرح توانمندســازی و ارائــه خدمــات 
مداخلات تخصصی مناسب و بهنگام 
به دختــران در معرض آســیب ۱۵ تا ۱۸ 
ســاله بــا الگــوی مداخلــه فردمحــور در 
۱۰ اســتان کشــور ازجمله تهــران، البرز 
و خراســان رضــوی از ابتــدای مهرمــاه 

امسال اجرا می شود./منبع ایرنا

نقل قول  اینفوگرافی

 مجموع نقاط حادثه خیز
 در کشور)جاده ها و راه ها(

 5200 نقطه 

 سهم نقاط حادثه خیز کشور
 در وقوع تصادفات 

سهم جاده های 
اصلی در تصادفات

 سهم جان باختگان 
در محل تصادف

سهم وسایل نقلیه 
 فرسوده از مجموع 
وسایل درحال تردد

  مجموع راه های فرعی 
و روستایی در کشور

180 هزار کیلومتر

  آمار جان باختگان
 سالانه تصادفات 

 17 هزار نفر

% 38.5   

% 30

% 30

  تصادفات مرگبار
 در راه های 

فرعی و روستایی

%51

 آمار مصدومان 
سالانه تصادفات 

 300 هزار نفر

 هزینه متوسط 
 هر فوتی  تصادف

برای کشور 

5.3  
 میلیارد تومان 

ارزش محصــولات صادراتــی  دلار 
در کشــور  تعاونــی   شــرکت های 
3 ماهه اول امسال به کشورهای عراق، 
روسیه، افغانستان، پاکستان و ترکیه 

بوده است./منبع ایرنا

115
میلیون

 طرف قرارداد بیمه ســلامت هســتند. 
به گفتــه سرپرســت اداره کل بیمــه 
ســلامت اســتان تهــران آمــار دقیــق و 
رسمی از پزشکان مطب دار در استان 
تهــران وجود نــدارد ولی براســاس آمار 
غیررســمی بیــش از ۱3۰۰۰ مطــب 

تخمین زده می شود./ ایسنا

1400
پزشک

مورد مداخله و خدمت به خانواده های 
متوفیان کرونا در راســتای اجرای طرح 
حمایت از بازماندگان متوفیان پاندمی 
کووید-۱۹ وزارت بهداشت انجام شده 

است / ایسنا

282
هزار

عدد خبر

فاطمه عسگری نیا؛ روزنامه نگار

ژاد
س ن

عبا
د 

حم
ی/ م

هر
مش

س: ه
عک

%70
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 شماره  8582

فرود بالگرد حامل قلب، وسط بزرگراه

پله برقی های متــرو تنها درصــورت دارا بودن نقص 
غیرفعال می شوند

روابط عمومی شــرکت بهره برداری راه آهن شهری تهران و 
حومه پیرو چاپ پیام مردمی با عنوان »پله برقی های خراب 
به هیچ وجه روشن نشوند« در ستون با مردم روز 20مردادماه 
پاسخ داده اســت: احتراما ضمن تشــکر از مسافران گرامی 
درخصوص توقف ناگهانی پله برقی در ایســتگاه تجریش به 
اطلاع می رســاند: با توجه به نظارت و بازدید مستمر ناظران 
و پیمانکاران تاسیسات مستقر در ایستگاه متروی تجریش، 
پله برقی های دارای نقص فنی غیرفعال شــده و تا زمان رفع 
نقص کامــل، ورودی و خروجی پله های برقی مســدود و از 
چرخه بهره برداری خارج می گردد. همچنین طی بررســی 
به عمل آمده در تاریخ ثبت شده در پیام،  هیچ یک از پله های 
ایستگاه نقص فنی نداشته و تنها پله برقی »009« از تاریخ 
6مرداد جهت تعمیرات اساسی خاموش بوده است. گفتنی 
اســت یکی از دلایل توقف پله های برقي خاموش کردن آن 
توسط مســافران به خاطر عدم آگاهی در استفاده صحیح از 
دکمه توقف اضطرار است که در این صورت به فوریت از سوی 

مسئولان ایستگاه اقدام و پله برقی فعال می شود.

خیابان دهخورقانی تبدیل به محدوده ای غیرقابل سکونت 
شده است

در ســال های اخیر گســترش مغازه های تعمیرات موتور و 
فروش لوازم یدکی و مشاغل مشابه در خیابان دهخورقانی 
واقــع در میدان رســالت بافــت منطقه را از مســکونی به 
غیرمسکونی تغییر داده است. شلوغی مداوم خیابان، نبودن 
جای پارک،  پارک های دوبله و حتی بیشــتر، ناامنی معابر، 
حضور موتورسواران بعضا خلافکار و مشکلاتی از این دست 
آســایش را از اهالی گرفته اســت. به همه اینها ویراژ دادن 
خودروها و موتور ســواران را که به دلیل پهن بودن خیابان 
مورد اقبال قشر خاصی است هم بیفزایید. در روزهای تعطیل 
هم از صبح زود خیابان پر ســر و صداست و قابل استراحت 
نیست. از شهرداری منطقه4 ناحیه2 تهران تقاضا داریم به این 

موضوع توجه ویژه کند و برای آن راهکاری بیابد.
باقری از تهران

واحدهای اشتغال زا نباید به دلیل بدهی تملک شوند 
سیســتم بانکی نگاه پولی نسبت به حوزه اشــتغال دارد و 
توجهی به مقوله اشتغال ندارد که اگر اینگونه بود ۱۸واحد 
تولیدی فعال زنجان با ظرفیت بیش از۳000 فرصت شغلی 
تملک نمی شدند. این در حالی است که واحدهای تولیدی 

نباید به خاطر عقب افتادن اقساط به تعطیلی کشانده شود.
معروفی از زنجان

معلولان و افراد کم توان نیازمند معابر ویژه هستند
به عنوان فردی که معلول اســت و سال هاست روی ویلچر 
نشسته از انجام بســیاری از کارهای اداری و یا کارهایی که 
نیازمند مراجعه حضوری باشد عاجزم چرا که در خیابان ها 
معابر امنی برای افرادی مثل من درنظر گرفته نشده است و 
من مجبورم کارهایم را به دیگران بســپارم که این موضوع 
باعث آزردگی روان و شــرمندگی من می شود. معلولان هم 
افراد همین جامعه و کشور هستند و رعایت حقوقشان جزو 

وظایف هر دولتی است.
حجتی از تهران

ساعت کار بانوان شاغل کاهش پیدا کند
 بسیاری از بانوان کشورمان شاغل هستند و دوش به دوش 
مردان برای امــرار معاش تلاش می کننــد. همه می دانیم 
که خانم ها علاوه بر کارهای بیرون از منزل می بایســت به 
کارهای خانه و بچه ها هم رسیدگی کنند و این موضوع واقعا 
خسته کننده و گاهی طاقت فرساســت. مادر یک خانواده 
نیازمند توان روحی و جســمی است تا بتواند وظایفش را به 
بهترین شکل ممکن انجام دهد. از مسئولان تقاضا داریم تا 
با کم کردن ساعت کاری بانوان شــاغل، از بار سنگینی که 

بردوششان هست بکاهند.
حیدرنژاد از اصفهان

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

در تعقیب سارق انگشترهای برلیان
وقتی ساعت مچی میلیونی زن میانسال در خانه اش ناپدید شد 
او به زن نظافتچی مشکوک شد و با نصب دوربین مداربسته در 

خانه اش اسرار سرقتی بزرگ را فاش کرد.
به گزارش همشهری، چند روز قبل زنی میانسال به اداره پلیس 
رفت و از زنی به اتهام سرقت اموالش شکایت کرد. او حتی فیلم 
لحظه ســرقت را به عنوان مدرک به مأموران داد و گفت: حدود 
دو ســال قبل، زنی جوان را برای انجام کارهای خانه و نظافت 
استخدام کردم. او هفته ای 2 بار به خانه ام در شمال تهران می آمد 
و رفتارهایش به تدریج موجب شد تا به او اعتماد کنم. تا چند ماه 
اول به هیچ عنوان خانه را ترک نمی کردم اما او طوری نقش بازی 
کرد که باعث شد این اواخر با خیال راحت خانه را ترک کنم و به 

کارهای دیگرم برسم.
وی ادامه داد: حدود ۳ماه قبل بود که متوجه شــدم ســاعت 
مچی ام که حدود ۳4میلیون تومان ارزش داشت گم شده است. 
ابتدا تصور کردم که آن را در استخر یا جای دیگر جا گذاشته ام 
اما وقتی بار دوم یکی از طلاهایم که آخرین بار روی میز گذاشته 
بودم گم شد، به زن نظافتچی مشکوک شدم. همین موجب شد 
بی آنکه زن نظافتچی متوجه شود در خانه ام دوربین مداربسته 
نصب کنم تا زمانی که نیستم وی را کنترل کنم. حدسم درست 
بود زن نظافتچی سارقی بود که به خوبی نقش بازی می کرد و 
توانسته بود اعتمادم را جلب کند. وقتی بیرون از خانه بودم، از 
طریق گوشــی تلفن همراهم دوربین ها را چک کردم و آن زن 
را دیدم که به ســراغ جعبه جواهراتم رفت و دو انگشتر برلیانم 
را به قیمت 500میلیون تومان ســرقت کرد. به محض اینکه 
او را در حال ســرقت دیدم راهی خانه ام شــدم، اما در ترافیک 
 سنگینی گرفتار شدم و تا رسیدم، او خانه را ترک و فرار کرده بود.
به موبایلش زنگ زدم و وقتی جواب داد، خواستم برگردد اما انگار 
متوجه شده بود که من پی به ماجرای سرقت برده ام و به همین 
دلیل تلفنش را قطع کرد و بعد هرچه با موبایلش تماس گرفتم 

خاموش بود.
شاکی گفت: از او شکایت دارم و مطمئنم که در این مدت به جز 
انگشترهای برلیان و ساعت قیمتی ام، اموال بیشتری سرقت کرده 
است. با این شکایت، پرونده ای در این باره تشکیل شده و با دستور 
بازپرس دادسرای ویژه سرقت، زن نظافتچی تحت تعقیب پلیس 

قرار گرفته تا به زودی با سرنخ های موجود دستگیر شود.

مرگ عجیب یک زن
 پس از خوردن کله پاچه

زنی 50ســاله در خانه اش مشــغول خوردن کله پاچه بود که 
ناگهان استخوانی در گلویش گیر کرد و همین اتفاق حادثه ای 

هولناک را رقم زد.
به گزارش همشهری، این حادثه عجیب شامگاه چهارشنبه نهم  
شهریور ماه رخ داد. آن شب زنی 50ساله در خانه اش بود که برای 
شام کله پاچه سفارش داد. وقتی سفارش او رسید، زن سفره را 
چید و به همراه اعضای خانواده اش سرگرم صرف کله پاچه شد. 
اما ناگهان استخوانی در گلوی زن گیر کرد و حالش بد شد. وی 
دچار خفگی و همین سبب شد تا از حال برود. خانواده اش که 
به شدت نگران شده بودند وی را به بیمارستان انتقال دادند اما 
به رغم تلاش پزشکان، او جانش را از دســت داد و گزارش این 
حادثه مرگبار به قاضی محمد جواد شــفیعی، بازپرس جنایی 
تهران اعلام شد که با دستور وی جسد متوفی به پزشکی قانونی 

انتقال یافت و تحقیقات در این باره ادامه دارد.

دستگیری قاتلان نگهبان بانک 
چند روز پس از قتل نگهبان بانک سپه چابهار پلیس از دستگیری 

عاملان این جنایت خبر داد.
به گزارش همشــهری، احمد وحیدی پویا، نگهبان بانک سپه 
چابهار روز سوم شهریور ماه امسال  مورد حمله مسلحانه توسط 
مردان مسلح به قتل رســید. او از مأموران بازنشسته فراجا بود 
که از مدتی قبل به عنوان نگهبان با بانک سپه چابهار همکاری 
می کرد. از همان روز تحقیقات برای دستگیری عاملان جنایت 
آغاز شــد تا اینکه پس از حدود یک هفته تلاش روز گذشــته 

متهمان دستگیر شدند.
سرهنگ ابراهیم کوچک زایی، فرمانده انتظامی چابهار در این باره 
گفت: تیم رســیدگی کننده به این پرونده در جریان تحقیقات 
تخصصی خود به ســرنخ هایی از زندگی مخفیانه متهمان در 
شهرستان چابهار دســت یافتند و در نهایت با تلاش مأموران 
پلیس چابهار و پس از انجام اقدامات تخصصی پلیسی، مخفیگاه 
متهمان در یکی از روستاهای این شهرستان شناسایی و در 2 
عملیات ضربتی و غافلگیرانه هر 2 نفر دستگیر شدند. وی ادامه 
داد: در بازرسی از مخفیگاه متهمان یک قبضه سلاح کلت کمری 
به همراه دو تیغه خشــاب و 25 تیر جنگی و یک قبضه سلاح 
کلاشنیکف با یک تیغه خشاب و ۱۸ فشنگ جنگی کشف شد. 
او با اشاره به اعتراف متهمان گفت: تحقیقات تکمیلی در این باره 

ادامه دارد.

شهادت مأمور پلیس در بیمارستان 
بیمار اعصاب و روان با حمله به مأمور پلیس و به دســت آوردن 

سلاح او، دست به تیراندازی زد و جنایتی دردناک را رقم زد.
به گزارش فارس، این حادثه ظهر دیروز در اورژانس بیمارستان 
ولایت شهرســتان دامغان رخ داد. مدیر روابط عمومی دانشگاه 
علوم پزشکی استان سمنان گفت: ظهر دیروز بیماری با مشکل 
اعصاب و روان توسط اورژانس۱۱5 و با همراهی نیروی انتظامی 
و اورژانس اجتماعی به بخش اورژانس بیمارستان ولایت دامغان 

آورده شد.
محمود یحیایی ادامه داد: اقدامات اولیه موردنیاز برای بیمار انجام 
شد؛ اما بیمار همکاری لازم را نداشت و قصد فرار از بیمارستان را 
داشت که هنگام فرار، مأمور پلیس مانع او شد و وی را مهار کرد. 
اما وی با مأمور پلیس درگیری فیزیکی پیدا کرده و با دست یابی 
به اسلحه پلیس به سمت وی شــلیک کرد و این مأمور را مورد 

هدف قرار داد و به شهادت  رساند.
یحیایی ادامه داد: بعد از این اتفاق، بیمار دستگیر شد و در اختیار 

مأموران پلیس قرار گرفت.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپاسخ مسئولان

کوتاه از حادثه قلب بیمار مرگ مغزی یزدی در عملیات ویژه در سینه جوان تهرانی تپید

قلب جوان یزدی که بر اثر سانحه رانندگی دچار مرگ 

مغزی شده بود در عملیاتی پیچیده در کمتر از ۳ساعت داخلی
با هواپیما، بالگرد و آمبولانس از یزد به تهران منتقل و به 
بیمار نیازمند پیوند زده شد. این عملیات نفس گیر در شرایطی اجرا شد 
که فرود بالگرد حامل قلب در وسط بزرگراه ارتش تعجب شهروندان را 

برانگیخت.
به گزارش همشــهری، صاحب این قلب، جوانی ساکن شهر یزد بود که 
چند روز قبل در جریان یک تصادف رانندگی به شدت آسیب دید و وقتی 
به بیمارســتان منتقل شد، پزشــکان اعلام کردند که سطح هوشیاری 
او پایین است. هرچند تیم پزشــکی تلاش های زیادی برای نجات این 
جوان انجام دادند اما ســرانجام او دچار مرگ مغزی شد. این حادثه تلخ 
مرد جوان در شــرایطی رقم خورده بود که هنوز قلبش می تپید و سایر 
ارگان های بدنش نیز کار می کرد. در این شرایط بود که اعضای تیم فراهم 
آوری اعضای پیوندی با خانواده او وارد مذاکره شدند تا آنها را برای پیوند 

اعضای بدن بیمار مرگ مغزی شده به بیماران نیازمند راضی کنند.
اعضای این خانواده هرچنــد داغدار بودند اما خیلی زود پاســخ مثبت 
دادند و بلافاصله مقدمات جداسازی و پیوند اعضای بدن آغاز شد. قلب، 
عضوی است که بعد از جداسازی در فاصله کوتاهی باید به گیرنده عضو 
پیوند زده شود و امکانات پیوند قلب فقط در تهران وجود دارد. از چندی 
قبل به همت سازمان های مختلف مثل ارتش، نیروی انتظامی، سازمان 
اورژانس و... قلب بیماران مرگ مغزی شده با استفاده از هواپیما، بالگرد و 
اورژانس از شهرستان ها به تهران منتقل می شود. این بار نیز تیم ویژه ای 
برای انتقال قلب بیمار مرگ مغزی یزدی تشکیل شد و اعضای این گروه 
صبح پنجشــنبه ســوار بر یک هواپیمای جت متعلق به ارتش از تهران 
به سوی یزد پرواز کردند. آنها ساعتی بعد در بیمارستان حضور یافتند و 
بعد از جداسازی قلب از بیمار مرگ مغزی، آن را در محفظه ای مخصوص 

تحقیقات پلیس برای کشف راز جنایت ادامه دارد

 به دنبال قتل اسرارآمیز یک استاد دانشگاه 
در دفتر کارش، تحقیقات تیم جنایی تهران 
به بازداشت یک مظنون آشنا در این پرونده 

منجر شد.
به گزارش همشــهری، ســاعت یک بامداد 
پنجشــنبه گزارش قتل مردی 45ساله به 
قاضی محمد جواد شفیعی بازپرس جنایی 
تهران اعلام شد. دقایقی از اعلام این گزارش 
می گذشت که بازپرس جنایی تهران به همراه 
تیم تجسس پلیس آگاهی راهی محل حادثه 
که آپارتمانی در طبقه اول ساختمانی در یکی 
از مناطق پایتخت بود، شدند. تیم جنایی به 
محض ورود با جسد مردی حدودا 45ساله 
مواجه شــدند که بر اثر ضربه چاقویی که به 
قلبش وارد شده، به قتل رسیده بود. مقتول 
دکتری ادبیات داشت و استاد دانشگاه یکی 
از واحدهای دانشگاه آزاد درپایتخت بود. او 
علاوه بر تدریس در دانشــگاه، چندین جلد 
کتاب تالیف کرده و بیش از 20مقاله علمی 
و تخصصی وی در رشته ادبیات در مجلات 
ایرانی و خارجی به چاپ رســیده بود. تیم 
پزشــکی پس از معاینه جسد اعلام کرد که 

حدود دو ســاعت از مرگ مقتول می گذرد. 
این در حالی بود که آپارتمان به هم ریختگی 
داشت اما آنطور که خانواده مقتول می گفتند 
وسیله ای از آنجا سرقت نشده بود. نخستین 
کسی که با جسد مواجه شده و پلیس را خبر 
کرده بود همسر مقتول بود. وی در تحقیقات 
گفت: شوهرم استاد دانشــگاه بود و ادبیات 
فارسی تدریس می کرد. ما دو آپارتمان داریم 
که یکی از آپارتمان ها محل زندگی مان بود و 
آپارتمان دیگر تبدیل شده بود به دفتر کار 
همسرم که کارهای پژوهشی اش را در آنجا 
انجام می داد. آپارتمانی که همســرم در آن 
به قتل رسیده درواقع دفتر کارش بود و روز 
حادثه تا حوالی ساعت ۱۱شب من هم آنجا 
بودم و بعد با او خداحافظی کردم تا به خانه 
نزد بچه هایم بروم. فاصله دو آپارتمان زیاد 
نبود و معمولا شب هایی که همسرم تصمیم 
می گرفت برای انجام کارهایش در دفتر بماند 
برایش غذا می بردم.آن شب هم قرار شد تا 
دیر وقت در دفتر بماند تا یکی از پروژه های 
کاریش را به اتمام برســاند و پس از اینکه 
برایش غذا بردم پیش بچه ها برگشتم اما خبر 

نداشتم پس از رفتن من حادثه ای مرگبار در 
انتظارش است.

وی ادامه داد: وقتی به خانه رسیدم به او زنگ 
زدم تا اطلاع بدهم که رسیده ام اماجواب نداد. 
احتمال دادم متوجه زنگ گوشی نشده اما 
وقتی یک ساعت گذشت و دیدم خبری از او 
نیست نگران شدم. به تلفن دفتر هم زنگ زدم 
اما جوابی نشنیدم و به همین دلیل به همراه 
دخترمان راهی آنجا شدیم اما هرچه زنگ 
زدیم جوابی نگرفتیم. با کلید وارد آپارتمان 
شدیم و ناباورانه چشم مان به جسد خونین 
شوهرم افتاد و وحشتزده همسایه ها و پلیس 
را خبر کردیم. حالا هم نمی دانم چه کســی 
همسرم را به قتل رســانده و انگیزه اش چه 
بوده است. چرا که او با هیچ کس خصومت و 
دشمنی نداشت و چیزی از دفترش به سرقت 

نرفته است.
 در ادامه، مأموران به تحقیق از همســایه ها 
پرداختند و آنهــا متوجــه رفت وآمد فرد 
غریبه ای به داخل ســاختمان نشده بودند. 
از سوی دیگر ســالم بودن قفل در ورودی 
حکایت از این داشــت که جنایت از سوی 

یک آشنا صورت گرفته است. در این شرایط 
جسد مقتول با دستور بازپرس جنایی تهران 
به پزشکی قانونی انتقال یافت و یک مظنون 
آشــنا که احتمال می رود در جنایت دست 
داشــته بازداشت شده اســت و تحقیقات 
از او ادامه دارد تا اســرار قتــل آقای دکتر 

رازگشایی شود.

قتل مرموز استاد دانشگاه در دفتر کارش

با گذشــت ۱2روز از ریزش کوه به 

پیگیری
رودخانه ســیمره در استان ایلام و 
مدفون شــدن جوان ماهیگیر زیر 
آوار، تلاش های نیروهای امدادی و مردم محلی برای 

یافتن او ادامه دارد.
به گزارش همشهری، ۳۱شــهریور امسال و زمانی 
که یاسین بهرامی، مرد جوان دره شهری به همراه 
دوستانش برای ماهیگیری به رودخانه سیمره رفته 
بود، اتفاق هولناکی رخ داد. یاسین در کنار رودخانه 
و درست زیر سایه کوهی که مشرف به رودخانه بود 
سرگرم ماهیگیری بود که ناگهان کوه ریزش کرد و 
تخته سنگ های بزرگ به پایین سرازیر شد. اینکه 
دلیل ریــزش کوه چه بود و چطور تخته ســنگ ها 
به صورت ناگهانی و به سمت رودخانه سرازیر شدند 
هنوز مشخص نیست اما حادثه چنان برق آسا بود 

که یاسین فرصت نکرد خودش را نجات دهد و زیر 
خروارها آوار و تخته سنگ های بزرگ گرفتار شد. 
به دنبال این حادثه، خبرهایی مربوط به گرفتار شدن 
چند جوان ماهیگیر زیر آوار کوه منتشر شد اما وقتی 
تیم های امدادی به محل حادثه که مکان صعب العبور 
است رسیدند معلوم شد که در زمان حادثه دوستان 
یاسین در موقعیت دیگری بوده اند و تنها کسی که 

زیر آوار گرفتار شده بود، این جوان دره شهری بود.
یاســین متاهل و پدر 2فرزند بود و از همان زمان 
تلاش ها برای آواربرداری و نجات او آغاز شد و مردم 
با دستان خالی به مصاف تخته سنگ هایی رفتند که 
تکان دادن آنها کاری بسیار ســخت و دشوار بود و 
همین باعث شد که عملیات یافتن جوان گمشده 

به درازا بکشد.
از ســوی دیگــر تلاش تیم هــای امــدادی که از 

12روز تلاش برای یافتن یاسین
یاسین

استان های ایلام، کرمانشــاه و لرستان راهی محل 
حادثه شــده بودند برای کنار زدن آوار با سختی و 
مشکلات زیادی همراه بود و هر چند از یک هفته 
قبل دو دستگاه بلدوزر و دو دستگاه بیل مکانیکی به 
محل حادثه اعزام شدند اما وجود تخته سنگ های 
غول پیکر و بزرگ عملیات آواربرداری را با مشکل 

روبه رو کرده اســت. به گفته هوشــنگ طاهری، 
فرماندار شهرســتان دره شهر، به علت صعب العبور 
بودن منطقه و حجم وسیع آوار نیاز به ماشین آلات 
قوی تری است و از مســئولان ارشد استانی انتظار 
می رود برای پیدا شدن فرد مفقودی اقدام بیشتری 

انجام دهند.

تلاش مردم و نیروهای امدادی برای یافتن جوانی که زیر آوار کوه گرفتار شده ادامه دارد 

قرار دادند. از آن به بعد شــمارش معکوس برای انتقال قلب به بیمارستان 
مسیح دانشوری تهران آغاز شــده بود. آن ها در کوتاه ترین زمان ممکن، 
خود را به فرودگاه یزد رسانده و سوار بر  هواپیما به فرودگاه مهرآباد  تهران 
رسیدند. روی باند فرودگاه  یک فروند بالگرد متعلق به فراجا  منتظر قلب 
پیوندی و تیم انتقال بود. آنها سوار بر این بالگرد به سوی بیمارستان مسیح 
دانشوری حرکت کردند. این بیمارستان که پوشــیده از درختان بلندی 
است، فضایی برای فرود بالگرد ندارد. به همین دلیل طبق هماهنگی که از 
قبل با پلیس راهنمایی و رانندگی شــده بود، مأموران راهور برای لحظات 
کوتاهی بزرگراه ارتش را مســدود کردند تا بالگرد بتواند در آنجا فرود  آید. 
بالگرد در مقابل چشمان بهت زده شــهروندان درست وسط بزرگراه فرود 
آمد و اعضای تیم انتقال، قلب اهدایی را دوان دوان به آمبولانســی که در 
آنجا منتظر بود رساندند تا آخرین مرحله انتقال طی شود. آنها 6دقیقه بعد 
قلب را در اتاق عمل بیمارستان مسیح دانشوری تحویل تیم جراح دادند تا 
عمل پیوند انجام شود. دکتر ساناز دهقانی، رئیس گروه فراهم  آوری و پیوند 
اعضای مرکز مدیریت پیوند وزارت بهداشت با اعلام جزئیات این عملیات 
به همشــهری گفت: صاحب قلب، جوانی 29ســاله بود که بر اثر سانحه 
رانندگی در یزد دچار مرگ مغزی شده بود که با موافقت خانواده اش قلب 
او به تهران منتقل شد و به بیماری ۳9ساله که مدت ها از بیماری قلبی رنج 
می برد اهدا شد. در این عملیات سازمان ها و ارگان های مختلفی همکاری 
داشتند که باید از همه آنها تشــکر کرد. قلب در زمانی کمتر از ۳ساعت به 

تهران منتقل شد.
او درباره وضعیت دریافت کننده قلب نیز گفت: بعد از پایان عملیات پیوند، 
این بیمار به بخش مراقبت های ویژه منتقل شد و هم اکنون به لطف خدا و 

تلاش پزشکان وضعیت خوبی دارد.
به گفته وی، علاوه بر قلب، کبد و کلیه بیمار مرگ مغزی شــده نیز در یزد 

به چند بیمار اهدا شد.

چرا بالگرد در بزرگراه فرود آمد؟
کاپیتان مصطفی کریمی، خلبان همان بالگردی 
اســت که روز پنجشــنبه در انتهــای بزرگراه 
ارتش فرود آمد تا عملیــات انتقال قلب از یزد به 
بیمارستان مسیح دانشوری سریع تر انجام شود. 
او در گفت وگویی با همشهری جزئیات بیشتری از 

این ماجرا را بازگو کرد.

درباره مســیری که انتقــال قلب از 
فرودگاه مهرآباد تا بیمارستان مسیح دانشوری 

برعهده شما بود صحبت کنید.
طبق منویات مقام معظــم رهبری مبنی بر اینکه 
نیروهای مســلح هم در این امر انسان دوستانه 
سهمی داشته باشند، نیروهای مسلح هم همراه 
با سایر ارگان ها از سال80 تاکنون سهیم هستند 
و بیش از 100مورد انتقال قلب از سال84 تاکنون 
انجام شده است. اتفاقا من در نخستین پرواز انتقال 
قلب که از بیمارستان ارتش تا بیمارستان بقیه الله 
انجام شد و 90ثانیه طول کشید شرکت داشتم. روز 
پنجشنبه هم وقتی به محل کارم رفتم باخبر شدم 
که قرار اســت قلبی از یزد به بیمارستان مسیح 
دانشوری منتقل شود. با هماهنگی که از قبل انجام 
شده بود به محض اینکه دوستان همراه با قلب از 
یزد پرواز کردند ما در مهرآباد آماده شدیم. وقتی 
هواپیمای فالکون ارتش که حامل قلب بود در باند 
فرودگاه مهرآباد نشست ما قلب را تحویل گرفتیم 
و در کمتر از 2دقیقه به انتهای بلوار ارتش رسیدیم.
توضیح دهید که چــرا بالگرد به جای 

بیمارستان در بزرگراه فرود آمد؟
بیمارستان مسیح دانشــوری محل فرود بالگرد 
ندارد و به همین دلیل در انتهای بزرگراه ارتش که 
فضای بازی دارد و به بیمارستان نیز نزدیک است 
فرود آمدیم و قلب با آمبولانس به بیمارســتان 

منتقل شد.
وقتی در بزرگراه فــرود آمدید مردم 
تعجب کرده بودند. اصلا فرود بالگرد در بزرگراه تا 

چه حدی معمول است؟
قطعا فرود آمدن در چنین جاهایی سخت است و 
ممکن است حادثه ای پیش بیاید، اما بیمارستان 
مسیح دانشوری متأسفانه به دلیل قدیمی بودن 
جای فــرود بالگــرد ندارد و 
مــا مجبور هســتیم در 
نزدیک ترین مکان به آنجا 
که انتهای بزرگراه ارتش 
است فرود بیاییم که این 
کار با هماهنگی و مساعدت 
پلیس راهور انجام شد و از 
مردم تشکر می کنم 
که هنگام فرود 
د  لگــر با
ی  ر صبو

کردند.

گفت و گو
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هفته نامه اکونومیست ]انگلیس[

ایالات غیرمتحده آمریکا
اکونومیست در طرح جلدی که توجه بسیاری را در جهان به خود 
جلب کرده، آمریکا را یک کشــور دوپاره به تصویر کشیده و 
نوشته که ایالت های مختلف در آمریکا در حوزه های متعدد از 
فروش خودروهای دیزلی گرفته تا سقط جنین دچار اختلافات 
عمیق هستند و به همین دلیل قوانین متعارض تصویب می کنند؛ 

موضوعی که نظام فدرال در این کشور را زیر سؤال برده است.

پکن این روزها با دقت و حساسیت 
زیادی تحولات افغانســتان را زیر 
نظــر دارد. به تازگی نیــز وزارت 
خارجه چین نسبت به اوضاع افغانستان ابراز نگرانی 
کرده و »ژائو لیجیان«، سخنگوی وزارت خارجه این 
کشور در جدیدترین نشست خبری خود گفته که 
تعداد گروه های تروریســتی در افغانستان، اکنون 
نسبت به قبل از جنگ بیشتر شده است. البته این 
اشاره ســخنگوی وزارت خارجه چین در انتقاد از 
گروه طالبان صورت نگرفته؛ بلکه این مقام دستگاه 
سیاســت خارجی چین تلاش داشــته تا عملکرد 
20 ساله آمریکا در افغانســتان را زیر سوال ببرد، 
چون همزمان لیجیان با کنایه به واشــنگتن گفته 
که آمریکا قول داده بود که »افغانســتانی باثبات، 
قوی و مرفه بسازد«. این گونه اظهارات از سوی پکن 
اگرچه آمریکا را هدف قرار می دهد، اما به دنبال به 
چالش کشاندن روابط این کشــور با گروه طالبان 
نیســت. در واقع چین یکی از کشورهایی است که 
نزدیک ترین روابط را با طالبان تازه مستقر شده در 
کابل دنبال می کند. گروه طالبان و دولت چین نه 
دارای عقاید دینی و ایدئولوژیک مشترک هستند و 
نه در بازی های استراتژیک جهانی زمین مشترکی 
دارند، اما اکنون یک ســال پــس از روی کارآمدن 
طالبان در کابل، چین همسایه نزدیک طالبان در 
ارگ ریاست جمهوری شهر کابل است. حتی وجهه 
بین المللــی طالبان با کمک چین طی یک ســال 
گذشــته تا حدودی بهبود یافته و طالبان طی این 
یک سال بیشترین ملاقات خارجی شان با مقامات 

چینی بوده است.

روابط چین با طالبان؛ از 2001 تا 2021
زمانی که طالبان برای اولین بار از ســال 1996 تا 
2001 بر افغانستان حکومت کردند، تنها پاکستان، 
عربستان سعودی و امارات متحده عربی، »امارت 
اسلامی« آن را به رسمیت شناختند. در آن زمان 
چین بازیگر فعالی در دســتگاه سیاست خارجی 
طالبان به شــمار نمی رفت، اما اکنون که طالبان 
برای دور دوم توانســته قدرت را در کابل به دست 
گیرد، »وانگ یی«، وزیر امور خارجه چین از معدود 
مقامات خارجی است که به کابل سفر کرده است. 
وزیرخارجه چین همچنین در ســفر خود به کابل 

یک درخت یادبود را در وزارت خارجه افغانســتان 
کاشت تا به گفته او نشــانه امید برای افغانستان با 

ثبات و مرفه باشد.
پیشینه روابط جدی چین و طالبان به سال 2012 و 
زمانی باز می گردد که »باراک اوباما«، رئیس جمهور 
وقت آمریکا اعلام کرد که در نظــر دارد تا رویکرد 
واشنگتن به افغانستان را تغییر دهد و از در گفت وگو 
با طالبان درآمد. این تغییر رویکرد واشنگتن در برابر 
طالبان، پکن را نیز حساس کرد و چینی ها متوجه 
شدند که تغییراتی در افغانستان در حال رخ دادن 
است که احتمالا بعد از این، طالبان یکی از بازیگران 

بازی جدید در افغانستان خواهد بود. 
در فوریه 2012 زمانی که پکن میزبان گفت وگوی 
سه جانبه با افغانستان و پاکســتان شد، در پایان 
این نشست، چین بدون نام بردن از طالبان تاکید 
کرد که آینده با ثبات افغانستان در گرو مشارکت 
همه گروه هاست. این اشــاره غیرمستقیم در واقع 
نشانه  هایي بود از ســوي پکن در مقابل چشمان 
دولت وقت افغانســتان که نشان مي داد چینی ها 
نیز تمایل دارند با گروه طالبان که در آن زمان یک 
گروه  معارض در افغانســتان به شمار می رفت، از 
در گفت وگو وارد شوند. سپس در جولای 2014، 
چین یکی از دیپلمات های کارکشــته خود با نام 
»سون یوشی« را که سابقه سفارت در کابل داشت، 
به عنوان اولیــن نماینده ویژه برای افغانســتان 
منصوب کرد. این دیپلمات چینی نقش هماهنگ 
کننده تعاملات چین با طالبان را برعهده گرفت و 
از آن زمان افزایش محسوسی در تعاملات پکن با 
رهبران طالبان دیده شــد. به عبارت دیگر، سون 
یوشــی نقش معماري روابط چین با طالبان را در 
یک دهه گذشته برعهده داشته است. حتی از سال 
2015 به بعد نیز که اشرف غنی، به عنوان رئیس 
جمهور در کابل به قدرت رسید، چین نقش خود 
در صحنه تحولات افغانستان را به عنوان میانجیگر 
صلح معرفی کرد و این نقش را در همه این سال ها 
تا زمانی که طالبان قدرت کامل را در کابل به دست 

گرفت، حفظ کرد.

حجم ناچیز روابط اقتصادی
در کابل تحت حاکمیت طالبــان، چین حضوري 
پررنــگ دارد. ســفارت چیــن یکــی از معدود 

ســفارت هایی بود که در زمان بازگشــت طالبان 
به کابل، فعال باقی ماند. بر اســاس گزارش  فارین 
پالســی، تعدادی از تاجران چینی در افغانســتان 
فعال هســتند و برخی شــرکت های دولتی چین 
در مورد از ســرگیری پروژه های اقتصادی خود با 
مقامات طالبان وارد گفت وگو شــده اند، اما هنوز 
اقدام بزرگی انجام نشده و به نظر هم نمی رسد که 
چین تصمیمی برای ایفای نقش فعال اقتصادی در 

افغانستان داشته باشد.
در عین حال اگرچه چین به افغانســتان به عنوان 
بخشــی از طرح های اقتصادی خــود از جمله در 
طرح منطقه ای »کمربنــد و راه« نگاه می کند، اما 
واقعیت های اقتصادی نشان می دهد که پیوندهای 
دو طرف در این حوزه چندان گســترده و ملموس 
نیست. روابط اقتصادي چینی  ها با کابل تحت سلطه 
طالبان به صادرات دانه چلغوز افغانستان به چین 
و برخی ساخت و ســازهاي چینی ها در افغانستان 

محدود می شود. 
بازرگانان افغان هنوز بــرای دریافت ویزاي چین 
محدودیت دارند، پروازها نامنظم اســت و صحبت 
از تجارت گسترده چین و افغانستان تاکنون فقط 
بر روی کاغذها  باقی مانده اســت. به عبارت دیگر، 
چین مایل به مشارکت در امور افغانستان است، اما 
ترجیح می دهد که مشارکتش را در سطح مسائل 
امنیتی دنبال کند و هنوز خبــری از حجم عمده 
مبادلات اقتصادی میان دو طرف نیســت. تاکنون 
بزرگترین پروژه های اقتصادی وعده داده شده چین 
به طالبان، توسعه یک پارک صنعتی در شرق ولایت 
ننگرهار و قرارداد شرکت دولتی نفت و گاز چین با 
افغانستان برای اســتخراج نفت از سایت قشقری 
در ولایت پل اســت. غیر از این دو پروژه، مســائل 

اقتصادی جایی در روابط امروز پکن با کابل ندارد.

اویغورها، مسئله اي امنیتي
نگرانی های اصلی چین در مورد افغانســتان هنوز 
همان نگرانی هایی اســت که قبــل از به قدرت 
رسیدن طالبان وجود داشته است. چینی ها بسیار 
نگرانند که بی ثباتی در افغانستان شرایط مساعد 
را برای گروه های تندرو اویغور فراهم کند. اویغورها 
اقوام مسلمان در استان شمالی چین با نام استان 
سین کیانگ هســتند که چین تلاش دارد تا آنها 

را کنترل کند. از این رو پکن نگران آن اســت که 
اویغورها از فرصت بی ثباتی در کشورهای آسیای 
مرکزی از جمله افغانستان برای گسترش تحرکات 
خود استفاده کنند. از ســوی دیگر پکن طی یک 
دهه گذشــته فعالیت های اقتصادی گسترده ای 
را در پاکستان به عنوان کشور همسایه افغانستان 
دنبال کرده و نمی خواهد که بی ثباتی در افغانستان 

به پاکستان راه پیدا کند. 
اگر به آمار یک ســال گذشــته نگاه کنیم، قطعاً 
می توان گفت که خشــونت در افغانستان کاهش 
یافته است، اما در پاکستان با افزایش روبه رو بوده 
است. این موضوع را »رید استندیش«، کارشناس 
مسائل چین در گفت و گو با رادیو اروپای آزاد مورد 
اشــاره قرار می دهد و تاکید می کند که چین به 
شدت نسبت به آینده پاکســتان در پرتو تحولات 
افغانســتان نگران است. این کارشــناس مسائل 
چین همچنین دربــاره تعامل دولت چین با گروه 
طالبان با توجه به نگرانی های امنیتی می گوید که 
نگرانی های چین همچنان پابرجاست، اما مشکلی 
که چینی ها دارند این اســت که آنهــا واقعاً هیچ 

گزینه دیگری جز تعامل با طالبان ندارند.
در واقع می توان گفت که چین فراتر از آنکه به دنبال 
ایفای نقش در دوران پسا آمریکا در افغانستان باشد، 
نگران حملات برنامه ریزی شــده توسط گروه های 
 ) TIP( شبه نظامی مانند حزب اسلامی ترکستان
به  عنوان یک گروه شــبه نظامی اویغور است. این 
موضوع را »بیر تنجا«، یکی از اعضای برنامه مطالعات 
اســتراتژیک بنیاد تحقیقات آبــزرور در دهلی نو 
نیز تائید می کند و می گویــد: فعالیت اویغورها در 
افغانستان از سال 1996 تا 2001 با اجازه طالبان، 
ریشه نگرانی امروز چین از تحولات افغانستان است.
همچنین یکی دیگــر از نگرانی های پکن، افزایش 
قدرت داعش در افغانســتان با نام داعش خراسان 
اســت که به طور فزاینده ای چیــن را نیز تهدید 
خواهد کرد. ایــن نگرانی به ویژه زمانی تشــدید 
می شود که داعش بیانیه هایی را در ارتباط با جذب 
نیرو از میان اویغورها منتشــر کرده است. همین 
موضوع به نگرانی های پکن افزوده و باعث شــده 
تا بسیاری از  نگرانی های امنیتی چین را مقدم بر 
اولویت های اقتصادی در روابط با طالبان ارزیابی 

کنند.

رابطه چین و طالبان؛ امنيت مقدم بر اقتصاد
نگراني هاي امنیتي چین، پکن را طي یک سال گذشته به سمت تعامل نزدیک  با حکومت طالبان سوق داده است

روحاني برجسته طرفدار طالبان در حمله انتحاري به نمازجمعه شهر هرات کشته شد
ترور مولوي انصاري؛ انگشت اتهام به سمت داعش

چند روز پس از آنکــه نیروهاي طالبان در 
خیابان های پایتخت رژه سالگرد پیروزي 
برگزار کردند، یک انفجار مهیب شهر هرات 
در شمال افغانستان را به لرزه در آورد؛ رویدادي که نشان 
مي دهد برقراري امنیت براي طالبان به یک معماي پیچیده 

تبدیل شده است. 
انفجار ظهر دیروز در نزدیکي  مســجد جامع »گذرگاه« 
هرات رخ داد کــه در جریان آن مولــوی مجیب الرحمن 
انصاری، خطیب مسجد و شماري از همراهان و نمازگزاران 
کشته و زخمي شدند. پلیس هرات، تعداد قربانیان را 18 

کشته و بیش از 20 زخمي اعلام کرده است. 
وب ســایت الجزیره به نقل از محمود رسولی، سخنگوی 
پلیس هرات نوشــته اســت: »مجیب رحمان انصاری با 
تعدادی از محافظان و مردم در مســیر حرکت به ســمت 
مسجد کشته شده است.« به گفته او، عامل حمله جلیقه 
انفجاري خود را هنگام بوسیدن دســتان مولوي انصاري 
منفجر کرده است. گفته مي شود مولوي انصاری بعد از ترک 
نشستي کشته شده که در آن ملا عبدالغني برادر، معاون 

نخست وزیر طالبان نیز حضور داشته است. 
مجیب رحمان انصاری، یکي از مهم ترین حامیان طالبان 
در شــمال افغانســتان بود. او حدود 2 مــاه قبل در یک 
گردهمایی بزرگ متشــکل از هزاران نفر از علما و بزرگان 

افغانستان در دفاع از طالبان ســخنراني پرشوري داشت 
و همه کســاني که در برابر حکومت طالبان ایســتادگی 
می کنند را محکوم کرد. او در نشســت علمای افغانستان 
که از سوی طالبان سازماندهی شــده بود گفت: » به این 

فتوا همه باید صدا بلند کنند، کسی که در مقابل حکومت 
اسلامی ما قد علم می کند باید ســر زده )بریده( شود و از 
بین برود.« انصاری، دومین روحاني برجسته دیني طرفدار 
طالبان است که در کمتر از یک ماه اخیر در حمله انتحاري 
کشته شــده اســت. پیش از او، رحیم الله حقانی در یک 
حمله در مدرسه اش در کابل کشته شد. حقانی به خاطر 
سخنرانی های پرشــور خود علیه گروه تروریستي داعش 

شهرت داشت. 
ذبیح الله مجاهد، ســخنگوی طالبان گفت که عاملان این 
بمب گذاری مجازات خواهند شد. مسئولیت ترور مولوي 
انصاري را هیچ گروهي به عهده نگرفته اما انگشت اتهام به 
سمت داعش است. گروه داعش مسئولیت ترور رحیم الله 
حقانــی را هم بر عهــده گرفت. این گروه طي یک ســال 
گذشته چندین حمله تروریســتي علیه مساجد شیعیان 
و اهل تسنن در افغانســتان انجام داده است؛ حملاتي که 
با کشته شدن شــمار زیادي از نمازگزاران و مردم عادي 

همراه بوده است. 
طالبان مدعي است که از زمان به قدرت رسیدن، یعني طي 
یک سال گذشــته، امنیت را در افغانستان بهبود بخشیده 
است، اما ادامه انفجارها در اماکن عمومي و مساجد نشان 
مي دهد که این گروه در تقابل با داعــش و تامین امنیت 

مردم هنوز مشکلات اساسي دارد. 
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رقابت عربستان و امارات بر سر 
نفت و گاز یمن

پیشروی  اخیر نیروهای تحت حمایت ابوظبی در 
جنوب یمن و کنترل مناطق نفت خیز از افول قدرت 

سیاسی  ـ  نظامی سعودی ها در این مناطق خبر می دهد 

نبرد بر سر کنترل قلب یمن و منابع انرژی این کشور به نقطه اوج 
خود رسیده است. این نبرد میان گروه های جدایی طلب موسوم 
به »شورای انتقالی جنوبی« و حزب اسلامگرای »اصلاح« مورد 
حمایت عربستان سعودی است؛ درگیری هایی که به تهدیدی 
جدی برای توافق2019 ریاض تبدیل شده و مشروعیت سیاسی 
شورای رهبری ریاست جمهوری یمن را که اخیرا با فشار عربستان 

سعودی تشکیل شده بیش از پیش زیر سؤال برده است.
نیروهای جدایی طلب تحت کنترل شــورای انتقالی جنوبی در 
4سال گذشته توانسته اند بخش قابل توجهی از مناطق جنوبی 
ازجمله استان های عدن، ضالع، لحج، سقطری و ابین را تصرف 
کنند؛ شرایطی که به اعتقاد ناظران سیاسی یمن را با 3موقعیت 

متناقض روبه رو کرده است. 
اول اینکه، آتش بس ملی میان دولت و جنبش انصارالله)حوثی ها( 
با میانجیگری ســازمان ملل همچنان به طور گسترده ای برقرار 
است اما جناح مخالف انصارالله تقریبا در آستانه فروپاشی است. 
دوم، نیروهای نظامی- سیاســی که اکنون بــا یکدیگر درگیر 
هستند، یعنی گروه موسوم به »دفاع شبوه« و نیروهای وابسته 
به حزب اصلاح مورد حمایت ریاض از سوی نهادهای بین المللی 
به رسمیت شناخته شده اند. در واقع، »عیدروس الزبیدی« رهبر 
شورای انتقالی جنوبی که مورد حمایت امارات است و عبدالرحمن 
ابوزرعه رهبر شبه نظامیان وابسته به عربستان، هر دو عضو شورای 
ریاست جمهوری یمن هستند. سوم، دولت و ارتش یمن تقریبا 
از نظر کنترل بر اراضی یمن در آستانه رانده شدن به حاشیه قرار 
دارند چرا که هم اکنون نیروهای انصارالله بخش زیادی از مناطق 
شمالی و نیروهای تجزیه طلب با حمایت امارات نیز بخش زیادی 

از مناطق جنوبی را در اختیار دارند.

در هفته های اخیر نیروهای جدایی طلب جنوب یمن که رسما 
از سوی امارات حمایت می شوند کنترل بخش زیادی از استان 
شبوه به ویژه شهر نفت خیز عتق را به دست گرفته اند. این نیروها 
همچنین توانستند شهرهای شقره، اهور و همین طور شهرهای 
ساحلی استان ابین را به تصرف خود درآورند. در تمام این مناطق 
نیروهای حزب اصلاح نزدیک به عربســتان ســعودی شکست 
خورده و مجبور به عقب نشینی شدند. النورا آردمگنی استاد روابط 
بین الملل دانشگاه میلان، در تحلیلی برای انستیتو میدل ایست، 
می نویســد: »2نکته درباره پیشــروی نیروهای مورد حمایت 
ابوظبی وجود دارد؛ اول اینکه آنان نه فقط از نیروی نظامی بلکه از 
انتصابات سیاسی و قدرت اقتصادی برای پیشروی خود استفاده 
می کنند و دوم اینکه برخلاف استراتژی های قبلی در سال هاي 
2015 تا 2019میلادی این بار هدف نیروهای شــورای انتقالی 

جنوبی کنترل قلب یمن یعنی منابع انرژی این کشور است.«
حدود 2هفته پیش، پس از چند هفته درگیری میان گروه »دفاع 
شبوه« وابسته به شــورای انتقالی جنوبی و امارات از یک سو و 
شبه نظامیان مورد حمایت عربستان که رابطه نزدیکی با سلفی ها 
دارند از ســوی دیگر، نیروهای مورد حمایت ابوظبی توانستند 
کنترل میادین نفت وگاز در شرق استان شبوه را به دست بگیرند. 
نیروهای مورد حمایت امارات همچنین از هفته گذشته عملیات 
نظامی جدیدی را از شهر ساحلی شقره در استان ابین آغاز کرده و 
اعلام کردند که هدف شان مقابله با گروه های تروریستی است. این 
عملیات با وجود دستور صریح شورای رهبری ریاست جمهوری 
یمن مبنی بر توقف آن، نه تنها تاکنون ادامه داشته که گفته شده 
به زودی بــه منطقه کلیدی نفت خیز حضرالموت نیز کشــیده 

خواهد شد.

افول حزب اصلاح، چالشی برای عربستان 
نیروهای مورد حمایت امارات در شرایطی در جنوب یمن دست 
بالا را دارند که قدرت حزب اصلاح)مورد حمایت ریاض( آشکارا 
کاهش یافته است؛ حزبی که به اعتقاد ناظران دیگر قادر نیست 
موقعیت نظامی و سیاسی خود را در مناسبات سیاسی - نظامی 
یمن حفظ کند. افول قدرت حزب اصلاح چالشــی جدی برای 
سعودی ها به شمار می رود چون در شرایطی که نیروهای مورد 
حمایت امارات برای خودمختــاری یا حتی جدایی بخش هایی 
از یمن می جنگند نیروهای مورد حمایت ریاض تنها می توانند 
کنترل مناطق کوچک و حاشیه ای را در جنوب حفظ کنند. النورا 
آردمگنی می نویسد: به رسمیت شناخته شــدن رهبران گروه 
شورای انتقالی جنوبی توسط سازمان های بین المللی یک مزیت 
برای نیروهای تحت حمایت امارات به شــمار می رود. رهبر این 
گروه عضو شورای رهبری ریاست جمهوری است که حدود 6ماه 
پیش با فشار سعودی ها تشکیل شد. هم اکنون 4عضو ارشد این 
گروه به عنوان وزرای پیشنهادی شورای رهبری ریاست جمهوری 
معرفی شده اند. همچنین از اواخر سال گذشته میلادی حداقل 
در 3شهر کلیدی شبوه، حضرالموت و سقطری در جنوب یمن 
فرمانداران حامی ریاض برکنار شــده و جایشــان را چهره های 
طرفدار امارات گرفته اند. نیروهای حامی امارات به لحاظ اقتصادی 
نیز دست بالا را دارند. طي 7سال اخیر دستمزد نیروهای وابسته 
به امارات در یمن بیشــتر از نیروهای حزب اصلاح بوده است. 
به گفته ناظران، نیروهای تحت امارات یمن اکنون به دنبال کنترل 
مسیرهای استراتژیک حمل ونقل مناطق نفت خیزی چون مارب 
و حضرالموت و همچنین منابع عظیم نفت و گاز در شبوه هستند.
عرب نیوز در گزارشی با اشاره به تشدید درگیری های خونبار در 
جنوب یمن و هزینه گزاف رقابت امارات و عربستان برای مردم این 
کشور نوشته است: »آنچه امروز در یمن اتفاق می افتد منافع مردم 
را دربرنمی گیرد و تنها در راستای منافع قدرت های منطقه ای و 
تقویت هژمونی آنهاست. تحولات سیاسی و نظامی یمن زندگی 
غیرنظامیــان را کاملا تحت تأثیــر قرار داده اســت؛ نمونه اش 
پیشروهای اخیر جدایی طلبان در جنوب که به تهدیدی جدی 

برای زندگی غیرنظامیان تبدیل شده اند.« 

مولود چاووش اوغلو 
وزیر خارجه ترکیه

ترکیــه بــه تامیــن نیازهــای گازی منطقــه 
بالکان در زمســتان امســال کمک خواهد 
کــرد، امــا جنــگ در اروپــا زنــگ هشــدار 
بیدارباش اســت. زمســتان در راه اســت. 
می بینیــد کــه چقــدر در برابــر شــوک های 
مختلف آسیب پذیر هستیم. امنیت انرژی 
و غذایــی، مســئله مشــترک همــه جهــان 
اســت. هیچ راه حلی جز حفظ همبستگی 

وجود ندارد. )خبرگزاری آناتولی(

فیصل مقداد
وزیر خارجه سوریه

اســرائیل با آتش بازی می کنــد و اوضاع 
امنیتــی و نظامــی منطقــه را در معــرض 
انفجــار قــرار می دهــد. ســوریه هرگز در 
برابــر تجــاوز اســرائیل ســکوت نخواهــد 
کــرد و اســرائیلی ها دیــر یــا زود بهــای 
تجاوزاتشــان را می پردازنــد. ســوریه 
ایســتادگی کرده و همچنان ایستادگی 
خواهد کرد و هرگز از مواضع خود دست 

برنخواهد داشت. )خبرگزاری سانا(

 نخستین ناو هواپیمابر
ساخت هند به آب انداخته شد

طی مراسمی با حضور نخست وزیر هند، نخستین 
ناو هواپیمابر ساخت داخل وارد فاز عملیاتی شد 
و در اختیار نیروی دریایی این کشور قرار گرفت. 
هندی ها نام ناو خود را INS Vikrant گذاشته اند 
که به معنای »قدرتمند« اســت. این دومین ناو 

هواپیمابر هند است.
 دهلی نو در سال2004 یک ناو هواپیمابر قدیمی 
ساخت شــوروی را از مســکو خریداری کرد تا 
قدرت نظامی خود را در برابــر چین در آب های 
آزاد افزایش دهد. بــه گزارش رویتــرز، این ناو 
262متری، 1600خدمــه دارد و برای عملیات 
پرواز 30جنگنده طراحی شــده اســت. این ناو 
همزمان با هفتادوپنجمین سالروز استقلال هند از 

انگلیس به آب انداخته شده است.

نقل قول  جهان نما
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گرینویچ

سفر سنجاب به اسکاتلند
 

بازیگوشــی یک ســنجاب هندی، او را هزاران کيلومتر 
دورتر از خانه برده و به جایی رسانده که مردم از حضور او 
سردرگم شده اند. این سنجاب هندی، که با نام سنجاب 
نخل شناخته می شود، احتمالا از سر بازیگوشی وارد یک 
کشتی پهلو گرفته شده اما فکرش را هم نمی کرده همراه 
با این کشتی، نيمی از دنيا را سفر خواهد کرد. این کشتی، 
بعد از ترک هند، خود را به آن سوی دنيا یعنی اسکاتلند 
رسانده است. در اسکاتلند، خدمه کشتی که متوجه حضور 
این حيوان عجيب می شوند، به مقامات گمرک اسکاتلند 
خبر می دهند. آنها هم کارشناسان محيط زیست ابردین را 
خبر می کنند. مسئله این بوده است که مقامات گمرک و 
خدمه کشتی نمی دانسته اند این چه نوع سنجابی است تا 
اینکه کارشناسان، او را می گيرند و می گویند که سنجاب 
نخل هندی است. آنها این حيوان را به عنوان یک گونه که 
قبلا در اسکاتلند نبوده، به مرکز نگهداری حيوانات می برند 
و حتی یک نام هم برای او انتخاب می کنند: زیپی. مقامات 
اسکاتلندی گفته اند که این حيوان، بسيار سالم است و یکی 

از سریع ترین سنجاب هایی است که آنها دیده اند.

موزه بریتانیا، بزرگ ترین صحنه جرم دنیا
جولان تمساح در پارکینگ فروشگاه

 فلوریدا به خاطر تمساح هایش شهرت جهانی دارد و بارها 
پيش آمده که این تمساح ها، در خارج از محل زندگی خود 
دیده شده اند اما حضور آنها در جاهای شلوغ، اتفاق نادری 
است. این بار اما مقامات، با حضور غيرمنتظره یک تمساح 
بزرگ در جایی که انتظارش را نداشــته اند شوکه شده اند؛ 
آنها یک تمساح را، در پارکينگ عمومی یک فروشگاه بزرگ 
پيدا کرده و مهــار کرده اند. مردمی که از خرید به ســمت 
ماشين هایشان برمی گشتند، مشاهده کرده بودند که این 
تمساح بزرگ بين ماشــين ها برای خودش پرسه می زند. 
آنها خيلی زود به دفتر کلانتر منطقه اســپرینگ هيل خبر 
دادند و آنها هم مقامــات اداره محافظت از حيوانات را خبر 
کردند. این اداره، یک تيم زنده یاب به پارکينگ اعزام کردند 
و متخصصان، این حيوان را به گوشــه ای کشانده و خيلی 
سریع، او را با چسب های پهن مخصوصی در دام انداختند و 

در هم پيچيدند و به منطقه امنی منتقل کردند.

سبزينه های سرزمینم ... عکس: همشهری/حامد خورشیدی اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

شنبه

  حیات بی حیاط شهرنشینان

در تنگناهای زندگی شهرنشينی، یکی از نشانه های خوشبختی 
شاید داشــتن تراس و بالکنی کوچک باشــد اما به عقيده من 
ســاکنان خانه های حياط دار، صاحبان بلامنازع خوشبختی 
شــهری اند و حياط می تواند همچنان نقطه روشــن زندگی 
شهری باشد. مگر می توانم بازی های کودکانه، اکتشاف زندگی 
در باغچه، مراسم پختن رب گوجه نزدیکی های پایان تابستان   
)بسته به فصل در حال گذر(، غذا خوردن، چرت عصرانه، خواب 
شبانه، پذیرایی از مهمان در حياط و ایوان خانه را فراموش کنم؟ 
به قول شاعر: » من از یادش نمی کاهم« اگرچه حالا حياطی هم 
اگر باشد زیر هجوم سایه های بلند برج ها و بناهای چندین طبقه 
همســایه ها که نه »مجاوران و مقابلان« دیگر »حيات« ندارد 
که گفتن از آن تفننی و رؤیایی به نظر برسد!  کمی برگردیم به 
گذشته و به یاد بياوریم حياط خانه پدری را و روزگاری که خانه ها 
در سطح افق گسترده بودند و »اجبار« و علاقه ای به زیستن در 
ارتفاع ميان ساکنان شــهرها »هنوز« رواج نداشت. تا همين 
چندی پيش، نه چندان دور »حياط« نــزد هر ایرانی»چيز« 
مهمی بود چون معماری خانه ایرانی حول عنصری اصلی به نام 

حياط شکل می گرفت.
اگر کسی می خواست خانه بسازد و دستش به دهانش می رسيد 
»اوستا معمار« را که هنوز جایش را به »مهندس معمار« نداده 
بود خبر می کرد، اوستا )استاد بنای معمار( پس از دیدن زمين، 
اخمی به چهره می انداخت و همان اول کار جهت قبله زمين را 
تعيين و گردش نور خورشيد را در نظر می آورد، مستطيلی را در 
تناسب با ابعاد زمين می کشيد و بعد در مابقی زمين و قناسی های 
احتمالی فضاهای لازم زندگی را حول آن چهارگوش می چيد. 
آن مستطيل »حياط« بود با باغچه هایی که یکی چند بوته گل 
محمدی به نشانه عشق و احترام به پيامبر اسلام)ص( و برکتش 
حتما در آنها کاشته می شــد و حوضی ميان آن و پاشوره، بعد 
اتاق مهمانخانه و اتاق نشيمن و خواب و مطبخ کنار هم در یک 
خط یا دور حياط نشانده می شد، جای مستراح، همين سرویس 
بهداشتی امروزی هم که ته حياط و دور از بقيه اتاق ها. حياط، 
قلب خانه و رابط بين فضاهای لازم بود، اتاق ها که معمولا با دری 
از تو، بهم وصل می شــدند دری به ایوان و بعد حياط داشتند. 
اندرونی خانه از بيرونی جدا بود و در و دروازه های حياط خانه 
که در طول روز نيم لا بود با هشتی های ورودی، پرده دار ناموس 
منزل بودند. زندگی ها طوری بود که اهــل محل فقير و غنی 
کنار هم خانه داشتند و همدیگر را می شناختند و نامحرم که 
می خواست وارد شود یالله می گفت تا اهالی خانه باخبر شوند. 
فقرای محل زندگی شان سخت بود و توان این را نداشتند »اوستا 
معمار« را خبر کنند اما طبق همان شکل  و روشی که حرفش 
رفت با نيم نگاهی از روی دست »اوســتا معمار«ها، ساده تر و 
بی ارائه تر خانه را برپا می کردند. خانه فقرا اگرچه در حد یک اتاق 
برای نشست و برخاست و خواب و مطبخی برای پخت وپز بود اما 
باز هم حياط داشت حتی به قول قدیمی ها: »اندازه یک غربيل«.

حالا سال ها از آن دوران می گذرد و شاید کمتر کسی آنقدر 
خوشبخت باشد که حياطی به دور از مزاحمت دید مجاوران 
داشته باشد، حياطی هم اگر باشد جانش، درختان و حوضش 
و گياهانش زیر چرخ اتومبيل ها در مسير رسيدن از خيابان 
به زیرزمين طبقات روی هم چيده که »خانه« می ناميم له 
شده اما ميل به داشــتنش آنطور که در »یاد« ما زنده است 
شده ارثيه روحی ما ایرانيان. همچنان مشتاق حياطيم و از 
دیدن تصاویرش ذوق می کنيم و شاید به همين دليل باشد 
که کافه های حياط دار در خانه های »قدیمی« این همه مورد 
توجه قرار گرفته اند. شاید چون با یک حوض و چند گلدان، 
خاطره آن ســرور زیســتن در مجاورت گياه و آب و نفس 
کشــيدن در حياطی »از آن خود« را دمی چند برای ما که 
بيشتر مشتریان »خيال« حياط در ذهنمان هستيم  تا چای 

و قهوه تداعی می کنند.

تقويم / سالمرگعدد خبر

 مرد تنگستان
برای مردم بوشــهر، رمضان1333 قمری با بقیه 
رمضان های آن سال ها يک فرق اساسی داشت. 
در آن اوضاع آشــفته جنگ جهانی اول، با اينکه 
ايران اعلام بی طرفی کرده بود، بوشــهر از سوی 
انگلیسی ها اشغال شد. نیروهای انگلیسی پرچم 
ايران را از دارالحکومه پايین کشیدند و به جايش 
پرچم خودشان را زدند؛ تلگرافخانه، گمرك، پست، 
فرمانداری و بقیه ادارات دولتی را گرفتند و در شهر 

حکومت نظامی اعلام کردند.
  

رئیســعلی دلواری در روســتای دلوار از توابع 
تنگســتان متولد شده بود. با شــروع نهضت 
مشروطیت، رئیسعلی درحالی که 25سال بیشتر 
نداشت، يکی ازپیشگامان مشروطه خواه در جنوب 
ايران شــد و با همراهی ديگر مشروطه خواهان 
بوشهر را از حاکمیت استبداد قاجاريه خارج کرد. 
رئیسعلی در دوران ديکتاتوری محمدعلی شاه 
قاجار علیه حکومت او در جنوب دست به اسلحه برد 
و به درخواست ملاعلی تنگستانی و سیدمرتضی 
مجتهد اهرمی که مخالف اســتبداد محمدعلی 
شاه قاجار بود، بوشهر را از سلطه عمال شاه قاجار 
آزاد کرد و حدود 9ماه شــهر را در کنترل داشت. 
شروع جنگ جهانی اول و اشغال بوشهر توسط 
انگلیسی ها، رئیســعلی را برای دفاع از بوشهر و 
جلوگیری از پیشروی نیروهای انگلیسی آماده کرد.

  
انگلیسی ها تصمیم گرفتند به دلوار حمله کنند. 
خبر حرکت کشتی های جنگی انگلیس به سمت 
دلوار، خیلی زود به شــهر رســید. رئیسعلی و 
نیروهايش هم در ساحل دريا، سنگر ساختند. به 
فاصله کمی نیروهای انگلیسی به دلوار رسیدند 
و جنگ شروع شد. رئیسعلی پس از جنگ دلوار 
در نامه اش به يکی از علما راجع به جنگ نوشت: 
»انگلیســی ها پس از اينکه در جنگ خشکی با 
دلواريان مغلوب شــدند، 4فروند کشتی جنگی 
آنها در مقابل دلوار لنگر انداخت و چند روز متوالی 
علی الاتصال دلوار را بمباران کردند و متجاوز از هزار 
گلوله توپ به دلوار افکندند. از ما معدودی بیش 
زخمی و تلف نشده اند، حال که آنها در خشکی و 

دريا مغلوب شده اند.«
  

انگلیسی ها ديگر به دلوار حمله نکردند. برعکس، 
رئیسعلی به فکر يک حمله همه جانبه به بوشهر 
بود تا انگلیسی ها را از شهر بیرون کند. هنوز معلوم 
نیست که دقیقا چطور وسط اين اتفاق ها رئیسعلی 
دلواری کشته شد. خیلی ها می گويند که در يکی 
از شب ها که رئیســعلی برای شناسايی مواضع 
انگلیسی ها به محلی به نام »تنگک صفر« رفته 
بود، غلام حسین تنگکی، يکی از ياران نزديکش به 

او خیانت کرد و او را در 33سالگی کشت.

حافظ

رازی که برَِ غیر نگفتیم و نگويیم
با دوست بگويیم که او محرم راز است

اگر اهل کشــوری باشيد که  ســابقه ای تاریخی دارد  و در جواد نصرتی
200سال گذشته، اســتعمارگران انگليسی سری 
بهتان زده اند، احتمالا تکه ای ارزشمند از تاریخ تان در 
موزه بریتانيا، نگهداری می شــود. مــوزه بریتانيا، 
خزانه ای بی نظير از آثار تاریخی، هنری و باســتانی 
تمدن های ریز و درشت دنياست. یا به عبارتی دیگر، 
یک صحنه جرم بسيار باارزش و منحصربه فرد از اشيا 
و مجسمه ها و آثار باستانی مسروقه ای که در دوران 
اوج امپراتوری بریتانيا، با خدعــه و نيرنگ و زور و 
فریب کاری جمع شده و به انگليس برده شده است. 
این موزه، چنان بدنام است که بسياری، حتی در خود 
انگليس، آن را بزرگ ترین دزد تاریخ می خوانند. با این 
حال، مــوزه بریتانيا نه تنها اصلا بــه روی خودش 
نمی آورد که اشياي تاریخی و باارزش دیگر کشورهای 
دنيا را، بدون ميل و رضایت آنها نگه داشته، که خود را 
محق می داند که این اشــيا را حفظ کند. مسئولان 
موزه بریتانيا چنان روی این مسئله حساس هستند و 
خود را محق می دانند، که بعضا دیده شده اکانت هایی 
در شبکه های اجتماعی که به موزه طعنه می زنند را 

بلاک کرده اند. مردم هم در خود انگليس و سراسر 
دنيا، در فضای مجازی حسابی از خجالت موزه بریتانيا 
درمی آیند و عکس هــا و تصاویر تمســخرآميز از 
دزدی های آشکار موزه بریتانيا را منتشر مي کنند که 

در شبکه های اجتماعی دست به دست می شوند.
البته این فقط موزه بریتانيا نيســت و موزه های 

بزرگ دیگر دنيا مثل متروپوليتن، لوور و هومبولت 
و گتی هم پر از اشياي باارزش و تاریخی مسروقه 
هستند. حجم آثار کشورهای غارت شده توسط 
استعمار اروپایی، چنان بالاست که تخمين زده 
می شــود حدود 90درصد دارایی های فرهنگی 
آفریقا در موزه های اروپایی پخش شــده است. 
برخی از کشــورها، مثل فرانســه خود را متعهد 
کرده اند که گنجينه کشــورهایی کــه پيش از 
این مستعمره شان بوده اند را برگردانند اما موزه 
بریتانيا و چند موزه دیگری که بالاتر به آنها اشاره 
کردیم، اصلا چنين چيزی را به روی خودشــان 
هم نمی آورند و اینطور استدلال می کند که این 
آثار، غنایم جنگی هســتند. اما براساس قوانين 
بين المللی، این استدلال دیگر موضوعيت ندارد و 
هر آنچه از کشورهای شکست خورده غارت شده، 

باید به صاحبان اصلی آنها بازگردانده شود.
شــاید فعلا زور جامعه جهانی به قلدری های موزه 
بریتانيا نرسد اما کاربران فضای اجتماعی، با بی آبرو 
کردن این موزه، کمی از دردهای مردمی که تاریخ و 

فرهنگ شان دزدیده شده را کم می کنند.

بی تعارف و تکلف ، مثل همین متن کوتاهی 
که می بینید. ما منتظريم تا نوشــته هايتان 
درباره مسائل روزمره، مشــکلات و دغدغه هايتان را برای ما 
ارســال کنید. اگر اهل طنز و کاريکاتور و طراحی هم هستید 
جايتان اينجا محفوظ است. متن يا طرح تان که آماده شد يک 
تماس  با شماره 23023636 بگیريد تا برای رساندنش به ما ، 

راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

سحر سلخی
مهندس معمار

ســاعت آقای درســتکار 
بيش از 30سال است که 
از کار افتاده؛ در ساعت پنج ونيم بعدازظهر تيرماه 
سال1325. ساعت ســردر کليسا سال ها پيش از 
کار افتاده بود و ســاعت اورهــان را مردی با خود 
برده اســت؛ اما زمان همچنان می گردد و ویرانی 

به بار می آورد.

 عباس معروفی

سمفونی مردگان
بوک  مارک

عشــق عينهــو جنــگ 
می مونه. شــروع کردنش 
آســونه، تمــوم کردنش 

سخته، فراموش کردنش محال... .

حسن فتحی

دیالوگ

شهرزاد

 چرا حضور هنر 
در شهر مهم است؟

مجید قادری
معاون فرهنگی سازمان زیباسازی شهر تهران

هنر عمومی در زیباســازی شــهری هر 
جامعــه ای از اهميت ویــژه ای برخوردار 
اســت. در حقيقت هنر عمومی نه تنها به 
فضا های شهری معنا می بخشد، بلکه این 
قابليت را برای ساکنان به وجود می آورد تا با 
پرداختن به مسائل ملی، مذهبی و فرهنگی 
از طریق هنر، منحصربه فرد بودن خود را به 
مردم سایر شــهر ها نشان دهند. به همين 
دليل هنر عمومی می توانــد پل ارتباطی 
 ميان گذشــته، حال و آینده یک شــهر

به حساب آید.
هنر عمومی می تواند به عنــوان نماینده 
یک شهر یا منطقه عمل کرده و حتی آن 
را به یک برند جهانــی تبدیل کند. دلایل 
مختلفی درخصــوص اهميت حضور هنر 
در شــهر وجود دارد به همين دليل پيش 
از اجرای هر نوع هنری در شــهر باید این 
پرسش مطرح باشد که چرا حضور هنر در 

زیباسازی یک شهر مهم است؟
پيش از پاسخ به این پرسش نباید فراموش 
کرد هنر عمومی می تواند به طور مستقيم 
چگونگی نگرش مردم نسبت به یک مکان 
را تحت تأثير قرار دهد و از طریق افزایش 
جذابيت منطقه، حس تعلق به آن فضا را 

در ميان ساکنان افزایش دهد. 
همين 2نکته کافی اســت تــا به اهميت 
حضور هنر در زیباســازی شهر  پی ببریم. 
اتفاقی که بســط دهنده هویت فرهنگی 
اســت و درک از فضای شهری را در ميان 
ســاکنان یک منطقه افزایش می دهد. با 

حضور هنر در شــهر، ســاکنان یک شهر 
احســاس بهتری به فضای شــهری پيدا 
کرده، تصویر و هویت محلی ســاکنان از 
فضایی که در آن ســکونت دارند، بهبود 
مي یابد. با بهتر شدن احساس شهروندان 
به شهر محل زندگيشان، حس تعلق نسبت 
به آن محل در ميان شــهروندان شکل و 
شــمایل بهتری پيدا کرده و به دنبال آن 
حس مســئوليت اجتماعی در ميان آنها 

ایجاد می شود.
به همين دليل ساده باید پذیرفت حضور 
هنر در شــهر علاوه بر زیبایی چشــم نواز  
فضای شــهری، حس تعلق به شــهر و در 
نهایت حس مسئوليت اجتماعی را تقویت 
می کند. در واقع، هنــر عمومی از طریق 
انعکاس تاریــخ و فرهنگ محلی، به ایجاد 
مکان هایی منحصربه فرد برای ساکنانش 
کمک می کند که همين امر، حس تعلق را 

ميان شهروندان افزایش می دهد.
شهر، تنها شــامل بنا ها نيست. یک شهر 
شامل فضای بين ســاختمان ها، کوچه، 
ميدان، فضای ســبز، عناصــر پرکننده و 

کاربری   هاست. 
حضور و همراهی مردم است که موجودیت 
شهر را می سازد و به آن بها می دهد. مردم 
فعاليت هــای خــود را در قالــب 3پهنه 
زندگی، کار و تفریــح در فضا های عمومی 
انجام می دهند. چهره شــهر مانند موزه و 
نگارخانه ای اســت که هر روز به نمایش 
آثار متنوع مــردم و منظر تاریخ و فرهنگ 
تمدن بشر می پردازد. موزه ای که می تواند 
به ایجاد حس تعلق خاطر در ســاکنانش 

کمک کند.

تنهاییم
 همه ما تنهایيم. وقتی بند 

نافمــان را بریدنــد تنها هستی پودفروش
شــدیم. همان زمــان نخســتين تنفس های 
تنهایی مان بی واســطه مادری آغاز شد. بعد از 
آنکه عميق داســتان تنهایی مان را باور کردیم 
مبارزه ای تمام عيــار از ناخودآگاهمان بيرون 
جهيد. رویکردی مقابله ای برای رهایی از انزوای 
آدمی. عضوی از خانواده شدیم و سپس دایره ای 
از دوستانمان را شکل دادیم. در دنيای ذهنی مان 
دوستان خيالی آفریدیم و با موجودات افسانه ای 
گفت وگو کردیم. از عروسک هایمان تيمارداری 
کردیم و با ماشين های پلاستيکی با کسانی که 
دوستشان داشــتيم به ســفر رفتيم. مدرسه و 
دانشگاه را مقری برای مبارزه با تنهایی یافتيم و 
در نهایت خانواده ای تشکيل دادیم با این فلسفه 
که در تنهایــی نخواهيم مرد و داســتان بقای 
خودمان را با فرزندآوری درمان کردیم. اجتماعی 
بودن، مهر تأیيدی شد بر آدم هایی که تنهایی را 
پذیرا نبودند و با هر قشــر و مسلکی هم صحبت 
می شدند. در حقيقت داستان زندگی ما داستان 

مبارزه با تنهایی است.
اوکتاویو پاز شاعر مکزیکی به این تنهایی می تازد 
و می گوید تنهایی عميق ترین واقعيت در وضع 
بشری است. انســان یگانه موجودی است که 
می داند تنهاست و یگانه موجودی است که در 

پی یافتن دیگری است.
اما بيایيد صادقانه از خود پرسش کنيم که چرا 
وقتی دیگری را می یابيم و به ظاهر به سر منزل 
مقصود می رسيم باز هم احساس تنهایی و انزوا 

داریم.
حتی وقتی با همسرمان به دیدن تئاتر می رویم 
تنهایيم. وقتی با خانواده شام می خوریم تنهایيم. 

چرا؟
لارس اسوندســن در کتاب فلسفه تنهایی 

معتقد اســت علت این حس، تفاوت 
و تمایز تجربه های زیســته ما از این 
وقایع اســت. به این معنا که تجربه 
دیدن تئاتــر با رویکــردی که ما به 
دنيای هســتی داریــم مختص به 

ماســت. بنابراین دیگری 
درکی از ادراک ما به 

وقایع ندارد.
پس می توان نتيجه 
گرفت که داســتان 

این جمله کــه »تو مرا 
درک نمی کنی« به غایت 
حقيقتی است که به تلخی 

یــاد  آن  از 

می شود. شما در شــنيدن کلمات هم به نوعی 
تنهایيد زیرا آنچه می شــنوید تجربه شما از آن 
کلمات اســت. ما تنها در کوششی به خطا یا به 
درست سعی می کنيم تجربه های شخصی مان 
از زندگی را با دیگران به اشــتراک بگذاریم اما 
بخشی از تجربه مان هميشه خصوصی و شخصی 
می ماند چون نمی توان آن را کاملا با دیگران در 
ميان گذاشت. به قول استاد ابتهاج دردی که در 

دل است را نمی توان به کسی نشان داد.
بنابراین تفســير هر فردی از یک درد مشترک 
الزاما مشترک نيست و این یعنی درد را نمی توان 
با دیگران درميان گذاشــت، صرفا به این دليل 
که وقتی درد همه دنيای آدم می شــود، دنيای 

آدم های دیگر هم می شود.
این مبارزه لحظه به لحظــه ما، متفکران متقدم 
و متأخر را بر آن داشت تا پاسخی فلسفی برای 

تنهایی انسان بيابند.
بســياری از آنها بــه کل، ماجــرای تنهایی را 
نکوهيده می دانند. ارسطو از آن دست فيلسوفان 
است. استاندال نویسنده ای که به روانشناسی 
عميق شخصيت های داستانی اش معروف است، 
می گفت: انســان در تنهایی می تواند همه  چيز 
به دســت آورد الِّا شــخصيت، به این معنا که 
شــخصيت در ذاتش واکنش دیگران است به 

اعمال و رفتار ما.
از طرفی متفکرانی نيز معتقدند که این تنهایی 
ذاتی، نعمتی اســت از ســوی پروردگار برای 
رســيدن به اهداف انســانی و عرفانی. مایکل 
هریس در کتــاب تنهایی می گویــد: تنهایی 
نيروبخش است به حافظه مان قدرت، به درکمان 

جلا و به خلاقيتمان طراوت می بخشد.
نگاه کردن به پيشــخوان کتابفروشــی ها نيز 
نشان می دهد که گویا همگان نویسنده شدند 
تا پاسخی به تنهایی بشر بدهند و بروند. کتاب 
چگونــه از تنهایی خود لــذت ببریم نيز 
داســتان لذت بردن از جویدن نان تا اتو 

کردن به تنهایی است.
با همه آثــار مثبتی که تنهایی نســبی 
می تواند داشته باشد، یادمان نرود که 
یکی از شغل های به روز و درآمدزا 
در برخی کشورها، هم صحبتی 
بــا ســالمندان و قــدم زدن با 
آنهاست زیرا که ما تا پای مرگ 

با تنهایی مان مبارزه می کنيم.

زندگی پدیا

گنج واژه

 مرگ پایان محتوم زندگی همه ما در عالم 
خاک است؛ او دیر یا زود از راه می رسد و در مریم ساحلی

برمان می گيرد. اندیشيدن به مرگ از بدیهيات زندگی  بسياری از 
ماست؛ ما که از تاریک و روشــن درون خویش باخبریم و لبریز 
هســتيم از گفته ها و ناگفته ها. بی تردید آنها که به بدرقه تازه 
درگذشــته ای می روند، آنها کــه لابه لای بغض و آه و شــيون 
سوگواران پی تابوت روان هستند، به مرگ می اندیشند، به او که 
رفته است و به خویشتن خویش. در این ميان اما شاید هرچند 
معدود، کسانی هم هستند که کمتر به فکر حرمت و حریم شخص 
مرحوم هستند. آنها بی خيال نبودن امکان شرح و توضيح و بيان 
درخواست ها از ســوی متوفی، آنچه را که نباید می گویند. یک 
وقت هایی خاطره ای دهان به دهان می چرخد که تصور آدم ها از او 
که رفته است، به هم می ریزد و زمانی دیگر حرف و سخن  هایی 
لابه لای گمانه زنی  از دلایل مرگ به ميان می آید که خوشایند 
هيچ مرده و زنده ای نيست. لابد شما هم دیده اید عده ای پابه پای 
اعضای خانواده مرحوم، دورتادور گودال مزار می ایستند و چشم 
از نعش کفن پوش بر نمی دارند، بی آن که لحظه ای بيندیشند، هر 
چقدر چهره هاشان اندوهبار باشد، آن نگاه کنجکاوشان، ترک 
می نشاند بر چينی حریم ها. و البته باید گفت عکس و فيلم گرفتن 
در آن اوضــاع و احوال هم خــود حکایت دیگری  اســت. یک 
وقت هایی می روم توی فکر، اصــلا آن فلانی که مرد، راضی بود 
چهره تکيده اش پس از تحمل رنج بيماری یا سوختگی و تصادف 
را کسی غير از اعضای خانواده اش ببيند؟ یا او که اصلا ميانه  خوبی 
با عکس گرفتن نداشت، رضایت دارد، عکس پيکر کفن پوش اش 

را کسی داشته باشد؟
حالا گيریم فلانی با ما بسيار رفيق بود اما شاید دلش نمی خواست 
حرف هایش در یک گفت وگوی خصوصی به سمع و نظر دیگران 
برسد. دریغ و درد که ما گاهی حتی یادمان می رود آنها که رفته اند 

هم رازشان، راز است و حرف های مگوشان هنوز مگوست.

حرمت 
رفتگان



 خلاصه گزارش 
 آواربرداری

از ریزش اعتماد در یک سال 
دولت چگونه توانست امید و اعتماد مردم را بعد از 

دوره ای یأس و سرخوردگی احیا کند
10

 ۴۰هزار میلیارد تومان
برای دانش بنیان ها

    جزئیات قانونی شدن سرمایه گذاری بانک ها 
در استارت آپ ها 

11

 بدرقه مسافران بهشت
 از مصلی

اجتماع بزرگ اربعینی ها همراه با تشییع پیکر مطهر 
4شهید گمنام و بدرقه نیروهای خدمات شهری 
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 شیوع اختلال 
نقص توجه و تمرکز

 از بین مشــکلاتی که کودکان بیشتر دچار 
آن می شوند، می توان از نقص توجه و تمرکز 
نام برد که به طور کلی از اختلالات شــایع در 
کودکان به شــمار می رود که البته در دوران 

اخیر بیشتر هم شایع شده است. 
یکی از دلایــل مهم آن هم وقــت گذراندن 
زیاد بچه ها در فضاهای مجازی است. شیوع 
بیماری کرونا و آموزش مجازی باعث شــده 
آنها نتوانند مانند گذشته و حضور درکلاس و 
برقراری ارتباط چشمی با معلم توجه و تمرکز 
لازم را داشته باشند و به این بی توجهی عادت 

کرده اند. 
نداشــتن ارتباط چهره  به چهره و مستقیم با 
مربیان و معلمان و آموزش به روش مجازی و 
بدون وجود ناظر و مراقب مانع از آن می شود 
که کودک احساس کند یک نفر حواسش به 

او است.
 همین موضوع می تواند مشکل توجه و تمرکز 
را به ویژه در کودکانی که از قبل سابقه کمبود 
توجه داشــته اند تشــدید کند. در سال های 
اخیر بســیاری از کودکان دچــار بی نظمی 
شده اند و توجه کمتری به رعایت قوانین نشان 
می دهند. ضمن اینکه خانواده ها هم اهمیت 
کمتری به وضع قوانین و پیروی از آنها توسط 

فرزندان شان می دهند.
 همچنین وقتــی  کــودکان در محیط های 
آموزشــی و اجتماعی قرار می گیرند در این 
محیط ها توجــه به رعایت انضبــاط و آداب  
اجتماعی هم بیشتر خواهد شد؛ به گونه ای که 
آنها به مرور یاد می گیرند کلاس درس یا هر 
محیط اجتماعی دیگری قواعد و قاعده خاص 

خود را دارد.
 به این ترتیب حتی انجــام تکالیف آنها هم 
تحت الشعاع قرار می گیرد و با توجه به اینکه 
در آموزش مجازی لازم نبــوده بچه ها مانند 
قبل در کلاس حضور داشته باشد، هر زمان 
دلشان خواســت از جای خود بلند می شدند 
و صحبت می کردنــد و همین موضوع باعث 
شده قانون پذیری آنها کمتر شود. مجموعه 
این عوامل باعث بروز مشکلاتی در یادگیری 
کودکان و نوجوانان شده است. یعنی مراحل 
یادگیری در آنها کندتر شــده و ســخت تر و 

دیرتر یاد می گیرند.
 مشــکل وضع قواعــد و قوانیــن به ویژه در 
خانواده هایی که در آنها کودکان توجه لازم 
را دریافت نمی کننــد و همچنین در اجرای 
قوانین نیز ضعیف عمل می شــود، بیشــتر 
اســت. البته چنین مشکلاتی همیشه وجود 
داشــته، اما بی توجهی خانواده هــا به وضع 
قوانین در ســال های اخیر باعث هرج و مرج 
بیشتر در رفتارهای فرزندان شان شده است. 
می توان گفت حضور کودکان و نوجوانان در 
محیط های آموزشی و دریافت توجه درست، 
به اندازه و مطلوب از اینگونه محیط ها ارتباط 
مســتقیمی با عملکرد و توجه بیشتر آنها به 

مواد درسی دارد.
 از مشکلات شــایع دیگری که در چند سال 
اخیر بیشتر در بچه ها دیده می شود، مشکلات 
مربوط به خلق و خوی آنهاست. پرخا شگری 
و حالت های افســردگی درنوجوانان در این 
سال ها شــدت پیدا کرده و تعداد مراجعات 
زیادی برای درمان این حــالات وجود دارد. 
دلیل آن هم وجود مشکلات زیادی است که 
در خانواده و روابط بین اعضــای خانه دیده 
می شود و رابطه بین کودکان با والدین را هم 

شامل می شود.
 آموزش مجازی مــدارس و ماندن کودکان 
در خانــه و همچنین ابتلا بــه بیماری کرونا 
و مشکلات ناشــی از آن هم بر پرخاشگری 
و خلق و خوی کــودکان و نوجوانــان تأثیر 
مســتقیمی دارد و باعث شــدت پیدا کردن 
چنین اختلالاتی می شــود. وقتی نوجوانان 
ساعت های زیادی از اینترنت، گوشی موبایل، 
لپ تاپ و اینگونه ابزارها اســتفاده می کنند 
استفاده آنها فقط محدود به آموزش نمی شود. 
چرا که فرزندان شــان اغلب بــه بهانه انجام 
تکالیف، ساعات بسیار زیادی از وقت  شان را 

صرف این بخش می کردند.
 توجه داشــته باشــیم اگر بازی های آنلاین 
و گشــت و گذارهای متعدد در صفحه های 
مجازی به خوبی مدیریت نشوند، مشکلات 
زیــادی به دنبــال خواهنــد داشــت؛ مثل 
کم تحرکــی، افزایــش وزن، بی حوصلگی و 

کمبود خلاقیت. 
موضوع بســیار مهمی که در 2ســال کرونا 
شــاهد آن بودیم تأخیر در رشــد اجتماعی 
و کلامی کودکان اســت. ارتباط داشــتن با 
همسن و سالان و قرار گرفتن در محیط های 
اجتماعی مختلف باعث آشــنایی کودک با 
محیط بیرون از خانه می شــود. ولی شیوع 
کرونا باعث شــد کودکان به ویژه آنها که قرار 
بود وارد مهدکودک یا دبستان شوند، نتوانند 
چنیــن ارتباطی را تجربه کننــد و تعاملات 

کمتری با دیگران داشته باشند.
 همین موضوع باعث می شود نتوانند اصول 
و قواعد اجتماعی شــدن، مهــارت  برقراری 
ارتباط، توانایی مشارکت و همکاری گروهی و 

همچنین همدلی را یاد  بگیرند.
 بســیاری از کودکان دردوران کرونا از نظر 
روابط اجتماعی هم دچار ضعف شــده اند و 
در مواجهه با دیگران و برقراری ارتباط دچار 

اضطراب می شوند.

سیما قدرتییادداشت
روانشناس و مشاور

دنیای دیجیتال یک نسل مضطرب
همشهری درگفت وگو با متخصصان روان، شایع ترین اختلالات کودکان و نوجوانان ایران را در سال های اخیر   بررسی کرد

 کودکان در سال های گذشــته به ویژه در دوران 
شــیوع کرونا، به گفته متخصصان حــوزه روان، 
بیشــترین آســیب را دیدند. از یک سو، آنها که 
دانش آموز بودند، برای مــدت طولانی، در خانه 
درس می خواندنــد و آنها کــه کوچک تر بودند، 
به دلیل ترس از ابتلا و اخباری که درباره شــیوع 
ویروس در میان کودکان منتشر می شد، از قرار 
گرفتن در جمع و بازی های کودکانه در محیطی 
که هم ســن و سالانشان می توانســتند حضور 
داشته باشند، محروم شدند. چهاردیواری خانه، 
مهدکودک، پارک و زمین  بازی شان شد. ماجرا 
اما اینجا تمام نمی شود. کودکان پیش از این هم 
تحت تأثیر شــرایط زندگی و مدرنیته، وضعیت 
متفاوتی از کودکی را تجربه می کردند. دایره روابط 
و دوستی هایشان با آنچه پدر و مادرانشان تجربه 
کرده اند متفاوت اســت، بازی ها دیجیتال شده، 
والدین اغلب هر دو خارج از خانه کار می کنند و 
آنها ناچارند بخش قابل توجهی از روز را در خانه 
مادربزرگ یا مهدکودک و یا کنار فرزند بزرگ تر 
خانه، بگذرانند. از دو سال و نیم پیش هم، پاندمی 
کرونا، شــرایط را وخیم تر کرده اســت. در این 
وضعیت، متخصصان روانشناس و روانپزشک، از 
مهم ترین اختلالات شایع در کودکان و نوجوانان 

می گویند.

اختلالات رفتاری در کودکان زیر 5سال 
فرحناز کیان ارثی، روانشناس 
تربیتــی و عضــو انجمن 
روانشناســی کانادا درباره 
اختلالات مهم دوره کودکی 
و نوجوانی توضیحاتی می دهد و به همشــهری 
می گوید: »در مورد اختلالات مهم در این دوره، 
می توان به گروه اختلالات رشدی عصبی اشاره 
کــرد. ناتوانی های ذهنی، اختــلالات ارتباطی، 
اختــلال نقص توجــه و تمرکز یــا بیش فعالی 
)ADHD(، اتیسم )ASD(، اضطراب، افسردگی 
و اختلالات رفتاری ازجملــه اختلالات رایج در 
کودکان زیر 5سال به شمار می روند.« کیان ارثی، 
شیوع اختلال بیش فعالی، نقص توجه و تمرکز را 
بیشتر از اختلالات دیگر می داند: »البته تشخیص 
این اختــلال معمولا در پایــه کلاس اول خیلی 
پررنگ تر می شود. اما جزو اختلال هایی به شمار 
می رود که به تدریج در  تا پنج ســالگی شــکل 
می گیرند. این روانشــناس تربیتی از اختلالات 
اضطرابی، به ویژه اضطراب جدایی به عنوان یکی 
دیگر از مهم ترین اختلالات کودکان نام می برد. او 
می گوید: »از جمله نشانه های این اختلال می توان 
به نگرانی افراطی کــودک در ارتباط با جدایی از 
مادر نام برد. این بچه ها معمولا مشکلات جسمی 
هم دارند، یعنی ممکن اســت هنــگام رفتن به 
مدرسه و جدا شدن از مادر دچار سردرد، دل درد، 
تهوع و... شوند یا ترس از تنها خوابیدن هنگام شب 

داشته باشند.« به گفته کیان ارثی، اضطراب جدایی 
اغلب در کودکی شکل می گیرد. البته ممکن است 
در دوره نوجوانی یا بزرگسالی هم دیده شود؛ اما 
نشانه های آن معمولا از همان دوره کودکی دیده 

می شود.

اختلال اضطراب اجتماعی با خجالتی بودن 
اشتباه گرفته می شود

به گفته این روانشــناس، یکی دیگر از اختلالات 
اضطرابی که لازم اســت تمام والدین از آن آگاه 
باشــند، اختلال اضطراب اجتماعی اســت که 
نباید بــا خجالتی بودن اشــتباه گرفته شــود: 
»اضطراب اجتماعی یعنی فــرد از قرار گرفتن 
در تعامــلات اجتماعــی یــا انجــام   کاری در 
 موقعیت هــای اجتماعی دچار اضطراب شــود.
 ایــن اضطراب شــامل تعامــلات و عملکرد در 
موقعیت های اجتماعی می شــود که بر همین 
اساس طبقه بندی هم می شوند، مثل زمانی که 
نوجــوان از ورود به مکان های جدید اســتقبال 
نمی کند. یکی از انواع دیگــر این اضطراب هم از 
جنس اضطراب اجتماع عملکردی است، یعنی 
زمانی که فرد فقط از اینکه می خواهد به مکان های 
جدید برود مضطرب نمی شــود، بلکه چیزی که 
باعث اضطراب بیشتر او می شــود، عملکرد ش 
در مقابل دیگران است. مثلا از اینکه بخواهد در 
جمع شعری بخواند، سازی بنوازد و چیزی بگوید 
حتی در بزرگسالی به شدت مضطرب می شود.« 
به گفته او، تمام اینها از یک جنس است: »بسیاری 
از والدین در مورد اضطراب اجتماعی آگاهی لازم 
ندارند، درحالی که باید جدی گرفته شود، چرا که 
با وجود این مشکل؛ نوجوان ها نمی توانند مستقل 
شــوند. وجود چنین اضطرابی در فرد به او اجازه 
نمی دهد به راحتــی در اجتماع روابط اجتماعی 
و فعالیت داشته باشــد، بنابراین مستعد ابتلا به 
افسردگی هم خواهد بود. والدین در دوره  نوجوانی 
وقتی متوجه می شوند فرزندشان دوست صمیمی 
ندارد، بیرون نمی رود و برای ارتباطات اجتماعی 
مقاومت می کند، باید با حساسیت و دقت بیشتری 
موضوع را پیگیری کنند تا نوجوان دچار افسردگی 

نشود.«

شیوع نافرمانی مقابله ای با کرونا
به گفته این روانشناس تربیتی، یکی از مشکلات 
شایع بین کودکان که شیوع بیماری کرونا هم به 
آن دامن زد، مشکل نافرمانی مقابله ای آنهاست. 
کودکانی که زیاد جروبحــث می کنند، از قواعد 
و قوانین پیــروی نمی کننــد و محدودیت ها را 
نمی پذیرند اما اصرار دارند که به خواســته های 
خود برسند در شمار کودکانی با همین اختلال 
جای می گیرند: »این مشــکل معمولا به سبک 
فرزندپروری والدین برمی گردد. توجه داشــته 
باشیم درگذشته سبک فرزندپروری مستبدانه 
بوده، یعنــی توافق و گفت وگو کــردن با بچه ها 
رایج نبوده. اما در جامعه فرزندسالارانه، خواسته 
فرزندان بر خواسته والدین ارجح است. درصورتی 
که در ســبک فرزندپــروری درســت و اصولی 

همه موارد یعنی قاطعیت، جدیــت، مهربانی و 
محدودیت همه با هم وجود دارد.«

این روانشــناس تربیتی می گوید که درایکورس 
)روانکاو(، یکی از کسانی که به سبک فرزندپروری 
دمکراتیک کار می کند عقیــده دارد این روزها 
بچه ها از جنس »نســل من« هســتند. یعنی 
همه  چیز را برای خودشــان می خواهند و کاملا 
خودخواهند. احساس همدلی بسیار کمی دارند 
و مسئولیت پذیر هم نیستند. آنها به تنها چیزی 
که اهمیت می دهند رســیدن به خواسته های 
خودشان است. درایکورس پیشنهاد می کند پس 
از سبک های مستبدانه و آســان گیر می توان به 
سبک فرزندپروری دمکرات روی آورد. البته وقتی 
ارزش ها و چارچوب ها ی کــودکان و خانواده ها 
در تضاد باشــد، والدین خود را ناتوان احســاس 

می کنند.

ردپای کرونا بر روان کودکان
به عقیده او، کرونا تأثیر بســیار جدی بر سلامت 
روان تمام خانواده هــا و همچنین بر فرزندپروری 
آنها گذاشــته است. بســیاری از خانواده هایی که 
چارچوب هــا و قاعــده و قوانینــی داشــته اند، 
نمی خواســتند به این زودی گوشی تلفن همراه 
دســت بچه های خود بدهند و بگذارند آنها تا این 
حد در مقابل شبکه های اجتماعی و فضای مجازی 
قرار بگیرند. درصورتی که به واســطه شرکت در 
کلاس های مجازی مجبور شدند، چنین امکاناتی 
در اختیار فرزنــدان خود قرار دهنــد. کیان ارثی 
می گوید کرونا باعث شد اسکرین تایم بچه ها افزایش 
پیدا کند. منظور از اسکرین تایم مدت زمانی است 
که آنها در مقابل رسانه ها یا هر صفحه  نمایشی قرار 
می گیرند، مثل تلفن همراه، بازی های کامپیوتری 
و دیگر محتواهایی که در دنیای مجازی وجود دارد: 
»این موضوع مخاطرات زیادی بــرای خانواده ها 
به وجود آورده؛ به گونه ای که مــا می توانیم کاملا 
فرزندپروری قبل  و بعــد از کرونــا را از همدیگر 
جدا کنیم و به صورت جدی مشــکلات مربوط به 
اســکرین ها را به فرزندپروری بعد از کرونا اضافه 
کنیم. یعنی درنظر داشته باشــیم با شیوع کرونا 
خانواده ها درگیر 2 اتفاق مهم شده اند؛ یکی بحث 
بچه هایی که به صورت جدی به این وسایل اعتیاد 
پیدا کرده اند و آنها را در معرض آســیب قرارداده 
اســت و موضوع مهم دیگر اینکه بر اثر این اعتیاد، 
میزان افسردگی افزایش پیدا کرده، سن پورنوگرافی 
بچه ها کاهش یافته و کنترل کمتری هم نسبت به 

تحصیل و عملکرد آنها توسط والدین وجود دارد.

بلوغ محتوایی زودهنگام
براساس اعلام این روانشناس، کرونا باعث شده 
خانواده ها در معرض بلــوغ محتوایی زودهنگام 
و ناپخته بچه ها قرار بگیرند؛ یعنی فرزندان شان 
درگیر محتواهایی شــده اند که والدین برای این 
مواجهه آمادگــی لازم را نداشــته اند، بنابراین 
نمی دانند چگونه باید رفتار کنند: »ممکن است 
بعضی کودکان هم به فضای مجازی اعتیاد پیدا 
نکرده باشند، اما مشکلات محتوایی این فضاها 

همچنان برای آنها وجود دارد. یعنی بسیاری از 
نوجوانان درگیر رابطه هــای زودهنگام با جنس 
مخالف شده اند و خانواده ها هم ممکن است کاملا 
از اینگونه روابط فرزندان شــان بی اطلاع باشند. 
ضمن اینکه بسیاری از بچه ها ترجیح می دهند 
در همان دنیای مجازی باقی بمانند؛ چیزی که 
کنتــرل خانواده ها را به حداقل می رســاند.« از 
نظر این روانشناس تربیتی، داستان اسکرین ها 
بزرگ ترین بحرانی بود کــه خانواده ها در دوران 
کرونا در سراسر دنیا با آن مواجه شدند که شاید 
تأثیرات آن تا سال های زیادی بر زندگی بچه ها و 

خانواده ها باقی بماند.

شــیوع 20درصدی اختــلال نقص توجه و 
بیش فعالی در کودکان قبل مدرسه

رابطیــان،  مهشــید 
فوق تخصص روان پزشکی 
کودک و نوجوان اســت و 
درباره شــایع ترین اختلال 
رفتاری کودکان توضیحاتی به همشهری می دهد. 
او می گوید: »اختلال روانی در کودکان براساس 
عملکرد آنها تشخیص داده می شــود. اینکه آیا 
نشــانه هایی که در آنها می بینیــم مانند علائم 
اضطرابی، وسواسی، پرتحرکی، ضعف یادگیری و 
همچنین مشکلات در توجه و تمرکز، اختلالاتی 
در عملکرد آنها هم ایجاد کرده است یا نه. « به گفته 
رابطیان، عملکرد هم باید در چند زمینه بررسی 
شــود؛ عملکرد آنها در حوزه مراقبــت از خود، 
عملکرد در میزان رشــدی که باید متناســب با 
سن شــان باشــند، عملکرد در حوزه ارتباطات 
اجتماعی که با توجه به سن کودکان در چند حوزه 
جای می گیرد، یعنی در حلقه ارتباطات در خانه یا 
با همسن و سالان و همچنین عملکرد درسی  و 
تحصیلی  آنها که هر کدام از این عملکردها مختل 
شده باشــد می توانند برای تشخیص اختلالات 

روان پزشکی یا رفتاری بررسی شوند.
به گفته این فوق تخصص روان پزشــکی کودک 
و نوجــوان، اختلال هایی که در کــودکان قبل 
و بعد از شــیوع کرونا رایج بود، اختلال رشــدی 
تکاملی است. پس از اختلالات رشدی تکاملی، 
شــایع ترین اختلالی که در کودکان مشــاهده 
می شود، مربوط به اختلال نقص توجه و تمرکز 
یا بیش فعالی اســت که حدود 20درصد بچه ها 
در ســنین قبل  از مدرســه درگیر آن می شوند. 
اختلالات اضطرابی هم مانند اضطراب جدایی از 
والدین، اختلال اضطراب فراگیر یا اختلالات ترس 
اجتماعی هم از دیگر اختلالات مربوط به بچه ها 
به شــمار می رود. رابطیان می گوید: »اختلالات 
خلقی هم در کودکان شایع است. یعنی آنها مانند 
بزرگسالان دچار حالات افسردگی می شوند. البته 
اختلالات مربوط به وسواس و مشکلات رفتاری 
مثل اختلالات رفتار مقابله ای و اختلال سلوک 
هم مانند همه جای دنیا در ایران هم شیوع بالایی 

بین کودکان دارد.«
به اعتقاد این روان پزشک، به دلیل شیوع کرونا و 
همچنین مشکلات دیگری که در سال های اخیر 

گریبانگیر کشور شده و همچنین با وجود آموزش 
مجازی و دوری از محیط های آموزشی و اجتماعی 
به طور واضح، افت تحصیلی و پایین رفتن عملکرد 
تحصیلی کودکان قابل مشاهده است. به گونه ای 
که سواد دانش آموزان متناســب با پایه و مقطع 
تحصیلی که در آن قرار دارند، نیســت و معمولا 
بسیار ضعیف تر است: »براساس آماری که وزارت 
آموزش وپرورش اعلام کرده در دوران کرونا حدود 
یک میلیون دانش آمــوز به دلایل مختلف مانند 
وجود مشکلاتی از قبیل نداشتن لپ تاپ، تبلت یا 
موبایل و به طور کلی دسترسی نداشتن به فضای 
مجازی از تحصیل بازمانده انــد. البته درگیری 
خانواده ها با مشــکلات مربوط به بیماری کرونا 
یا فوت عزیزان و همچنین مشکلات معیشتی و 

اقتصادی نیز به این مشکلات دامن زده است.«

افت رشد جسمی و روانی کودکان 
به اعتقاد این روان پزشک، طبق مطالعات زیادی 
که در دنیا، ازجمله ایران انجام شده کودکان پس 
از دوران کرونا از نظر رشد کلامی به ویژه در سنین 
قبل  از مدرسه، دچار مشکلات زیادی شده اند و 
در مجموع می توان گفت رشــد و تکامل بچه ها 
در 2 سال اخیر به وضوح افت کرده است. رابطیان 
می گوید کرونا باعث شده بود تفریحات کودکان 
از ورزش و جست وخیز در پارک ها و کلاس های 
ورزشــی، محدود به گشــت و گذار در فضاهای 
مجازی شــود. همین موضوع باعث کم تحرکی 
آنها و مشــکلات اضافه وزن یا چاقی شده است: 
»غوطه ورشدن کودکان در سنین مختلف در انواع 
بازی های کامپیوتری و ساعت ها وقت گذاشتن در 
صفحه های مختلف مجازی به نوعی باعث بروز 
مشکلات رشدی، جســمانی، ارتوپدی و ستون 
فقرات در آنها شده اســت. همچنین بازی های 
مختلف کامپیوتری باعث شده کودکان به اینگونه 
بازی ها اعتیاد پیدا کنند؛ اتفاقی که منجر به شدت 

گرفتن خشونت و پرخاشگری می شود.«

مشکل تامین هزینه اختلالات حوزه روان 
رابطیان می گویــد با توجه بــه دوران کرونا و 
متعاقب آن مشکلات اقتصادی، در خانواده ها 
با اختلالات روان مواجهیم. با اینکه بسیاری از 
خانواده ها، متوجه مشکلات خود و فرزندان شان 
در این زمینه هستند اما توانایی لازم برای درمان 
چنین مشکلاتی ندارند. ضمن اینکه بیمه ها هم 
بخشی از هزینه های مربوط به درمان مشکلات 
موجــود در این خصوص را تقبــل نمی کنند: 
»بسیاری از والدین با مراجعه به روان پزشکان 
و روانشناســان نمی توانند از عهده هزینه های 
غیردارویــی و روان درمانی برآینــد و پس از 
مراجعه به متخصص ناچار می شوند، درمان را 
نیمه کاره رها کنند. بنابراین اگر قرار است کار 
مهم و اصولی در مورد مشکلات مربوط به روان 
و اختلالات کودکان و نوجوانان صورت گیرد، 

مهم ترین بخش آن می تواند 
کمک به تامیــن هزینه های 

درمان باشد.«

یکتا فراهانیگزارش
روزنامه نگار

فرحناز کیان ارثی
عضو انجمن 

روان شناسی کانادا: 
از اختلالات مهم دوره 

کودکی و نوجوانی 
می توان به ناتوانی های 

ذهنی، اختلالات 
ارتباطی، اختلال نقص 

توجه و تمركز یا بیش 
 ،)ADHD( فعالی
 ،)ASD( اوتیسم

اضطراب، افسردگی 
و اختلالات رفتاری از 
جمله اختلالات رایج 

در کودکان زیر 5 سال 
اشاره کرد و شیوع 

اختلال بیش فعالی، 
نقص توجه و تمركز 

بیشتر از اختلالات دیگر 
است

یکی از مشکلات شایع 
بین کودکان که شیوع 

بیماری کرونا هم به 
آن دامن زد، مشکل 
نافرمانی مقابله ای 

آنهاست. کودکانی که 
زیاد جرو بحث می کنند، 
از قواعد و قوانین پیروی 
نمی کنند و محدودیت ها 
را نمی پذیرند؛ اما اصرار 
دارند که به خواسته های 

خود برسند در شمار 
کودکانی با همین 

اختلال جای می گیرند. 
این مشکل معمولا 

به سبک فرزندپروری 
والدین برمی گردد

مهشید رابطیان
فوق تخصص 

روان پزشکی کودک و 
نوجوان: 

 به دلیل شیوع کرونا 
و همچنین مشکلات 

دیگری که در سال های 
اخیر گریبان گیر کشور 

شده و همچنین با وجود 
آموزش مجازی و دوری 

از محیط های آموزشی و 
اجتماعی به طور واضح، 

افت تحصیلی و پایین 
رفتن عملکرد تحصیلی 
كودكان قابل مشاهده 

است. به گونه ای كه 
سواد دانش آموزان 

متناسب با پایه و مقطع 
تحصیلی كه در آن قرار 
دارند، نیست و معمولا 

بسیار ضعیف تر است

بر اساس آماری كه 
وزارت آموزش وپرورش 

اعلام کرده در دوران 
كرونا حدود یك میلیون 

دانش آموز به دلایل 
مختلف مانند وجود 

مشكلاتی از قبیل 
نداشتن لپ تاپ، تبلت 
یا موبایل و به طور كلی 

دسترسی نداشتن 
به فضای مجازی از 

تحصیل بازمانده اند. 
البته درگیری خانواده ها 

با مشكلات مربوط به 
بیماری كرونا یا فوت 

عزیزان و همچنین 
مشكلات معیشتی و 
اقتصادی نیز به این 
مشكلات دامن زده 

است
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»مردم می بینند دولت مشغول تلاش برای حل 
مشــکلات و خدمت رســانی به آنهاست و این 
واقعیت، امید و اعتمــاد عمومی را تا حد زیادی 
احیا کرده است.« این جملات مهمی است که از 
سوی رهبر انقلاب در دیدار اعضای هیأت دولت 
سیزدهم در پایان نخســتین سال فعالیت آنان 
در پاستور با ایشان بیان شده است. عباراتی که 
نشان می دهد، مسیری که رئیس جمهور با تشکیل 
دولتی که آن را »دولت مردم« نامیده است، راهش 
را درست پیموده است. راهی پرفراز و نشیب که 
برای پیمودن هر گامش باید مین گذاری های انجام 
شده دوره های مدیریتی قبل خنثی می شد. به این 
بهانه به عملکرد یک ساله دولت در مسیر افزایش 

امید و اعتماد به نهاد دولت پرداخته ایم.

مین گذاری در مسیر اعتماد سازی
ادعای مین گذاری بر سر راه دولت سیزدهم نه یک 
ادعا که واقعیتی است که »محمد صادق کوشکی« 
از وجودش بر ســر راه دولت سیزدهم خبر می دهد. 
این تحلیلگر سیاسی در تعبیری جالب توجه درباره 
عملکرد ســال پایانــی دولت دوازدهــم می گوید: 
»برخلاف تعابیری که درباره دولت قبل به کار گرفته 
می شود، دولت سابق توانمندی های بسیاری داشت 
که این توانمندی ها را در 2 مســیر بــه کار گرفت. 
یکی تامین منافع یک گروه حداقلی از طبقه اشراف 
سیاسی و اقتصادی با جمعیتی چندصد هزارنفره و 
دوم تلاش برای ناکارآمد کردن دولت بعد از خود.« 
آنچه این تحلیلگر سیاسی و استاد دانشگاه از آن سخن 
به میان می آورد، نتیجه ای شوم برای کشور داشت. 
بی اعتمادی به سیاست های دولت مستقر، افزایش 
نارضایتی از عملکرد مدیــران دولتی، مرگ امید به 
آینده و ناامید شدن مردم به بهبود اوضاع را می توان 
میراث شوم این دوره 8ساله مدیریت کشور دانست. 
میراثی که به گفته »علی صوفی« وزیر و مشاور دولت 
اصلاحات نتیجه ای را رقم زد که در تاریخ جمهوری 
اسلامی ایران بی سابقه بود: »دولت آن اعتباری را که 
در جریان انتخابات سال96 داشت، به سرعت از دست 
داد و بالاخره الان ارزیابی از محبوبیت روحانی خیلی 
پایین است. من شنیدم که محبوبیت دولت روحانی 
زیر 10درصد اســت.« اعدادی که به روشنی نشان 

آواربرداری از ریزش اعتماد در یک سال 
دولت چگونه توانست امید و اعتماد مردم را بعد از دوره ای یأس و سرخوردگی احیا کند

حمیدرضابوجاریانگزارش
خبر نگار

رئیس قوه قضاییه: 

هیچ اختلاسگری آزاد نیست 
رئیس قــوه قضاییه در واکنش به برخی اخبــار درباره آزاد 
شدن برخی اختلاسگران از زندان گفت: هیچ اختلاسگری 
آزاد نیست و مرخصی نیز بعضا با طومار نمایندگان مجلس 
یا شرایط کرونایی به الزام ستاد کرونا اتفاق می افتد که بعضا 
به دلیل شاخص بودن چهره آنها، بیشتر در معرض دید مردم 

قرار می گیرد.
حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای با بیان اینکه قوانین 
و مقررات قضایی باید به درستی و دقت اجرایی شود، افزود: 
در برخی موارد دیده می شود فردی به جرم سرقت دستگیر 
شده است. ما ســرقت بدون شــاکی خصوصی نداریم و به 
این دلیل، درصورت نداشتن شــاکی در مورد سرقت عملا 

نمی توان اقدامی در این زمینه انجام داد.
رئیس عدلیه با اشاره به اینکه قوانین و مقررات قضایی حدود 
اجرای حد را برای قضات تعیین و مشخص کرده است، گفت: 
حد سرقت در کشــور به صورت قانونی انجام می شود اما هر 

سرقتی نیز شرایط اجرای حد را ندارد.
محســنی اژه ای در ادامــه بــا تأکیــد بر ضــرورت حفظ 
محیط زیســت به برخی الزامات در این زمینه اشــاره کرد 
و گفــت: هماهنگی بین دســتگاه های مختلف برای حفظ 
محیط زیست، توامان با توسعه صنعت، معدن و کشاورزی 
ضروری است که در این زمینه باید نسبت به رفع تعارض ها 

اقدام جدی شود.
رئیس قوه قضاییه ضرورت هماهنگی بین دستگاه ها برای 
جلوگیری از بروز برخی تخلفات را خواستار شد و گفت: این 
تعامل قطعا در ارجاع به مرکز به تسریع در فرایند رسیدگی 

و پیگیری ها کمک خواهد کرد.
وی به مشکلات زمین خواری و برخورد با ساخت وسازهای 
غیرمجاز اشاره کرد و گفت: باید متولیان بخش های مربوطه 
به موقع و در همان زمان وقــوع تخلف با آن برخورد کنند تا 
هزینه ها نیز کمتر شود؛ لذا در داخل استان ها باید در صدور 

مجوزهای مربوطه هماهنگی ایجاد شود.
وی به مشــکلات فرهنگی به عنوان یک 
مسئله مهم در کشــور اشاره کرد و 
گفت: باید از همــه ظرفیت های 
فرهنگی کشور در این راستا بهره 
گرفته شــود چرا کــه در برخی 
مسائل فرهنگی نمی توان سلبی 
برخورد کرد بلکــه باید با روش 
اثباتی در ایــن حوزه ها ورود 
کــرد و از بخش هــای 
بــرای  فرهنگــی 
برطــرف کــردن 
کمک  مشکلات 

گرفت./میزان

محمدجوادحاجعلیاکبری
خطیبجمعهتهران

رعایــتاولویتهــابهخصــوصدر
حــوزهاقتصــادی،تولیــدوســاخت
مســکنموردنظردولتاســت،البته
دشــواریهاییدراینزمینهازگذشته
برایدولتوجودداشتهکهامیدواریم
بااســتقامت،صبوریوعمــلجهادی
موفقشــوندوبتوانندبهترازگذشــته

خدمتکنند./ایرنا

سارافلاحی
عضوکمیسیونامنیتملیمجلس

زنــانمــادرســایهگفتمــانانقــلاب
اســلامیهویــتوشــعورسیاســیو
اجتماعیپیداکردهاندودولتمردانما
بایدمتناسبباسوادومعرفتبانوان
ماامکاناتدراختیارآنهاقراربدهند.
دربیانیــهگامدومانقــلابجوانــانو
زنانهستهاصلیهستندوبایدبهآنها

بیشازقبلبهاداد./ایسنا

نقل قول خبر

دفاعی

قضایی

می داد مردم ناامید از آینده  هستند و در یک جمله 
به مفهوم دولت اعتمادی ندارند. چالشــی که دولت 
سیزدهم را که زیر رگباری از جوسازی، شایعه پراکنی 
و شــانتاژ خبری قرار داشــت با چالش جدی برای 
بازسازی سرمایه اجتماعی و ایجاد امید و اعتماد به 

دولت روبه رو می کرد.

ساخت اعتماد؛ سخت اما شدنی 
با برگــزاری انتخابات، ریل گذاری کــه رئیس دولت 
سیزدهم برای کابینه انجام داده بود؛ در نگاه اول شدنی 
به نظر نمی رسید. دولت سیزدهم و رئیس آن گفته بود 
در کوتاه ترین زمان ممکن باید اعتماد و امید مردم به 
آینده احیا شود. اعتمادی که با فاجعه »من هم صبح 
جمعه فهمیدم« رئیس دولت وقت و لبخند توأم با آن، 
ضربه ای کاری خورده بود. بیژن مقدم، فعال رسانه ای 
اعتقاد دارد راهی که رئیسی برای جلب اعتماد و ایجاد 
امید در مردم باید بپیماید ســخت اما شدنی است. او 
می گوید: »باید برای رفع بی اعتمــادی مردم تلاش 
شود. بخش مهمی از ایجاد و حفظ سرمایه اجتماعی 
به مسئولان مربوط می شــود.« در چنین شرایطی، 
رئیســی در روز معرفی اعضای کابینه ا ش در مجلس 

یک خواسته مهم از نمایندگان داشت. خواسته ا ی که 
هم بوی وفاق میان دولت و مجلس را می داد و هم مسیر 
افزایش سرمایه اجتماعی به دولت را هموار می کرد. 
رئیسی گفته بود: »دولت صادق الوعد است و صداقت 
شــاخص مهمی برای افزایش اعتماد مردم به دولت 
است و در این مسیر از نمایندگان کمک می خواهم.« 
با این حال، دولت سیزدهم »دولت کارتابلی« نشسته 
در پایتخت نبود. هم راستا با برنامه ریزی برای تحقق 
وعده های انتخاباتی، حضور میدانی و انجام سفرهای 
هفتگی اســتانی و گره گشــایی از چالش های بعضا 
چنددهه ای از برخی پروژه ها و تعیین تکلیف طرح های 
ناتمام با تعیین زمان بهره برداری از این پروژه ها آن هم 
در روزهای پنجشنبه و جمعه، خاطره تلخ صبح جمعه  
دولت دوازدهم را از ذهن مردم پاک کرد. بیژن مقدم 
این رفتار را برای مردم عجیــب می داند و می گوید: 
»مدتی اســت که رئیس جمهور جدید سرکار آمده 
اما رفتاری از خود نمایش می دهد که پیش تر غریبه 
بود. اینکه مدیری با کمترین ســر و صدا به شهرها و 
روســتاها و مناطق محروم برود تا به جای سخنرانی، 
حرف مردم را بشنود برایمان عجیب شده است. اینکه 
رئیس جمهور بداند درد حاشیه نشین ها چیست این  

رفتارها از مواردی اســت که باعث افزایش سرمایه 
اجتماعی می شود.« 

پایان مدیریت ژنرالی
دولت دوازدهم شــعار پایان دادن به اداره کشور با 
ســربازها را داده بــود و از روی کارآوردن مدیرانی 
که تجربه بالای آنان را مصــداق »مدیران ژنرالی« 
می دانســت خبر می داد. مدیرانی که با نگاه از بالا، 
بعضا خود را بی نیاز از مشــورت و حضور کنار مردم 
می دانستند. تفکر مدیریت ژنرالی در کشور به شکاف 
هرچه بیشتر مردم و مســئولان منجر شده بود و از 
این رو، در برخی سفرهای استانی رئیس دولت وقت و 
وزرا، شاهد انتقادهای تند کارگران، مردم و کشاورزان 
علیه این عملکردها بودیم. با این حال، دولتی که شعار 
خود را »دولت مردم؛ ایران قوی« اعلام کرده بود، به 
کارگیری نیروهای جوان و بهره گیری این نیروها از 
نظرات نمایندگان مردم در مجلس، کارشناسان و 
نخبگان سبب شد استقبال از رئیس جمهور و وزرایی 
که خود را خادم و نه ژنرال معرفی می کردند هر روز 
افزایش یابد و آواربرداری از ویرانه های اعتماد به نهاد 

دولت در یک سال گذشته سرعت بگیرد.

پدافند به خارجی ها وابسته نیست
فرمانده پدافند نیروی هوایی ارتش در جمع وابستگان نظامی 
خارجی مقیم تهران گفت: در زمینه تجهیزات پدافندی به 
هیچ کشوری وابستگی نداریم و به درجه ای از رشد و بالندگی 

رسیده ایم که تجهیزات هم صادر می کنیم.
امیرســرتیپ علیرضا صباحی فرد گفت: جمهوری اسلامی 
ایران به دنبال صلح و دوستی پایدار در منطقه و جهان است 
و پدافند هوایی ارتش همــواره در راســتای مقابله با انواع 
تهدیدات در زمینه علوم پدافنــدی لحظه به لحظه در حال 

رشد و نقش آفرینی است.
وی با برشمردن برخی از دستاوردهای نوین نیروی پدافند 
در زمینه سامانه های راداری و موشکی، افزود: پدافند هوایی 
ارتش با در اختیار داشــتن به روزترین تجهیزات که در لبه 
فناوری روز دنیاست، هزاران کیلومتر فراتر از مرزها را رصد 
می کند و در صورت ورود بدون مجوز هرگونه پرنده ای اقدامی 

قاطع و پشیمان کننده انجام می دهد.
صباحی فرد افزود: صلابت پدافند هوایی محصول انسجام، 
یکپارچگــی و هم افزایی نیروهای مســلح در کنــار نبوغ و 

وطن پرستی جوانان است./تسنیم 

رنا
ی ای

زار
رگ

 خب
س: 

عک
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به تازگــی تفاهمنامه ای بین صنــدوق نوآوری و 
شکوفایی ریاست جمهوری و شبکه بانکی کشور 
به ارزش 40هزار میلیارد تومان منعقد شده است. 
این تفاهمنامه که در راســتای اجــرای ماده18 
قانون جهش تولید دانش بنیان به امضای طرفین 
رســیده یک همکاری چهارجانبه میان صندوق 
نوآوری و شــکوفایی، معاونت علمــی و فناوری 
ریاست جمهوری، شــورای هماهنگی بانک های 
دولتی و نیمه دولتی و کانون بانک ها و مؤسسات 
اعتباری خصوصی اســت. این در حالی است که 
هدف از این تفاهمنامه ایجاد همکاری مشــترک 
به منظور گســترش اقتصاد دانش بنیان و توسعه 
زمینه های تامین مالی نوآوری و فناوری در کشور 
عنوان شده است. پیش از این بانک ها بیشتر تمایل 
داشتند که در حوزه های کم خطرتر سرمایه گذاری 
کنند، اما اکنون ماده18 زمینه ســرمایه گذاری 
آنها را در حــوزه ســرمایه گذاری های خطرپذیر 
فراهم کرده است؛ بنابراین با شرط حضور صندوق 
نوآوری در سرمایه گذاری حالا بانک ها می توانند 

در حوزه هایی از این دست ورود کنند.

قانونی شدن سرمایه گذاری بانک ها 
علی ناظمی، معــاون ســرمایه گذاری صندوق 
نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری در گفت وگو 
با همشــهری درباره این تفاهمنامــه به ماده18 
قانون جهــش تولید دانش بنیان اشــاره می کند 
و می گویــد: »براســاس ایــن مــاده، بانک ها و 
مؤسسات مالی و اعتباری در صورتی که با صندوق 
نوآوری و شــکوفایی مشارکت داشــته باشند، از 
محدودیت های قانونی برای ســرمایه گذاری در 

حوزه های دانش بنیان معاف می شوند.«
ناظمی با اشاره به اینکه ماده16 قانون رفع موانع 
تولیــد رقابت پذیــر و ارتقای نظام مالی کشــور 
پیش از این اجازه ســرمایه گذاری بــه بانک ها را 
در طرح های مصوب شــورای راهبری فناوری ها 
و تولیدات دانش بنیان نمــی داد، ادامه می دهد: 
»اکنون پــس از چند ســال که بانک هــا اجازه 
سرمایه گذاری نداشتند، این مجوز با این شرط که 

در سرمایه گذاری صورت گرفته از سوی بانک ها، 
حتما صندوق نوآوری و شــکوفایی حضور داشته 

باشد، به آنها داده شده است.«

جلوگیری از انحراف منابع
معاون ســرمایه گذاری صندوق نوآوری به 2نکته 
ماده18 قانــون جهش تولید دانش بنیان اشــاره 
می کند و می گوید براساس این ماده هم بانک ها 
می توانند وارد حوزه دانش بنیان ها شــوند و هم 

شرکت های دانش بنیان می توانند از بانک ها تامین 
مالی کنند. ناظمی همچنین نقش صندوق نوآوری 
در این ماده را کمک به جلوگیری از انحراف منابع 

برای سرمایه گذاری بانک ها می داند.
او وجود و فلسفه ورود صندوق نوآوری و شکوفایی 
را حفاظت از روح قانون عنوان می کند تا سرمایه 
بانک ها و بنگاه ها به سمت ســرمایه گذاری های 
کم ریسک مانند ســاختمان و پروژه های عمرانی 
هدایت نشود. ناظمی همچنین در مورد استفاده 

صندوق نوآوری از ظرفیت های قانونی موجود با 
اشــاره به مذاکره با بانک ها می گوید: »اول تلاش 
کردیم که با تک تــک بانک هــا تفاهمنامه امضا 
کنیم و همچنیــن یک تفاهمنامــه عمومی هم 

داشته باشیم.«
او بــه تفاهمنامــه عمومــی اشــاره می کند و 
ادامه می دهــد: در این تفاهمنامه یک شــرکت 
ســرمایه گذاری عمومی تاســیس می شــود که 
بانک های دولتی و بانک هــای خصوصی در این 

شرکت حضور خواهند داشت.
معاون سرمایه گذاری صندوق نوآوری با اشاره به 
اینکه بانک ها 5درصد از منابع را تامین می کنند، 
یادآوری می کند که این میزان، رقم قابل توجهی 
برای یک بانک نیست. ناظمی همچنین سرمایه 
این شــرکت عمومی را که قرار اســت در حوزه 
ســرمایه گذاری خطرپذیــر)VC( فعالیت کند، 
حدود 2هزار میلیارد تومــان اعلام می کند. پس 
مجموعه ای از بانک های خصوصی و دولتی در کنار 
صندوق نوآوری و شکوفایی، یک نهاد با نام فرضی 

شرکت سرمایه گذاری نوآوری تاسیس می کنند.

۴۰هزارمیلیاردتومانبرایدانشبنیانها
 معاون سرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری در گفت وگو با همشهری از جزئیات قانونی شدن 

سرمایه گذاری بانک ها در استارت آپ ها گفته است

عمادالدین قاسمی پناهدانش بنیان
روزنامه نگار

تلاش دوباره آرتمیس برای  رسیدن به ماه
تیم ماموریت ماه آرتمیس یک پس از لغو پرتاب موشک در 
هفته گذشته به دلیل چند مشــکل در یکی از موتورها، در 
حال آماده شدن برای شمارش معکوس دیگری است تا اوایل 
صبح شــنبه این پرتاب را انجام دهد. به گزارش بی بی سی، 
به گفته ملودی لوین، مدیر هواشناسی، هم اکنون، شرایط آب 
و هوایی برای این پرتاب مطلوب اســت. تجهیزات آرتمیس 
یک، که شامل موشک سیســتم پرتاب فضایی و فضاپیمای 
اوریون اســت، همچنان در لانچ پــد 39B در مرکز فضایی 
کندی در فلوریدا قرار دارد. مایک سارافین، مدیر ماموریت 
آرتمیس، روز گذشته در کنفرانس خبری گفت: درحالی که 
هیچ تضمینی برای پرتاب در روز شــنبه وجود ندارد، اما ما 
تلاش خودمان را خواهیم کرد. درحالی که تیم پرتاب، برای 
این پرتاب ریسک حداقلی را متصور است، اما به گفته سارافین 
اینها خطرات قابل قبولی هستند که تیم با آنها راحت است. 
ماموریت آرتمیس یک بدون سرنشین و پس از 50سال برای 
بازگرداندن انســان به فضا برنامه ریزی شــده است. یکی از 
زمینه هایی که تیم ریسک بیشتری را درنظر می گیرد، خنک 
کردن موتور شماره3 است که روز دوشنبه مانع از انجام این 

پرتاب شده بود.

اپلیکیشن پیام رسان واتساپ در گزارش 
ماهانه خــود اعلام کــرد؛ در مــاه جولای 
2.39میلیــون حســاب کاربــری هنــدی 
را مســدود کــرده کــه بالاترین میــزان در 
ســال جاری اســت. واتســاپ تأیید کرده 
که چندین حســاب براســاس شــکایات 
دریافــت شــده از طریــق مجــرای انتقال 
شــکایات ایــن شــرکت و ابــزار و منابعی 
که برای شناسایی چنین تخلفاتی مورد 

استفاده است، مسدود شده اند.
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میلیون 

همــکاری ناســا و آژانــس فضایــی 
در  ایکــس  اســپیس  خصوصــی 
پروازهایی با خدمه به ایستگاه فضایی 
بین المللی ادامه دارد. ناســا به تازگی 
توافقنامه ای به ارزش 1.4میلیارد دلار 
را با اســپیس ایکس امضا کرده است 
که طی آن شرکت خصوصی اسپیس 
5ماموریــت  دارد  وظیفــه  ایکــس 
جابه جایی فضانورد به ایستگاه فضایی 
بین المللی و بازگرداندن آن به زمین را 

انجام دهد. 

 1 /4
میلیارد دلار 

فضا

عدد خبر

دانش

وزارت ارتباطــات اعــلام 
کرد: اختلال روز پنجشــنبه 
در شمال کشــور مربوط به 
شرکت مخابرات است. شــرکت ارتباطات 
زیرساخت با انتشار اطلاعیه ای، اختلال در 
اینترنت را رد و وضعیت زیرساخت کشور را 
عادی اعلام کرد. بنابر اطلاعیه این شرکت، 
اختلال در ارتباطات برخی از مناطق شمال 
کشور مربوط به شرکت مخابرات ایران است. 
از روز گذشته برخی از ساکنان نواحی شمالی 
کشــور از وضعیت اینترنت خود شــکایت 
داشتند. اینترنت در غرب مازندران از ظهر 
روز پنجشــنبه هفته گذشته تا حوالی شب 

برای برخی از کاربران قطع بوده است.
پــس از ایــن اتفــاق، شــرکت ارتباطات 
زیرســاخت به عنوان متولی شــبکه مادر 
مخابراتــی در کشــور که وظیفــه تامین 
ارتباطات بین استانی و بین المللی را برعهده 
دارد با انتشــار اطلاعیه ای اعلام کرد هیچ 
اختلالی در شبکه ارتباطات زیرساخت کشور 

وجود نداشته و سرویس دهی به اپراتورهای 
مخابراتــی و ارائه دهنــدگان خدمــات در 
لایه های دسترسی به روال عادی و معمول 

در جریان است.
روابط عمومــی و اموربین الملــل شــرکت 
ارتباطات زیرســاخت اختلال در ارتباطات 
برخی از مناطق شمال کشور را مربوط به این 
شرکت ندانسته و اظهار داشت این مشکل 

مربوط به شرکت مخابرات ایران است.

وزارت ارتباطات: اختلالات اینترنت 
مربوط به شرکت مخابرات است 

داروی ضد پیری در مسیر آزمایش واقعی
تصور کنید که بتوانید دارویی مصرف کنید که از زوال ناشی 
از افزایش سن جلوگیری می کند و بدن شما را سالم نگه دارد. 
دانشمندان در جست وجوی داروهایی هستند که این اثرات 
را داشته باشند. به گزارش ســایتک دیلی، امیدبخش ترین 
داروی ضد پیری فعلی راپامایسین است. این دارو را به دلیل 
اثرات مثبت آن بر طول عمر و سلامت در مطالعات تجربی 
و آزمایش روی حیوانات آزمایشــگاهی شناسایی کرده اند. 
این قرص اغلب به صورت مادام العمر برای به دســت آوردن 
حداکثر اثرات مفید دارو تجویز می شود. با این حال، حتی در 
دوزهای پایین هم اگر برای پیشگیری از عوارض زوال ناشی از 
بالا رفتن سن تجویز شود باز هم ممکن است عوارض جانبی 
منفی داشته باشد. به علاوه، مطلوب ترین روش استفاده این 

است که از کمترین دوز مؤثر استفاده شود.
یک گروه تحقیقاتی در مؤسسه زیست شناسی پیری ماکس 
پلانــک در کلن آلمان، اکنــون با آزمایــش روی حیوانات 
آزمایشگاهی نشان داده است که قرار گرفتن کوتاه مدت در 
معرض راپامایسین همان اثرات مثبت درمان مادام العمر را 
دارد. این نتیجه شگفت انگیز درهای جدیدی را برای کاربرد 

بالقوه این دارو به روی انسان باز کرده است.

امیدبخش ترین داروی ضد پیری
دانشمندان سال هاست که به طور چشمگیری روی مبارزه با 
اثرات منفی پیری بر انسان متمرکز شده اند. تغییرات سبک 
زندگی می تواند سلامت افراد مسن را بهبود ببخشد، اما این 
تغییرات به تنهایی برای پیشگیری از بیماری های سالمندی 

کافی نیست.

استفاده مجدد از داروهای موجود هم راهی برای نجات سیاره 
زمین از شر داروهای اضافه اســت و هم یک سلاح بالقوه در 
پیشــگیری از زوال ناشی از افزایش ســن است. هم اکنون، 
امیدبخش ترین داروی ضد پیری راپامایســین اســت، یک 
مهارکننده رشد سلولی و سرکوب کننده سیستم ایمنی که 
معمولا در درمان سرطان و پس از عمل پیوند اعضا استفاده 
می شود. پائولا جوریسیک، محقق اصلی این مطالعه و مدیر 
مؤسســه زیست شناســی پیری ماکس پلانک درباره این 
داروی خارق العاده گفت: در دوزهای مورد استفاده بالینی، 
راپامایسین می تواند عوارض جانبی نامطلوبی داشته باشد، 
اما برای استفاده این دارو در پیشگیری از کاهش سن، باید 
این عوارض وجود نداشته باشد یا در کمترین حالت ممکن 
است. اما هدف ما این بود که می  خواستیم بفهمیم چه زمانی 
و چه مدت باید راپامایسین را برای دستیابی به اثرات مشابه 

درمان مادام العمر، مصرف کرد.

فایده دوز پایین دارو
دانشمندان بازه های زمانی مختلف تجویز کوتاه مدت دارو را 
در مگس میوه آزمایش کرده اند. آنها دریافتند که یک دوره 
کوتاه مدت 2هفته ای از درمان با راپامایسین در مگس های 
جوان و بالغ از آنها در برابر آسیب های شناخته شده مرتبط با 
افزایش سن در روده محافظت می کند و عمر آنها را افزایش 
می دهد. یک دوره زمانی کوتاه متناظر، از 3ماه درمان که از 
3ماهگی شروع شد، در موش های جوان و بالغ، اثرات مفید 

مشابهی بر سلامت روده آنها در میانسالی داشت.
این درمان های دارویی مختصر در اوایل بزرگسالی به همان 
اندازه که درمان مداوم همزمان شروع شد، محافظت قوی در 
برابر عوارض ناشی از پیری ایجاد کرد. جوریسیک گفت: ما 
همچنین دریافتیم که درمان راپامایســین در اوایل عمر در 
مقایسه با میانسالی قوی  ترین و بهترین اثرات را داشت. دکتر 
توماس لیچ، یکی از نویســندگان این مقاله توضیح داد که 
حافظه راپامایسین عمدتاً در اوایل بزرگسالی فعال می شود. 
دکتر یو ژوان لو، همچنین یکی از نویسندگان مقاله است، او 
نیز گفت: ما راهی برای دور زدن نیاز به مصرف طولانی مدت 
و مزمن راپامایسین را پیدا کرده ایم، بنابراین استفاده از آن در 

انسان می تواند نتیجه بهتری بدهد و عملی تر باشد.

اینترنت

ابزارهای تامین مالی 
معاون سرمایه گذاری صندوق نوآوری با اشاره به اینکه در این شرکت بانک ها منابع خود را وارد 
می کنند و در نهایت عدد 2هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری شکل می گیرد، یادآوری می کند 

که هر بانک هم به صورت مجزا می تواند سرمایه گذاری داشته باشد.
ناظمی با اشاره به اینکه 5بانک صادرات، کارآفرین، پارسیان، ملت و شهر هم در این تفاهمنامه 
به صورت اختصاصی توافق کردند که با صندوق نوآوری و شکوفایی یک شرکت سرمایه گذاری 

تاسیس کنند، تأکید می کند که رقم این سرمایه گذاری برای هر بانک متفاوت است.
او در پاسخ به این پرسش که عدد 40هزار میلیارد تومانی که ذکر شده چگونه تامین می شود 
می گوید: »این 40هزار میلیارد تومان با اســتفاده از ابزارهایی مانند تاسیس صندوق های 
سرمایه گذاری جسورانه، تامین مالی جمعی، اوراق گام)گواهی اعتبار مولد( و اوراق صکوک 

تامین می شود.«

مکث



شنبه 12 شهریور 121401
 شماره  8582

1200دستگاه اتوبوس خدمت رسان در اربعین حسینی
به گفته مدیرعامل شــرکت اتوبوسرانی، بالغ بر ۱۲۰۰دســتگاه اتوبوس، خدمت رسان زائران در 
اربعین حسینی خواهند بود. بهرام نکاحی درباره تمهیدات این شرکت برای سرویس دهی به زائران 
گفت: »شرکت واحد اتوبوسرانی تهران در تمامی مراسم ها در کنار مردم حضور دارد و در ماه صفر 
نیز تلاش می کنیم بهترین خدمات را ارائه دهیم.« او ادامه داد: »در تهران مراسم جاماندگان اربعین 
را خواهیم داشت که همکاران من از ۴۸ساعت قبل آمادگی را ایجاد می کنند تا جابه جایی مردم به 
بهترین نحو انجام شود.« نکاحی اضافه کرد: »در عراق هم با توجه به محدودیت هایی که وجود دارد 
می توانیم در بخش کوچکی کمک کنیم و در بحث حمل ونقل روی برادران عراقی حساب کرده ایم.«

مکث

پور
ناه

ر پ
 امی

ی/
هر

مش
س: ه

عک
آییــن بدرقــه خادمــان و زائران 

گزارش
راهپیمایی بزرگ اربعین با حضور 
عشــاق  و  تهــران  شــهردار 
اباعبدالله الحســین)ع( عصر پنجشنبه در مصلای 
امام خمینی)ره( برگزار شــد. این مراسم با حضور 
بســیاری از هموطنان که علاقه مند به سفر کربلا و 
حضور در مراسم اربعین حسینی هستند و همچنین 
عده ای که برای بدرقه خودشان را به مصلی رسانده 

بودند، پرُشور انجام شد.
به گزارش همشــهری، در این آییــن موکب های 
حسینی برپا شد و از مهمانان اباعبدالله الحسین)ع( 
پذیرایی می کردند. خادمــان، زائران و موکب داران 
همه آمده بودند تا همزمان با شهادت 3ساله کربلا 
از حضرت رقیه)ع( اذن خدمت در پیاده روی نجف 
تا کربلا را دریافت کنند. بــه بیانی، مصلای تهران 
میزبان کسانی بود که یا مسافر کربلا و نجف بودند یا 
دلداده بهشت. در این مراسم مرتضی طاهری مداح 
خاندان عصمت و طهارت به مرثیه خوانی پرداخت و 
گروه سنج و دمام زنی به اجرا پرداختند. حضور پیکر 
4شهید گمنام زینت بخش این مراسم بود که با شعار 
»لبیک یاحسین« روی شانه خدمتگزاران اربعینی 

تشییع شدند.
خانواده هــای حاضــر نیز بــا پرچم های ســرخ و 
سربندهای منقش به »ســلام بر مهدی« آمادگی 
خود را بــرای حضور در پیــاده روی اربعین با فریاد 

»حیدر حیدر« اعلام می کردند.

خدمت رسانی فارغ از ملیت
به گزارش همشــهری، شــهردار تهران در حاشیه 
مراسم بدرقه موکب داران و خادمین اربعین گفت: 
»تجربه ای از گذشته وجود داشت و امسال مدیریت 
شهری مبتنی بر تجربیات گذشــته، ارائه خدمات 
را کامل کرد.« علیرضا زاکانــی ادامه داد: »خدمات 
متنوعی در حوزه سلامت، ایمنی و امنیت، نظافت و... 
در مرزهای نجف و مابین مواکب مسیر نجف به کربلا 
و همچنین کاظمین و سامرا برای زائران پیش بینی 

شده است.« 
شهردار تهران، برگزاری این مراسم را سنت حسنه ای 
به عنوان بدرقه زائران دانست و ابراز امیدواری کرد تا 
این سنت حسنه در آینده هم ادامه دار باشد. زاکانی 
روز چهارشنبه هفته گذشته هم در چهارمین جلسه 
ستاد اربعین شهرداری تهران تأکید کرده بود که باید 
مانند مردم عراق، خدمت رسانی شهرداری فارغ از 

ملیت زائران انجام شود.
بدرقه موکب داران اربعین حسینی بعد از اقامه نماز 
مغرب و عشا با برگزاری مراسم چاووشی خانی انجام 
شد. طبق برنامه ریزی ستاد اربعین کشور، هزارنفر از 
خادمان شهرداری تهران از طریق مرز مهران راهی 
شهرهای کربلا و نجف می شوند و 1500نفر نیز در 
5نقطه مرزی مشغول به خدمات رسانی خواهند شد.

به گفته دبیر کمیته خدمات شــهری ستاد اربعین 
شــهرداری تهران، بیشــترین تردد زائران از مرز 
مهران انجام می شود. کامران زنگیشه در این رابطه 
گفت: »در مرز مهران که به طور معمول بیشــترین 
تردد زائران اربعین حســینی از آن انجام می شود، 

شــهرداری های منطقه 5 و 11 تهــران به همراه 
شهرداری اراک حضور دارند. آنها مسئولیت نظافت 
و پاکسازی منطقه و ارائه خدمات شهری به زائران 
را برعهده دارند.« موضوع خدمات رسانی به زائران 
توسط کمیته خدمات شهری ستاد اربعین شهرداری 
تهران و مجموعه  شــهرداری های کلانشــهرها در 
2کشور ایران و عراق صورت می گیرد تا زائران مشکل 

چندانی در سفر به عراق نداشته باشند.
زنگیشه با بیان اینکه در مرز شــلمچه، شهرداری 
منطقه یک تهران به همراه شهرداری شیراز فعالیت 
می کنند، گفت: »ما در منطقه مرز شلمچه موکبی 
به نام »شــهیدهمدانی« را برای پذیرایی از زائران 

اربعین حسینی ایجاد کرده ایم.« این مقام مسئول 
در ســتاد اربعین با بیان اینکه 400نفر از همکاران 
ما در شــهرداری شــیراز و 150نفر از همکاران ما 
در شــهرداری تهران ارائه خدمات به زائران در مرز 
شــلمچه را برعهده دارند، ادامه داد: »در مرز چذابه 
شهرداری تهران و اهواز با همکاری حدود 350نفر از 
همکاران مسئولیت پاکسازی و نظافت آن منطقه را 
برعهده گرفته اند.« او با اشاره به اینکه آتش نشانی نیز 
تدابیر مورد نیاز را برای مه پاشی و آب پاشی در مناطق 
مرزی به خاطر گرمای هوا پیش بینی کرده اســت، 
گفت: »در مرز خســروی نیز شهرداری منطقه22 
تهران ارائه خدمات را بر عهده دارد.« زنگیشه با بیان 
اینکه ما در شــهرهای نجف، کربلا، کوفه، سامرا و 
کاظمین ارائه خدمات به زائران را بر عهده گرفتیم و 
کمیته خدمات شهری با کمک نیروهای شهرداری ها 
و نیروهای مردمی در این شهرها به زائران خدمات 
ارائه می کنند، تأکید کرد: »در مجموع 2۸00نیرو در 
این شــهرها به ارائه خدمات مشغول خواهند بود.« 
نیروهای خدمات شــهری ایران از 15شــهریور در 
5شهر عراق مستقر می شوند و 29شهریور نیز این 

کشور را ترک خواهند کرد.

بدرقه مسافران بهشت از مصلی
اجتماع بزرگ اربعینی ها همراه با تشییع پیکر مطهر 4شهید گمنام و بدرقه نیروهای خدمات شهری شهرداری تهران برگزار شد

در دیدار زاکانی با 3داور بین المللی فوتبال کشور مطرح شد
 تاسیس مدارس فوتبال 
در مناطق ۲۲گانه تهران

شهردار تهران در روز جهانی داور، میزبان 3داور برجسته فوتبال 
کشور و شاغل در شهرداری تهران بود. 

به گزارش پایگاه خبری شــهر، علیرضــا زاکانــی در دیدار با 
فغانی، محمدرضا ابوالفضلی و محمدرضا منصوری 3 داور  علیرضا 
بین المللی فوتبال کشور گفت: »شهرداری تهران  آماده هر نوع 
خدمات و کمک در حوزه ورزش است؛ چراکه نگاه ما نگاه ملی 
است و فراتر از موضوعات خط کشی شده از برافراشته شدن نام 
و پرچم ایران اســتقبال می کنیم.« او امیدی که افتخارآفرینی 
توسط ورزشکاران به ملت می دهد را سرمایه ای عظیم برشمرد 
و افزود: »تا جایی که می توانیــم باید به خلق افتخارات کمک و 

زمینه نشاط و آرامش مردم را فراهم کنیم.«
زاکانی با اشــاره به اینکه برخی از کشورها سعی می کنند چهره 
عقب مانده و بدوی از ایران را در جهان القا کنند، گفت: »در مقابل 
چنین نگاهی، وقتی شهروندان این کشــورها به ایران می آیند، 
پیشرفت ها و توسعه ایران باعث تعجب و حیرت آنها می شوند؛ 
البته ما به این مقدار قانع نیستیم و باید برای پیشرفت روزافزون 
کشور و انقلاب اســلامی تلاش کنیم. ما نیز تلاش می کنیم از 
درون محله ها بتوانیم وضعیت چندین رشــته مختلف ورزشی 
را سامان دهیم و در رشته های ورزشی مختلف در کف محله ها 
پدیده هایی پیدا کنیم؛ سعی می کنیم  هر ساله رویدادی برگزار 
کنیم که ورزشکاران در محله های شهر با هم رقابت کنند و پس 
از آن نفرات برتر در سطح نواحی و مناطق و در نهایت سطح شهر 
با هم به رقابت بپردازند.« او با بیان اینکه در هر منطقه ای به دنبال 
تاسیس مدرسه فوتبال هستیم تا استعدادها شناسایی و شکوفا 
شوند؛ عنوان کرد: »شهر تهران ظرفیت و پتانسیل زیادی در عرصه 
ورزش دارد و برای توسعه ورزش در شهر  از نظرات و همفکری 
شما استفاده می کنیم.« شهردار تهران درخصوص احتمال نمایش 
بازی های جام جهانی در سطح شهر، توضیح داد: »ظرفیت های 
خودمان را در جهت توسعه ورزش، فرهنگ انجام ورزش و ایجاد 
زمینه ای که مردم عزیز تسهیلات بهتری مانند دیدن این رویداد 
داشته باشند، بسیج می کنیم.« علیرضا فغانی، داور بین المللی 
فوتبال کشور هم در این دیدارگفت: »شهرداری در بحث حمایت 
از استقلال و پرسپولیس و استعدادهای عصر جدید بسیار تلاش 

کرده و امیدواریم از تیم داوری نیز حمایت کند.«

سرهنگعلیهمهخانی
معاونآموزشوفرهنگترافیکپلیسراهور
برخــوردقاطــعبــاراننــدگانمســافربر
شــخصیکــهبــهحریــمایســتگاههای
تاکســیتجاوزمیکننــد،دردســتورکار
قرارگرفتهاست.مسافربرهایشخصی
بــاپــارکوســیلهنقلیــهخــوددرجایــگاه
تاکســیرانهاومنطقــهپــارکممنــوع،

موجباتترافیکرافراهممیکنند.

حمیدرضاحاجوی
شهردارمنطقهیکتهران

درپیاحتمالســقوطیکدســتگاهتاور
کریندرخیابانزعفرانیهتهران،باحضور
عواملاجراییعملیاتمهاروجوشکاری
دررویسبدتاوردرارتفاع۶۰متریانجام
شــد.درزمــانافزایــشارتفــاع،اشــتباه
اپراتورمنجربهدررفتنجکوکجشدن
تــاورشــدهبــودکــهایمنســازیمحوطه
توســطعواملآتشنشانیوشــهرداری
انجــامشــدو۳دســتگاهجرثقیــلجهــت
مونتاژبهمحلاعزامشدندوعملیاتدر

حالانجاماست.

نقل قول خبر

عدد خبر

دیدار

مدیرعامــلســازمانمدیریــتمیادیــن
میوهوترهبارشــهرداریتهرانازاحداث
۷میدانوبازارمیوهوترهباردر۲منطقه
تهــرانخبــرداد.ایوبفصاحــتگفت:
۲مرکزمیوهوتــرهباردرانتهــایخیابان
ســیبویهواقــعدرناحیــه۴ویــکمرکــز
هــمدرخیابــانشــهیدمدنــیواقــعدر
ناحیهیــکمنطقــه۷احداثمیشــود.
درمنطقــه۱۳نیــزقــراراســت۴بــازاربه
۸میدانوبازارمیوهوترهباراینمنطقه

درآیندهنزدیکاضافهشود.

7
میدان

معــاونصنایعدســتیادارهکلمیــراث
فرهنگــیگردشــگریوصنایــعدســتی
اســتانتهــرانازبرگــزاریششــمین
پنجشـــــــنبهبــــــــازارصنــــایعدستـــــــی
»صدبــازار«بــاحضــور۱۵۰هنرمنــددر
باغهنرمنطقــهفرهنگیوگردشــگری
عبــاسآبــادخبــرداد.پروانــهحیــدری
گفــت:درایننمایشــگاههنرمنداندر
بیشاز۳۰رشــتههنریاقــدامبهتولید
زندهوعرضهمحصولاتصنایعدستی

مـیکنند.

100
بازار
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خطر آتش سوزی در منابع طبیعی ادامه دارد
مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا طی اطلاعیه ای اعلام کرد که بادهای فون 
که این روزها در جنگل ها و تالاب های کشور می وزند، خطری جدی برای تشکیل حریق های احتمالی 
هستند. وزش این بادها موجب افزایش محسوس دما در شمال کشور می شود و خطر آتش سوزی 
جنگل ها را در پی دارد. به گزارش همشهری، صادق ضیاییان، رئیس این مرکز اعلام کرد که بادهای 
جنوبی، بادهایی هستند که در استان های ساحلی دریای خزر واقع در شمال رشته کوه البرز می وزند و از 
لحاظ علمی به »بادهای فون« معروف هستند. این بادها با شکل گیری جریانات باد در جنوب رشته کوه ها 
شکل می گیرند. وقتی بادهای گرم می وزند و به سمت پایین  یا دشت حرکت می کنند، در یک گرمایش 
آدیاباتیک )افزایش دما بدون افزودن یا حذف گرما(، هوای گرمی را با خود به سمت پایین دست کوه ها 
منتقل می کنند ؛ بنابراین از روی رشته  کوه ها به سمت پایین  دشت می روند و در سمت شمالی به آنها 
»گرم باد« نیز گفته می شود. براساس پیش بینی ها طی هفته جاری بادهای گرم، نواحی شمالی کشور 
به ویژه استان های گیلان، مازندران، گلستان و بخش هایی از استان اردبیل را درگیر می کنند و یکباره 
در یک روز دمای هوای این مناطق ۸درجه سانتی گراد یا بیشتر افزایش می یابد. این بادها احتمال وقوع 

آتش سوزی را به نحو مؤثری در منابع طبیعی افزایش می دهند.

مکث

ســریال آتش ســوزی در منابع طبیعی   تجربه تلخ 
سال99 استان فارس و آتش سوزی های مکرر میانکاله 
در بهار1400 در امسال تابستان نیز در تالاب انزلی در 
حال تکرار است. تنها طی 7هفته اخیر که از تابستان 
گذشته، 5آتش سوزی عمدی در محدوده تالاب رخ 
داده که 50هکتار از نیزارها و زمین های این محدوده از 

منابع طبیعی کشور را خاکستر کرده است.
تالاب بین المللی انزلی با مساحت ۲0هزار هکتاری 
از شمال به انزلی، از جنوب به صومعه سرا، از شرق به 
خمام، از جنوب شرقی به رشت و از غرب به کپورچال 
و آبکنار انزلی محدود است. اما آتش زدن زمین های 
این محدوده هر سال وسعت بیشــتری می یابد. در 
سال گذشته 40هکتار از این عرصه به صورت عمدی 
آتش گرفت و در سال99 نیز 10هکتار از نیزارها عمدا 
طعمه حریق شد. طبق گزارش های دادستانی منطقه، 
سودجویانی که قصد فروش زمین یا ویلاسازی حوالی 
تالاب را دارند، بیشــترین ســهم را در آتش سوزی 

سال های اخیر داشته اند.
تــالاب انزلی ســال1۳54 در فهرســت تالاب های 
بین المللی کنوانسیون رامسر به ثبت رسید. همچنین 
ســازمان بین المللی حیات پرنــدگان، این تالاب را 
به عنوان زیستگاه با اهمیت برای پرندگان تشخیص 
داده  که جزو تالاب های طبیعی و آب شیرین کشور 
و ازجمله زیباترین مناظر آبی منطقه است. این تالاب 
محل تخم ریزی آبزیان و پناهــگاه و مامن پرندگان 
 بومی و مهاجر اســت و با بیــش از 100 گونه پرنده،

 50 گونه ماهــی و صدها گونه موجــودات گیاهی، 
اکوسیستم کم نظیری دارد.

تکرار تلخ سال های گذشته
تالاب انزلی که این روزها مکررا در آتش می ســوزد، 
در سال1400 نیز شــاهد چندین مورد آتش سوزی 
بزرگ بــود کــه در آن بخش وســیعی از نیزارهای 
روستاهای شــانگهای پرده،  طالب آباد، لیجارکی و 
منطقه چراغ پشتان انزلی طعمه آتش شدند که همه 
این حریق ها به قصد تصرف اراضی و توسط سودجویان 
انجام شد. در این سال 40هکتار از تالاب انزلی سوخت. 
همچنین در ســال99 حدود 10هکتار از نیزار های 
تالاب بین المللی انزلی توســط سودجویان به آتش 

کشیده شد.

7 تیر  ۳حریق عمدی 
در هفته نخست تابستان امسال ۳فقره حریق عمدی 
در تالاب انزلی رخ داد که با سرعت مهار شد. نکته قابل 
توجه که مورد اشــاره دادستان بندرانزلی نیز هست 
اینکه حریق ها بیشتر با هدف تصرفات غیرقانونی و 
دســت درازی به بیت المال در حاشیه تالاب صورت 
می گیرد. اکبر سبحانی در این باره به همشهری گفت: 
افراد خاطی که قصد دست درازی به تالاب را داشتند 
شناسایی شدند و برای آنها پرونده تشکیل شد. در یک 
دادرسی عادلانه با رعایت اصل بی طرفی به اقدامات 
این افراد رسیدگی و پرونده پس از صدور رأی به دادگاه 

تجدید نظر ارسال شد. خاطیان از حیث حریق عمدی 
و آلودگی محیط زیستی به مجازات محکوم شدند و 

احکام کیفری به مرحله اجرا در آمد.

۳۱تیر حریق 9/5هکتاری
چهارمین آتش ســوزی ۳1تیرماه به وقوع پیوست 
و طی درگیری لکه ای حریــق، 9.5هکتار از اراضی 
حاشیه تالاب انزلی به طور کامل سوخت. اداره منابع 
طبیعی و آبخیزداری شهرستان بندرانزلی در این باره 
اعلام کرد که متأســفانه افرادی هستند که توجهی 
 به اهمیت و ارزش اکولوژیکی تــالاب انزلی ندارند و 

ســهل انگاری آنان موجب می شــود شــاهد وقوع 
آتش سوزی حتی با ته سیگار باشیم؛ گاهی نیز هدف از 
ایجاد آتش سوزی تصرف اراضی حاشیه تالاب است. از 
سویی این منطقه باتلاقی است و عملیات اطفا در آن 
بسیار سخت ادامه می یابد و بیش از هر چیز به امکانات 
 پیشرفته و دستگاه های ســنگین مانند هلی کوپتر

آب پاش نیاز دارد.

۱۱شهریور 40هکتار
طی پنجمین آتش ســریالی، قسمت مرکزی تالاب 
انزلی در محدوده چراغ پشــتان از بامداد روز جمعه 
اسیر شعله های آتش شد. بنابر اعلام فرماندار انزلی، 
40هکتار از تالاب سوخته است. ۲بالگرد سپاه برای 
اطفای آتش به تالاب اعزام شدند. در عین حال طبق 
پیش بینی محیط زیســت اگر آتش خاموش نشود 
حدود 1۲0هکتار از تالاب را آتش فرا می گیرد. دلیل 

این آتش سوزی نیز عمدی است.
حســن جعفری، سرپرســت اداره محیط زیســت 
بندر انزلی به همشــهری گفت: بــرای اطفاء حریق 
اقدامات لازم در حال انجام است. پس از دریافت خبر 
آتش سوزی در تالاب انزلی مدیریت بحران به محل 
مورد نظر اعزام شدند. دستگاه های خدمت رسان هم 
در منطقه مستقر هستند. این پنجمین آتش سوزی 

تالاب انزلی در تابستان امسال است.

تالاب انزلی در تب پنجمین آتش
از ابتدای تابستان تاکنون 50هکتار از اراضی تالاب انزلی به صورت عمدی طعمه حریق شده است

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار

 آبخیزداری 
منجی کرمان از خشکسالی 

طرح های آبخیزداری، تنهاترین، ارزان ترین و ســریع ترین 
راه نجات اســتان کرمان از بحران خشکســالی هســتند. 
دســتاوردهای طرح های آبخیزداری بــا نزدیک به 8هزار 
ســازه که در 18درصد حوضه آبخیز شــمال استان اجرا 
شــده، این اســت که با این میزان درصد اجرا و براساس 
بارش میانگین ســالانه اســتان )1۳0میلی متــر(، تقریبا 
460میلیون مترمکعب رواناب مدیریت شده است. بنابراین 
1۲.5میلیون تن فرســایش خاک کنترل و همچنین بین 
170 تا ۲00میلیون مترمکعب آب به سفره های زیرزمینی 

تزریق شده است.
به گزارش همشــهری، مهدی رجبــی زاده، مدیرکل منابع 
طبیعی و آبخیزداری اســتان کرمان دربــاره آبخیزداری و 
مدیریت رواناب گفت: اگــر بارش باران مدیریت شــود به 
جای آنکه تبدیل به جریان ســیلابی شود، می توان آن را به 
سفره های زیرزمینی نفوذ داد و با این اقدام ضمن جلوگیری از 

فرسایش خاک، پوشش گیاهی نیز احیا می شود.
میانگین فرسایش سالانه خاک در دنیا 4تن در هکتار و در 
ایران حدود 16تن در هکتار است اما در استان کرمان بین 
۳0 تا 40تن در هکتار اســت، لذا فرسایش خاک در کرمان 

حداقل ۲برابر کشور و 8برابر میانگین جهانی است.
به گفته رجبی زاده، چون خاک را ارزشــگذاری نمی کنیم، 
نمی دانیم چه سرمایه عظیمی را از دست می دهیم. وسعت 
حوضه های آبخیز شمال استان 10.5میلیون هکتار است که 
باید کارهای اجرایی در آن انجام شــود که تا امروز در سطح 
4میلیون هکتار آن مطالعات انجام شــده و عملیات اجرایی 
روی تقریبا یک میلیون و 800هزار هکتــار صورت گرفته 
است؛ لذا در ســطح حدود 18درصد از حوضه آبخیز شمال 
استان، طرح های آبخیزداری اجرا شــده است. متأسفانه تا 
4سال پیش به بحث آبخیزداری توجه جدی نمی شد و نگاه ها 
بیشتر به سمت سدسازی بود اما در ســیل های اخیر همه 

نگاه ها بر اجرای طرح های آبخیزداری متمرکز شد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمان البته آفت 
اجرای طرح های آبخیــزداری را عدم انجام مطالعات دقیق 
دانسته و گفت: برخی اوقات جوی ایجاد می شود و شروع به 
ساخت وساز بدون پشتوانه کارهای کارشناسی کرده که بعدها 
تبعات آن را مشاهده می کنیم. در دهه70 بندهای خاکی با 
نگاه دپوی آب احداث می شد. شــاید برای دوره کوتاه مدت 
این طرح خوب بود اما جلوی عبور طبیعی آب که سفره های 
زیرزمینی و قنات و... در این مســیر تغذیه می کرد، گرفته و 
باعث خشک شدن قنات ها و چاه ها شد. طرح های آبخیزداری 
به گونه ای است که باید ظرف ۲4 تا 7۲ساعت آب را از خود 
عبور دهند و فقط جلوی سرعت آب را می گیرند ضمن آن که 

رسوب سیلاب پشت بند خاکی گرفته می شود.

حسن اکبری
معاون محیط زیست طبیعی سازمان 

حفاظت محیط زیست
باتوجــه بــه برداشــت  آب هــای زیرزمینــی و 
چرای بی رویه با تخریب زیستگاه در کشور 
مواجهیــم، از طرفــی در دهه هــای ۵۰، ۶۰ و 
۷۰ فرصت احیای گونه ها را از دست دادیم. 
تخریب زیستگاه ها عرصه را بر محیط زیست 
تنگ کرده اما وظیفه داریم محیط زیست را 
به حالت تعادل برگردانیم که این امر باید با 

مشارکت مردم صورت گیرد.)ایسنا(

عباسعلی نوبخت
سرپرست سازمان منابع طبیعی کشور

کشور ما با سرعت فرسایش خاک جدی 
مواجه اســت و بایــد در برابر آن پوشــش 
گیاهی را افزایش داد و تمام فعالیت های 
آبخیزداری باید در راســتای حفظ، احیا، 
توســعه و ارتقــای کمی و کیفی پوشــش 
گیاهی باشد تا بتوان خاک را حفظ کرد. 
ســازمان منابع طبیعــی وظیفــه دارد به 
بهترین شکل آب و خاک کشور را مدیریت 

کند تا امنیت زیستی ایران حفظ شود.

نقل قول خبر

عدد خبر

گزارش۲

برای مقابله با برگخوار بلوط اختصاص 
می یابد. به گزارش همشهری، ذبیح الله 
اعظمی ،سخنگوی کمیسیون کشاورزی 
مجلس بــا اعــام ایــن خبر گفــت: طی 
بررســی های انجــام گرفتــه درگیــری و 
خسارت های این آفت در مناطق جنگلی 
شهرستان رستمِ استان فارس و باشت 
اســتان کهگیلویــه و بویراحمــد بیشــتر 
مشــاهده شــد که باید تا مهار کامل آن 

اقدامات ادامه یابد.

50
میلیارد تومان 

خسارت به علت خشکسالی به نواحی 
چهارگانــه محیط زیســت کشــور وارد 
شــده اســت. بــه گــزارش ایرنــا، بــرای 
مقابلــه بــا آتش ســوزی های ناشــی از 
خشکسالی در مناطق زیست محیطی 
بیشــترین مبلــغ اعتبــارات معــادل ۱۷ 
میلیــارد تومان امســال بــه ادارات کل 
استان ها واریز شــده اما هنوز برآوردی 
از میزان خسارت خشکسالی در منابع 

طبیعی در دسترس نیست.

3000
میلیارد تومان 
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 نهضت ملی مسکن 
و الحاقات جدید به شهرها

الحاقات جدید به شهرها موضوع تازه ای 
نیســت، اما با طرح موضوع نهضت ملی 
مســکن، نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی، سازمان ملی زمین و مسکن را 
مکلف کردند  تا زمین های مستعد توسعه شــهری را با اولویت 
شــهر های در حال تهیه طرح جامع شهری شناسایی و مقدمات 

الحاق آنها به شهر ها را فراهم کنند.
با این رویکرد، سال گذشته 3511.2هکتار زمین و امسال تا کنون 

7807.8هکتار به شهرهای بالای 50هزار نفر اضافه شده است. 
معاون شهرسازی و معماری وزارت راه و شهرسازی با تأکید بر 
اینکه شورای عالی شهرسازی و معماری ایران بررسی و تصویب 
الحاقات جدید در شهرهای بالای 50هزار نفر را بر عهده دارد، به 
همشهری می گوید: فرایند تغییر کاربری و الحاق اراضی دولتی 
در شهرهای زیر 50هزار نفر براساس مکاتبه مقام عالی وزارت و 
به منظور تسهیل تامین زمین بر  عهده استانداران گذاشته شده 
اســت. فرزانه صادق مالواجرد، با بیان اینکه تامین زمین مورد 
نیاز نهضت ملی مسکن در 3قالب ساخت شهر جدید و شهرک، 
بازنگری طرح های جامع شهری و توسعه سکونتگاه های شهری 
موجود در قالب الحاق به محدوده انجام می شود، می افزاید: سال 
گذشته در 3 قالب ذکر شــده 3511.2هکتار زمین تخصیص 
یافت و امسال نیز تا کنون 7807.8 هکتار زمین انجام شده است. 
این فرایند همچنان ادامه دارد. به گفته وی، سازوکار تامین زمین 
مرتبط با نهضت ملی مسکن در شــهرهای بالای 50هزار نفر با 
مصوبه شــورای برنامه ریزی و توسعه استان و شورای عالی و در 
شهرهای زیر 50هزار نفر طبق مصوبه شورای عالی مسکن فقط 

با مصوبه شورای برنامه ریزی استان انجام می شود. 
صادق مالواجرد توضیح می دهد که در فرایند تصویب الحاقات 
جدید توجه ویژه به ملاحظات فنی و کارشناسی در دستور کار 
اســت که عدم الحاق در عرصه ها و حریم منابع آبی، مسیل ها، 
اراضی زراعی و کشــاورزی، توســعه نیافتن شــهر در بستر و 
حریم گسل، پرهیز از توســعه به سمت مراکز صنعتی و رعایت 
عوامل زیســت محیطی، ممنوعیت توسعه مسکونی و الحاق به 
محدوده های تاریخی و باستانی، رعایت شیب مناسب در اراضی 
الحاقی، توسعه نیافتن اراضی در پهنه فرونشست، توسعه نیافتن 
محدوده شهری به سمت مراکز حســاس و خطر زای واقع در 
حریم شهرها و رعایت اصول پدافند غیرعامل، پایین بودن هزینه 
آماده سازی و تامین زیرساخت های خدماتی و تامین سرانه های 
خدماتی در مقیاس محله تا شهر بنابر مساحت اراضی ازجمله 
آن هاست. معاون شهرسازی و معماری وزارت راه و شهرسازی 
تأکید می کند همه اقدامات انجام شــده درباره الحاقات جدید 
به شهرها پس از بررسی کارشناســی در کمیته های فنی ذیل 
شورای عالی شهرسازی و معماری در صحن شورای عالی مطرح 

و درباره آنها تصمیم گیری می شود.

 حذف روزانه ۳۰۰تن گوگرد گازوئیل
در پالایشگاه اصفهان

مدیرعامل پالایشگاه اصفهان گفت: با برنامه ریزی های صورت گرفته 
روزانه 300تن گوگرد از گازوئیل در پالایشگاه اصفهان حذف می شود 

تا روزانه 20میلیون لیتر گازوئیل استاندارد تولید شود.
به گزارش همشــهری، محســن قدیری از بهره برداری کامل واحد 
تصفیه گازوئیل این شــرکت تا یک ماه آینده خبر داد و گفت: تمام 
فرآورده های نفتی پالایشگاه اصفهان تا سال1۴05 مطابق با استاندارد 
یورو5 تولید خواهد شــد. وی با اشاره به اینکه عملیات ساختمان و 
نصب طرح تصفیه گازوئیل پالایشــگاه اصفهان از سال13۹5 آغاز 
شده و تا یک ماه آینده با ظرفیت گوگردزدایی روزانه 100هزار بشکه 
گازوئیل و تولید سوخت پاک مطابق با استاندارد یورو5 به طور کامل 
به بهره برداری می رسد، افزود: با بهره برداری این واحد، روزانه 300تن 
گوگرد از گازوئیل تولیدی پالایشگاه حذف می شود. قدیری هزینه 
اجرای واحد تصفیه گازوئیل پالایشگاه اصفهان را 511میلیون یورو 
و ۶7 هزارمیلیارد ریال اعلام کرد و گفت: با بهره برداری از این طرح 
ملی، سالانه 2۶3میلیون دلار سودآوری برای شرکت خواهد داشت. 
به گفته مدیرعامل پالایشــگاه اصفهان،  پالایشگاه اصفهان وظیفه 

تأمین سوخت 17استان کشور را برعهده دارد.

خبرگپ

شهری

تغییر نســبت جمعیت شهرنشــین از 30 به بیش از 
70درصد طی حدود 70سال بهانه خوبی برای گسترش 
و افزایش روزبه روز تعداد یا مســاحت شهرهاست. طی 
سال های اخیر براساس آمار مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی، 17۹شــهر ایجاد شده است؛ هر 8روز 
یک شهر. علاوه بر این، اخباری از گسترش افقی شهرها 
با الحاقات جدید منتشر می شود که هر یک، بار زمین و 
مســاحت قابل توجهی را روی دوش شهرهای مختلف 
می گذارند؛ این افزایــش گرچه در نــگاه اول با هدف 
رفع مشکلات حاشیه  یا روســتاهای همسایه صورت 
می گیرد، امــا در دل خود آســیب هایی چون کاهش 
ســرمایه  اجتماعی بیرون از محدوده شهری و افزایش 

تعارض در محدوده شهری را به همراه دارد.

طرح هایی برای الحاقات جدید
الحاق 3منطقه ماراگوده، چراغ پشــتان و پیل علی باغ 
به بندرانزلی در گیلان، محله جمکران به قم، شــهرک 
3۶.5هکتاری اندیشــه به قزوین، اراضی 75هکتاری 
علی آباد کلنگان به اصفهان، ۶.8هکتار به شــهرهای 
مازندران، ۴روستای هفت چشــمه، بانقلان، فاطمیه و 
چالســرا با جمعیت بیش از 30هزار نفر و 1۶0هکتار از 
زمین های شمال گرده داغ به زنجان بخشی از گسترش 

افقی شهرها طی سال گذشته و امسال است.

قانون چه می گوید؟
افزایش محدوده های شهری با الحاق یک شهر، روستا 
یا نقاط ســکونتگاهی، یکی از رایج ترین شــیوه های 
گسترش شــهری اســت. معاون عمران و توسعه امور 
شهری و روستایی وزیر کشور با اشاره به این شیوه رایج 
به همشهری می گوید: براســاس قانون، شورای عالی 
شهرســازی و معماری این الحاقات را بــا پیش بینی  
جمعیت، تراکم شهری، توســعه کالبدی موزون شهر، 
نیاز به واحدهای مسکونی متناسب با جمعیت بررسی 
و تحلیل می کند. مهدی جمالی نژاد با اشــاره به قانون 
تعاریف حریم و محدوده )مصوب138۴( می افزاید:  در 
این قانون تأکید شده روستاهایی که به موجب طرح های 
جامع و هادی در حریم شهرها واقع می شوند درصورت 
رسیدن به شرایط شهر شدن به صورت منفصل به عنوان 
یک ناحیه یا منطقه از نواحی یا مناطق شهر اصلی تلقی 

و اداره خواهند شد و برای آنها در قالب طرح های جامع 
و تفصیلی و مقررات ویژه امکان اســتمرار فعالیت های 

روستایی تهیه خواهد شد.

سرمایه های از دست رفته
اما گســترش شــهرها با 3گروه تحــولات اقتصادی-
اجتماعی، الگوهای توســعه فضایــی و برنامه ریزی-
مدیریت شــهری ارتبــاط دارد که رئیس ســازمان  
شــهرداری ها و دهیاری ها در این باره تصریح می کند: 
شهرها به دلیل داشــتن جمعیت رو به ازدیاد و تعامل 
فضایی و روابط عملکردی، همواره تغییرات عمده ای را بر 

نواحی پیرامونی خود تحمیل می کنند.
او تبدیل، ارتقا و الحاق روســتا به شهر را موجب از بین 
رفتن سرمایه  اجتماعی چون حس تعلق خاطر و اعتماد، 
حذف و تضعیــف فعالیت اقتصاد مولد )کشــاورزی و 
دامداری( در روستاها، شکل گیری تفرق مدیریتی و رونق 
سوداگری در روستاهای پیرامون شهر می داند که بنیاد 
اقتصاد روستایی را تضعیف و آن را به سمت حذف شدن، 
سوق می دهد. الحاق نقاط روستایی به علت تفاوت در 
عوامل اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی، کالبدی و مدیریتی 
از نگاه جمالی نژاد منجر به ایجاد آسیب های متعددی در 
محدوده شهر و نقاط الحاقی می شــود. او معتقد است 
به طور کلی برنامه ریزی برای الحاق مناطق مختلف به 

شهر باید هدفمند و متناسب با میزان دسترسی به منابع 
محلی و نیازهای عینی و ذهنی ساکنان باشد.

گسترش بی قواره شهر
7۴درصد جمعیت ایران در شــهرها زندگی می کنند 
و برآوردها نشــان می دهند تا سال2050 میلادی این 
عدد به حدود 8۶درصد برسد که بخشی از این افزایش 
جمعیت نتیجه الحاقات جدید است. سرپرست معاونت 
شهرسازی و معماری شهرداری مشــهد در این باره به 
همشهری می گوید: در گذشــته نه چندان دور شهرها 
همیشــه به دلایل امنیتی در اطراف خــود دارای یک 
حصار بودند که مســاحت شــهر و جمعیت آن را هم 
کنترل می کرد، اما بعــد از افزایش جمعیت، مهاجرت 
به شــهرها و ورود پول نفت به چرخه بودجه کشــور، 
عملا شــهرها گســترش بی حد و حصری یافتند که 
همین زمین های مساعد و حاصلخیز حاشیه ای را فدای 
توسعه ساختمان سازی، جاده ســازی، تاسیسات و راه 
کرد. حسین عبدالله زاده معتقد است شهرهای الحاقی 
جدید به کلانشــهرها که در هر دوره بــه فراخور الزام 
زمانی صورت گرفته، باری از سوی دولت ها به مدیریت 
شهری و شهرداری منتقل کرده و می کند. عبدالله زاده 
با بیان اینکه شهرهای الحاقی و گسترش یکباره شکل 
جدیدی به شــهرها می دهند، می گوید: این گسترش 

به دنبال خود رشد بی قواره و بی تناسب را به دنبال دارد 
که حاشیه نشینی، فقر، بحران های شهری، پیامدهای 
فرهنگی، اجتماعی و زیســت محیطی از تبعات منفی 
آن هاست. معاون شهرســازی و معماری شهرداری اما 
گسترش شهرها را گاهی با آثار مثبت هم همراه می داند 
که از آن جمله می توان به ساخت وسازهای اصولی در 
آینده طبق قوانین شهرسازی، ساختمان های مقاوم تر 

و بهبود زیرساخت ها و ارائه خدمات شهری اشاره کرد.
با وجود این، تبعات منفی الحاق جدید به شهرها به اعتقاد 
عبدالله زاده بیشتر است و او تأکید می کند تغییر در رویه 
قانونی ساخت و ساز، ورود نظام مهندسی به این موضوع و 
ارائه خدمات به اراضی حاشیه بخشی از اقداماتی است که 
باید از سوی دستگاه های مختلف انجام شود تا دیگر نیازی 

به ایجاد شهرهای الحاقی برای توسعه نباشد.

  
با وجود همه ابعاد منفی ذکر شده درباره الحاقات جدید 
اما گسترش افقی شهرها همچنان ادامه دارد و مسئولان 
استانی طرح هایی چون الحاق ۶00هکتار اراضی شرق 
به مشهد، شهر 25هزار نفری مادوان به یاسوج، ۴1روستا 
به شــیراز، اراضی 1۴7هکتاری برم به شاهین شــهر، 
اراضی معصومیه به بیرجند و ۴روســتا به شهر پاوه را 

پیش می کشند.

فاصله شهر تا روستا؛ مزرعه یا ساختمان؟
گسترش افقی شهرها با حذف اراضی مستعد  کشاورزی و تضعیف اقتصاد محلی، توسعه پایدار را به همراه نخواهد داشت

اصفهان

خراسان رضوی

 اعتبار 155۰میلیارد تومانی
 برای تکمیل خطوط متروی مشهد 

شهردار مشهد گفت: 1550میلیارد تومان برای تکمیل خطوط مترو 
در مشهد طی یک سال اخیر اختصاص یافته است. به گزارش ایرنا، 
سیدعبدالله ارجاعی در سخنان پیش از خطبه های نمازجمعه مشهد 
با اشاره به اقدامات یک ساله شهرداری افزود: امیدواریم با تامین منابع 
مالی تا پایان سال1۴03 فاز یک خط3 قطار شهری مشهد بهره برداری 
شود و بدین ترتیب اتصال حرم مطهر به پایانه مسافربری، راه آهن و 
فرودگاه را شاهد باشــیم. وی با بیان اینکه برای این اقدامات ۹هزار 
میلیارد تومان اعتبار نیاز اســت، بیان کرد: تاکنون 3هزار میلیارد 
تومان آن تامین شــده اســت. برای احداث هر کیلومتر خط قطار 
شهری 1500میلیارد تومان نیاز است. شهردار مشهد اظهار داشت: 
همچنین در یک سال اخیر، 30واگن و ۶رام قطار برای تکمیل خط2 
قطار شهری خریداری شده است. وی گفت: ۶30میلیارد تومان نیز 
برای تامین مالی خرید اتوبوس اختصاص یافته اســت. در کمتر از 
یک سال 83اتوبوس در مشهد اضافه شده و قرارداد خرید 13۹اتوبوس 
دیگر هم منعقد شده است. همه اتوبوس های جدید برای معلولان 
مناسب سازی شده است. همچنین ۴30خودرو تاکسی نوسازی شده 

و اتوبوس هاي ویژه از 38معبر اصلی جمع آوری شده است.
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 با وجود گزارش هایی که از کاهش 

تولید و برداشــت گــردو، بادام و بازار
پسته منتشر می شود، بازار آجیل 
امسال نه تنها با هیچ کمبودی مواجه نخواهد بود، 
بلکه برآوردها از افزایش 20تا 30درصدی تولید 
حکایت دارد. به گزارش همشهری، با عرضه پسته، 
گردو و بادام تازه به بازار میوه در هفته های گذشته، 
میزان تولید این محصولات بــرای تازه خوری و 
همچنین پیش بینی تولید آجیل برای امسال مورد 
توجه قرار گرفته است. رقم تولید این محصولات از 
آن جهت دارای اهمیت اســت که هر ســه این 
محصولات یک ماه پیش، آسیب به نسبت زیادی از 
بارش های سنگین ناشی از ســامانه مونسون در 
مردادمــاه متحمــل شــدند. در اســتان تهران 
شهرستان های دماوند، فیروزکوه و همچنین استان 
کرمان، تگرگ و سیلاب بخش زیادی از محصول 
گردو و بادام نــارس را پای درخت هــا ریخت و 
تعدادی از درختان پســته را از ریشــه کند. وزیر 
جهادکشاورزی برآورد اولیه خسارت بارش ها به 
بخش کشاورزی را 10هزار میلیارد تومان عنوان 
کرد اما رقم دقیق این خسارات هنوز اعلام نشده و 

اظهارنظرهای متفاوتی در این زمینه ارائه می شود.

سرمازدگی، بی آبی و سیل، تولید را کاهش داد
مشــاور اتحادیه آجیل و خشــکبار تهران درباره 
برآورد میزان تولید محصولات آجیل به همشهری 
گفت: برداشــت پســته، گردو و بــادام و دیگر 
محصولات منتج به آجیــل همچنان ادامه دارد و 
رقم دقیق تولید این محصولات پایان شهریورماه 
مشــخص خواهد شــد. مصطفی احمدی افزود: 
سال های گذشــته باغداران با مشکل سرمازدگی 
مواجه بودند امسال سیل و تگرگ هم به این عوامل 
اضافه شد و خساراتی که به برخی محصولات وارد 
شده، برآورد حجم تولید را دشوار کرده است. وی 
محصولات خســارت دیده را گردو، پسته و بادام 
عنوان کرد وگفت: در بعضی از شهرستان ها تگرگ 
به بخشی از محصول گردو روی درختان خسارت 
زد و محصول بادام نیز خسارات مشابهی متحمل 
شد که در نتیجه این آســیب ها، امسال تولید در 
زمینه این دو محصول و همچنین پســته کاهش 
خواهد داشــت اما رقم آن مشخص نیست. هفته 
گذشته نیز رئیس هیأت مدیره انجمن پسته ایران 

از خسارت 40تا50درصدی سرما به باغ های پسته 
کشــور خبرداد. محمد صالحی با تأکید بر اینکه 
هم اکنون نمی توان مجموع خسارات باغ های پسته 
کشور از کم آبی، سیل و سرمازدگی را برآورد کرد، 
افزود: به رغم نبود امکان برآورد مجموع خسارات 
به باغ های پسته کشــور، پیش بینی انجمن این 
است که میزان تولید بســیار کمتر از میزان مورد 
انتظار برای سال جاری باشد. صالحی میزان مورد 
انتظار برای تولید پسته امسال را 230 تا 240هزار 
تن اعلام کرد و افزود: این در حالی است که با توجه 
به خسارات به باغ ها پیش بینی انجمن پسته برای 

تولید سال جاری 135هزار تن است.

بازار تأمین است
با وجود ارائه گزارش هایی از افت تولید، اتحادیه 
باغداران کشــور به عنوان مرجع دقیق اعلام آمار 
تولید محصــولات باغی، کاهش تولیــد را تأیید 
نمی کند و میزان برداشــت این محصولات را در 
حد سال قبل می داند. مجتبی شادلو، عضو هیأت 
مدیره اتحادیــه باغداران کشــور در گفت و گو با 
همشهری میزان تولید پســته و گردو را نزدیک 

به آمار سال گذشته دانســت و پیش بینی کرد از 
لحاظ تامین بازار ایــن دو محصول چه به صورت 
تازه خوری و چه به صورت آجیل مشــکلی وجود 
نداشته باشد. او با بیان اینکه آمار برداشت پسته 
از اســتان های مختلف هنوز نهایی نشده گفت: 
سرمای ابتدای امسال و بارش های نیمه تابستان 
خسارتی به محصولات باغی وارد کرد اما آسیب در 
حدی نیست که در تامین بازار مشکلی ایجاد شود. 
شادلو پیش تر در گفت وگو با همشهری از آسیب 
شــدید محصول گردوی باغ های شهرستان های 
دماوند و فیروزکوه از بارندگی هــا و تگرگ خبر 

داده بود.

افزایش تولید آجیل
پیش بینی و برآورد فعالان بــازار آجیل از تولید 
امسال به رغم تمام خسارات وارده به محصولات 
اصلی این اســت کــه تولید آجیــل قطعا 20تا 
30درصد بیش از رقم پارســال اســت. مشــاور 
اتحادیه فروشــندگان آجیل و خشــکبار تهران 
با اشــاره به کاهش 70درصدی تولید آجیل در 
سال گذشــته به همشــهری گفت: میزان تولید 
امسال بسیار بهتر از سال گذشته بود و برآورد رقم 
رشد تولید تا امروز 30درصد بوده اما امیدواریم 
تا پایان شــهریور بتوانیم خبر افزایش این رقم تا 
50درصد را اعلام کنیم. احمدی، نسبت به احتمال 
تعدیل قیمت آجیل همزمان با افزایش تولید ابراز 
امیدواری کرد و افــزود: قیمت بالای اقلام آجیل 
باعث شــده بازار این محصــول در رکود تورمی 
شدیدی قرار گیرد و امیدواریم با کاهش قیمت ها 
تقاضای مصرف و خرید و فــروش افزایش یابد. 
رئیس سابق اتحادیه آجیل و خشکبار تهران در 
پاســخ به این ســؤال که افزایش تولید آجیل با 
وجود کاهش برداشــت محصولات اصلی چگونه 
امکانپذیر اســت، گفت: در بعضی از محصولات 
نسبت به ســال گذشــته درصدی از افت تولید 
را داریم اما برخــی دیگر از محصــولات به ویژه 
تخمه جات رشد 80تا بیش از 100درصدی تولید 
گزارش شده است. او با اشاره به اینکه آجیل 70تا 
80قلم جنس را شــامل می شــود، ادامه داد: در 
مجموع این اقلام افزایشی بین 20تا 30درصدی 
داریم ضمــن اینکه در اقلام خســارت دیده هم 
میزان افت تولید مشخص نیست. به گفته احمدی 
مصرف آجیل کشور در ســال های گذشته بین 
150تا 200هزار تن بود که طی ســال های اخیر 
هر سال نسبت به ســال قبل کمتر شده است و 
مصرف 20هزارتنی پسته نیز در سال های اخیر 
تا 10هزارتن کاهش یافته و این عامل به موازات 
مشکلات صادراتی ناشــی از تحریم، باعث شده 

حجم زیادی محصول در انبارها باقی  بماند.

به رغم خسارات توفان به محصول پسته، گردو و بادام 

تولید آجیل 30درصد افزایش می یابد 

قیمت ملزومات ترشی در میادین
اگر علاقه به ترشی انداختن در منزل دارید کافی است سری 
به میادین میوه و تره بار شهرداری بزنید تا آنچه نیاز دارید را 
در کمترین زمان تهیه کنید. نگاهی به نرخنامه میادین نشان 
می دهد بادمجان گران ترین و پیاز ریز ارزان ترین محصولی 
است که معمولا برای تهیه ترشی استفاده می شود. قیمت هر 

بسته سبزی معطر هم 1.500تومان است.

بادمجان

12.500

هویج

7.950

کلم 
سفید

5.800

پیاز ریز

3.000

خیار 
کوتاه

11.500

کرفس

7.500

قیمت در میادین

کیلوگرم/ تومان

7.500
گل کلم

کلم قرمز

7.800

ارزان ترین پفک کدام است؟
 اسنک های پنیری که به نام پفک معروف هستند در 
کنار چیپس، از محبوب ترین و پرفروش ترین تنقلات 
سوپرمارکتی محسوب می شوند و با وجود افزایش 
قیمت، تقاضای خرید آنها همچنان بالاست. مقایسه 
قیمت 100گرم از محصولات مشابه نشان می دهد 
پفک نمکی مینو ارزان ترین و اسنک جادویی چاکلز 

گران ترین محصول در بین این خوراکی هاست.

میادین

سوپرمارکت

قیمت ها به تومان
پفک نمکی- 

190گرمی
25.000مینو

توپی پنیری- 
95گرمی

15.000لینا

اسنک پنیری 
طلایی- 170گرمی

25.000مزمز

کرانچی پنیری- 
95گرمی

13.000چی توز

اسنک پنیری موتوری- 
170گرمی

25.000چی توز

یادداشت

کیش ایر  و پروژه 
خصوصی هراسی!

این روند یک ماه و یک سال نبوده، بلکه  ادامه از 
سالیان سال است که این روند ادامه دارد صفحه اول

و مطمئن باشــید اگر این روند ادامه پیدا کنــد باید در این 
شرکت را تخته کرد یا با سوبســید دولتی کلا به یک شرکت 
زیانده مصرف کننده تقلیل پیدا کند؛ درحالی که کیش ایر این 

ظرفیت را دارد که کاملا اقتصادی اداره شود.
هزینه جبران زیــان این شــرکت ها از جیــب مردمی که 
نمی دانند، تامین می شود و کســانی که از دولتی ماندن این 
شــرکت ها منتفع می شــوند و یا از این موضوعات بی اطلاع 
هســتند، فریاد تقبیــح واگذاری ســر می دهنــد! و پروژه 
خصوصی هراسی را دنبال می کنند. دقت کنیم که از نابودی 

کیش ایر باید ترسید، نه از واگذاری آن! 
کسانی که هر نوع واگذاری را مســاوی با نابودی می دانند یا 
جاهل هســتند یا صددرصد از دولتی ماندن و به قهقرا رفتن 

کیش ایر منتفع می شوند.
خط قرمز ما در دوره جدید سازمان خصوصی سازی ، داشتن 
استراتژی برای سرنوشت بنگاه مشــمول واگذاری است. ما 
هرگز به هر قیمتــی و به هر ترتیبی بنگاه ها و شــرکت ها را 
به مزایده نمی گذاریم. لذا سرنوشــت بنگاه خط قرمز اصلی 
ماســت. تمام ملاحظات را در آماده ســازی ، ارزشــگذاری، 
شــیوه واگذاری و... درنظر می گیریم کــه وضعیت بنگاه و 
شرکت واگذار شــده، روند رونق و بهره وری ملموس داشته 
باشــد؛ مثلا ما می توانســتیم مانند گذشــته باشگاه های 
استقلال و پرسپولیس را به مزایده بگذاریم، اما پیچیده ترین 
مدل واگذاری را برای این شــرکت ها آغــاز کردیم که برای 
نخستین بار در بورس اجرا شد؛ آن هم در مرحله اول افزایش 
سرمایه از محل صرف ســهام که البته مراحل بعدی آن هم 
در دستور کار است تا هم شفاف شــوند، هم مردم مشارکت 
کنند، هم وضعیت مالی بهتری داشــته باشــند و مهم تر از 
همه سرنوشت 2شــرکت را در ریل بهبود و رونق و بهره وری 

قرار داد.
درنظر داشــته باشــید به جز شــرکت های گروه 3 که در 
سیاست های کلی و قانون اجرای سیاست های اصل44 آمده 
است و وظایف حاکمیتی دارند، همه شرکت های دیگر باید 
در گروه بندی یک و 2طبقه بندی شده و در لیست واگذاری 
قرار گیرند. مطابق قانون، هیچ مرجعی جز رهبری نمی تواند 
شــرکت را از لیســت واگذاری خارج کند. شرکت کیش ایر 
هم همراه با دیگر شــرکت ها در لیست واگذاری اعلام شده، 
اما این به معنای آن نیســت که فردا مزایده برگزار می شود 
بلکه اطلاع رســانی شــده تا در یک فضای شــفاف کسانی 
که درباره مدل واگذاری این شــرکت پیشــنهادهایی دارند 
 و مشــتریان بالقوه آن با سازمان خصوصی ســازی  مذاکره 

داشته باشند.
به همیــن دلیل چند هفته اســت که جلســات متعددی با 
مسئولان محترم منطقه آزاد، مجموعه های صنفی و ذی نفعان 
گسترش کسب وکار در کیش در ســازمان خصوصی  سازی 
برگزار کردیم که این واگذاری به نحو شایسته ای انجام شود.  
به کیشــوندان عزیز، فعالان اقتصادی و کسبه کیش و همه 
مردم عزیز اطمینان می دهیــم که واگذاری کیش ایر در یک 
بستر شــفاف و با خط قرمز افزایش بهره وری شرکت و رونق 
سفر به کیش انجام بگیرد. ما آماده ایم که کیشوندان هم در 
قالب یک شرکت سرمایه گذاری یا تعاونی، بخشی از سهام این 

شرکت را با شرکت در مزایده خریداری کنند.
پس بنابراین، کیش ایر را باید از لیســت سوء مدیریت خارج 

کرد نه از لیست واگذاری!
کیش ایر را باید از لیست سقوط آزاد اقتصادی خارج کرد نه 

از لیست واگذاری!
کیش ایر را باید از لیست مدیریت دولتی زیانده خارج کرد نه 

از لیست واگذاری!
در پایان تأکید می کنم که بهبود کیفیت حکمرانی دارایی های 
دولت در فراینــد واگذاری بــرای ما اصالــت دارد و با هیچ 

حاشیه سازی  و هوچیگری این مسیر را متوقف نمی کنیم.

میزان رشد تولید   3.7 
فولاد خام ایران درصد

در 7ماه میلادي
میزان رشد تولید   34.1 

فولاد خام ایران درصد
فقط در ماه ژوئیه
 17.4  کل تولید فولاد 

ایــران در 7ماه میلیون تن
میلادی

میزان کاهش تولید   5.4 
فولاد در جهان در درصد

7ماه میلادی
میــزان کاهش   7 

تولید فولاد در درصد
روسیه

کاهش  میزان   6.4 
تولید فولاد در درصد

چین

رشد 34درصدي تولید فولاد خام ایران
 گزارش انجمن جهاني فولاد نشان مي دهد میزان تولید فولاد خام ایران در ماه ژوئیه سال 
جاری میلادی 34.1درصد  افزایش داشته است. این میزان همچنین  در 7ماهه نخست 
سال جاري میلادي 3.7درصد رشد نشان می دهد. رشد تولید فولاد خام ایران در شرایطي 

اتفاق افتاد که در این مدت میزان تولید فولاد در جهان با کاهش مواجه شده است. 



فاجعه!
مراسم رونمایی از جام هم به چنان افتضاحی 
تبدیل شد که مسئولان فیفا جام را برداشتند 

و با نهایت سرعت از صحنه دور شدند

جام قهرمانی مهم ترین تورنمنت دنیای فوتبال، 
برای ســاعاتی به تهران ســفر کرد و در همین 
ســفر کوتاه، با رنج زیادی روبه رو شــد. جالب 
اینکه ســفرای اصلی فیفا در مراسم رونمایی از 
جام جهانی، به ایران نیامده بودند. کاکا و کاسیاس 
در هفته های گذشته به بســیاری از کشورهای 
حاضر در جام جهانی ســفر کرده اند، اما به دلیل 
مشکل اسپانســرها، نام آنها در فهرست سفر به 
ایران دیده نمی شد. این دو نفر البته چیز خاصی 
را از دســت ندادند. کیفیت برگزاری مراســم و 
ازدحام عجیب جمعیت برای عکس گرفتن با جام، 
صحنه های خجالت آوری را در ایران ســاختند. 
صحنه هایی که ظرفیت های واقعی فوتبال ایران 
را برای برگزاری یک مراسم ساده نشان دادند. این 
اتفاق در حالی رخ داد که در ســال های گذشته، 
همواره جملات زیادی در مورد همکاری ایران با 
قطر برای برگزاری جام جهانی به گوش می رسید. 
ایران قرار بود نقش مهمی در برگزاری جام جهانی 
داشته باشــد، اما اوج افتخار فوتبال ایران، پارک 
شدن هواپیماهای دســت دوم قطری در کشور 
بود. مراسم رونمایی از جام هم به چنان افتضاحی 
تبدیل شد که مسئولان فیفا جام را برداشتند و با 
نهایت سرعت از صحنه دور شدند. بعید است که 
آنها در هیچ کشور دیگری و در جریان هیچ سفر 
دیگری، چنین صحنه هایی دیده باشند. این یک 
فاجعه تمام عیار برای فوتبال ایران بود. یک ضعف 
بزرگ که ثابت کرد برقراری نظم، هیچ وقت جزو 

ویژگی های مهم فوتبال ایران نبوده است.
اولین جام جهانی تاریخ در خاورمیانه، خیلی زود 
شروع می شود و باید بپذیریم که ایران هیچ نقشی 
در برگزاری آن ندارد. نــه قطری ها این فرصت 
ویژه را با کسی سهیم می شوند و نه در ایران اصلا 
پتانسیلی برای انجام این کار وجود دارد. قطری ها 
از سال ها قبل پروسه میزبانی جام جهانی را شروع 
کردند. آنها هزینه های ســنگینی برای این کار 
پرداختند و حتی از رشوه دادن به مدیران ارشد 
فیفا صرف نظر نکردند. قطر بــه هر قیمتی این 
میزبانی را می خواست و برای دریافت آن، همه کار 
کرد. قدم مهم بعدی، ســاخت اســتادیوم های 
مدرن و فوق العاده بــرای جام جهانی بود. جالب 
است بدانید که وقتی جام به پایان برسد، نیمی 
از ظرفیت همه این ورزشــگاه ها کم می شود و 
صندلی های استادیوم برای امور خیرخواهانه به 
فروش می رسند. اگر تیم ملی 10 بار دیگر قطر 
را در زمین شکســت بدهد، همچنان فاصله ای 
نجومی بین فوتبال 2 کشور وجود دارد؛ فاصله ای 
آنقدر زیاد که عملا آنها را برای ایران دست نیافتنی 
می کند. قطر حالا ســومین کشــور آسیایی در 
تاریخ و نخستین کشــور غرب آسیایی است که 
چنین تجربه ای به دســت می آورد. فوتبال ایران 
اما حتی نتوانسته خودش را برای میزبانی چند 
دقیقه ای از جام قهرمانی آماده کند. اینکه دیگر 
کار ســختی نبود و نیاز به بودجه میلیون دلاری 
نداشت. اینکه دیگر اســتادیوم شیک و 5 ستاره 
نمی خواســت. برگزاری این مراسم، کمی نظم 
و مقداری مدیریت نیاز داشــت که این روزها در 
فوتبال ایران به کیمیا تبدیل شــده اند. احتمال 
کشف حیات در ســیاره های دیگر این روزها از 
احتمال یافتن یک مدیریت قدرتمند در فوتبال 

ایران بیشتر به نظر می رسد!
این وسط نباید از نقش فردی مثل جواد خیابانی 
در این بی نظمــی مطلق هم به ســادگی عبور 
کرد. کسی که پشــت میکروفون چنین مراسم 
مهمی، ناگهان همه را به ســن دعوت کرد تا با 
جام عکس یادگاری بگیرنــد. اصلا یک مجری 
چطور می تواند چنین تصمیمــی بگیرد؟ آیا او 
نباید تنها همان کارهایی را انجام بدهد که برایش 
تعریف شده است؟ جالب اینکه خیابانی به جای 
پذیرفتن مسئولیت این اشتباه بزرگ، روبه روی 
دوربین هــا از عبارت »خاک عالم بر ســر من!« 
استفاده می کند. آیا این جمله برای فوتبال ایران 
آبرو می شود؟ آیا این مسئله نظم از دست رفته را 
به این مراسم برمی گرداند؟ ظاهرا خود خیابانی 
دیگر به ماجراهایی شــبیه به این عادت کرده 
است. او صبح هر روز در شبکه سوم صحبت های 
حیرت آوری را به زبان می آورد و تا قبل از ظهر، 
سوژه شبکه های اجتماعی می شود. ظاهرا خود 
خیابانی دیگر به این ســوژه شدن عادت کرده و 
حالا یک سوژه کاملا جدید برای خودش ساخته 
اســت. افرادی که خیابانی را بــرای اجرای این 
مراسم درنظر گرفتند و خود او، مسئول زیر سؤال 
رفتن اعتبار فوتبال ایران هستند. افرادی که از 
پس برگزاری یک مراسم بی دردسر هم برنیامدند. 
شاید یادتان رفته باشد اما سال ها قبل در جریان 
رونمایی از مشعل المپیک نیز چنین اتفاقی در 
ایران رخ داد و یک آبروریزی بزرگ برای فوتبال 

ایران رقم خورد.
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سایه روشن های صدرنشین
پرسپولیس در هفته ای که به شکل 

 غیرمنتظره به رتبه اول رسید
شبیه تر به چیزی بود که باید باشد
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احمدرضا عابدزاده منتظر است پسرش 
امیر در جام جهانی بدرخشد و تیم ملی 

هم نتایج خوبی در جام جهانی بگیرد

جنون خریدامیر می تواند در قطر بدرخشد
اروپایی ها در آخرین ساعات مهلت انقضای 

نقل وانتقالات تابستانی واقعا دیوانه شدند. همه 
در این روز آخر بازار، بساط پهن کرده بودند

1818

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده

برنامه بازی

دوشنبه 14 شهریور 1401
لیگ برتر ایران - هفته 5

نساجی

مس کرمان
19:00

گل گهر

فولاد

ملوان

مس رفسنجان

20:30

21:00

صنعت نفت

نفت م.س
21:00

هوادار

پرسپولیس
19:30

آلومینیوم

تراکتور
19:00

ذوب آهن

سپاهان
21:00

استقلال

پیکان
19:30

سه شنبه 15 شهریور 1401

اورتون

لیورپول
16:00

لیگ برتر انگلیس

استون ویلا

منچسترسیتی
21:00

آث میلان

اینترمیلان
20:30

سری آ ایتالیا

رئال مادرید

رئال بتیس
18:45

لالیگا

سه ویا

بارسلونا
23:30

سوژه روز
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شوق شیخ!
پرسپوليس با جذب دياباته نقل وانتقالات توفاني اش 

را تمام کرد؛ انتقالي که باعث شور و شوق مضاعف 
 هواداران شده و البته هر بهانه اي را از کادرفني

 گرفته است
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بهروز رسایلی| شاید کمتر کســی تصور می کرد این هفته سپاهان 
ببازد، استقلال مساوی کند و پرسپولیس با پیروزی بر نفت آبادان به 
صدر جدول برســد. با وجود این، چنین اتفاقی رخ داد و سرخپوشان 
ضمن برتری 2 بر صفر، حضور زودهنگام در صدر جدول را هم جشن 
گرفتند. این پیروزی اما نقاط منفی و مثبتی داشــت که آنها را با هم 

مرور می کنیم.

   نکات مثبت
   بازی بهتر|  نمایش پرسپولیس مخصوصا در نیمه اول این بازی به 
وضوح قابل قبول تر از مسابقات گذشــته این تیم بود. شاگردان یحیی 
گل محمدی که انگار می  دانســتند این یکی از مسابقات آسان آنهاست 
و باید هر طور شــده 3امتیاز را بگیرند، از همان ابتدای بازی عرصه را بر 
حریف تنگ کردند و مجال تطبیق یافتن نفتی ها با شرایط ورزشگاه آزادی 
را ندادند. در نتیجه پرسپولیس در میانه های نیمه اول گلش را زد. به علاوه 
این تیم موقعیت های نسبتا بیشتری هم خلق کرد و در کارهای ترکیبی 

و تاکتیکی روان تر از گذشته نشان داد.
   خودنمایی لوکادیا|  مسئله بدن سنگین و ناآماده لوکادیا نقش یک 
»ضد حال« را برای هواداران پرســپولیس داشت. او در بازی اولش برای 
سرخ ها چندان خوب ظاهر نشد تا تردیدها در موردش افزایش یابد. با این 
حال، درست زمانی که رقم یک میلیون دلاری قرارداد مهاجم هلندی لو 
رفت و فشارها را بر او افزایش داد، قفل پای لوکادیا هم باز شد و او نخستین 
گلش را برای سرخ ها زد. نوع گلی که لوکادیا زد نشان از تجارب او در سطح 
اول فوتبال اروپا داشــت. همچنین در طول این بازی هماهنگی خوبی 
بین این هلندی و سایر بازیکنان پرسپولیس مخصوصا مهدی ترابی به 

چشم می خورد.
   چهارمین کلین شــیت|  به عــلاوه این بازی با ثبــت چهارمین 
کلین شیت پرسپولیس هم همراه شد تا سرخ ها همچنان تنها تیم لیگ 
برتر باقی بمانند که دروازه شــان هرگز باز نشده است. این موضوع برای 
پرسپولیس که پارســال خط دفاع متزلزلی داشت و قهرمانی را هم سر 
همین ضعف از دست داد، بسیار نیکو و نویدبخش است و شیرینی پیروزی 

بر نفت را دوچندان می کند.

   نکات منفی
   عقب نشینی عجیب|  در دقایق طولانی از نیمه دوم پرسپولیس بدون 
هیچ دلیل خاصی مشــغول دفاع همه جانبه شد. توپ و میدان برای چیزی 

حدود نیم ســاعت در اختیار نفتی ها قرار گرفت که شاید از نظر 
بضاعت یکی از 2تیم ضعیف لیگ برتر باشــد. میهمان حتی موقعیت های 
خوبی هم برای گلزنی ایجاد کرد که شاید اگر هر کدام به ثمر نشسته بود، 
شــرایط تغییر می کرد. همین احتیاط حتی با چاشنی وقت کشی در بازی 
قبلی برابر آلومینیوم اراک هم به چشم آمد. روشن نیست که چرا پرسپولیس 
اعتمادبه نفس لازم برای تحت فشار قرار دادن رقبا را از دست داده و به جای 
ایجاد فشار برای افزایش فاصله، دنبال حفظ برتری حداقلی است. پارسال 
هم این مشکل در تیم یحیی گل  محمدی به چشم می خورد که انگار هنوز 
حل نشده است. این عقب نشینی ها می تواند جنبه های فنی، بدنی یا روانی 

داشته باشد.
   اشتباهات فردی|  درست است که پرسپولیس هنوز گل نخورده، اما 
موقعیت های گلزنی زیادی به رقبا داده است؛ گاهی درخشش دروازه بان 
مانع از به ثمر نشستن این توپ ها شده و گاهی مهاجمان حریف بدشانس 
بوده اند. نرخ اشتباهات فردی هم بین بازیکنان پرسپولیس بالاست. در 
این بازی گولسیانی، اســماعیلی فرد و علی نعمتی مرتکب اشتباهاتی 
شدند که تکرار هر کدام از آنها برابر یک تیم قدرتمندتر می تواند غیرقابل 

جبران باشد.
   سهم کم جوانان|  قصه مکرر پرسپولیس یحیی است. در دفاع چپ 
علی نعمتی بازی می کند و محمدمهدی احمدی بیرون می نشیند. سهم 
محمد عمری هم همان دقایق کوتاه آخر بازی است. او آنقدر کم بازی 
می  کند که عطش دیده شدن دارد و این تشــنگی، دارد کم کم تبدیل 
به خودخواهی این بازیکن می شــود. در مجموع منتظر نباشید یحیی 

بیشتر به جوانان بازی بدهد. همین است که هست!
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اختیار دارید آقا جواد!

پس مراقب باش

پس چی شد؟

کاپ  از  رونمایــی  مراســم 
جام جهانــی2022 در تهران در 
حالی برگزار شد که مثل همیشه 
هرج و مرج و بی نظمی حرف اول 
را می زد. هر کسی هر کاری دلش 
می خواســت انجام می داد و البته که 
نقش اول این داستان هم اســتاد جواد خیابانی بود. آقا جواد 
که اجرای مراســم را برعهده داشــت، ابتدا تأکید کرد طبق 
پروتکل های فیفا فقط 6 نفر اجازه حضور روی سن در کنار کاپ 
جام جهانی را دارند، اما در ادامه گویا خودش همین موضوع را از 
یاد برد و از حضار دعوت کرد برای انداختن عکس یادگاری بالا 
بیایند. در نتیجه هرج و مرج عجیبی رقم خورد که نماینده فیفا 
را هم ترساند. در پایان مراسم خیابانی در واکنش به انتقادها 
گفت: »اصلا خاک عالم بر سر من.« نفرمایید قربان؛ ما دیگر به 

شاهکارهای شما عادت کرده ایم!

ریکاردو ساپینتو سرمربی استقلال 
بعد از توقف این تیم در خانه نفت 
مسجدســلیمان حرفــی زد که 
حســابی خبرساز شــد. او گفت: 
»استقلال پارسال فقط دفاع می کرد، 
یک موقعیت به دست می آمد، همان را 
گل می کرد و تمام. با این حال ما امســال می خواهیم هجومی 
بازی کنیم.« مطابق انتظار بلافاصله بعد از پایان نشست خبری 
این مربی، انتقادات زیادی از او به عمل آمد. اگرچه خیلی ها قبول 
دارند که تیم فرهاد مجیدی رویکرد دفاعی داشت و شاید آنقدرها 
جذاب بازی نمی کرد، اما اینکه سرمربی فعلی استقلال و جانشین 
مجیدی چنین حرفی بزند، واقعا جالب نیست. در نتیجه ساپینتو 
عقب نشینی کرد و مدعی شد حرف هایش در مورد مجیدی بد 
ترجمه شده است. البته ما که فکر نمی کنیم مشکل از ترجمه 

بوده باشد، اما از این به بعد حواست را بیشتر جمع کن!

مهــدی تــاج می گفــت درصورت 
رســیدن به ریاســت فدراسیون، 
مذاکــره بــا کــی روش را برای 
بازگردانــدن او روی نیمکت تیم 
ملی آغاز خواهد کــرد. معنای این 
حرف مشــخص اســت و حتی اگر به 
حضور دوباره مربی پرتغالی منجر نشــود، به این مفهوم است 
که اسکوچیچ شانسی برای بقا ندارد. فضا طوری بود که حتی 
بعد از انتخاب تاج، همه منتظر تشکیل جلسه هیأت رئیسه و 
عزل اسکوچیچ بودند، اما این جلسه تشکیل نشد و دست کم تا 
لحظه تنظیم این مطلب هم کسی به روی خودش نیاورده که 
قرار به تغییر اسکوچیچ بود. تاج حرفی نمی زند، نبی و اعضای 
هیأت رئیسه هم می گویند اسکوچیچ ماندنی است. یعنی آقای 
تاج سرخود و الکی حرف از برگرداندن کی روش می زد؟ پس 

چرا بیهوده موقعیت سرمربی تیم ملی را متزلزل کردید؟

تیم نساجی که در 3هفته ابتدایی لیگ 
گل زده بــود در هفته چهــارم بالاخره 
موفق به گلزنی نشد. در روزی که به نظر 
می رسید یک پنالتی نساجی توسط داور 
نادیده گرفته شده، این تیم مقابل پیکان به تساوی بدون گل رسید. 
امید گل نساجی در این مسابقه فقط 0.15بود که بدترین آمار این 
تیم در 21هفته اخیر بوده اســت. در مقابل، امید گل پیکان در این 
مسابقه 0.63 بود اما این تیم هم با وجود این امید گل و تعداد شوت 
بالاتر از حریفش نتوانست به گل برسد. تعداد شوت ها در این مسابقه 
12-8 به سود پیکان بود اما در آمار شوت های داخل چارچوب تیم 
نســاجی 3-2 برتری داشت که این آمار، نشــان از دقت بالاتر تیم 

قائمشهری در شوتزنی دارد.

در بازی مس کرمان و گل گهر در هفته 
چهارم آمارهای جالبی ثبت شــد. مس 
تا لحظات پایانی این بــازی برنده بود و 
گل گهر در وقت های تلف شده از شکست 
فرار کرد. اما در آمارها، تیم گل گهــر 7برابر حریفش موقعیت ایجاد 
کرده بود. امید گل تیم قلعه نویی در این مســابقه به حدنصاب عالی 
2.49 رسید اما امید گل تیم میزبان از 0.35 فراتر نرفت. با وجود این 
گل تساوی گل گهر در دقیقه92 از توپی به دست آمد که امید گلش 
صفر بود! گل گهر در این مسابقه 14بار شوت زد که 3شوت این تیم 
داخل چارچوب بود و یکی از آنها گل شد. گل دوم هم توسط بازیکنان 
حریف زده شد. مس کرمان اما فقط با 5شوت به 2گل رسید و همه 

ضربات داخل چارچوب این تیم تبدیل به گل شدند.

در دیگــر بــازی روز سه شــنبه یعنی 
دیــدار ملــوان و ذوب آهــن، پنالتی 
بحث برانگیزی که داور مســابقه برای 
مهمــان گرفت امید گل ایــن تیم را از 
میزبانش بیشتر کرد. امید گل ضربه پنالتی در لیگ ایران 0.74 است 
و ذوب آهن با احتساب این 0.74 مجموعا به امید گل 1.09 دست 
یافت. اما امید گل ملوان در ورزشگاه خانگی اش 0.89 بود که نهایتا 
به یک گل هم رسید. ملوان در این مســابقه دقیقا دوبرابر حریفش 
شوت زد )12 به 6( اما تعداد شوت های داخل چارچوب 3-2 به سود 
ذوب آهن بود. ملوان هم مالکیت توپ بیشتری داشت )57درصد( و 
هم پاس های بیشتری ردوبدل کرد )489 به 345( اما درنهایت در 

زمین خودش فقط یک امتیاز گرفت.

نكته بازی

متریكاآماربازی

0/15

0/35

0/89

گفت وگو

امیر می تواند در 
جام جهانی بدرخشد

عابدزاده در گفت وگو با همشهری ورزشی 
از شرایط تیم ملی و پسرش می گوید

احمدرضا عابدزاده منتظر اســت پسرش امیر در 
جام جهانی بدرخشد. اســطوره دروازه بانی ایران، 
یکی از چهره های شاخص از رونمایی جام جهانی 
2022قطر بود. او به این مراسم دعوت شده بود تا 
از جام رونمایی کند. با اینکه برگزاری مراســم با 
میزبانی بد ایران و عصبانیت نمایندگان فیفا همراه 
شد، عابدزاده از مراسم راضی است: »مراسم خوبی 
بود و به شکل مناسبی برگزار شد. خوشحالم که از 
من هم برای حضور در این مراسم دعوت شده بود. 

خیلی از همبازیان قدیمی را دوباره دیدم.« 
امیر، پسر عابدزاده در لیگ 2 اسپانیا روزهای خوبی 
را پشت سر می گذارد. او در بازی آخر تیمش سیو 
خوبی داشت و نشان داد که آماده است. عابدزاده 
پدر امیدوار است پسرش در جام جهانی در ترکیب 
تیم ملی باشد: »همه بازیکنانی که خارج از کشور 
بازی می کنند، خودشــان را آماده می کنند تا در 
جام جهانی در ترکیب اصلی تیم ملی باشند و در 
تیم ملی بدرخشند تا در نهایت فوتبال ایران نتایج 
خیلی خوبی بگیرد. از وضعیت امیر اطلاع کامل 
دارم و بازی هایش را پیگیری می کنم. او در همه 

بازی های تیمش حضور دارد.«
امیر کــه در چند بــازی تیم ملی فیکــس بوده، 
می توانــد مثل پــدر در جام جهانی بدرخشــد؟ 
عابــدزاده می گوید: »ان شــاءالله که ایــن اتفاق 
می افتد. امیدوارم همه بچه های تیم ملی بدرخشند 
و به امید خدا در جام جهانی عملکرد خوبی داشته 
باشــند و یک یادگاری خوبی از جام جهانی برای 

خودشان و مردم به جا بگذارند.« 
نسل فعلی بازیکنان تیم ملی این پتانسیل را دارند 
تا در جام جهانی عملکرد قابل قبولی داشته باشند و 
از گروه خودشان صعود کنند؟ عابدزاده به این تیم 
خوش بین است: »موفقیت تیمی از همه  چیز بالاتر 
است. این موفقیت برای همه است و باعث شادی 
کل مردم کشورمان می شود و چیزی بالاتر از این 
نیست. تیم ملی توان رویارویی و گرفتن نتایج لازم 
مقابل انگلیس، آمریکا و ولز را دارد. فکر می کنم 

نتایج خوبی برای تیم رقم می خورد.«

سایه روشن های صدرنشین
پرسپولیس در هفته ای که به شکل غیرمنتظره به رتبه اول رسید
 

شبیه تر به چیزی بود که باید باشد

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

038-3-422پرسپولیس1

228-4-422 فولاد2

427-42116سپاهان3
317-42114استقلال4
17-4-42113 پیكان5
516-6-413گل گهرسیرجان6
5-5-41215 نفت مسجد سلیمان7

5-2-41212 هوادار8
614-41127مس کرمان9

4-2-2-4-4 ذوب آهن10
4-1-1-4-4مس رفسنجان11
14-1-41122 آلومینیوم اراک12
24-3-41121صنعت نفت آبادان13
13-5-314-4 نساجی مازندران14
22-6-224-4تراکتور15
32-7-224-4 ملوان16

در دقایــق پایانی بازی ســپاهان و فــولاد و در 
شرایطی که همه منتظر بودند میزبان برای کسب 
3امتیاز خانگی فشــار را به حداکثر برساند، این 
فولاد بود که برخلاف جریان بازی به گل دســت 
پیدا کرد. آیاندا پاتوسی که اواخر مسابقه به میدان 
رفته بود، از اشتباه مرگبار یاسین سلمانی نهایت 
استفاده را کرد و با یک ضربه دقیق دروازه سپاهان 
را باز کرد تــا پیام نیازمنــد در دومین حضورش 
درون دروازه طلایی پوشــان، باز هم از چشیدن 
طعم کلین شیت محروم شود. قصه های پاتوسی 
و جواد نکونام در این دو فصل عالی بوده اســت؛ 
او به اندازه کافــی تمرین نمی کند، بــه موقع از 
مرخصی برنمی گردد و هیچ اهمیتی به تناســب 
فیزیک بدنش نمی دهد. در نتیجه بارها تا آستانه 

جدایی از فولاد پیش رفته و حتی نکونام چندین 
بار به تندی از خجالت این بازیکن در آمده است. 
در نقطه مقابل امــا توانایی های فنــی او طوری 
است که کادرفنی و باشــگاه نمی توانند چشم از 
او بپوشــند. همین توانایی هم بود که باعث شد 
پاتوسی در اصفهان یکی از شیرین ترین بردهای 
دوران مربیگری نکونام را برای او به ارمغان بیاورد. 
در کنار فولاد، پرسپولیس هم از گل پاتوسی بسیار 
خوشحال شد؛ بازیکنی که لیگ هجدهم با پیراهن 
استقلال در دقیقه 90گل شکست سپاهان را زد و 
سرخپوشان را قهرمان کرد و حالا با پیراهن فولاد 
همان کار را کرده و قرمزها را به صدر رسانده است. 
آیا این بار هم گل پاتوســی به قیمــت قهرمانی 

پرسپولیس تمام خواهد شد؟

این چاق سرنوشت ساز
آیا پاتوسی باز هم در نقش یار دوازدهم پرسپولیس ظاهر خواهد شد؟

شوق شیخ!
ستاره جدید قرمزها، خامه روی کیک این فصل پرسپولیس است

کش وقوس  های قرارداد شیخ دیاباته و پرسپولیس هم سرانجام به 
پایان رسید و او بالاخره بعد از سفر به تهران، قرارداد رسمی اش را با 
این باشگاه امضا کرد. مهاجم جدید قرمزها برای آنکه زمان را هم از 
دست ندهد، خیلی زود به تمرین تیم اش ملحق شد و حالا حتی این 
احتمال وجود دارد که او در فهرست دیدار با هوادار نیز قرار بگیرد. 
در حقیقت هر چقدر پروسه جذب این بازیکن برای باشگاه با تأخیر 
روبه رو بود، روند استفاده از او سرعت خواهد گرفت. دیاباته می تواند 
در کنار لوکادیا، یک ترکیب مرگبار در خط حمله پرسپولیس بسازد. 
فصل برای این تیم در حالی شروع شد که مهدی عبدی به تنهایی 
در خط حمله قرار می گرفت. گل محمدی اما در هفته های گذشته 
شیوه بازی تیم اش را تغییر داده و از 2مهاجم به صورت همزمان در 
ترکیب استفاده می کند؛ اتفاقی که موجب شده تنها یک هافبک 
دفاعی در ترکیب اصلی قرار بگیرد و ســروش رفیعی نیز در زمین 
عقب تر برود. در نبرد با صنعت نفت آبادان، این امید عالیشاه بود که 
در کنار لوکادیا در خط حمله قرار گرفت؛ بازیکنی که در همان نیمه 
اول، 2 بخت کلیدی گلزنی را از دست داد و نمایش چندان خوبی 
در این مسابقه نداشت. حالا ورود شیخ دیاباته، می تواند معادله های 

خط حمله این تیم را کاملا تغییر بدهد.
با ورود شــیخ دیاباته، حالا دیگر پرســپولیس تیم کاملی به نظر 
می رســد. دیگر هیچ جای تردید و ابهامی در مورد این تیم باقی 
نمانده و آنها عمــلا به یکی از بهترین ترکیب های تاریخ باشــگاه 
رسیده اند. حالا دیگر یحیی هیچ بهانه ای برای موفق نشدن با این 
تیم ندارد. او در طول فصل گذشته دائما از این موضوع گلایه داشت 
که باشگاه شــرایط کافی برای رســیدن به موفقیت را در این تیم 
فراهم نکرده است. از شــروع این فصل هم او بارها روی کلیدواژه 

»مهاجم خارجی« تأکید داشــت و مدیران باشــگاه به جای یک 
خرید، 2مهاجم خارجی برای او جذب کردند؛ 2ستاره که هر کدام 
رزومه قابل توجهی دارند. لوکادیــا در بهترین لیگ های دنیا بازی 
کرده و توانسته دروازه تیم های قدرتمندی را باز کند و دیاباته نیز 
سابقه آقای گلی در فوتبال ایران را دارد. به جز این 2نفر، مهاجمانی 
مثل مهدی عبدی و حامد پاکدل نیز در عضویت باشگاه هستند. 
درصورت اضافه شدن عیســی آل کثیر در نیم فصل، پرسپولیس 
صاحب 5مهاجم تخصصی خواهد شد؛ اتفاقی که حتی در بهترین 
سال های برانکو نیز برای باشگاه رخ نداده است. نفراتی مثل وحید 
امیری و امید عالیشاه نیز می توانند در مقاطعی به خط حمله اضافه 
شوند و یک خط آتش استثنایی برای پرسپولیس بسازند. این تیم 
برای قهرمانی، دیگر چیزی کم ندارد. انتظارها از پرسپولیس شاید 
حتی فراتر از بردن جام باشد. همه توقع دارند تیمی با این ظرفیت 
هجومی، نمایش های جذابی داشته باشد و گل های زیادی را نیز در 

طول فصل به ثمر برساند.
شیخ دیاباته نخستین بازیکن خارجی تاریخ فوتبال ایران است که 
بعد از یک دوره حضور در استقلال، پیراهن باشگاه پرسپولیس را 
به تن می کند. قبل از او چند بازیکن دیگر به صورت مشترک برای 
هر دو تیم بازی کرده اند اما همه این بازیکن ها قبل از اســتقلال، 
برای پرسپولیس به میدان رفته بودند. ژاک الونگ الونگ نخستین 
بازیکنی بود که بعد از امضای قرارداد با پرسپولیس، مدتی را نیز در 
باشگاه رقیب گذراند و در این تیم چندان موفق نبود. هوار ملا محمد 
نیز بعد از ملحق  شــدن به جمع قرمزها، برای آبی ها نیز بازی کرد. 
تا امروز گادوین منشا آخرین یاغی خارجی فوتبال ایران به شمار 
می رفت که بعد از یک دوره بسیار کوتاه از این باشگاه جدا شد و برای 

تیم های دیگری در لیگ برتر بازی کرد. شیخ دیاباته امیدوار است 
نسبت به 3یاغی قبلی، تجربه بهتری در تیم جدیدش داشته باشد. 
او خرید بسیار مهمی برای پرسپولیس به حساب می آید و آخرین 

نقطه ضعف این فصل باشگاه را نیز برطرف می کند.
دیاباته قبل از ورود به فوتبال ایران، در فرانســه برای باشگاه هایی 
مثل نیس، متز و نانســی به زمین رفته بود. آخرین مقصد او قبل 
از پیوستن به اســتقلال نیز لیگ امارات بود. دیاباته در استقلال، 
2فصل کاملا متفاوت را پشت سر گذاشت. او در نخستین فصل، مرد 
درخشان خط حمله این باشگاه بود؛ بازیکنی که در 28بازی، 19گل 
برای استقلال زد و روی زمین و هوا، مهارنشدنی به نظر می رسید. 
او با زدن 15گل در لیگ برتر، بهترین گلزن فصل نیز لقب گرفت. 
هر چند که هیچ وقت کفش طلایش را تحویل ندادند. او حتی در 
روزهای اوج بازی برای اســتقلال نیز، مرد منفوری برای هواداران 
باشــگاه رقیب نبود. به خصوص وقتی علی علیپور شادی گل اش 
را در دربی تقلید کرد، واکنش بســیار خوبی به این اتفاق داشت. 
در فصل دوم اما شرایط برای »بچه اکباتان« عوض شد. او زیرنظر 
محمود فکری درگیر بحران شد و تا پایان فصل هم فرم خوبی پیدا 
نکرد. زدن تنها 8گل برای استقلال، موجب شــد که او در مسیر 
جدایی از تیم قرار بگیرد. برخی مشکلات مالی با مدیران تیم هم در 
افت نسبی او دخیل بود. او فصل گذشته دوباره همان آمار رؤیایی 
استقلال اش را در الغرافه تکرار کرد و در 28بازی به 19گل رسید. 
شیخ حالا سلاح هجومی جدید باشگاه است؛ بازیکنی که یک زوج 
ایده آل با مهدی قایدی ساخته بود و به گفته خودش اجازه نمی داد 
هیچ کس چپ به مهدی نگاه کند. ببر حالا باید پنجه هایش را برای 

محافظت از لوکادیا باز کند!
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امروز در لالیگا 3 دیدار بزرگ در پیش داریم. بالاخره یکی از 
دیدارهای رئال مادرید به نیمه شب نیفتاد و مخاطبان ایرانی 
می توانند ساعت18:30 آن را تماشا کنند. امروز رئال مادرید 
میزبان رئال بتیس است؛ جنگ بر سر صدرنشینی. بارسلونا 
در زمین ســه ویا به میدان می رود که دیدار مهمی است و 

اتلتیکو میهمان رئال سوسیداد خواهد بود.
   رئال مادرید 5سال اســت که در برنابئو موفق به بردن 
بتیس نشــده و حتی یک گل هم به این تیم نزده. آنچلوتی 
در نخســتین دوره اش در رئال در هر 3 مسابقه اول خود در 
لالیگا برنده شد اما در چهارمین بازی مقابل ویارئال با نتیجه 
2-2 مساوی کرد. او در این فصل نیز 3 بازی خود را برده و 
منتظر نخستین آزمون سخت خود مقابل رئال بتیس است، 
تیمی که در هر 3 بازی خود پیروز شده است. رئال مادرید 
سال گذشته در هفته سوم لالیگا، رئال بتیس را شکست داد 
و از آن زمان تا کنون از صدرنشینی دست نکشیده که این 

صدرنشینی 39هفته به طول انجامیده است.

   بارسلونا پنجره دیوانه وار نقل وانتقالات تابستانی را هنوز 
نبسته. مارکوس آلونســو که قراردادش را با چلسی فسخ 
کرده، مراحل اداری قراردادش را با بارسا پس از پایان مهلت 
نقل وانتقالات طی می کند. باشــگاه های لالیگا در پنجره 
نقل و انتقالات تابستانی 490 میلیون یورو خرج کردند که 
حدودا یک ســوم آن )153 میلیون یورو( توسط بارسلونا 
بوده. با وجود این گران ترین خریــد متعلق به رئال مادرید 
است؛ شوامنی با 80 میلیون یورو. تیم های لالیگا درمجموع 
161 بازیکن خریداری کردند که 40 مورد آن در روز پایانی 

ثبت شد.
   امشب بارســا با خط حمله ترسناکش در زمین بهترین 
خط دفاعی فصــل پیش به مصاف این تیم مــي رود با این 
تفاوت که 2 مدافع آن خط دفاعی از سه ویا رفته اند؛ ژول کنده 
به همین بارسلونا نقل مکان کرده و دیه گو کارلوس هم به تیم 
لیگ برتری استون ویلا فروخته شده. راکیتیچ با سابقه بازی 

برای بارسا و ایسکوی رئالی برای بازی با بارسا انگیزه دارند.

به دلیل در پیش بودن نخســتین هفته از رقابت های این 
فصل لیگ قهرمانان اروپا بیشتر بازی های خوب این هفته 
لیگ های داخلی کشورهای اروپایی امروز و امشب برگزار 
می شوند. در ایتالیا هم 3 بازی مهم در پیش است که یکی 
از آنها دربی دلامادونینا بین اینتر و میلان است و 2 بازی 

دیگر فیورنتینا- یوونتوس و لاتزیو- ناپولی.
   دنیله چیفی داور دویست وسی وسومین دربی رسمی 
میلان موســوم بــه دلامادونینــا )303بازی رســمی و 

غیررسمی در مجموع دیدارهای قبلی( خواهد بود.
   جری کاردیناله، مالــک جدید آمریکایی ایتالیایی تبار 
میلان و مؤسس و مدیر RedBird سعی دارد به تغییراتی 
دســت بزند. مالکیت RedBird بر میــلان، یعنی لبران 
جیمز )ابرســتاره NBA( و دریک )رپر معروف کانادایی( 
از طریــق Main Street Advisors، اکنون ســهامدار 
روسونری هستند. میلان سرجینیو دست را قرضی از بارسا 
گرفته. برای این بازی اوریگی هم در دسترس است. مدافع 
عنوان قهرمانی چهره ای دگرگــون در این فصل خواهد 
داشــت. در این تابســتان بازیکنانی مثل فرانک کسیه، 

رومانیولی، دوارته، کاســتیخو، دنیلــه مالدینی، روباک، 
پلیتزاری، هوگه )بند خرید امســال فعال شد( و کالدارا از 
تیم رفتند و این بازیکنان جذب شدند؛ دیکتلاره، اوریگی، 
مالک چاو، سرجینیو دست )قرضی با بند خرید(، فرانکس 
)قرضی با بند خرید(، مســیاس )بند خرید فعال شــد(، 
فلورنتزی )بند خرید فعال شــد( و یاســین عدلی )سال 

گذشته خریداری شد امسال اضافه شد(.
   اوضاع مالی اینترمیلان هم خوب نبود. آنها توانستند 
لوکاکو را قرضی برگردانند و یکی دو خرید کم اهمیت مثل 
مخیتاریان انجام دهند. در خط دفاعی میلان اشکرینیار 
که تنها یک فصل دیگر قرارداد دارد ماندنی شد و باشگاه 
به پیشنهاد 70میلیون یورویی پاری سن ژرمن گوش نداد. 
تنها رانوکیا از خط دفاعی رفته و در عوض آچربی جذب 
شده اســت. گوزنس هم که قرار بود قرضی به لورکوزن 
بــرود، در تیم ماندنی شــده و دومفریز که مشــتریانی 
داشــت، جایی نرفت. لوکاکو به بازی امشب نمی رسد و 
مصدوم است. زوج خط حمله را لائوتارو و کوره آ تشکیل 

خواهند داد.

با پایان یافتن تب خرید و فــروش بازیکن، حالا حواس 
باشگاه های اروپایی به لیگ های داخلی و سپس لیگ های 
بین المللی اســت که از این هفته آغاز می  شــود. امروز 
بازی های مهمی در 5 لیگ بــزرگ اروپایی انجام خواهد 
شد. در انگلیس یک دربی داریم بین اورتون و لیورپول. 
قرمزها در آخرین ثانیه های بازی با نیوکاسل توانستند از 
مهلکه بگریزند و نخستین شکست فصل را به این باشگاه 
عربستانی تحمیل کنند. گل فابیو کاروالیو در دقیقه98، 
چهلمین گل لیورپول بود کــه در دقیقه مثبت90 زده 
شد؛ بیشتر از هر تیم دیگر در تاریخ لیگ برتر. این بازی 
به دعوا هم انجامید. داروین نونیس که تازه اخراج شده، 
هنوز نیامده باز هم وارد حاشــیه شد و به سمت نیمکت 
نیوکاسلی ها حرفی رکیک زد. احتمال محرومیت دوباره 

او وجود دارد.
   مهم  ترین بازی این هفته فرداشــب بین آرســنال و 
منچستریونایتد برگزار می شود. هر دو فعلا روی دور برد 
هستند؛ آرســنال هر 5 بازی این فصل خود را با پیروزی 
پشت سر گذاشــته اســت. داوید دخه آ در پیروزی یک 
بر صفر من یونایتد مقابل لســتر پس از عبــور از رکورد 
فان درسار )132 کلین شــیت( اکنون با 133 کلین شیت 
بیشــتر از هر دروازه بانی دروازه منچســتر را بسته نگه 

داشته است.
   اســتون ویلا در ادامه نتایج ضعیفی که با اســتیون 
جرارد گرفته، باز هم یک دیدار ســخت دیگر را در پیش 

دارد؛ مقابل من ســیتی کــه آخرین بــازی فصل پیش 
هم بین همین 2تیم برگزار شــد و جرارد نتوانســت با 
متوقف کردن ســیتی به قهرمانی لیورپــول کمک کند. 
فعلا همه راه ها در انگلیس به هالند ختم می شود. مهاجم 
نروژی منچسترســیتی در 2 بازی پیاپی هت تریک کرد 
که به اندازه هت تریک های ادن آزار، مانه و ســون است و 
این در حالی است که بچه غول تازه 5مسابقه در لیگ برتر 

انجام داده است.
   با هت تریک در دیدار مقابل ناتینگهام فارســت، حالا 
هالند با 9 گل، رکورددار تعداد گل زده در 5 بازی نخست 
لیگ برتر انگلیس است. پیش از هالند، سرخیو آگوئرو و 

میکی کویین با 8 گل زده از این حیث رکورددار بودند.
   هالند برای به ثمر رساندن این تعداد گل تنها 101 بار 
توپ را لمس کرده است، به این ترتیب او به طور متوسط 
پس از هر 11.2 بار لمس توپ در لیگ برتر به گل دست 
یافته. در فصل جاری لیگ برتر کالوم ویلسون )2 گل زده، 
متوسط 28.5 لمس توپ به ازای هر گل(، داروین نونیس 
)یک گل زده، 33 لمس توپ( و رودریگو )4 گل زده، به طور 
متوسط 38.25 لمس توپ به ازای هر گل( پس از هالند 

رکورددار به حساب می آیند.
   برترین خطوط حمله لیگ برتر، بعد از گذشت 5هفته 
از فصل 23-2022: منچسترسیتی )19(، لیورپول )15(، 
آرسنال )13(، تاتنهام و برایتون )10(، ارلینگ هالند )9(، 

چلسی )6( و منچستریونایتد )5گل(.

جنون خرید

آنتونی
از آژاکس به 

من یونایتد

میلیون یورو
95

وسلی فوفانا
از لستر به 

چلسی

میلیون یورو
81

شوامنی
از موناکو به 
رئال مادرید

میلیون یورو
80

نونیس
از بنفیکا به 

لیورپول

میلیون یورو
75

کاسمیرو
از رئال به 
من یونایتد

میلیون یورو
71

ایساک
از رئال سوسیداد 

به نیوکاسل

میلیون یورو
70

کوکوریا
از برایتون به 

چلسی

میلیون یورو
65

دلیخت
از یوونتوس به 

بایرن مونیخ

میلیون یورو
67

ارلینگ هالند
از دورتموند به 

من سیتی

میلیون یورو
60

گران ترین ها
گران ترین بازیکنان خریداری شده در فصل نقل وانتقالات به این شرح بودند: 

باشگاه های اروپایی در آخرین ساعات مهلت انقضای 
نقل وانتقالات تابستانی واقعا دیوانه شدند. همه در این 
روز آخر بازار، بساط پهن کرده بودند و تعداد فروشنده ها 
از تعداد خریداران بیشــتر بود. دیوانگی به  میزانی بود 
که به طور مثال یک بازیکن گمنام بــه نام گواردیول 
از چلسی پیشنهاد 90میلیون یورویی دریافت کرد و 
لایپزیش آن را نپذیرفت. باشگاه آلمانی معلوم نیست 
چرا با این انتقال مخالفت کرد. برای یک مدافع راست 
چه مبلغی باید پرداخت شود تا برای باشگاهش بصرفد؟ 
لایپزیش قرارداد یوشــکو گواردیول، مدافع راســت 
20 ســاله و کروات خود را تا تابســتان2027 تمدید 
کرد. انتظار می رود مذاکرات برای انتقال او به لندن در 
تابستان2023، پیگیری شود. شاید بد نباشد نگاهی به 
سایر خریدهای دیوانه وار دقیقه نودی و شایعات روز آخر 

نقل و انتقالات تابستانی داشته باشیم.
    اوبامیانگ از بارســلونا به لیگ برتر برگشت اما در 
اردوی دشــمن آرسنال یعنی چلســی. به او پیراهن 
طلسم شده شماره9 را داده اند؛ پیراهنی که به بازیکنان 
زیادی وفا نکرده؛ استیو ســیدول، فرانکو دی سانتو، 
فرناندو تورس، رادامل فالکائو، آلــوارو موراتا، گونزالو 

هیگواین، تامی آبراهام و روملو لوکاکو.
    چلسی مبلغ 90میلیون یورو برای خرید فوفانا به 
لسترســیتی پرداخت؛ آن هم برای بازیکنی که فصل 
گذشــته 7 ماه به دلیل مصدومیت دور از فوتبال بوده. 
لستر با 15میلیون پوند از این مبلغ ووت فایس مدافع 
24 ساله و بلژیکی رنس را با قراردادی 5 ساله جذب کرد.
    دنیس زکریا هافبک 25ساله و سوئیسی یوونتوس 
با قراردادی قرضی به مدت یک فصل به همراه بند خرید 

دائمی 30 میلیون یورویی به چلسی پیوست.
    بارسلونا از زمان ورود ژاوی و لاپورتا کم خرید نداشته 
و به سبک باشگاه های عربی فقط و فقط بازیکن خریده و 
بازیکنانش را دور انداخته. با این حال مقایسه خریدهای 
این باشگاه با خریدهای غیرمعقول انگلیسی ها نشان 
می دهد که اســپانیایی ها مدیریت هزینه هم بلدند. 
بارسا برای خرید این بازیکنان در تابستان 153 میلیون 
یــورو هزینه کرد: رافینیــا )58 میلیون یــورو(، ژول 
کنده )50 میلیون یورو(، لواندوفســکی )45 میلیون 
یورو(، فرانک کسیه )رایگان( و آندریاس کریستنسن 
)رایگان(. منچستریونایتد نیز برای خرید این بازیکنان 

152 میلیون یورو پرداخت؛ آنتونی )95 میلیون یورو( و 
لیساندرو مارتین )57 میلیون یورو( هر دو از آژاکس.

    منچستر در این پنجره بازیکنانی مثل کاوانی، پوگبا، 
ماتیچ، ماتا، لینگارد، لی گرانت، پریرا، دین هندرسون، 
الکس تلس، اریک بایی، لیــرد، ماجبوری، گارنر، آماد 
دیالو، چونگ و فیش را از دســت داد و 49.5میلیون 
پوند ســود کرد و در عوض مالاسیا، اریکسن، آنتونی، 
کاسمیرو ، دوبرافکا و لیساندرو را خرید و 212 به علاوه 

25 میلیون پوند خرج کرد.
    منچستریونایتد یک خرید دیگر هم در روز پایانی 
انجام داد. مارتین دوبراوکا دروازه بان 33 ساله و اسلواک 
نیوکاسل در انتقالی قرضی و با قراردادی یک ساله به 
ارزش 2 میلیون پوند به منچستریونایتد پیوست. یونایتد 
می تواند با پرداخت 6 میلیون پوند این قرارداد را دائمی 
کند. دوبراوکا ژانویه2018 از اسپارتاپراگ به نیوکاسل 
آمد و طی 2 فصل کامل بعدی، حتی یک مسابقه لیگ 
برتری را هم از دست نداد. نیک پوپ جایگاه او را در فصل 

جاری متزلزل کرد.
    ناتینگهام فارست که برای اولین بار در قرن جدید 
به لیگ برتر راه یافتــه، در همین ابتدای کار همه پول 
حق پخش و درآمدهای دیگرش را صرف خرید بازیکن 
کرد. عجیب است که این باشگاه 19خرید جدید انجام 
داده. در آخرین ساعات نقل و انتقالات ویلی بولی مدافع 
31 ساله و ســاحل عاجی ولورهمپتون با قراردادی به 
ارزش 2 میلیون پوند به ناتینگهام فارست پیوست و به 
نوزدهمین خرید جدید این تیم تبدیل شد. این قرارداد 

با افزونه ها، قابلیت ارتقا به 5 میلیون پوند را دارد.
    ناتینگهام فارست با سرژ اوریه برای انتقالی آزاد هم 
به توافق رسید. این معامله به صادر شدن ویزا و مجوز 
کار برای این بازیکن بستگی دارد. اگر این معامله نهایی 

شود، اوریه بیستمین خرید فارست خواهد بود.
    دیگر تیم تازه وارد لیگ برتر در این فصل هم در روز 
آخر خریدهایی داشت. ویلیان وینگر 34 ساله و برزیلی 
 آرسنال در انتقالی آزاد و با امضای قراردادی یک ساله 
به فولام پیوســت. او آخرین بــار، در کورینتیانس به 
میدان رفته بود. ویلیان پس از 7 سال بازی برای چلسی، 
تابستان2020 به آرسنال رفت اما تنها پس از یک  فصل، 
از این تیم جدا شد و اکنون پیراهن سومین تیم لندنی 

را به تن خواهد کرد.
    لیورپــول که تقریبا همــه هافبک هایش مصدوم 
شــده اند، یک هافبک در روز آخر به جمع خود اضافه 
کرد. در آخرین مسابقه این تیم هندرسون هم مصدوم 
شده بود و برای همین کلوپ اقدام به جذب آرتور ملو 
از یووه کرد. خود ملو هم بازیکنی است که زیاد مصدوم 
می شود. این انتقال قرضی و یک ساله بدون بند خرید 
قطعی است. آرتور شماره29 را بر تن خواهد کرد. انتقال 
قرضی آرتور ملو به لیورپول با رقــم 4.5 میلیون یورو 

انجام شــده و قرمزها بند خرید 37.5 میلیون یورویی 
او را در اختیار دارند.

    پاری سن ژرمن هافبک های زیادی خرید؛ ویتینیا، 
فابیان روییس و رناتو سانچس جای درکسلر، دی ماریا، 
پاردس و گانا گی را گرفتند. پاردس قرضی و دی ماریا 
قطعی به یوونتوس رفتند، گانا گی به اورتون و درکسلر 
به بنفیکا. یولین درکسلر هافبک   آلمانی با قراردادی 
قرضی و یک ساله به ارزش 2.5 میلیون یورو به بنفیکا 

پیوست. این قرارداد، بندی برای دائمی شدن ندارد.
    پاریسی ها روز آخر هم خرید کردند. کارلوس سولر 
هافبک 25 ساله و اسپانیایی والنسیا با امضای قراردادی 
5 ساله به ارزش کلی 21 میلیون یورو به پاری سن ژرمن 
پیوست. ســولر پس از فابین روییس، دومین خرید 
اسپانیایی پی اس جی محسوب می شود. سولر که تمام 
دوران فوتبال خود را در والنسیا گذرانده، مورد توجه 

بارسا هم بود.
    سرجینیو دست که از بسیاری از باشگاه های بزرگ 
پیشنهاد داشت، در نهایت میلان را انتخاب کرد و قرضی 
به این باشگاه رفت. قرارداد یک ساله است با بند دائمی. 

همه حقوق او توسط میلان پرداخت خواهد شد.
    کارمندان باشگاه بارســلونا پنجشنبه تمام وقت 
مشغول کار بودند. در این روز مراحل انتقال اوبامیانگ 
به چلسی نهایی شد. رقم این انتقال 12.5میلیون یورو 
اعلام شده به علاوه معاوضه مارکوس آلونسو. قرارداد 
آلونسو با چلسی فسخ شــد تا این بازیکن آزاد شود و 
بتواند پس از پایان مهلت نقل وانتقالات با بارســلونا 
قرارداد امضا کند. از طرفی، هکتور بیرین که بازیکن 
مازاد آرسنال بود، با این باشگاه انگلیسی فسخ کرد تا 
به بارسا برگردد، جایی که در 16سالگی عضو آن بود. 
بیرین جانشین دست می شود. انتقال او رایگان است 
اما از فروش این بازیکن در آینده مبلغی هم به آرسنال 
خواهد رسید. مبلغ حق فسخ او 50میلیون یورو تعیین 

شده است.
    مارتین بریتویت هم سرانجام رضایت داد قراردادش 
را با بارسلونا فسخ کند. مهاجم دانمارکی تا سال2024 
قرارداد داشت، او با اسپانیول بر سر قراردادی 3 ساله به 

توافق رسید.

فاصله طبقاتی
هزینه لیگ برتری ها 

دقیقا به اندازه 
هزینه 4 لیگ دیگر 

بزرگ اروپایی 
بود. باشگاه های 
انگلیسی در این 

پنجره نقل وانتقالاتی 
برای خرید بازیکن 

1.9میلیارد پوند پول 
خرج کردند و این 
در حالی است که 

باشگاه های سری آ، 
لالیگا، لوشامپیونه 

و بوندس لیگا همگی 
روی هم به همین 
اندازه و به میزان 

1.97 میلیارد پوند 
بازیکن خریدند. 

این را به یاد بیاورید 
که وقتی پروژه 

سوپرلیگ اروپا اعلام 
موجودیت کرد، 

باشگاه های انگلیسی 
به تحریک یوفا و 

نخست وزیر بریتانیا 
ادعا کردند که این 

پروژه باعث تضعیف 
باشگاه های کوچک 

خواهد شد؛ البته 
باشگاه های کوچک 
غیرانگلیسی، چون 

انگلیسی ها خوب از 
محل حق پخش پول 

درمی آورند. فلورنتینو 
پرس دنبال چنین 

منبع درآمدی برای 
باشگاه های بزرگ 

داخل سوپرلیگ بود 
که موفق به پیشبرد 

پروژه نشد.
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شنبه جذاب لالیگایی
منتظر 3 بازی عالی باشید

3 بازی مهم و یک دربی
بازی های امروز ایتالیا را هم نمی شود از دست داد

یک دربی، یک بچه غول
در شنبه فوتبالی انگلیس چه خبر است؟

 
بارســا بــا اینکــه وانمود 

می کرد بــه برنــاردو ســیلوا علاقه 
دارد، هیــچ تلاشــی بــرای جــذب هافبک 

منچسترســیتی صورت نداد. برنــاردو دراین باره 
می گوید: »پیشــنهادی از یک باشگاه وجود داشت 
نه چیز بیشتری. پس تصمیم آسان بود. زمان برای 
منچسترســیتی برای یافتن جایگزین بســیار 

کم بود، هیچ پیشــنهادی از باشگاه های 
اســپانیایی بــرای مــن وجود 

» شت. ا ند

منچسترسیتی 
برای نخســتین بار بیش از 

هزینه خرید از محل فــروش بازیکن 
پول درآورد امــا تا آخرین لحظه دســت از 
خرید برنداشــت. آکانجی، مدافع 27ســاله و 
سوئیســی دورتموند با قراردادی 5ســاله به 
ارزش 17.5میلیون یورو به منچسترسیتی 

منتقــل شــد. او پنجمیــن خریــد 
تابســتانی ســیتی بود.

باشگاه های انگلیسی بازار فوتبال را خراب کردند

صرفهجوها
درحالی که انگلیسی ها ریخت وپاش کردند، 

باشگاه های ایتالیایی با ســیلی صورت خود را سرخ 
نگه داشــته اند. رم با مدیریت مورینیــو؛ 7خرید جدید، 
25خروجی، 8.5میلیون یورو هزینــه، 42.3میلیون یورو 
درآمد، 16.8 میلیون یــورو افزایش ســرمایه برند از طریق 
خرید بازیکنان نامدار و کاهش 9 میلیون یورویی حقوق های 

پرداختی داشته. اگر مورینیو در لیگ برتر بود، می توانست 
بازیکنانی از مدیر برنامه های مشترک خود بگیرد 

و 200میلیون پوند هزینه روی دست 
باشگاه بگذارد.

سوپرلیگ
لیگ برتری ها بازار فوتبال را خراب کرده اند. 

با درآمد سرشــاری که بابت حق پخش تلویزیونی 
دریافت می کنند، مشکلی برای خرید ندارند. لیگ برتر 
در این پنجره نقل وانتقالاتی خودش یک پا سوپرلیگ بود. 
تراز مالی یا هزینه خالص هر 5 لیگ در این تابســتان برای 
خرید و فروش بازیکن یعنی مبلغ ســود یا زیان؛ لیگ برتر 
منفی 1.33 میلیارد یورو، لالیگا، منفی 64 میلیون یورو، 

ســری آ مثبت 9 میلیون یورو، لیگ یک مثبت 
41 میلیون یــورو و بوندس لیگا مثبت 

45میلیــون یورو.
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منهای فوتبال

نقره ای در حد طلا 
تیم هندبال نوجوانان با نایب قهرمانی آسیا به ایران بازگشت. تیم 
ایران که با شکست بحرین و عربســتان شگفتی ساز شده بود، در 
فینال نتوانســت پیروزی هایش را تکرار کند. در آخرین بازی این 
مسابقات که به میزبانی منامه بحرین برگزار  شد، ایران در مقابل 
کره جنوبی قرار گرفت و 26-22شکست خورد. ایران که در بازی 
اول مرحله گروهی 29-24به کره باخته بود، با یک  اختلاف امتیاز 
بهتر فینال را از دســت داد. در پایان این مسابقات صابر حیدری و 
امیرمحمد پورقاسمی در جمع برترین  بازیکنان قرار گرفتند. تیم 
ملی که با صعود به جمع 4تیم سهمیه مسابقات قهرمانی جهان را 

گرفته بود، حالا با نایب قهرمانی راهی این رقابت ها می شود.

كاشفقطبازيراميباختيم
واليبال ایران به هلند باخت و در ادامه مسابقات جهان به برزیل رسيد. در این بازی 

درگيري سرمربي و پاسور و توجيه  آنها كه با طعنه همراه شد، بدتر از باخت بود 

آخرین شانس 

تیم ملی والیبال در بازی بعدی مسابقات قهرمانی جهان با برزیل 
بازی می کند؛ جدالی بین مرگ و زندگی که تیم بازنده از گردونه 
خارج می شود. برزیل نامی بزرگ دارد اما به قدری ناآماده و فرسوده 
است که تا رده پنجم جدول سقوط کرده است. نبود یکی دو بازیکن 
این تیم و آسیب دیدگی یکی دو نفر دیگر، این تیم را وادار  کرده به 
بازیکنان قدرتی اش بیشتر متکی شود. این فرصت ایده آل برای 
ایران است که همیشه مقابل تیم های قدرتی راحت تر بازی کرده 
است. اما رســیدن به پیروزی در هر بازی سرویس های هدفمند 
می خواهد، دفاع خوب می خواهد؛ هماهنگ شدن مدافعان میانی 
و کناری و هماهنگی بین مدافعان و دریافت کنندگان. تا بازی با 

برزیل این مشکلات برطرف می شود؟ 

حرفی برای گفتن

تیم جوانان ایران قهرمان آسیا شد. این تیم سه چهار بازیکن تاپ 
دارد که باید از همین حالا مورد توجه تیم ملی بزرگســالان قرار 
بگیرند. در صــدر این بازیکنان امیر محمد گلــزاده قرار دارد که 
ارزشمندترین بازیکن زیر 2۰سال قاره کهن شد. 2۰سالگی باید 
اوج تکامل تکنیکی یک والیبالیست باشد تا بتواند برای فراگیری 
مهارت های جمعی آسان تر در قالب تاکتیکی جای بگیرد. بهتر 
است در یکی از تورنمنت های بین المللی از این جوانان استفاده 
شود  و   بازیکنانی نظیر گلزاده، پوریا خانزاده، عرشیا به نژاد و پویا 
نوروزی  را بیشتر بازی بدهیم تا به هنگام پیکارهای رسمی دست 
و دلمان از بابت داشــتن یار همتراز نلرزد. قدر این استعدادهای 

خدادادی را بدانیم. داشتن این جوانان آرزوی هر کشوری است.

در بازی با هلند، تیم ملی والیبــال در یک نمایش ضعیف مقهور 
سرویس های نیمیر عبدالعزیز شد. پیازا مربی متفکر ایتالیایی در 
لحظات سرنوشت ساز با تاکتیک هایی که اتخاذ کرد، فضا را برای 
ترکتازی نیمیر فراهم کرد. عطایی، ســرمربی تیم ما گفته تفاوت 
2 تیم فقط در توپ های برگشــتی بود،  یعنی تیم در توپ گیری، 
حمایت از مهاجم، اندیشــمندی پاســور در فضاســازی برای 
آبشارزن ها هم مشکل دارد. به تأیید سرمربی تیم در سه چهار فاکتور 
لنگ می زند اما باز هم کارشناسان وضعیت موجود را انکار می کنند 
و معدودی که به قیمت دوغ بوق می زنند، شعار سر داده اند که صبور 
باشیم. خواسته اصلی از تیم رسیدن به پیروزی است که اگر نبود 

میلیاردها تومان صرف آماده سازی نمی  کردند.

بوق و دوغ..؟!

پشت خط زن 
جمشيد حميدی | کارشناس والیبال
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افقی:
1- الفــت گرفتــه- فانوس 
دریایی- سردار افراسیاب که 
در جنگ یازده رخ کشته شد
2- داســتانی از اســتیون 
کینگ، نویسنده آمریکایی- 

شیر بیشه
3- نقــاش ایتالیایــی عصر 
رنسانس- گلدسته- هستی 

و وجود
4- گرمابــه- مــژده  ای دل 

که... نفسی می آید
5- شادمانی و نشاط- محل 

ایستادن پیش نماز- فرعی
6- قوم آتیلا- شجاع- ظالم 

و زورگو
7- بــه تنهایــی- قالــب 

برشکاری فلزات- شالوده
8- رمق آخر- از کبد ترشــح 
می شود- ویران کننده- طرف

9- بانــگ چوپــان- نوعی 
ماشین چاپ خودکار- قضیه
 1۰- لــــگام، افــســــار- 

سه گوشه- گام
11- نام دیگر ســوره غافر- 
کفــش چرخ دار ورزشــی- 

درنــگ
12- بالاتــر از آن رنــگــی 

نیست- جانشین
13- صــــدا- مــشــهور- 

خــوش آوازه

14- طعام عروسی- بازیگر 
زن ایتالیایی فیلم ال سید

15- نام اختصــاری پلیس 
 راهنــــمایی و راننــدگی- 

بـرادر مـرگ است- پایان
  

عمودی:
1- گــذرگاه- بــهتریــن 

وضعیت ممکن- رایـزن
2- مــادر آذربایجانــی- 
جزیره ای بــزرگ در ژاپن- 

دوستی
3- مهربانی- بهشــــت- 

مجاور
4- بی شــرمی- مسیحی- 

مکمل زیبایی رو
5- فهمیده- پنهان کردن- 

شهری در استان زنجان
 6- ســــرزنـــــــــش- 

جاده ریل گذاری شده
7- عظمت- چیزهایی که 
 از نظر شرع حـــرام است- 

شــیوه اداره امــور
8- انســان- قابل شنیدن- 

نقاب- دانه کش بی آزار
9- هدایــت کننــده- نام 
 اصلی چنگــیزخان مغول- 

صــدای پنچــری
1۰- داستانی نوشته جان 
اشتاین بک- کفش ورزشی

11- شیــون- تاریــکی- 

نخستین رقم از سمت راست عدد
12- ســخن صریح - مجموعه 
شعری سروده سهراب سپهری- 

سالاد خوش مزه لبنانی
13- آوای رسا- خطاب مردانه- 

نـغـمه
 14- عــشــــق بیــگانــــه- 

عملی ساختن- پاسخ مثبت
 15- مــــربوط به هــــندسه- 
 نـــوعـــی لـــبـاس بــچــه- 

15به رخ کـشیدن نیکـویی

يدنبزرمدابازگ
لوصوتغارفيكار
دبرابيجنايمو
رعديهمتدننامه
تولاجناريجنوي

اداابعلاينها
تلابووگنلازع
يرهدسوكوفمتير

وكهيهلاينهرش
انماتلكسامشي
دبسسناواراهنا
ههونيسينشورين

بازناهنانگنت
اشناجيورتارسا

نشرايسيلگنملگ
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ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

986452371
415673928
732918546
358246197
194735862
267189435
879564213
541327689
623891754

متوسط

   8  4   5
3 1      6  
 9 5       
  2  7     
6   5  9   8
    2  7   
      2 1  
 8      9 3
5   1  7    981634275

753281964
264597831
826159743
375846129
149723658
512468397
698375412
437912586

ساده

متوسط

276894135
314752869
895361472
132478956
647519328
958623741
463985217
781246593
529137684

سخت

9    5   7  
 1 5 6      
     8    
    4  1 9  
1        2
 6 7  8     
   5      
     7 6 8  
 2   9    4

ساده

9        5
 5  2  1  6  
  4 5  7 8   
8   1 5 9   3
 7      2  
1   7 2 3   8
  2 4  8 3   
 9  3  5  1  
4        6

سكوت كاپيتان
میلاد عبادي پــور که بعــد از بازي بــا مصر از 

بازي ضعیف تیم ایراد گرفته بود و از دســت خودش و 
هم تیمي هایــش عصباني بود، بعد بازي با هلند واکنشــي 
نداشت. میلاد در بازي با هلند هم بهترین بازیکن ایران بود، 
ولي نه 18امتیازي که گرفت و نه تلاشي که براي مهار توپ ها 
داشــت، به پیروزي تیم ایران کمک نکرد. بعد از شکســت، 
خیلي ها منتظر بودند تا نظر او را دربــاره بازي بدانند، اما 

کاپیتان ترجیح داد ســکوت کند. میــلاد در بین 
بهترین هاي مرحله گروهي، نفر دوم در بین 

بهترین دریافت کنندگان بود. 

هواداران عصبانی اند، حق هم دارند. مسئله آنها 
این نيســت كه چرا تيم ملي مقابل هلند باخت، 
مسئله آنها این اســت كه چرا تيم، ست برده را از 
دست داد و كادر فني نتوانست گره تيم را باز كند. 
تيم ملي واليبال چها رشنبه شب در آخرین بازي 
مرحله گروهي مسابقات قهرماني جهان در 4 ست به 
هلند باخت. ست اول 25-22 به نام هلند ثبت شد. 
در ست دوم ایران 25-21 بازي را به دست گرفت، 
ولي در ست ســوم به خاطر اشتباهات ایران هلند 
25-20 جلو افتاد، اما اتفاق بد در ست چهارم افتاد. 
از ابتداي ست ایران جلو بود و این برتري تا امتياز 
13 ادامه داشت و در حالي كه حریف 7امتياز عقب 
مانده بود و جبران، بعيد به نظر مي رســيد، هلند 
25-18 ست و بازي را برد. این شكست با انتقادات 
زیادي همراه شده است. سوال خيلي ها این است 
كه چطور در دقایقي كه هلند 19 امتياز گرفت، ایران 
فقط صاحب 5امتياز شد؟ كادر فني چه برنامه اي 
براي مهار نيمير عبدالعزیز داشت؟ در ست چهارم 
كه نيمير با سرویس هایش پشــت سر هم امتياز 
مي گرفت، بهروز عطایي، سرمربي تيم و همكارانش 
چرا هيچ برنامه اي براي كنترل او نداشتند؟ چرا به 
موقع تایم اوت گرفته نشــد، چرا تعویض به جایي 
انجام نشد، در تایم اوت ها چرا عطایي فقط جمله 
»محكم بازي كنيد« را تكــرار مي كرد و راهكاري 

ارائه نمي داد و... 
عطایي در این بازي مرتضي شریفي را روي نيمكت 
گذاشت و اميرحسين اسفندیار را به بازي گرفت. 
دليل این بود كه اسفندیار با قامت بلند بهتر مي تواند 

ســرویس هاي نيمير را مهار كند، اما او هم موفق 
نبود. عطایي جایگزین دیگري هم داشــت. جواد 
معنوي نژاد كه هم قدبلند است و هم دریافت خوبي 
دارد. معنوي نژاد در جام واگنر هــم بازي كرده و 
نمره قبولي گرفته بود. ولي عطایي اصرار داشت كه 
اسفندیار به بازي ادامه بدهد؛ در حالي كه كارایي 
لازم را نداشت. تنها مسئله بازي تعویضي كه انجام 
نشد، نبود. به نظر مي رسيد مشكل اصلي تيم به هم 
ریختگي است. در حالي كه اختلاف امتياز باید به 
بازیكنان انگيزه مي داد، اما به یك باره شيرازه تيم 
از هم پاشيد. در این شــرایط كادر فني باید نقش 
اصلي اش را بازي مي كرد كه نكرد. به خاطر همين 
گفته مي شود این شكست، شكست كادر فني بود 

نه بازیكنان. 

برود يا نه 
هر چند ایران در بــازي اول آرژانتين را در بازي 
5سته شكست داد و توجه ها را به خودش جلب 
كرد، اما در 2 بازي بعدی افت شــدیدي داشت. 
بازي پرایــراد مقابل مصر كه بــا پيروزي همراه 
شد  و شكســت در بازي ضعيف مقابل هلند، از 
نظر هواداران نگران كننده اســت. این نگراني 
حتي به اینجا ختم شــده كه بعضي ها بحث كنار 
گذاشتن عطایي را مطرح كرده اند. آنها مي گویند 
با این وضعيت رفتن به المپيك پاریس به مشكل 
مي خورد و بهتر است در این فرصت فدراسيون 
تصميم دیگــري براي كادر فني بگيــرد. با این 
حال نزدیكان به فدراســيون هم از تيم و كادر 

كرده اند؛  حمایت  فني 
نظيــر  چهره هایــي 

مصطفــي كارخانه و 
محمود افشاردوست 
كه در این چند ماهه 

خودشــان را به عنوان 
حامي اصلي كادر فني معرفي 

كرده اند، باخت تيم بــه هلند را هم طبيعي جلوه 
داده اند و از همه خواســته اند با صبوري از تيم 

حمایت كنند. 

عطايی با معروف بود؟ 
 عطایي بعد از بازي از مشكل اصلي تيم گفت؛ اینكه 
تيم در توپ هاي برگشتي دچار مشكل شد: »آنها 
در توپ هاي برگشــتي موفق بودند و ما نبودیم« 
و از نيمير تعریف كــرد: »در تمامي مقاطع بازي با 
سرویس هایش جریان بازي را تغيير  داد. بازیكن 
توانمندي است كه توانست توپ را از دست پاسور 
ما دور كند.«  ولي عطایي نگفت كه چرا نتوانست 
مشــكل تيم را حل كند. علاوه بر ایرادات فني كه 
به عطایي گرفته مي شود، یك عده هم از فعاليت 
او در فضاي مجازي عصباني هســتند. در بازي با 
هلند، سر پاســي كه قرار بود محمدطاهر وادي 
به علي اصغر مجرد بدهد، جنجال به پا شــد. پاس 
به مجرد نرســيد و عطایي با فریادي كه سر وادي 
كشــيد، چند دقيقه به او بازي نداد. وادي هم با 
پرخاشگري سر عطایي، شاخ و شانه كشيد. همه 
این صحنــه  را دیدند اما هر دو طــرف موضوع را 

تكذیب كردند. بعد از بــازي، صحنه درگيري، 
سوژه هاي صفحه هاي اینســتاگرام شد، وادي 
با سایت فدراسيون مصاحبه كرد و این موضوع 
را به شيطنت هاي فضاي مجازي ربط داد. عطایي 
هم با استوري عجيبش همه چيز را گردن قبلي ها 
انداخت. او با انتشار عكســي دونفره با وادي، در 
حمایت از او نوشت: »10سال پيش این كيفيت 
را داشتي كه در تيم ملي بازي كني، اما حریف 
زیاده خواهان نشدي. همان هایي كه الان 
هم دنبال حاشيه سازي برایت هستند، اما 
چه فني و چه اخلاقي بهتریني.« او به سعيد 
معروف طعنــه زده؟ بعضي ها مي گویند منظورش 
مربيان خارجي است. به هر حال مشخص نيست 
به كي طعنه زده، اما هــواداران حس خوبي از این 

حرف  هاي او ندارند.

مسير، سخت تر شد 
شكست مقابل هلند نه تنها سرگروهي را از ایران 
گرفت كه تيم ملي را در رده بندي جهاني، یك رده 
پایين تر آورد، حتي پایين تر از ژاپن. تا قبل بازي با 
هلند، ایران تيم هفتم بود، اما حالا در رده هشتم 
ایســتاده اســت. در جدول رده بندي مسابقات 
قهرماني جهان و در جمع 16تيــم، ایران در رده 
دوازدهم قرار گرفت و سه شــنبه این هفته باید با 
برزیل بازي كند كه تيم پنجم جدول است. برزیل 
با پيروزي مقابل كوبا، ژاپن و قطر به یك هشــتم 
نهایي صعود كرد. ایران و برزیل براي این بازي از 
اسلووني راهي لهستان شــدند تا ساعت 23:30 
سه شنبه مقابل هم قرار بگيرند. برنده این بازي با 
برنده صربستان و آرژانتين بازي مي كند. هلند كه به 
عنوان سرگروه بالا رفت، حریف اوكراین شده و اگر 
بازي را ببرد، با برنده فرانسه و ژاپن دیدار مي كند. با 
اینكه هر دو  مسير سخت است، اما احتمال پيروزي 
ایران  مقابل اوكراین، خيلي بيشــتر از احتمال 
پيروزي تيم مقابل برزیل بود. البته ایران در بازي 
دوستانه اي كه قبل از مسابقات قهرماني جهان با 

اوكراین انجام داد،  3بر یك شكست خورده بود.
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شصت وششمین دوره جشنواره فیلم لندن پنجشنبه 
گذشته اول سپتامبر)۱۰شهریور( با معرفی مهم ترین 
فیلم های بخش هــای گوناگون آن بــه کنجکاوی 

نمایندگان رسانه ها پایان داد.
امسال هم جلســه معرفی فیلم ها به سیاق 3سال 
گذشته )پس از شــیوع همه گیری بیماری کرونا( 
به صــورت غیرحضــوری و آنلایــن برگزار شــد. 
صرفه جویی برگزار کنندگان جشــنواره فیلم لندن 
در 3سال گذشته به  احتمال زیاد یکی از مهم ترین 
دلایل این شیوه معرفی فیلم هاست که در هر حال با 
نمایش گزیده ای از فیلم های مهم این دوره و سخنان 
»تریشــتا تاتل« )مدیر هنری جشــنواره لندن( و 
گروهی از همکارانش در عرض یک ساعت به صورت 

موجز و مطلوبی صورت پذیرفت.
 در این دوره جشــنواره که چندی دیگــر از تاریخ 
۵تا۱۶اکتبر )۱3تا۲۴ مهرماه( به طور رسمی شروع 
به کار خواهد کرد در مجموع ۱۶۴فیلم بلند شامل 
آثار مستند و داستانی، ۷۴فیلم کوتاه و قسمت هایی 
از ۸مجموعه تلویزیونی و... برای سینمادوستان به 

نمایش در خواهد آمد.
 جشنواره امســال در ۱۰شــهر دیگر غیر از لندن 
هم برگزار می شــود و از روزهای پایانی جشــنواره 
به مدت ۱۰روز اکران آنلاین هم خواهد داشت. فیلم 
افتتاحیه، موزیکال ماتیلدای رولددال به کارگردانی 
متیو وارچاس با بازی اما تامپسون از کشور انگلیس 
و فیلم اختتامیه پیاز شیشــه ای، دنباله فیلم مطرح 
»چاقوکشی«)knives out( است. از کارگردان های 
مطرحی که در این جشنواره حضور دارند می توان از 

سام مندس کارگردان مشهور انگلیسی نام برد که 
بعد از فیلم زیبایی آمریکایی دیگر در جشنواره فیلم 
لندن شرکت نکرده بود و امسال با فیلم امپراتوری 
نور که فیلمی درباره خود سینماســت در جشنواره 
حضور دارد. او البته تنها کارگردان مطرح این دوره 
نیست و در کنار او جدید ترین ساخته های فیلمسازان 
مشهوری همچون گیرمو دل تورو، پارک چان ووک، 
روبند اوسلند، آلخاندرو گونزالس اینیاریتو، پاتریس 
گوسمان، نوآ بامباک، سارا پولی، مارتین مک دونا، 
اولریخ زایدل و دارن آرنوفسکی، فلورین زلر، برادران 
داردن و فرانسوا ازن و... به نمایش در خواهد آمد. در 
بین این آثار ۲۴فیلم، نخستین نمایش جهانی خود 
را در این دوره جشنواره خواهند داشت که فیلم های 
»پینوکیو« ســاخته گیرمو دل تورو و »مخلوق« به 
کارگردانی عاصف کاپادیا)سازنده مستند های مهمی 

همچون ایمی و مارادونا و...( شاخص ترین آنهاست.
از مهم ترین ســریال هایی هم که قرار است در این 
دوره جشنواره رونمایی شوند نیز می توان به فصل 
سوم مجموعه تلویزیونی لارنس فون تریه با عنوان 
»بیمارســتان کینگدوم: خروج« )۲۵سال پس از 
نمایش فصل دوم آن(، و ســریال »شبِ خارجی« 
ساخته مارکو بلوکیو اشــاره کرد که درباره ربودن و 

کشتن آلدومورو نخست وزیر سابق ایتالیاست.
 فعلا از برنامه گفت وگوهای حضوری هر ساله که در 
آن کارگردان  ها، بازیگرها و سایر عوامل مطرح حاضر 
در جشنواره شرکت می کنند خبری به میان نیامده. 
به عنوان مثال سال گذشته اصغر فرهادی که با فیلم 
قهرمان در این جشنواره حضور داشت در یکی از این 
جلســات با مایک لی کارگردان مطرح انگلیسی به 
مرور جهان آثارش پرداخت و انتظار می رود جلساتی 
از این دست امسال نیز با برخی از سینماگران نام آور 

ادامه یابد.

طبق گفته مدیر هنری جشــنواره، در این دوره 
فیلم هایی از ۶۰ کشــور جهان حضــور دارند و 
ســازندگان آنها 3۴درصــد از نژادهای مختلف 
را شــامل می شــوند. اینطــور کــه پیداســت 
زنان در جشــنواره امسال ســهم بالایی دارند و 
۴۱درصد کارگردان های حاضر در جشــنواره زن 
هســتند. از موضوعات مطرح شــده درخصوص 
زنــان می تــوان بــه آزار و تجربه خشــونت، و 
سوءاســتفاده سیســتماتیک علیه آنها اشــاره 
کرد که از مهم ترین آنها فیلمی درباره رســوایی 
 اخلاقی هاروی واینســتاین با عنوان »او گفت« 
)she said( به کارگردانی ماریا شــریدر است. 
پاتریس گوسمان مستندســاز مطرح شیلیایی با 
فیلمی درباره نقش زنان در تحولات سیاســی و 
اجتماعی شــیلی حضور دارد. فیلم دیگری نیز از 
فیلمسازی شیلیایی که مضمونی سیاسی دارد و 
درباره دوران حکومت دیکتاتوری پینوشــه است 
در بخش مسابقه جشنواره حضور یافته، و گویا بازار 
فیلم های با محتوای سیاسی از آمریکای لاتین داغ 
اســت چون فیلم دیگری نیز از آرژانتین با عنوان 
»آرژانتین۱۹۸۵« کــه درباره دادگاه های مربوط 
به دیکتاتوری های دوره خونتای اســت در بخش 

مسابقه انتخاب شده است.
از نکات قابل توجه این جشنواره فیلم های اقتباسی 
هســتند)اقتباس از داســتان، رمان و نمایشنامه(. 
به عنوان مثــال فلوریــن زلر نمایشــنامه نویس و 
فیلمنامه نویس فرانســوی بعد از ساخت فیلم پدر، 
امسال با فیلم پســر که اقتباسی از نمایشنامه اي به 
قلم خودش است، درجشــنواره حضور دارد. فیلم 
بعدی فیلم نهنگ ساخته دارن آرنوفسکی براساس 
نمایشنامه ای از ســامو ئل دی هانتر است. فیلمی 
دیگر با عنوان Allelujah براســاس نمایشنامه ای 

از آلن بنت که درباره بخشــی از بیمارســتانی در 
یورک شر انگلیس است که به دلیل مشکلات مالی 
در آستانه تعطیلی است. فیلمی نیز با عنوان زیستن 
به کارگردانی اولیور هرمانوس که اقتباسی از فیلم 
زیستن، ساخته کورساواست و در دهه ۵۰انگلیس 
اتفاق می افتد، در جشــنواره حضور دارد. سارا پولی 
نیز با فیلم گفت وگوی زنان که اقتباسی از یک رمان 
پرفروش نوشــته میریام تویز و دربــاره آزار زنان و 
همبستگی آنان است، دیگر فیلمساز اقتباسی این 

جشنواره است.
۲مستند مهم نیز در جشنواره امسال حاضرند. فیلم 
لینچ/اوز که درباره دیوید لینچ فیلمســاز مطرح و 
صاحب سبک آمریکایی اســت، و دیگری فیلمی با 
نام پاره هایی از بهشت است که درباره یوناس مکاس 
مستندساز، شاعر و هنرمندی که به عنوان پدرخوانده 
جریان سینمای آوانگارد آمریکا شناخته شده، است. 
پائولو تاویانی نیز سعی کرده با فیلمی داستانگو و تا 
اندازه ای تجربی ادای دینی به برادر درگذشته اش و 

همچنین سینمای ایتالیا کند.
سهم ایران در جشنواره امسال، فیلم تفریق ساخته 
مانی حقیقی است که در بخش »جسارت« حضور 
دارد و فیلم صدف فروغی با عنوان تابســتان با امید 
که برنده گوی بلورین جشــنواره فیلم کارلوویواری 
نیز بوده در بخش »سفر« انتخاب شده است. فیلم 
کوتاه »پرونده« به کارگردانی سونیا حداد نیز در این 
دوره جشنواره برای مخاطبان به نمایش درمی آید. 
نمایش آثار کوتاه برای تماشاگران به صورت آنلاین و 
حضوری مجانی ا ست. درصورت موفقیت فیلم های 
ایرانی حاضر در جشــنواره فیلم ونیز و بردن جایزه 
اصلی، احتمال نمایش آن فیلم ها در کنار برگزیدگان 
سایر جشنواره ها، در این دوره جشنواره فیلم لندن 

وجود دارد.

گزارش اختصاصی همشهری از شصت وششمین دوره جشنواره فیلم لندن

آینه  ای تمام قد برای سینمای امروز 
جشنواره امسال علاوه بر پایتخت در ۱۰شهر انگلستان برگزار می شود

عباس معروفی درگذشت
سمفونی مرگ یک نویسنده

عباس معروفی داســتان نویس، نمایشنامه نویس و 

گزارش
شــاعر معاصر ایرانی صبح پنجشنبه ۱۰شهریور در 
۶۵سالگی در آلمان درگذشت. معروفی چند سالی 
می شد که به سرطان مبتلا شده بود و تحت درمان قرار داشت. این 
نویسنده و شاعر متولد ۲۷اردیبهشت۱33۶ تهران بود. وی بخشی 
از فعالیت ادبی اش را زیر نظر هوشنگ گلشیری و محمدعلی سپانلو 
گذراند و نخستین مجموعه داستانش یعنی »روبه روی آفتاب« در 
سال۱3۵۹ منتشر شد. رمان »سمفونی مردگان« که در سال۱3۶۸ 
منتشر شد، معروفی را به شهرت رساند. »سال بلوا« و »فریدون سه 
پسر داشت«، »پیکر فرهاد«، »ذوب شده«، »تماما مخصوص«، »نام 
تمام مردگان یحیاست«، »شاهزاده برهنه« و »ورگ« از دیگر آثار 

اوست.
معروفی چه قبل و چه بعد از رفتنش از ایران، فعالیت های دیگری جز 
نویسندگی هم داشت. به گفته خودش، از سال۱3۵۶ و از شب های 
شعر و سخن با کانون نویسندگان آشنا شده بود و بعد از انقلاب در 
ســال۱3۵۸ همراه با محمد محمدعلی، داستان نویس وارد کانون 
شد و تقریبا تا پیش از خروج از ایران با کانون همواره در ارتباط بود. 
معروفی درباره رابطه اش با کانون در گفت وگوهای مختلف صحبت 
کرده اســت. به اعتقاد برخی ها، همه صحبت های معروفی درباره 
نقش خود در کانون را نباید جدی گرفت و بایــد به دیده تردید به 
آنها نگریست. در میان کسانی که از مناسبات حاکم بر جامعه ادبی 
در ۴۰سال گذشته آگاهی دارند، این نگاه وجود دارد که تمام آنچه 
را که معروفی درباره نقش خود در کانون یــا ارتباطش با برخی از 
نویســندگان، مترجمان و نامداران عرصه ادبیات نقل شده، مقرون 

به واقعیت نیست.
»سمفونی مردگان« مهم ترین اثر معروفی است که در زمان انتشارش 
با واکنش های مثبت فراوانی مواجه شد. داستان درباره خانواده ای 
است که رو به متلاشی و انهدام می رود و همین باعث شد که عده ای 
این رمان را گرته برداری از رمان »خشم و هیاهو« نوشته نویسنده 
بزرگ، ویلیام فاکنر بدانند. شــباهت ها میان ۲ رمان آنقدر زیاد بود 

که منتقد آگاه و خواننده جدی را به این نتیجه برساند 
که »سمفونی مردگان« تحت تأثیر »خشم و هیاهو« 
بوده اســت. تأثیر گرفتن از نویســنده ای به عظمت 
فاکنر نه  تنها  عیب و عار نیســت، بلکه به نوعی برای 
نویسنده ای که توانسته باشد اثری شبیه او خلق کند،  
افتخارآفرین اســت. نحوه روایت و استفاده از شیوه 
تداعی در  »ســمفونی مردگان« یکی دیگر از دلایل 
شــباهت رمان معروفی به کار فاکنر ذکر شده است. 
با این حال، ســیمین بهبهانی در نقدی که بر رمان 

»سمفونی مردگان« نوشت، شباهت های میان این دو رمان را دلیلی 
ندید که به تنزل کار معروفی حکم دهــد. او در پایان نقدش بر این 
رمان چنین نوشت: »و آخرین پیام سمفونی مردگان چنین است: 
اگر پیش از مرگ همه رذایل را نمیرانی، مرگ تو را و آنها را با هم در 
بر خواهد گرفت. نگرشــی این گونه عرفانی به مرگ از سوی جوانی 
که تا »آخرین منزل هستی« فاصله ای عظیم دارد، قابل توجه است. 
عمرش دراز و قلمش پر توان باد!« احتمالا اگر آن زمان به بهبهانی 
می گفتند که فاصله میان رســیدن او و عباس معروفی به »آخرین 
منزل هستی« تنها ۸سال خواهد بود، او هرگز این را باور نمی کرد. 

ولی بازی روزگار همین قدر عجیب و پیش بینی ناپذیر است.
در شماره۴3 مجله ادبیات داســتانی به تاریخ تابستان۱3۷۶، نادر 
ابراهیمی در مصاحبه با یوســف علیخانی به طور غیرمســتقیم به 
شــباهت هایی میان کتاب خــودش، یعنی »بار دیگر شــهری که 
دوست می داشتم« که در سال۱3۴۵ منتشر شده بود، با »سمفونی 
مردگان« اشــاره کرد و گفت: معروفی فصلی از کتاب او را در همان 
»داستان گونه شبه روشــنفکر فریب خورده به کار برده« است. در 
دهه۱3۹۰ نیز پیمان دهقان پور، کارشناس ارشــد زبان و ادبیات 
فارسی، در مقالاتی به شباهت »سمفونی مردگان« با کتاب های »بار 
دیگر شهری که دوست می داشــتم« و »اردبیل در گذرگاه تاریخ« 
)نوشــته باباصفری( اشاره و کتاب »آهوکشــی یا آهوی کوهی« را 
با تمرکز بر بررســی این مشــابهت ها در آثار معروفی منتشر کرده 

است. البته در ســال۱3۷۲، کتاب »مرگ رنگ؛ نقد 
و بررسی ســمفونی مردگان عباس معروفی« نوشته 
الهام مهویزانی از سوی نشــر روشنگران منتشر شد 
که به تحلیل روانشناختی این رمان می پرداخت و با 
دیدی ستایش آمیز مایه های روانکاوانه آن را تحلیل 
می کرد. این کتاب در سال های بعد با تغییر عنوان به 
»ازل تا ابد؛ درونکاوی رم ان سـ ـم ف ون ی م ردگ ان« و با 
تغییر نام نویسنده به الهام یکتا از سوی نشر ققنوس 

بازنشر شده است.
از ایــن مجادله های ادبی که بگذریم، »ســمفونی مردگان« رمانی 
خوش خوان و جذاب و یکی از مهم ترین رمان های فارســی بعد از 
انقلاب است. این کتاب از ســال۱3۸۰ تا امسال ۵۶بار توسط نشر 
ققنوس بازچاپ شده و هنوز خوانده می شود و بر نسل های مختلف 
کتابخوان اثر می گذارد. »سال بلوا« یا »فریدون سه پسر داشت« از 
دیگر آثار پرخواننده معروفی به شــمار می روند. آثار معروفی، حال 
و هوایی رمانتیک دارد و بر تقابل هایی انگشــت می گذارد که حرف 
زمانه را منعکس می کنند. آنهایی که زندگی را ورای  بود و باش، صرفا 
مادی می بینند همواره در جدال با کسانی هستند که نه تنها از درک 
این بیشین ناتوان اند، بلکه بر سر راه کسانی که چنین نگاهی دارند 
سنگ اندازی می کنند و بر بستن دریچه های امید به روی آنها و هر 

کس که متفاوت از ایشان بیندیشد، تردیدی به خود راه نمی دهند.
معروفی سال۱3۶۹ مجله ادبی »گردون« را پایه گذاری کرد و بر سر 
همین مجله، دچار مشکلاتی شــد که در نهایت منجر به خروجش 
از ایران شد. او در خارج از ایران، »خانه هنر و ادبیات هدایت« را در 
خیابان کانت برلین راه انداخت و به عنوان ناشر و کتابفروش مشغول 
به کار شد. معروفی در همین کتابفروشی کارگاه های داستان نویسی 
هم برگزار می کرد. او همواره از دلتنگــی اش برای ایران می گفت و 
در نهایت دور از وطن از دنیا رفت. امسال جز معروفی، نویسندگان، 
شاعران و محققانی همچون رضا براهنی، هوشنگ ابتهاج معروف به 

سایه و احمد مهدوی دامغانی در خارج از ایران درگذشتند.

طناز مظفریجهان
روزنامه نگار-لندن

خانه سینما؛ سکانس شانزدهم
اعضای هیأت مدیره جامعه اصناف سینمایی کشور 

مشخص شدند

بعد از چند روز پرحاشیه و همراه با تنش و استعفا و گلایه، درنهایت 
مجمع عمومی خانه ســینما برگزار و اعضای شانزدهمین دوره 
هیأت مدیره این نهاد صنفی انتخاب شدند. آنچه سکوت پیرامون 
خانه سینما را شکست، درخواست سازمان سینمایی برای تأیید 
صلاحیت نامزدهای انتخابــات هیأت مدیره بود؛ موضوعی که با 
همراهی کامل رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل، نشانه ای از تداوم 
مشی این سال های خانه سینما در تعامل با وزارت ارشاد ارزیابی 
شد. انتخابات به تعویق افتاد و در فهرست نامزدها تغییراتی حاصل 
شد تا اینکه با رسانه ای شدن خبر استعفای منوچهر شاهسواری 
از مدیرعاملی خانه سینما، اختلافات داخلی این نهاد صنفی در 
معرض دید عموم قرار گرفت. ماجــرا از گفت وگوی محمد علی 
نجفی، رئیس هیأت مدیره خانه ســینما آغاز شــد که در آن به 
اختلافات گســترده میان اعضای هیأت مدیره اشاره شده بود . 
کناره گیری نجفی در کنار استعفای شاهسواری، این پرسش را 
مطرح کرد که دقیقا چه اتفاق تــازه ای در یک ماه اخیر رخ داده، 
که مدیران خانه سینما در آســتانه پایان ماموریت شان، چنین 
تصمیمی گرفته اند. یکی از افرادی که نسبت به این ماجرا واکنش 
نشان داد روانبخش صادقی، عضو هیأت مدیره خانه سینما بود 
که در یادداشتی از کناره گیری مدیران این تشکل صنفی اینگونه 
انتقاد کرد:»در خانه سینما تا به حال رسم بر این بوده که بیشترین 
مراودات و همراهی را رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل به لحاظ 
مسئولیت شان با مواضع دولتی داشته اند که در بسیاری موارد حتی 
هیأت مدیره ها در جریان آن نیز نبوده اند. چگونه است که با نامه ای 
از مقام دولتی که حتی اشاره به لغو یا عدم برگزاری مجمع عمومی 
نداشته بدون اطلاع و رأی هیأت مدیره مجمع عمومی جلوتر از 
دولت و توصیه های بالاتری لغو می شود؟ با اینکه رئیس سازمان 
سینمایی نیز به صراحت از هرگونه دخالتی در خانه سینما و سیر 
برگزاری مجمع عمومی آن پرهیز کرده اســت، چگونه است که 
یکباره داد از دلایلی مانند ناهماهنگی با ارشاد و سازمان سینمایی 
و دولت برای شانه خالی کردن از مسئولیت سر می دهیم؟ گو آنکه 
در دولت های پیشــین با وجود بیشترین ناهماهنگی ها بهترین 
همراهی ها را نیز با دولت نداشته ایم؟ چه معنایی دارد چند روز 
مانده به پایان دوره و در پیچ های ســخت این مســیر شانه از بار 
مسئولیت خالی کنیم که این مرکب لنگ آیا بتواند یا نتواند از این 

پرتگاه ها به سلامت عبور کند بی آنکه ته دره سقوط کند.«

حاشیه انتخاب نماینده تهیه کنندگان
حاشیه دیگری که در آستانه برگزاری مجمع عمومی، پررنگ شد، 
ماجرای انتخاب نماینده تهیه کنندگان بود؛ انتخاب دقیقه نودی 
محمد مهدی عسگرپور به جای منوچهر محمدی، واکنش هایی را 
به دنبال داشت. تهیه کنندگان که مثل کارگردان ها، کرسی ثابتی 
در هیأت مدیره دارند و اغلب هم در داخل صنف، دچار اختلاف 
هستند. انتخاب عســگرپور هم می توانست فصلی تازه برای این 
اختلافات بگشاید و هم اینکه شــبهاتی درباره برگزیده شدنش 
به عنوان نماینده تهیه کنندگان ایجاد کند، که اینگونه هم شــد 
و رسانه های مخالف مدیرعامل اســبق خانه سینما، مشروعیت 
انتخابات را به دلیل حضور عسگرپور زیر ســؤال بردند. هرچند 
ایسنا ماجرای انتخاب عســگرپور را اینگونه روایت کرده است: 
»شورای عالی تهیه کنندگان طبق نامه ای که همزمان با بقیه نامه ها 
باید )چهارم شهریورماه( ارائه می شد، نامه خود را ارائه می کند که 
روز ۶شهریورماه همزمان با بقیه نامه ها باز می شود و در آن نامه 
عسگرپور به عنوان کاندیدا معرفی شده بود اما هیأت مدیره وقت 
خانه سینما، طبق قانون اعلام کرده که باید شناسه این صنف مورد 

تأیید قرار بگیرد تا بتواند درانتخابات شرکت کند.
سرانجام شناسه در مجمع عمومی شب گذشته مورد تأیید قرار 
می گیرد و بعد از تأیید شناسه، طبیعتا تهیه کنندگان می توانستند 
در انتخابات شرکت کنند و کاندیدای مورد نظرشان )عسگرپور( 
که پیش از این معرفی شده بود، رســما نامش در جلسه مطرح 
می شود. )پیش از تأیید شناسه امکان پذیر نبوده است که کاندیدا 

اعلام عمومی شود(.«

ترکیب قابل انتظار
درنهایت شامگاه نهم شــهریورماه انتخابات هیأت مدیره خانه 
سینما برگزار شد و ۷ عضو اصلی و ۲ عضو علی البدل این هیأت 

براساس تعداد آراي کسب شده، مشخص شدند.
براساس آرای به دست آمده اعضای اصلی و علی البدل شانزدهمین 

هیأت مدیره خانه سینما به شرح زیر انتخاب شدند:
علی لقمانی ۲۰ رای، محمدمهدی عســگرپور ۱۶ رای، مسعود 
امینی تیرانی ۱۶ رای، علی دهکردی ۱۴ رای، حبیب اسماعیلی 
۱3 رای، علیرضا حسینی ۱۲ رای، جابر قاسمعلی ۱۱ رأی )عضو 

علی البدل(، امیرحسین اثباتی ۸ رای )عضو علی البدل(
از میان سینماگرانی که در این دوره به عنوان هیأت مدیره انتخاب 
شدند، محمد مهدی عسگرپور که از اتحادیه  تهیه کنندگان نامزد 
بود، سابقه  مدیرعاملی خانه سینما را در دوره   پرتنش تعطیلی و 
چالش با وزارت ارشاد برعهده داشته و هم اکنون مدیرعامل خانه 
هنرمندان ایران اســت. او همچنین در دوره  یازدهم عضو هیأت 
مدیره  خانه سینما بود.بین اعضای جدید هیأت مدیره، علی لقمانی 
از انجمن فیلمبرداران ســینمای ایران از باسابقه ترین مدیران 
فیلمبردار است که تاکنون عضو هیأت مدیره خانه سینما نبوده 
است. رسول صدرعاملی هم که نماینده کانون کارگردانان سینما 
در انتخابات بود، برای نخستین بار تجربه حضور در هیأت مدیره 
خانه سینما را خواهد داشــت. )او به دلیل داوری جشنواره فیلم 
مسکو در انتخابات حاضر نبود اما با این حال بیشترین رأی را آورد.(
کارگردان »من ترانه پانزده سال دارم« در سابقه صنفی اش، ۱۰ 
سال قبل ریاســت اتحادیه تهیه کنندگان و توزیع فیلم ایران را 
برعهده داشت. علیرضا حسینی از انجمن تهیه کنندگان سینمای 
مستند و مسعود امیری تیرانی از انجمن فیلم کوتاه ایران دیگر 
نامزدهای انتخابات بودند که به عنوان اعضای هیأت مدیره رأی 
آوردند. این دو سینماگر نیز سابقه حضور در هیأت مدیره خانه 
سینما را نداشتند. اما علی دهکردی از انجمن بازیگران سینمای 
ایران که در دوره شانزدهم به عنوان عضوی از هیأت مدیره انتخاب 
شده است، سابقه حضور در هیأت مدیره انجمن بازیگران را دارد و 
حبیب اسماعیلی از انجمن صنفی مؤسسات پخش فیلم نیز برای 
نخستین بار تجربه هیأت مدیره خانه سینما را پشت سر خواهد 
گذاشت. ۲ عضو علی البدل هیأت مدیره، جابر قاسمعلی از صنف 
فیلمنامه نویسان در تشــکل صنفی خودشان تجربه کار صنفی 
داشته و امیر اثباتی از انجمن طراحان فیلم نیز سابقه چندین دوره 

حضور در هیأت مدیره خانه سینما را داشته است.

آرش سنجابی، پاراجانف را اجرا می کند

»آرش ســنجابی« کارگــردان تئاتــر و ســینما، به زودی 
»پاراجانف« را در ایروان پایتخت ارمنستان با حضور بازیگران 
سرشناس تئاتر به روی صحنه می برد. به گزارش همشهری، 
کارگردان این اثر نمایشــی - ترکیبی از مونولوگ و طراحی 
حرکات گروهی در گفت وگو با ایرنا خبر داد: گروه تئاتر دیگر 
که از ۱۴ســال پیش فعالیت خود را آغاز کــرده و اجراهای 
متفاوتی را در ایران و دیگر کشــورها داشت، در ادامه مسیر 
خود کاری به نام جیرجیرک نســخه پاراجانف را در ایروان 
به روی صحنه می برد. سنجابی می گوید این کار به سرگئی 
پاراجانفُ فیلمساز مشهور روسی ارمنی ارتباط دارد که یکی 
از بهترین فیلم سازان جهان از دیدگاه اوست.این کارگردان 
تئاتر افزود: در نمایش به طور مشخص وامدار پاراجانف هستم. 
بعد از تجربه اجرا در تهران که بسیار مورد توجه تماشاگران و 
منتقدان بود، پاراجانف در ایروان نمایش داده می شود وامید 
می رود تماشــاگران ارمنی بتوانند با این کار ارتباط برقرار 
کنند. در این اثر حمیدرضا نعیمی، نازنین صلح جو، سوگند 
صدیقی، سهیل بابایی، هانیه مقدم،  امیر افشار و پردیس زارع 
به عنوان طراح حرکت گروه ایفــای نقش می کنند. نمایش 
پاراجانف در ماه سپتامبر - اکتبر مهمان علاقه مندان به تئاتر 

و هنر نمایش در ایروان خواهد بود.

 »درخت خاموش« 
به هنر و تجربه می آید

پوســتر فارســی فیلم »درخت خامــوش« به 
کارگردانی فایسال سویسال و تهیه کنندگی علی 

نوری اسکویی رونمایی شد.
به گزارش همشهری، پوستر فارسی فیلم »درخت 
خاموش«، تولید مشترک ایران و ترکیه با طرحی 
از احسان حســینی رونمایی شــد. پیش از این 
پوســتر بین المللی فیلم توســط نسیم همتی 
طراحی شــده بود. اکران »درخــت خاموش« 
در ایــران از روز چهارشــنبه ۱۶شــهریور در 
ســینماهای گروه »هنر و تجربــه« آغاز خواهد 
شد. سردار اورچین، ســزین آکباش اوغلو، مرت 
یاووزکان و کوبرا کیپ در این فیلم به ایفای نقش 

پرداخته اند.
»درخت خاموش« درباره زندگی نویسنده ای است 
که در مرز جدایی از همسرش قرار دارد و در همین 
حین برملا شدن رازی از زندگی گذشته پدرش، او 

را در مسیر جدیدی قرار می دهد.

کتاب

نمایش

اکران

شهاب مهدویسینما

تازه ترین اثر انتشارات انقلاب اسلامی؛
»دوباره فردوس« رونمایی می شود

همزمان بــا برگزاری 
رویــداد ملــی جهاد 
مقدس، کتاب »دوباره 
روایــت  فــردوس« 
حضور جهادی آیت الله 
خامنــه ای در زلزلــه 
فردوس در سال ۱3۴۷ 
رونمایی می شــود. به 
گزارش همشــهری، 
همزمــان بــا پنجاه و 
چهارمیــن ســالگرد 

زلزله فردوس و حضور جهــادی حضرت آیت الله خامنه ای در 
این منطقه، از کتاب »دوباره فردوس« که روایتی از اولین اردوی 
جهادی جوانان انقلابی است، رونمایی خواهد شد. این کتاب به 
قلم سید علیرضا مهرداد نوشته شده و برای اولین بار، خاطرات 
منتشر نشــده از رهبر معظم انقلاب در موضوع حضور ایشان 
در زلزله فردوس در این کتاب ۲۴۰ صفحه ای گنجانده شــده 
است. رهبر انقلاب به عنوان یک روحانی مردمی و دغدغه مند، 
پس از اطلاع از وقــوع زلزله فردوس در ســال ۱3۴۷ به این 
شهرستان ســفر کردند و طی حضوری دو ماهه در این شهر، 
ضمن جمع آوری کمک های مردمــی، پایگاه امداد روحانیت 
را ایجاد کردند و اقدامات مهمی را در خدمت رسانی به مردم 
زلزله زده فردوس سامان دادند. مراسم رونمایی کتاب »دوباره 
فردوس«، با حضور جمعی از مسئولان کشوری، فرهیختگان، 
نخبگان و فعالان عرصه جهاد و خدمت رسانی در مصلای نماز 
جمعه شهرستان فردوس روز یکشنبه ۱3 شهریور ماه ساعت ۸ 

صبح برگزار خواهد شد.
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دائرة المعارفی به نام والد
چطور به پرسش های عجیب و غریب بچه ها پاسخ بدهیم

چهارده وادی عشق
شــاید بزرگ ترین تأثیر خوانــدن زندگی نامه ها بر 
کودکان و نوجوانان، بیشــتر کــردن طول و عرض 
رؤیاهایشــان باشــد. آن هم برای بچه های امروز ما 
که ناامیدی ها، نشدن ها، نرســیدن ها و نداشتن ها 
حصارهای تیغ دار اطراف ذهنشــان شــده است. 
بچه های امروز ما  رؤیا لازم دارند. مجموعه 14جلدی 
ستاره های دوست داشــتنی به قلم محسن هجری 
و تصویرگری میترا عبداللهی، ازجمله این کتاب ها 
هستند. این مجموعه، قصه های جذاب و تصویرهای 
درخشان و زیبا دارند که همچون آینه هایی، مهربانی 
معصومان عزیز را بازتاب می دهد. این قصه ها سرشار 
از احترام به انســان، طبیعت و خوبی ها هســتند. 
کــودکان با خوانــدن آنها هم لــذت می برند و هم 
زیباتر زیســتن را یاد می گیرند. بیا چهارده شــب، 
چهارده وادی عشــق را برای رسیدن به ستاره های 
دوست داشــتنی پشت ســر بگذاریم. »ستاره های 
دوست داشتنی« مناســب گروه سنی 8تا 11سال 

است و توسط انتشارات شهر قلم منتشر شده است.

نمک گیر شوید
یکی از عمومی ترین مــوادی که ما در رژیــم روزانه حتما از آن 
استفاده می کنیم و مصرف همه گیری دارد، نمک است. نمک از 
نظر طبع، در درجه دوم گرم و درجه سوم خشک است. در عین 
حال این ماده شامل 2نوع معدنی یعنی سنگ بلوری نمک و نمک 
آبی یا نمک دریاست که بهترین نوع نمک همان نوع بلوری آن 
است. این نوع نمک که خارج از محیط صنعتی ایجاد می شود، 
از بین برنده بلغم و سوداست، گرفتگی ها را باز می کند، روده ها 
را شست وشو می دهد، سودا را از دورترین نقاط بدن دفع می کند، 
اشتهاآور، نیکو کننده رنگ چهره و مصلح غذاهای سرد است. البته 
طبق اصول طب سنتی ایرانی، بهره مندی از خواص و فواید نمک 
طعام صرفاً منحصر به مصرف خوراکی آن نیست. استفاده از کیسه 
نمک برای تمام دردهای ناشی از سردی و رطوبت، استحمام در 
آب نمک برای بیماری های ناشی از غلبه رطوبت، ترکیب نمک و 
عسل به عنوان خمیردندان، قرقره کردن و استنشاق آب نمک 
که برای رفع التهاب، گلودرد و رفع آبریزش بسیار مؤثر است. اما 
یکی از کاربردهای مهم آن استفاده به عنوان آغازبخش وعده های 
غذایی است. این ماده اگر در ابتدای وعده استفاده شود موجب رفع 
دردهای دهانه معده می شود و هر کس بر لقمه اول غذای خود 
نمک بریزد و بخورد، لکه های صورتش از بین خواهد رفت که این 

در کتب مرجع دانشنامه پزشکی ثبت شده است.

حکیم باشي

راهنما

هر چه خواستی به خودم بگو
آیت الله محمدعلی ناصری دولت آبادی در ســال 1309در 
دولت آباد اصفهان در خانواده ای اهل تقوا به دنیا آمد. 14ساله 
بود که برای ادامــه تحصیل پدرش حاج شــیخ محمدباقر 
ناصری، از عالمان زاهد و وارسته آن زمان، به همراه خانواده به 
نجف اشرف عزیمت کرد و خودش نیز در آنجا دروس مقدمات 

حوزه را فراگرفت.
پس از 2سال اقامت،  مادرایشان به رحمت خدا رفت و در جوار 
حرم امیرالمومنین)ع( به خاک سپرده شد. یک سال بعد،  پدر 
به همراه خانواده به ایران بازگشت اما محمدعلی برای ادامه 
تحصیل در نجف ماند و با همتی عالــی در راه تهذیب نفس 
و تحصیل علوم اهل بیت)ع( پیش رفت. ایشــان گذشته از 
شرکت در دروس علمی نجف اشرف، با شماری از اهل معانی 
این شــهر مقدس همچون مرحوم حاج شیخ محمد کوفی 
نیزآشنا شد. ایشان پس از سال ها،  یکی دو سال قبل از پیروزی 
انقلاب اسلامی به امر اســتاد خود مرحوم آیت الله کشمیری 
به ایران بازگشــت و در دولت آباد و حوزه علمیه اصفهان به 
تربیت نفوس، تدریس فقه و اصول و تفسیر و اقامه جماعت 
و ســخنرانی در مجالس پرداخت. معنویت کلام و شیرینی 

گفتارش، مخاطبان بسیاری را شیفته خود کرد. 
از خصوصیات بــارز این عالم وارســته، شــیفتگی و علاقه 
شدید نســبت به قطب عالم امکان، حضرت بقیه الله الاعظم 
بود. از ســفارش های مکرر ایشــان این بود کــه به حضرت 
ولی عصر)عج( درهر حال و هر مشکل توسل کنید: » درهرحال 
»یاابن الحسن« را فراموش نکنید.« صدقه روزانه برای سلامتی 
امام زمان)عج(، خواندن نماز آن حضــرت در هر روز و دعای 
فرج، از دیگر سفارش های ایشان بود که خود نیز به آن عمل 

می کردند.
 ایشان همچنین همواره ســفارش می کردند که در هر سفر 
زیارتی، نخســتین زیارت به نیابت از امام عصر )عج( انجام 
شــود. امام خمینی)ره(، آیت الله میرزا هاشم آملی، آیت الله 
سیدعبدالهادی شیرازی، آیت الله ســیدمحمود شاهرودی 
و آیت الله سیدابوالقاســم خویی رضــوان الله علیهم ازجمله 
استادانی بودند که ایشان از محضر آنها بهره مند شد. اما سالک 
دلسوخته ای که آیت الله ناصری از ایشان بهره های بسیار برده 
و خاطرات شیرینی از وی دارد، حاج عبدالزهرا گرعاوی است. 
»سخن دوست«، »رسم بندگی«، » آب حیات« و در »امتداد 

نور« کتاب های منتشر شده ایشان است. 
این عالم فرزانه در نهایت پس از سال ها تدریس و سخنرانی، 
پس از طی دوره ای بیماری بامداد جمعه 4شهریور 1401در 
شهر اصفهان درگذشت. گزیده ای از سخنان آیت الله ناصری:  
» از وظایف انسان این است که شاکر باشد. شکر که کردی، 
نعمت را زیاد می کنند. انسان باید نمک شناس باشد. هر چه 
خدا گفت، بگو چشم،  به جنگ با خدا نرو. فعل های حرامی که 
انجام می دهیم همان جنگ با خداست.با خدا رفیق باشیم،  با 
خدای به این مهربانی سزاوار است که رفیق باشیم. خودش 
هم گفته بیــا در خانه ام،  هر چه خواســتی بــه تو می دهم، 

به خودم بگو.« 

روشنا

»چرا زنبورها نیش دارند؟«، »چرا شب ها آفتاب نیست؟«، »چرا 
باید غذا بخوریم؟« ،»پس کی من بزرگ می شوم؟«، »این مورچه ها 
که اینقدر از لانه شان دور می شــوند چطور راه برگشت رو پیدا 
می کنند؟...« و سؤالات کودکان در سنین مختلف مادامی که بیدارند 
ادامه دارد. هر سن ســؤالات خاص خودش را دارد. با سؤال های 
ابتدایی و آسان شروع می شود و به سؤالات فلسفی می رسد. والدین 
در کنار تمام وظایف و نقش هایی کــه دارند یکی از پررنگ ترین 
نقشی که همیشه برعهده دارند، دایره المعارف بچه ها بودن است. 
و وای به روز والدی که فرزندش بعد از هر جمله بگوید: چرا؟!... . این 
موقعیت ها در کنار سختی و گاهی خسته کننده بودن، بیشتر اوقات 
فرصتی بسیار مغتنم و شگفت انگیز برای والد و کودک است. بستری 
فوق العاده برای کشف کردن با هم و موقعیت هایی که می تواند والد 

را به سمتی سوق دهد که از کنار فرزند بودن کیف  کند و لذت ببرد.

احتمالاً در بسیاری موارد شما به عنوان والد جواب سؤالات فرزندان تان 
را می دانید و گاهی هم پیش می آید که در برابر سؤالاتی قرار می گیرید 
که حتی پیش از این به ذهن تان هم خطور نکرده بود، چه برسد به اینکه 
پاسخش را بدانید. در مواردی که پاسخ ســؤال معلوم است، کاری که 
بعضی والدین می کنند این است که خیلی زود به سؤال کودک جواب 
می دهند و خوشحال هستند که به سبب این سؤال به فرزندشان در مسیر 
یادگیری و دانش افزایی کمک کرده اند و در موارد دیگر، برخی می گویند 
نمی دانم و خلاص! اما والدینی هم هستند که به این موقعیت به عنوان 
فضایی برای چالش و ذهن ورزی برای گام برداشــتن در مسیر کشف و 
آموختن نگاه می کنند و همواره از سؤالات فرزندشان استقبال می کنند.

دانشمندان کوچک
به گفته عابده بهمن پور، پژوهشــگر حوزه تعلیم و تربیت و تســهیلگر 
کودکان و نوجوانان، وقتی فرزندان ما با ســؤال هایی درباره اطرافشان 
مواجه می شــوند، خوب اســت کمی زمان باز کنیم و در پاسخ دادن 
کمی تأخیر بیندازیم. چون می خواهیم از آن موقعیت اســتفاده کنیم 
که کشف کردن اتفاق بیفتد؛ عنصر مهمی از یادگیری که اگر از سنین 
پایین رشد پیدا کند، می تواند برای ادامه زندگی اش سرمایه خوبی باشد. 
بهمن پور می گوید: در گام اول جواب دادن به سؤال مهم نیست، بلکه 
توجه به نیازی که کودک در پس پرســیدن آن سؤال دارد، مهم است. 
و آن نیاز، کشف و یادگیری است. در واقع سؤالات واسطه اند تا کودک 
جســت وجوگری را بیاموزد، تمرین کند و با آن مواجه شود. و کشف 
کردن و فرضیه پردازی را بیاموزد. فرامــوش نکنیم که فرضیه پردازی 
یکی از راه های تولید دانش است. یعنی اگر ما کمک کنیم بچه های مان 
به سبک فرضیه پردازی به پاسخ سؤالات شــان برسند می توانند مثل 

دانشمندان همه  چیز را یاد بگیرند.

جای خود را تغییر بدهید
وقتی با ســؤالات بی پایان، متنوع و گاه تکــراری کودکان مان مواجه 
می شــویم، یکی از بهترین کارهایی که می توانیم بکنیم این است که 
جای خودمان را به عنوان کسی که از بالا به پایین و از جایگاه دانای کل 
به مسئله نگاه می کند تغییر دهیم و به کودک فرصت کشف و پژوهش 
بدهیم و البته خودمان هم کنارش بایســتیم. به عقیده بهمن پور قرار 
نیست من والد به عنوان یک منبع دانش تا کودکم با سؤالی مواجه شد، 
دانشی را که دارم به او منتقل کنم. بهتر است من کنار کودکم بایستم و 
با هم به مسئله نگاه کنیم. مثلا بگوییم وای چه سؤال جالبی! و سؤال او 
را با هم تکرار کنیم چنان که گویی سؤال ما هم هست. »خودت چه فکر 
می کنی؟ بیا با هم فکر کنیم جوابش چه می شود.« حتی می توانیم کنار 
کودک ما هم فرضیه پردازی کنیم و وارد این بازی  شویم. این فرضیه ها 
می تواند کاملا بی ربط به جواب اصلی باشد. مثلا کودک می پرسد زنبورها 
چطور با هم حــرف می زنند؟ یکی از فرضیه ها می تواند این باشــد که 
»زبان مخصوص خودشان را دارند.« یا »با صدای خیلی آرام با هم حرف 
. اینطور نباشد که  می زنند.« یا »حرف هایشان را به گل ها می زنند« و...
همه بار پیدا کردن پاسخ و فرضیات را بر دوش کودک بیندازیم. ما هم 
در کنار او وارد بازی کشف و جست وجو شویم. و این در کنار هم بودن 
به کودک، جست وجوگری را می آموزد. یعنی از او نخواهیم همه بار فکر 
کردن و فرضیه پردازی را به تنهایی به دوش بکشد، این بار برای کودک 
بسیار سنگین است و او را به استیصال می رساند. در نتیجه این پیام را به 
کودک می دهد که من هیچ چیز نمی دانم. درصورتی که اگر ما خودمان 
کنارش شروع کنیم به حدس زدن و تخیل کردن و... بهتر می توانیم به 

او بیاموزیم چطور ذهنت را باز و آزاد کن و به غیرممکن ها هم فکر کن.

ذهنت را به کودک بسپار
بهمن پور با توجه به تجربیات ســال های تسهیلگری اش می گوید: من 
شک دارم بگویم که کودک ما، جست وجوگری را از ما می آموزد، چون 
به احتمال زیاد او این مهارت را بهتر از ما بلد اســت. کافی اســت فقط 
ما خودمان را از جلــوی راهش برداریم و همراهش شــویم تا او بتواند 
بازی واقعی خودش را پیاده کند. حتمــا دید ه اید بچه های کوچکی را 
که چهاردســت و پا راه می روند، چقدر به همه  چیز تازه نگاه می کنند و 
می خواهند همه  چیز را کشــف کنند. یا یک کار را مدام تکرار می کند. 
بیشتر اوقات من بزرگ تر خیلی ذهنم در چارچوب ها گیر کرده است و 

نمی دانم با یک موقعیت کشف چطور مواجه شوم. 
در این مواقع فقط کافی اســت از ســر راه کودک کنار روم تا او مسیر 
کشــف و جســت وجوگری را پی بگیرد و اتفاقا من از او یاد بگیرم و با 
خیال پردازی های او من هم ذهنم باز شــود. ذهن کودک باز اســت و 
می تواند امکان های مختلف را برای یک موقعیت پیدا کند. او بســیار 
راحت تر از ما می تواند خیال پردازی کند و فقط کافی اســت ما جای 
خودمان را تغییر دهیم و تشخیص بدهیم بهترین جایگاه ما برای اینکه 
کودک مان مسیر کشف اش را به درستی طی کند، کجاست. بهمن پور 
می گوید: در موقعیت های مختلفی که ما به عنوان والد تعیین می کنیم 
که کودک مان کاری خاص مثل کاردســتی درست کردن یا موسیقی 
گوش کردن را انجام دهد، ممکن است امکان کشف و جست وجوگری 
را از او بگیریم. اما اگر اجازه بدهیم کودک گاهی فقط در خانه بچرخد و 
سرش با جزئیات و گوشه گوشه خانه گرم باشد، به او فرصت می دهیم 
با درون خودش ارتباط برقرار کند و هر موقعیتی را به عنوان موقعیت 

کشف ببیند. 

سیدمحمد فخار

پیروزه روحانیونگزارش
روزنامه نگار
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